
 
 
 
 
 
 
 
 
 

بیست و هفتم تیر 1400



°۳۳تهران

تغ�رقیمتعنوان

100 (%0.15)67,280درهم امارات

0 (%0)29,000لير ترکيه

0 (%0)38,350يوان چين

300 (%0.15)197,350دلار کانادا

400 (%0.15)272,800فرانک سوئيس

15 (%0.45)3,335افغاني

0 (%0)3,800روبل روسيه

300 (%0.16)185,500دلار استراليا

200 (%0.08)247,090دلار

430 (%0.15)288,370يورو

470 (%0.14)342,840پوند انگليس

 
یکشنبه ۲۷ تیر ۱۴۰۰

 
July 18, 2021

هفتم ذیحجه ۱۴۴۲

مناسبت ها

۲۷ تیر اعلام پذیرش قطعنامه 598 شورای امنیت از سوی ایران
۲۷ تیر شهادت امام محمد باقر علیه السلام [ ٧ ذوالحجه ]

۲۹ تیر روز عرفه [ ٩ ذوالحجه ]
۳۰ تیر عید سعید قربان [ ١٠ ذوالحجه ]

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۶:۰۲ اذان صبح: ۰۴:۱۸
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تغ�رقیمتعنوان

310,000 (%0.29)105,110,000سکه امامي

0 (%0)104,010,000سکه بهار آزادي

100,000 (%0.18)54,900,000نيم سکه

130,000 (%0.37)34,850,000ربع سکه

20,000 (%0.09)22,490,000سکه گرمي



 

1- ایجاد فرصت اشتغال براي جامعه کوتاه قامتان ایران - همشهري

2- مهاجرت به دنیاي  کسب وکار دیجیتال - همشهري

3- پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي - ایلنا

4- پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان - نداي گیلان

5- علاءالدین ازوجی در کرمانشاه: اشتغال زنان سرپرست خانوار مهمترین دستاورد پروژه حمایت از کسب و کارهاي خرد و نوپا

است - آریا نیوز

6- اپلیکیشن "هپ با چهره جدید آمد! - فراسو

7- جشنواره کارآفرینان برتر زنجان برگزار می شود - ایرنا

8- آفات گلخانه اي با محصولات زیستی ایران ساخت کنترل شد - باشگاه خبرنگاران جوان

9- موج سواري نظام مهندسی روي پیک کرونا - روزنامه صبح امروز خراسان رضوي

10- فولاد کردستان در مسیر اوج - شما نیوز

11- کمبود شکر نداریم - اقتصاد آنلاین

12- افتتاح سامانه رصد آسیب هاي اجتماعی در اردبیل - خبرگزاري قرآن

13- آیا ازدواج فرزند دختر یک کارگر موجب قطع حق اولاد وي می شود؟ - ایران اکونومیست

14- قدردانی کمیته امداد امام خمینی(ره) از بانک سپه - ایران اکونومیست

15- تمام خانواده هاي داراي دو یا چند معلول در استان خانه دار شدند/ اگر خانواده اي جا مانده است به اداره کل بهزیستی

مراجعه کند - تابناك

16- درخواست نماینده کهگیلویه و بویراحمد از آیت االله رئیسی - بویر نیوز

17- ژست عجیب خانم بازیگر پر حاشیه !/ بیوگرافی و عکس - تهران نیوز

18- دهکده کودك در رشت افتتاح شد - 8 دي خبر

19- پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان - 8 دي خبر

20- در آستانه هفته ملی مهارت صورت گرفت؛ بازدید استاندار گیلان از مراکز آموزش فنی و حرفه اي و افتتاح دهکده کودك

در رشت - جارستان

21- اشباع بازار،مانع از صدور مجوزهاي جدید کارآفرینی نیست - خبرگزاري صدا و سیما

22- چهارمین خانه فرهنگ کار استان خراسان رضوي در کارخانه سیمرغ مشهد افتتاح شد - آریا نیوز

23- سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی یزد: فرهنگ سرمایه داران یزدي ایجاد فرصت اشتغال و کارآفرینی است - آریا نیوز

24- ارسال یک نظر در: ''پذیرش در بورس و ساخت کارخانه کنسانتره سنگ 2.5 میلیون تنی، 2 گام بزرگ توسعه اي ماهان

سیرجان'' - معدن 24

25- آیا باید مدارس کشور از مهر دایر شوند؟! - شهید نیوز

26- نحوه هزینه کرد کمک ها براي بازسازي و تجهیز مراکز آموزشی تعیین شد - شبستان

27- معاون استاندار: شهرك پوشاك تهران پنج هزار فرصت شغلی ایجاد می کند - بازار نیوز



28- ایران تنگه هرمز را دور می زند؟ | شمارش معکوس براي صادرات نفت ایران از دریاي عمان - بازار نیوز

29- طرح انتقال نفت گوره-جاسک با حضور رییس جمهوري به بهره برداري می رسد - روزنامه اعتماد

30- دهکده کودك در رشت به بهره برداري رسید - شبستان

31- نوسازي چهارمین انبار ترانزیت کالا در بندر شهید رجایی پایان یافت - تسنیم

32- نسخه اصولی اقتصاد براي دولت سیزدهم - ایبنا

33- تصویب تسهیلات 12 هزار میلیارد ریالی براي صنایع دریایی کشور - ایبنا

34- قدردانی کمیته امداد امام خمینی(ره) از بانک سپه - روزنامه عصر ایرانیان

35- اخبار - روزنامه عصر ایرانیان

36- پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان - برنا نیوز

37- افتتاح دهکده کودك در رشت - باشگاه خبرنگاران جوان

38- پرداخت 500 میلیارد تومان تسهیلات به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان - باشگاه خبرنگاران جوان

39- 500 میلیارد تومان تسهیلات فنی و حرفه اي در گیلان پرداخت شد - ایسنا

40- بازدید استاندار گیلان از مراکز آموزش فنی و حرفه اي و افتتاح دهکده کودك در رشت - دیار میرزا

41- نگاه سنتی قانون گذار بلاي جان استارت اپ ها - بانکداري الکترونیک

42- اجراي طرح نذر قربانی در استان قزوین - خبرگزاري صدا و سیما

43- مجوز مجلس به سازمان فنی و حرفه اي براي دریافت کمک هاي نقدي و غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی - روزنامه راه
مردم

44- نقش موثر آموزش مهارت ها در اشتغال زایی - خبرگزاري مهر

45- تقدیر از بانک سینا به عنوان یاور اشتغال کمیته امداد امام خمینی(ره) - آنا

46- کدام دسته از کارفرمایان مشمول بخشودگی جرائم می شوند؟ - اقتصاد آنلاین

47- طرح ملی انتقال نفت گوره &– جاسک به بهره برداري رسمی می رسد - کیوسک خبر

48- نخستین محموله نفت از پایانه جاسک صادر می شود - کیوسک خبر

49- بانک سپه جزو بانک هاي برتر در اشتغال زایی براي محرومان - کیوسک خبر

50- کارگاه توانمندسازي بانوان روستایی در شهرستان سرخه - بسیج نیوز

51- 3070؛ شعبه اي به وسعت ایران - کیوسک خبر

52- مجوز مجلس به سازمان فنی و حرفه اي براي دریافت کمک هاي نقدي و غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی - برنا نیوز

53- 500 میلیارد تومان تسهیلات فنی و حرفه اي در گیلان پرداخت شد - ایرنا

54- پرداخت 121 میلیاردریال تسهیلات قرض الحسنه در سال 1399 توسط صندوق شهرستان چرداول - صندوق کارآفرینی امید

55- بازدید مدیر کل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت از طرح کارگاه تولید ماسک مورد حمایت صندوق کارآفرینی

امید استان - صندوق کارآفرینی امید

56- صادرات محصولات شرکت تعاونی کارآفرین گل بهار به 8 کشور منطقه اي و اروپایی/ ماجراي کارآفرینی یک بانو - میزان

57- تقدیر نوبخت از عملکرد صندوق کارآفرینی امید - تابناك

58- پیشنهاد واگذاري مدیریت کارخانه ها به نخبگان - روزنامه اسکناس

59- افزایش کمی و کیفی تولیدات علمی دانشگاه پیام نور استان کردستان - کرد پرس



60- فولاد کردستان در مسیر اوج - دنیاي معدن

61- انجام 150 میلیارد ریال سرمایه گذاري معدنی در زنجان - دنیاي معدن

62- مجوز مجلس به «سازمان فنی و حرفه اي» براي دریافت کمک هاي نقدي و غیرنقدي - ایلنا

63- جزییات پرداخت کمک هزینه کارایی به کارفرمایان - ایلنا

64- اعلام آمادگی ایران خودرو براي نوسازي تاکسی ها - ریسک نیوز

65- حریق جنگل، در پس زمینه کمبود 50 درصدي جنگلبان - دیار آفتاب

66- موانع سرمایه گذاران بخش خصوصی در حوزه گردشگري شهرستان سپیدان رفع می شود - میراث آریا

67- آجیل تبریز، میراثی رنگین و تاریخی - میراث آریا

68- طرح ملی انتقال نفت گوره - جاسک به بهره برداري رسمی می رسد - شانا

69- نخستین محموله نفت از پایانه جاسک صادر می شود - شانا

70- ارائه گزارش عملکرد تسهیلات اشتغال روستایی به رئیس سازمان برنامه و بودجه - آنا

71- 1962 متقاضی مشاغل روستایی در استان قزوین تسهیلات دریافت کردند - ایرنا

72- نگاه سنتی قانون گذار، بلاي جان استارتاپ هاست - بانکداري الکترونیک

73- رویکرد جهادي و راهبردي معاونت امور حوزه ها الگویی ارزشمند براي مدیران استانی است / بیانیه گام دوم انقلاب

مسیر روشنی را براي بانوان ترسیم کرده است - حوزه نیوز

74- قیمت طلا، سکه و دلار یکشنبه 27 تیر + تغییرات - شما نیوز

75- تحلیلی از وضعیت معیشتی حقوق بگیران در مقابل تورم و کاهش ارزش ریال/ دولت به معیشت کارگران و بازنشستگان

ضربه زد - فصل اقتصاد

76- ایجاد 1000 روستاي بدون بیکار با اجراي پویش «روستاي بابرکت» - پارس نیوز

77- بانوي فعال محیط زیست در گناوه بانی کاشت سه هزار اصله نهال شد - ایرنا

78- افرادي به کووید طولانی مدت مبتلا می شوند که... - تابناك

79- ضرورت تشکیل معاونت جوانان ریاست جمهوري یا وزارت جوانان - برنا نیوز

80- فرآیند مزایده ملی معادن در هرمزگان دقیقا طبق چارچوب ها و قوانین انجام شده است - برنا نیوز

81- جذب 38 میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال معلولان استان - برنا نیوز

82- آینده ایران در گرو مدیریت جهادي و اعتماد به جوانان - برنا نیوز

83- اشتغالزایی/ فارغ التحصیلان حقوق چگونه می توانند کارآفرین شوند؟ - ایسکا

84- از پرمتقاضی ترین دوره ي مدیریتی سال هاي اخیر جهان چه می دانید؟ - سپاهان نیوز

85- از پرمتقاضی ترین دوره ي مدیریتی سال هاي اخیر جهان چه می دانید؟ - آخرین خبر

86- 1962 متاقضی مشاغل روستایی در استان قزوین تسهیلات دریافت کردند - ایرنا

87- صادرات محصولات شرکت تعاونی کارآفرین گل بهار به 8 کشور منطقه اي و اروپایی/ ماجراي کارآفرینی یک بانو - میزان

88- افرادي به کووید طولانی مدت مبتلا می شوند که... - ایسنا

89- فرآیند مزایده ملی معادن در هرمزگان طبق چارچوب و قوانین انجام شده است - ایسنا

90- بی توجهی به تقویت دریابانی هرمزگان را تا حصول نتیجه پیگیري می کنم - ایسنا



91- آغاز تحقیقات دادستانی فرانسه در حمایت از کارگران اویغور چین/ فشار علیه کارگران مسلمانان در اردوگاه هاي کار

اجباري - ایلنا

92- راه اندازي 2 طرح بهزیستی در لاهیجان - خبرگزاري صدا و سیما

93- با ترکیب جدید سهامداران صورت می گیرد؛ فولاد کردستان در مسیر اوج - بورس 24

94- معاون استاندار: شهرك پوشاك تهران پنج هزار فرصت شغلی ایجاد می کند - بورس 24

95- خلف وعده تزریق واکسن کرونا ماموران و کارکنان قطارهاي مسافري - تسنیم

96- جذب 958 نیروي کار در فاز 13 پارس جنوبی - خبرگزاري صدا و سیما

97- ساخت «دستگاه برق همراه» توسط کارمند دانشگاه آزاد اسلامی لنجان - آنا

98- پشت سکه پرورش قارچ / توصیه می کنم قارچ تولید نکنید - سلام نو

99- ردپاي کمرنگ آموزش در اصناف - روزنامه گسترش صمت

100- پرداخت 11 میلیارد ریال تسهیلات به بخش صنایع دستی سربیشه - شبستان

101- صادرات نفت ایران از آب هاي دریاي عمان - بانکداري الکترونیک

102- اختصاص اعتبار 20 میلیاردي براي تسریع در اتمام جاده حیدرآباد _ نقده/پیگیري اجراي طرح آبرسانی به 1350 هکتار

از اراضی کشاورزي خوي و چایپاره/تأمین اعتبار 15 میلیاردي براي اجراي سازه سیلاب بند دیرعلی - خانه ملت

103- هر گام به اندازه 10 گام - میزان

104- رسانه هاي استان بوشهر در فرهنگ سازي مهارت افزایی مشارکت کنند - خبرگزاري مهر

105- گمرك به صمت درباره کاهش واردات برنج هشدار داد/ نقدینگی در روزهاي آخر دولت روحانی تخت گاز می رود/ بی

مسوولیتی و خواب تیم اقتصادي دولت دوازدهم/ پشت پرده مافیاي شرکت هاي آب - حلقه وصل

106- معرفی مدیر صندوق کارآفرینی امید کهگیلویه و بویراحمد - تابناك

107- اطلاعیه صندوق بازنشستگی در خصوص همسازي حقوق 1400 + جدول - شهرآرا آنلاین

108- افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی - ایران اکونومیست

109- جلسه گسترش همکاري دانشگاه جامع علمی کاربردي استان کرمان با پارك علم و فناوري استان برگزار شد - دانشگاه جامع
علمی کاربردي

110- پدیده جوي مونسون شهر بندري بریس را از دسترس خارج کرد/ قعطی 48 ساعت ارتباطات نتیجه سفر بی ثمر وزیر/ چه

کسی پاسخگویی مردم در بحران است؟ - عصر هامون

111- اعلام آمادگی ایران خودرو براي نوسازي تاکسی ها - خبرنامه دانشجویان ایران

112- حذف موانع و اعمال سیاست هاي تشویقی، عامل ماندگاري بافندگان فرش در بازار مشاغل خانگی - ایسنا

- صفحه نخست مطبوعات 1400/04/27



 

ایجاد فرصت اشتغال براي جامعه کوتاه قامتان ایران

منبع: همشهريشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/04/27

شهردار منطقه 12 از ایجاد فرصت کارآفرینی و اشتغال براي اعضاي جامعه کوتاه قامتان ایران در مرکز خدمات پایدار هرندي
(مجتمع رویش) واقع در ناحیه 4 این منطقه خبر داد.

«علی محمد سعادتی» با تأکید بر اهمیت تحقق شعار
«تولید، پشتیبانی، مانع زدایی ها» در سال 1400 بیان
کرد: «ایجاد فرصت کارآفرینی و اشتغال به ویژه براي اقشار
کم برخوردار یا کسانی که شرایط فیزیکی خاصی داشته
باشند که مانع استفاده از فرصت هاي شغلی برابر با دیگر
اقشار جامعه براي آنها باشد، همواره در برنامه هاي مراکز
کارآفرینی این منطقه لحاظ شده و مورد نظر قرار گرفته

است.» وي ضمن استقبال از حضور اعضاي انجمن کوتاه قامتان بلندهمت ایران در مرکز خدمات پایدار هرندي (مجتمع رویش) در این
باره توضیح داد: «گروهی از اعضاي جامعه کوتاه قامتان بلندهمت ایران طی نشستی صمیمانه با مدیر و کارکنان این مجموعه به گفت
وگو و تبادل نظر در مورد موانع موجود در زمینه اشتغال کوتاه قامتان کشور پرداختند و پس از بررسی و تبادل نظر و بازدید آنها از

 
مجموعه کارآفرینی یادشده، قرار شد زمینه به کارگیري متقاضیان اشتغال توسط مدیر مجموعه مهیا شود.» 

مجتمع رویش واقع در خیابان هرندي، مرکزي به مساحت 7 هزارمترمربع است که در سه بخش «سلامت»، «اشتغال» و «آموزش»
مشغول به فعالیت در این محله است. در این مرکز که با هدف ارتقاي کیفیت زندگی در محله هرندي به عنوان محله اي آسیب پذیر و
کم برخوردار، فعالیت هایی نظیر تشکیل کمیته آموزشی و برگزاري جلسات توجیهی براي سرگروه ها، برگزاري کارگاه هاي آموزشی
نظیر آموزش مهارت هاي زندگی که توسط ان جی اوها انجام می شود یا کارگاه هایی در قالب فعالیت هاي هنري و خلاقانه به ویژه
براي کودکان، غنی سازي اوقات فراغت، راه اندازي باشگاه ورزشی با هدف استعدادیابی در محله هرندي، پیشگیري از آسیب هاي
اجتماعی نظیر تعیین برنامه هاي منسجم براي پیشگیري از ترك تحصیل به ویژه در حوزه جوانان، برنامه هاي تنظیم خانواده و
آموزش هاي بهداشتی به ویژه براي بانوان، ایجاد فرصت شغلی با حضور 10 کارآفرین در زمینه هاي خیاطی، چرم دوزي، تهیه و

 
فروش نوشت افزار، کترینگ و آشپزخانه داري و... در بخش اشتغال و... به اجرا درمی آید. 

تجهیز و راه اندازي مهدکودك و ورود به بخش هاي نیمه صنعتی در ایجاد اشتغال در برنامه هاي آتی این مرکز قرار دارد.



مهاجرت به دنیاي  کسب وکار دیجیتال

منبع: همشهريشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/04/27

شیوع بیماري «کوویدـ 19» معادلات زیادي را در دنیا دستخوش تغییر و تحولات کرد.

 همشهري آنلاین_بهاره خسروي: براي مثال، تعطیلی
کسب و کارها، بیکاري و...، بعد از مرگ، تلخ ترین سوغات این بیماري جهانگرد و ویروس موذي اش براي مردم دنیا بود. اما همیشه
سکه دو رو دارد و در دل همه رویدادهاي تلخ، اتفاقات مثبت هم رقم می خورد. یک اتفاق مثبت بلاي همه گیري، نهادینه شدن

 
فرهنگ استفاده از فضاي مجازي و به دنبال آن راه اندازي کسب و کارهاي اینترنتی بود. 

رویدادي که در شرایط عادي زمان زیادي می طلبید تا کسب و کار و خرید وفروش ها از قالب سنتی و چهره به چهره به فضاي
مجازي خو کند. موضوعی که دستمایه اداره کارآفرینی تکه دهم پایتخت براي حمایت از افراد آسیب دیده و توانمندسازي کسب و کار
آنها در دوران همه گیري شد تا از طریق آموزش هاي مجازي و حضوري و استفاده از نظر کارآفرینان و افراد جویاي کار در این
روزهاي سخت، امید به زندگی و حس پویایی در دل اهالی زنده بماند و همچنین از گسترش آسیب هاي اجتماعی هم جلوگیري کند.
در این گزارش، با «مجید اسماعیلی»، رئیس اداراه آسیب هاي اجتماعی شهرداري منطقه 10، درباره اقدامات انجام شده در حوزه

 
توسعه کارآفرینی در روزهاي کرونایی گفت وگو کردیم. 

کسب و کار صاحبان مشاغل خانگی که اغلب زنان سرپرست خانوار عهده دار آنها بودند، نخستین عرصه صدمه دیده از تعطیلات
کرونایی محسوب می شوند. این قشر، به نسبت سایر اقشار، براي تأمین مخارج زندگی بیش از سایرین نیاز به حمایت داشتند. دوره
هاي آموزش و آشنایی با کسب و کار خانگی دیجیتال یکی از اقداماتی بود که براي این دسته از افراد در سراي محله ها و فضاي
مجازي برگزار شد. «مجید اسماعیلی» در این باره توضیح می دهد: «برپایی دوره هاي آشنایی با کسب و کار دیجیتال یکی از برنامه
هاي موفقی بود که در سراي محله هفت چنار با همکاري دفتر توسعه محلی ناحیه یک برگزار کردیم. در این دوره ها صفر تا صد کار
در فضاي مجازي، از عکاسی گرفته تا بازاریابی و نحوه خرید و فروش تولیدات خانگی، به شرکت کنندگان آموزش داده شد.
خوشبختانه با توجه شرایط حساسی که داشتیم، استقبال خوبی هم از این دوره ها شد به نحوي که سی تا چهل نفر از شهروندان

 
محله در دوره هاي یادشده حضور داشتند و از مزایاي آموزشی آن بهره مند شدند.» 

به گفته اسماعیلی، براي تأمین سلامتی شهروندان و رعایت قرنطینه، در زمینه کار و اشتغالزایی در منزل حمایت هاي مناسبی از زنان
سرپرست خانواده انجام شده است. همکاري با کارگاه تولیدي چرم که آموزش همراه با کار در منزل بود، سال گذشته در سراي محله
هاشمی براي اهالی محله اجرا شد. همچنین در سراي محله مرتضوي چندین کارگاه آموزشی براي اهالی برپا شد و این روند آموزشی



 
همچنان در سراي محله ها ادامه دارد. 

- کارآفرینی با صندوق امید  مجید اسماعیلی/رئیس اداره آسیب

 
هاي اجتماعی شهرداري منطقه 10 

دستیابی به سرمایه اولیه براي تولید محصول و ارائه آن به بازار یکی از اساسی ترین دغدغه هاي بیشتر کارآفرینان است. از سوي
دیگر، با توجه به گرانی مواد اولیه، اجاره مکان مناسب براي راه اندازي یک کارگاه جمع و جور و تأمین مخارج جانبی آن به خودي

 
خود بسیار هزینه بر است. 

براي حل این مشکل، صندوق کارآفرینی امید تسهیلاتی را براي کارآفرینان در نظر گرفته است. رئیس اداره آسیب هاي اجتماعی
منطقه با بیان این مطلب می گوید: «فراهم کردن شرایط تأمین منابع مالی براي راه اندازي یک کسب و کار تولیدي از جمله
تسهیلاتی است که با همکاري صندوق کارآفرینی امید براي اهالی در نظر گرفتیم. صندوق کارآفرینی امید بیشتر در زمینه کارآفرینی
روستایی فعالیت داشت و به تازگی به حوزه شهري و کارآفرینی محلی هم وارد شده است و از کارآفرینان شهري حمایت می کند. کار
این صندوق شبیه قرض الحسنه هاي خانوادگی است. این صندوق، بدون ضامن، به کارآفرینان از 50 تا 150 میلیون تومان با
بازپرداخت 4 درصد وام می دهد. کارآفرینان و افراد داراي ایده به کمک این صندوق می توانند کسب و کار مورد نظرشان را راه اندازي

 
کنند و از این طریق به خودکفایی برسند.» 

- توانمندسازي دانش آموزان براي داشتن خروجی اي کارآمد از سیستم آموزش و پروش، با هدف اشتغالزایی براي نسل جدید،
نیازمند آموزش هدفمند مهارت ها هستیم. استفاده از ایده هاي بکر دانش آموزان، لزوم کسب مهارت براي پیشرفت در یک حرفه و
کارآفرینی بهانه اي براي انعقاد تفاهمنامه اي میان اداره کارآفرینی منطقه 10 و آموزش و پرورش شد. به گفته اسماعیلی، این تفاهم

 
به افزایش کسب مهارت هاي فردي و اجتماعی دانش آموزان در حوزه کارآفرینی کمک فراوانی می کند. 

او ادامه می دهد: «آموزش از راه دور، به دلیل شیوع کرونا، فرصت خوبی براي دانش آموزان بود تا در کنار درس هاي تئوري، با مهارت
هاي کسب و کار آشنا شوند. به این ترتیب، با همکاري آموزش و پرورش و استفاده از ظرفیت هاي پژوهش سراي اندیشه پویا، دانش
آموزان نخبه و صاحب ایده در حوزه کارآفرینی شناسایی شدند و با توجه به شرایط موجود و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی، در چند
جلسه کارگاه هاي آموزشی کسب و کار در دنیاي دیجیتال، در مجتمع غنی پور، شرکت کردند.» به گفته این مدیر، استفاده از ظرفیت

 
ها و ایده هاي دانش آموزان و همچنین به روزرسانی آموزش ها مهم ترین هدف برپایی این دوره ها بود که همچنان ادامه دارد. 



- کارگاه آموزش سوزن دوزي با توجه به شرایط کرونایی و رعایت فاصله هاي اجتماعی و پروتکل هاي بهداشتی براي قطع زنجیره
بیماري، فراهم ساختن امکان کار در منزل براي بانوان، به ویژه بانوان سرپرست خانوار، از جمله خدمات اداره کارآفرینی منطقه 10

 
بود. 

مجید اسماعیلی در این باره توضیح می دهد: «حضور در جمع، به ویژه در روزهاي نخست شیوع «کوویدـ 19»، براي همه مخاطره
آمیز بود. از طرفی بسیاري از هم محلی هاي ما براي تأمین معیشت خانواده نیاز به درآمد داشتند. به همین بهانه، با همکاري مرکز
نیکوکاري شهید «صادقی» و دفتر توسعه محلی ناحیه یک و سازمان میراث فرهنگی، کارگاه آموزش مهارت سوزن دوزي براي آشنایی
بانوان با این هنر و قبول سفارش کار در منزل برپا شد. بعد از آموزش کسب مهارت، لوازم و ابزار رایگان مورد نیاز کار در اختیار بانوان

 
قرار می گیرد و بعد از پایان کار هم بازاریابی براي فروش محصولات انجام می شود.» 

- دریافت ایده هاي تازه فراهم کردن فرصت هاي شغلی تازه با استفاده از نظر کارآفرینان و افراد جویاي کار یکی دیگر از برنامه هاي
اداره کارآفرینی است؛ برنامه اي که براي آن نیازي به سرمایه و هزینه هاي آنچنانی نیست و فقط کافی است کمی خلاقیت و ابتکار

 
عمل داشته باشید. 

مجید اسماعیلی با بیان این مطلب از استقبال این اداره از ایده هاي نو و خلاقانه شهروندان براي توسعه کارآفرینی میان اهالی می
گوید: «در این روزهاي خانه نشینی و تعطیلی بسیاري از کسب و کارها، اگر تولیدات خانگی دارید و براي فروش آن دنبال بازار کار
هستید یا در زمینه فروش محصولات کارآفرینان و کار در فضاي مجازي ایده اي دارید یا توانایی فروش محصولات تولیدشده را در
بازار دارید و یا کارآفرین هستید، می توانید به نزدیک ترین سراي محله در محل سکونت خود مراجعه کنید و ایده هاي خود را با

 
مدیران محله ها در میان بگذارید.» 

به گفته رئیس اداره آسیب هاي اجتماعی منطقه 10، علاوه بر سراي محله هاي دهگانه، اهالی می توانند مستقیم و بی واسطه به اداره
کارآفرینی منطقه مراجعه کنند یا با شماره هاي 82 ـ 96019582 تماس بگیرند.



پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و

حرفه اي

منبع: ایلناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي
که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است.

استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500
میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و

 
حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. 

به گزارش ایلنا از رشت، ارسلان زارع در آستانه هفته ملی
مهارت در حاشیه بازدید از مراکز آموزش فنی و حرفه اي
استان در گفت وگو با خبرنگاران، به نقش اساسی و مؤثر
آموزش در تقویت مهارت و زمینه سازي براي اشتغال اشاره
و اظهار کرد: گیلان از 20 مرکز آموزش فنی و حرفه اي با

 
امکانات زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر برخوردار است. 

وي با اشاره به بازدید امروز خود از مراکز مختلف آموزش فنی و حرفه اي در رشت، گفت: مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین یکی از بخش

 
هاي مورد بازدید بود که علیرغم محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت در گیلان به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده کودك اشاره و خاطرنشان کرد:
از ظرفیت بخش خصوصی در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزا کودکان نیز با انعقاد تفاهم

 
نامه ها و قراردادها استفاده شده است. 

وي افتتاح این مجموعه آموزشی را در ارتقاء سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر ارزیابی کرد و افزود: آموزش هاي مراکز فنی و
حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی

 
امید از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه به واسطه حمایت هاي صورت گرفته دولت طی سالیان اخیر شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت
فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم، گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500

 
میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. 

انتهاي پیام/



پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و

حرفه اي در گیلان

منبع: نداي گیلانشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/04/27

به گزارش نداي گیلان از رشت،ارسلان زارع در آستانه هفته ملی مهارت در حاشیه بازدید از مراکز آموزش فنی و حرفه اي
استان در گفت وگو با خبرنگاران، به نقش اساسی و مؤثر آموزش در تقویت مهارت و زمینه سازي براي اشتغال اشاره و اظهار

کرد: گیلان از 20 مرکز آموزش فنی و حرفه اي با امکانات زیرساختی مناسب (...) ...

استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500
میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و

 
حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. 

به گزارش نداي گیلان از رشت،ارسلان زارع در آستانه
هفته ملی مهارت در حاشیه بازدید از مراکز آموزش فنی و
حرفه اي استان در گفت وگو با خبرنگاران، به نقش اساسی
و مؤثر آموزش در تقویت مهارت و زمینه سازي براي
اشتغال اشاره و اظهار کرد: گیلان از 20 مرکز آموزش فنی
و حرفه اي با امکانات زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر

 
برخوردار است. 

وي با اشاره به بازدید امروز خود از مراکز مختلف آموزش فنی و حرفه اي در رشت، گفت: مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین یکی از بخش

 
هاي مورد بازدید بود که علیرغم محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت در گیلان به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده کودك اشاره و خاطرنشان کرد:
از ظرفیت بخش خصوصی در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزا کودکان نیز با انعقاد تفاهم

 
نامه ها و قراردادها استفاده شده است. 

وي افتتاح این مجموعه آموزشی را در ارتقاء سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر ارزیابی کرد و افزود: آموزش هاي مراکز فنی و
حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی

 
امید از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه به واسطه حمایت هاي صورت گرفته دولت طی سالیان اخیر شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت
فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم، گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500

میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است.



علاءالدین ازوجی در کرمانشاه: اشتغال زنان سرپرست خانوار مهمترین

دستاورد پروژه حمایت از کسب و کارهاي خرد و نوپا است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/04/27

خبرگزاري آریا - مدیر کل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جمع مدیران استان کرمانشاه
گفت: اشتغال زنان سرپرست خانوار و گروه هاي آسیب پذیر مهمترین دستاورد طرح مشترك وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و

 
صندوق جمعیت ملل متحد در پروژه توسعه کسب و کارهاي خرد و نوپا است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه، ازوجی و هیات همراه که به منظور بازدید از پروژه ها و
کسب و کارهاي خرد و نوپا مورد حمایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق جمعیت ملل متحد در استان کرمانشاه، در جمع
مدیران استانی گفت: شرایط بسیار سخت کرونا، آسیب به خانوارها و کسب و کارها و سیاست هاي مدیریتی دولت مبنی بر به حداقل
رساندن تبعات ناشی از کرونا برخانواده ها و اقشار آسیب پذیر، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برآن داشت که بر اساس رسالت خود

 
از ابعاد مختلف به بحث هاي اشتغال و توانمندسازي را در این شرایط ورود نماید. 

مدیرکل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه افزود: پروژه حمایت از کسب و کارهاي خرد
و نوپا از طریق ظرفیت سازي تهیه و توزیع اقلام بهداشتی براي سالمندان و زنان باردار در دوره کووید 19 با نام پروژه نعمت،
ذیلبرنامه کاري مشترك سال 2020 میلادي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با صندوق جمعیتملل متحد است که مسئولیت و

 
نظارت بر این پروژه بر عهده وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است. 

علاءالدین ازوجی پاسخگویی به نیازهاي گروه هاي آسیب پذیر و اشتغال زنان سرپرست خانوار مهمترین دستاورد پروژه عنوان کرد و
افزود: طراحی و پیاده سازي پروژه از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تسهیلگري یک NGO و موافقت UNFP در مشارکت
و ارائه کمک هاي فنی و حمایتی، تولید اقلام کاملاً استاندارد با ضوابط اعلامی وزارت بهداشت، تولید در 11 واحد کوچک و متوسط و

 
نوپا در چهار استان کرمانشاه، لرستان، فارس و تهران از جمله این اقدامات است. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه نیز در این نشست ضمن اشاره به توسعه کسب و کارهاي خرد و نوپا براي اشتغال
زنان سرپرست خانوار و گروه هاي آسیب پذیر در استان، گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درمرحله اول اجراي طرح حمایت از
کسب و کارهاي خرد و نوپا، فعالیت 4 طرح در کرمانشاه در زمینه تولید ماسک بهداشتی و با کیفیت با محوریت اشتغال گروههاي

 
آسیب پذیر اجتماعی از جمله ناشنوایان و زنان سرپرست خانوار تحت پروژه نعمت اجرا کرد. 

حسن عزیزي در ادامه اجراي طرح حمایتی دولت از کسب و کارهاي خرد و نوپا در شرایط حساس کرونایی و توجه به معیشت و
درآمد خانوارهاي آسیب دیده و آسیب پذیر را با همکاري صندوق جمعیت ملل متحد ضروري و از اجراي مرحله در استان کرمانشاه

 
موفقیت آمیز دانست. 

یاور محمدي مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان نیز با اشاره به نهادینه سازي فرهنگ اشتغال از طریق خوداشتغالی و کارآفرینی،
تقویت و توسعه کسب و کارهاي نوپا در استان را از اولویت هاي آموزشی دانست و گفت: اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان در
راستاي تحقق اهداف پروژه آمادگی خود را براي ارائه آموزش هاي لازم در چارچوب استانداردهاي وزارتخانه، ارائه آموزش هاي

 
مهارتهاي زندگی و کسب و کار براي زنان سرپرست خانوار با هدف پایدارسازي اشتغال آنان اعلام می کند. 

محمدطاهر عظیمی فشی مدیر امور شعب صندوق کارآفرینی امید استان نیز توجه به کسب و کارهاي خرد و زودبازده و راه اندازي
کارگاه هاي صنایع دستی و تبدیلی در مناطق روستایی و شهرهاي کوچک کم برخوردار را از اولویت هاي صندوق کارآفرینی امید
عنوان کرد و ادامه داد: صندوق کارآفرینی امید، نهادي تخصصی با ابعاد کاملاً حمایتی است که در دو زمینه تامین مالی خرد و



 
حمایت از کسب و کارهاي خرد به صورت تخصصی فعالیت می کند. 
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اپلیکیشن "هپ با چهره جدید آمد!

منبع: فراسوشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/04/27

اپلیکیشن «هپ» کانون جوانه هاي بانک ملی ایران که با استقبال نوجوانان رو به رو شده، حالا چهره جدید خود را رونمایی
کرده است و کانونی ها می توانند در بستر جدید این اپلیکیشن، مطالب، آموزش ها و سرگرمی هاي متنوع و مورد پسند خود

را دنبال کنند.

اپلیکیشن "هپ با چهره جدید آمد!اپلیکیشن «هپ» کانون جوانه هاي
بانک ملی ایران که با استقبال نوجوانان رو به رو شده، حالا چهره
جدید خود را رونمایی کرده است و کانونی ها می توانند در بستر
جدید این اپلیکیشن، مطالب، آموزش ها و سرگرمی هاي متنوع و

 
مورد پسند خود را دنبال کنند. 

به گزارش فراسو به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، با روند رو به
رشد تکنولوژي و در جهان پیشرفته امروز، میزان دسترسی و استفاده نوجوانان از فضاي مجازي افزایش یافته که این فضا می تواند

 
بستري براي آموزش آنها باشد اما متاسفانه جاي مطالب مفید آموزشی در زمینه سواد مالی و مفاهیم اقتصادي خالی ست. 

به همین دلیل و با توجه به نیاز نوجوانان به چنین آموزش هایی، کانون جوانه هاي بانک ملی ایران که از سال 1392 شکل گرفته و
در حال فعالیت در زمینه ارتقاء سواد مالی نوجوانان است، در راستاي مسئولیت هاي خود و براي آشنایی و آموزش هرچه بیشتر

 
مفاهیم اقتصادي به نوجوانان در سال 1398 اپلیکیشن «هپ» را طراحی و رونمایی کرد. 

حالا این اپلیکیشن چهره جدید به خود گرفته و رابط کاربري جدید آن رونمایی شده است. در نسخه به روز رسانی شده، کاربر در
فضایی شادتر و متنوع تر فعالیت می کند و از جمله تغییرات صورت گرفته آن می توان به اضافه شدن امکان انتخاب زمینه و تم هاي

 
جدید اشاره کرد. 

«هپ» یک اپلیکیشن آموزشی- سرگرمی است که علاوه بر آموزش مفاهیم اقتصادي در قالب فیلم، داستان صوتی و کارتون، فضایی را
براي بازي و سرگرمی نوجوانان فراهم می آورد و کاربران در قالب بازي هاي استراتژیک با مفاهیمی مانند کارآفرینی و کسب و کار
آشنا می شوند. البته در این اپلیکیشن علاوه بر آموزش هاي اقتصادي، مطالب آموزشی متنوعی در زمینه هاي گوناگون در اختیار

 
کاربران قرار گرفته است. 

 
«هپ» مخفف "هوش پولساز" و برگرفته از یک بازي نوستالژیک و قدیمی و در زبان لاتین به معناي امید و آرزو است. 

محتواي اپلیکیشن هپ مرتبا به روز رسانی شده و کاربران با فعالیت در اپلیکیشن می توانند به جمع آوري امتیاز پرداخته و در

 
جشنواره هایی که از سوي کانون جوانه ها برگزار می شود، شرکت کنند. 

 
کاربرانی که قبلا عضو کانون جوانه ها بوده اند، می توانند امتیازات خود را از سایت به اپلیکیشن هپ انتقال دهند. 

علاقمندان می توانند اپلیکیشن هپ را از طریق سایت بانک ملی ایران، استورهاي بازار، مایکت و چارخونه و یا ارسال عدد 2 به شماره

 
100005566 دریافت و نصب کنند. 

براي کسب اطلاعات بیشترمی توانید به سایت بانک ملی ایران، سایت کانون جوانه ها به آدرس bmi.ir/kids و کانال بله کانون جوانه
ها به آدرس @kidsbankmelli مراجعه کنید.



جشنواره کارآفرینان برتر زنجان برگزار می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/04/27

زنجان - ایرنا - مدیر اشتغال وتوسعه کارآفرینی اداره کل تعاون کارورفاه اجتماعی استان زنجان از برگزاري چهاردهمین
جشنواره معرفی کارآفرینان برتر این استان خبر داد و گفت: علاقه مندان تا 10 مرداد امسال مهلت دارند در این جشنواره

ثبت نام کنند.

زنجان - ایرنا - مدیر اشتغال وتوسعه کارآفرینی اداره کل
تعاون کارورفاه اجتماعی استان زنجان از برگزاري
چهاردهمین جشنواره معرفی کارآفرینان برتر این استان
خبر داد و گفت: علاقه مندان تا 10 مرداد امسال مهلت

 
دارند در این جشنواره ثبت نام کنند. 

طیب جعفري روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: جشنواره معرفی کارآفرینان برتر با هدف اشاعه و
ترویج فرهنگ کارآفرینی، تاکید بر خلاقیت و نوآوري در
کسب و کار و شناسایی و معرفی بنگاه هاي برتر و معرفی

 
برترین ها به عنوان الگو به جامعه به ویژه براي جوانان برگزار می شود. 

مدیر اشتغال وتوسعه کارآفرینی اداره کل تعاون کارورفاه اجتماعی استان زنجان گفت: ثبت نام چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر

 
تا 10مرداد امسال از طریق سایت Karafarinanebartar.mcls.gov.ir ادامه دارد. 

جعفري افزود: تفاوت مهم این دوره از جشنواره با سایر دوره ها اضافه شدن بخش گردشگري و صنایع دستی است که فعالیت ها در
این زمینه به عنوان یکی از بخش هاي تخصصی جشنواره در کنار بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات، مورد ارزیابی قرار می گیرد.

 
وي افزود: منتخبین جشنواره کارآفرینان برتر در اولویت استفاده از حمایت هاي دولتی خواهند بود. 

 
جعفري گفت: کارآفرینان برتر استانی در این جشنواره وارد مرحله ملی می شوند. 

مدیر اشتغال و توسعه کارآفرینی اداره کل تعاون کارورفاه اجتماعی استان زنجان گفت: براي انتخاب و معرفی کارآفرینان برتر استان
در مرحله استانی کمیته داوران مرکب از کارآفرینان برتر، اساتید برجسته و افراد مجرب و مطلع در حوزه کارآفرینی ،به بررسی
درخواست هاي واصله می پردازند و پس از بررسی مستندات و ارزیابی طرح هاي واجد شرایط، شرکت کنندگان بر اساس کسب حد

 
نصاب امتیازات به جشنواره ملی معرفی خواهند شد. 

برچسب ها 



 
- کارآفرینی 

 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

- زنجان



آفات گلخانه اي با محصولات زیستی ایران ساخت کنترل شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/04/27

دانش فنی پرورش و تولید تجاري عوامل زیستی کنترل آفات گلخانه اي بومی سازي شد و در اختیار کشاورزان و گلخانه
داران قرار گرفت.

به گزارش حوزه فناوري گروه علمی پزشکی باشگاه
خبرنگاران جوان، آفات گلخانه اي با محصولات زیستی
ایران ساخت کنترل شد. این طرح با حمایت ستاد توسعه
زیست فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و
توسط شرکت دانش بنیان عوامل مهار زیستی هگمتانه به

 
سرانجام رسید. 

پیش از تولید این محصولات حدود سال 96 سطح کنترل بیولوژیک و تولید محصول سالم در گلخانه هاي کشور 42 هکتار بود. این
عدد طی سال هاي 1397 تا 1399 نیز تغییري نکرد. ولی به دلیل کیفیت مطلوب و بالاي محصول تولیدي این شرکت، در سال
زراعی 1399-1400 بیش از 300 هکتار از اراضی استان هاي اصفهان، مرکزي، یزد، تهران، لرستان، همدان، کرمانشاه و ... که در

 
دست بخش خصوصی است، نیاز خود به عوامل بیولوژیک را از این شرکت تامین کردند. 

تعدد سم پاشی در گلخانه ها منجر به تولید محصول ناسالم و در نهایت به خطر افتادن سلامت جامعه مصرف کنندگان می شود، بر
همین اساس یافتن راه هاي کم خطرتر یک ضرورت انکارناپذیر است. یکی از روش هاي موثر و سالم براي تولید محصول سالم،
استفاده از عوامل کنترل کننده طبیعی یا حشرات و کنه هایی است که می توانند از آفات گلخانه اي تغذیه کنند. این روش می تواند

 
راهی مطمئن براي مبارزه با آفات گلخانه اي باشد. 

این کار به «ایجاد اشتغال حداقل براي یک هزار نیروي تحصیل کرده بخش کشاورزي»، «خودکفایی کشور در زمینه تولید محصول
سالم»، «بومـی شـدن دانـش تولیـد محصـول سـالم در کشـور که در انحصـار شـرکت هاي معـدودي در کشور هاي هلنـد و بلژیـک
بـود»، «جلوگیري از مصرف بالاي آب براي شست وشوي بیش از حد محصول»، «تولید محصول مبتنی بر دانش هاي نوین»،
«پیشگیري از آلودگی محیط زیست»، «کمک به تنوع زیستی و تعادل طبیعی و ممانعت از ورود سموم آفت کش در زنجیره غذایی

 
انسان و سایر جانداران» می شود. 

 
بیشتر بخوانید 

- تعداد خدمات اعتباري آزمایشگاهی از یک میلیون گذشت



موج سواري نظام مهندسی روي پیک کرونا

شماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/04/27
منبع: روزنامه صبح امروز

خراسان رضوي

دکتر مهدي عرب صادق آزمون ورود به حرفه مهندسان در هفت رشته عمران، معماري، تاسیسات برقی، تاسیسات مکانیکی،
نقشه برداري، شهرسازي و ترافیک برگزار می شود. صلاحیت هاي ذکر شده نیز براي آزمون در رشته هاي مختلف شامل

رشته هاي معماري(نظارت- طراحی- اجرا)، عمران(نظارت- محاسبات- اجرا – طرح و اجراي گود، پی و ...

 
دکتر مهدي عرب صادق 

آزمون ورود به حرفه مهندسان در هفت رشته عمران، معماري، تاسیسات برقی، تاسیسات مکانیکی، نقشه برداري، شهرسازي و ترافیک
برگزار می شود. صلاحیت هاي ذکر شده نیز براي آزمون در رشته هاي مختلف شامل رشته هاي معماري(نظارت- طراحی- اجرا)،
عمران(نظارت- محاسبات- اجرا – طرح و اجراي گود، پی و سازه نگهبان- ارزیابی، طرح و اجراي بهسازي)، تأسیسات مکانیکی

 
(طراحی- نظارت- اجرا)، تأسیسات برقی (طراحی- نظارت- اجرا)، شهرسازي، نقشه برداري و ترافیک است. 

داوطلبان آزمون نظام مهندسی خواستار تعویق و تعلیق آن به پس از پیک پنجم کرونا و در شرایط بهتري از نظر آب و هوا و همچنین
با فاصله از کنکور کارشناسی ارشد شده اند. اما اصرار بی دلیل و شاید با دلیل خاص وزارت راه و شهر سازي و دفتر مقررات ملی
ساختمان به برگزاري آزمون مانع اجابت بحق خواسته هاي داوطلبان این آزمون شده است و متأسفانه آزمون نظام مهندسی 1400
قرار است طی سه روز در نیمه مردادماه برگزار شود که دقیقا یک هفته پس از آزمون کارشناسی ارشد خواهد بود. این آزمون بر خلاف
سایر آزمون ها کتاب باز است و داوطلبان باید بیش از 20 کتاب همراه خود داشته باشد و کتاب هاي خود را بر روي یک سطح پهن
کرده و با زمان بندي سه ساعته و در دو روز این آزمون را به پایان خواهند رساند. این آزمون در مراکز استانی با حضور فارغ

 
التحصیلان رشته مهندسی و همچنین افرادي که در دستگاه هاي اجرایی مشغول به کار هستند، برگزار می شود. 

ظاهرا بیش و پیش از اینکه این آزمون که بناي اصلاح فرآیندهاي ساخت و ساز و نظارت صحیح را دنبال کند در پی فروش مهر به
تعداد محدودي از مهندسین از راه آزمون غیر متعارف است. سال هاست که مباحث مقررات ملی ساختمان تغییر می کند، ویرایش
می شود اما سازمان نظام مهندسی و دفتر مقررات ملی ساختمان به جاي توجه به بروز کردن دانش و تجربیات مهندسین باشد در پی
جذب مهندسین پایه 3 جدید است بدون آنکه برنامه روشنی براي پرکردن ظرفیت و کارتابل مهندسین داشته باشد و در این وانفساي
نارضایتی مهندسین داراي پروانه اشتغال از از سازمان هاي نظام مهندسی  و وضعیت ارجاع کار، بیکاري و  نرخ هاي توهین آمیز
نظارت و طراحی ساختمان در پروژه ها و از سویی عدم برقراري آموزش هاي واقعی و متناسب براي مهندسین، اولویت وزارت راه و

 
شهر سازي درآمد زایی از راه فروش مهر است. 

و خجالت آور است که امروز حتی در این شرایط نابسامان کرونا حاضر به تعویق آزمون علی رغم خواسته کثیري از داوطلبان و
متولیان این آزمون نمی باشد که واقعا جاي بسی تأسف است. سال هاست متخصصان و صاحب نظرانی به این فرآیند نقد داشته اند به

 
این رویه فروش حق امضا معترض بوده اند، اما گوش کسی بدهکار نیست. 

به لحاظ کارشناسی  می بایست آزمون با بازه هاي زمانی طولانی تر برگزار می شد و براي استان هاي ظرفیت جذب مشخص می



کردند و البته هر استان با شاخص و نمره معینی ظرفیت متوازنی دریافت می نمود و مهمتر اینکه بپذیرند بهرحال فرآیند نظارت
مهندسی جنبه عملی و در مرور زمان دارد و نمی توان از ارزیابی از طریق مصاحبه غفلت نمود ولی سیاسی کاري و نگاه کاسبانه در

 
این مسیر عمر، انرژي و آینده شغلی فعالین در بخش مهندسی را دچار خدشه نموده است. 

اصرار وزارت راه و شهر سازي بر عدم تعویق این آزمون حکایت تلخی دارد که بر همه جامعه و خانواده ها ریسک تحمیل می کند تا
حق امضاي بیشتري بفروشد و اگر محدودیتی هم داشته باشد آزمون را پیچیده طراحی می کند تا در این آزمون نا مرتبط و نا متوازن
افراد کمتري به مرحله پروانه برسند و فروش از این جهت  می گویم که کسی بعد از صدور پروانه و ارجاع اولین پروژه سراغ مهندس

 
نمی رود و نحوه نظارت اورا پایش نمی کند، کسی دغدغه معیشت او را ندارد و کسی یا تشکلی از او حمایت صنفی نمی کند. 

بنده بعنوان مهندس ناظر یا بعنوان مدرس و حتی از جایگاه مولف کتب مرتبط نظام مهندسی که با هزاران داوطلب در ارتباط
آموزشی بوده ام به قطعیت رسیده ام که آزمون متناسب با نیاز هاي نظارت در حوزه ساختمان نیست و بیشتر رویکرد کاسبی براي

 
وزارت راه و شهرسازي دارد و آموزش هاي پس از اخذ پروانه وجود ندارد و رها نمی شود. 

خروجی این نحوه پذیرش پرشتاب و پرهیجان این شده است که در بسیاري از موارد ساختمان هایی تولید می شوند که در روند تولید
آنها بدیهی ترین و ابتدایی ترین اصول اولیه ساخت وساز رعایت نمی شود و بدین ترتیب ما متاسفانه با یکسري ساختمان هاي گران،
بی کیفیت و بی هویت در شهر ها مواجه هستیم و حلقه هاي قدرت و ثروت به این راحتی نمی گذارند که ساخت و ساز ما سامان
بگیرد و صاحب ساختمان هاي استاندارد شویم .این حلقه ها در شهرداري، نظام مهندسی، انجمن هاي کارفرمایی و علمی و اصناف

 
مرتبط، نهاد هاي قانون گذاري و مجري قانون ریشه دارند و تاوان آن را مردم و همین مهندسین می دهند. 

در این سیر وزارت راه و شهرسازي باید پاسخگو باشد که چه حقی دارند با دغدغه معیشت مهندسان بازي کنند و از این دغدغه
استفاده ابزاري کنند؟ از آنها بپرسیم چه حقی دارید آزمون هاي خیلی سخت بی محتوي و پرشتاب پشت سرهم برگزار کنید و قبولی
را به این شکل محدود کنید؟ آیا می دانید کسانی که براي جبران معیشت می آیند و شما بخاطر هزینه آزمون و بی برنامه بودن، در
این آزمون خیلی سخت بی محتوي و بی کیفیت آنها را رد می کنید، بیش از چند ماه  وقتشان را گرفته اید و چند ده برابر این هزینه
آزمون از و فرصت و معاش خانواده شان زده اند؟ آیا می دانید خیلی از این مهندسین که اتفاقا مستعد هم هستند راننده اسنپ
هستند که آزمون دلالی مهر و امضاي شما 6 ماه وقت  آنها را تباه کرده و امروز در این وضعیت همه گیري کرونا سلامت خود و

 
خانواده و جامعه را بخاطر این فرآیند نا میمون قربانی می کنید؟ 

حتی اگر قبول هم بشوند در این فرآیند بی کیفیت ارزیابی ناشی از رفتار کاسب مأبانه، غالبا در نظارت ضعف دارند و هیچ ساز و کاري
تعربف نشده که او آموزش واقعی ببیند و این ضعف  تجربی و علمی را دستمایه دلالان بساز و بفروش قرار می دهید که به شخصیت

 
جامعه مهندسی اهانت می کنند و سازمان هاي نظام مهندسی هم کوچکترین حمایتی از او ندارند. 

این هزینه تراشی به چه قیمتی ؟ و این است که رییس شوراي انتظامی سازمان نظام مهندسی می گوید 60 درصد شکایت از
مهندسان ناظر به دلیل رشوه گیري است. کارشناسان علت این رشوه گیري ها را وابستگی هاي مالی بین ناظر و کارفرما می دانند که

 
این امر نیز ناشی از دریافت حقوق و دستمزد ناچیز مهندسان ناظر از سوي سازمان نظام مهندسی است. 

حال که براي این کاسبی کم هزینه از جامعه علمی و حیثیت حرفه اي ننموده اید خوب است کمی حیا پیشه کنید و سلامت جامعه و

 
مردم را در این اوضاع نابسامان همه گیري کرونا فداي سیاست هاي کاملا غلط کاسب مأبانه خود نکنید شاید روزي بیدار شوید. 





فولاد کردستان در مسیر اوج

منبع: شما نیوزشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/04/27

جلسه سهامداران شرکت صنایع فولاد کردستان بعدازظهر روز شنبه 26 تیرماه به منظور نقل و انتقال سهام این شرکت و
تغییر ترکیب سهامداران در محل سالن جلسات ایمیدرو تشکیل شد.

جلسه سهامداران شرکت صنایع فولاد کردستان بعدازظهر روز شنبه 26 تیرماه به منظور نقل و انتقال سهام این شرکت و تغییر

 
ترکیب سهامداران در محل سالن جلسات ایمیدرو تشکیل شد. 

به گزارش شمانیوز و به نقل از روابط عمومی شرکت سرمایه
گذاري توسعه معادن و فلزات، در این جلسه مصوب شد
شرکتهاي «توسعه و تجهیز معادن امداد» و «کیمیا معدن
سپاهان» کلیه سهام خود از فولاد کردستان (به ترتیب 20 و 16
درصد) را به شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات منتقل

 
کنند. 

بدین ترتیب در ترکیب جدید سهامداري ، ایمیدرو با 44 درصد،
شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات با 36 درصد و

 
شرکت فولاد صبانور با 20 درصد، سهامداران شرکت فولاد کردستان خواهند بود. 

بر اساس تصمیمات این جلسه، جزئیات قیمت و شرایط انتقال، متعاقبا پس از تصویب هیأت مدیره شرکتها مورد توافق قرار خواهد

 
گرفت. 

به منظور اطمینان از تأمین خوراك سنگ آهن شرکت صنایع فولاد کردستان؛ مقرر شد ریاست سازمان صمت استان کردستان در
صدور مجوزهاي بهره برداري معادن سنگ آهن و واحدهاي فراوري استان از جمله کیمیا معادن و صبانور و ... مساعدت لازم را معمول

 
دارد. 

همچنین، بر اساس توافق قبلی مقرر شد سازمان صمت استان کردستان نسبت به صدور پروانه اکتشاف محدوده هاي آهنی پهنه هاي

 
قروه و واگذاري پروانه هاي اکتشاف و گواهی کشف بیجار و ... به شرکت صنایع فولاد کردستان پیگیري و اقدام نماید. 

در ادامه این نشست، مهندس محمدرضا احمدي مدیرعامل شرکت صنایع فولاد کردستان از همراهی و مساعدت مسئولین سازمان

 
صمت استان، ایمیدرو، صبانور و سایر سهامداران براي پیشبرد اهداف شرکت تشکر و قدردانی کرد. 

مهندس احمدي گفت: ورود قدرتمند شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات به ترکیب سهامداران فولاد کردستان اتفاقی مبارك

 
و نویدبخش فصلی نوین در پیشبرد اهداف این مجموعه خواهد بود. 

وي افزود: حضور این شرکت پویا و توانمند در کنار مجموعه ایمیدرو دغدغه تأمین مالی و تأمین خوراك مواد اولیه فولاد کردستان را



 
برطرف نموده و تأخیرهاي موجود را تا حد زیادي جبران خواهد نمود. 

در ادامه این نشست، دکتر امیرحسین نادري، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات با اشاره به ذخایر غنی معدنی
استان کردستان و پتانسیل هاي این منطقه محروم در ارزش آفرینی و تولید ثروت از طریق معدن و صنایع معدنی، گفت: بنا داریم با
تجمیع پتانسیل هاي موجود و همکاري مسئولین امر به ویژه سازمان ایمیدرو و مسئولین استان و تجارب موفق سرمایه گذاري که از
گذشته در این منطقه داشته ایم، از یکسو براي سرمایه سهامداران خود ارزش افزوده قابل توجهی ایجاد کنیم و از سوي دیگر در

 
توسعه صنعت، اشتغال آفرینی و محرومیت زدایی در منطقه کردستان سهم بیشتري داشته باشیم. 

یادآوري می شود سابقه طرح احداث زنجیره فولاد در استان، مربوط به سال 1394 بوده است که در سفر استانی معاون رئیس جمهور
مقرر شد زنجیره فولاد با ظرفیت هاي 2٫5 میلیون تن کنسانتره، 2٫5 میلیون تن گندله، 1٫6 میلیون تن آهن اسفنجی و 1٫5
میلیون تن ذوب و ریخته گري به منظور تولید 1٫5 تن ورق سیاه، نورد گرم فولادي در کردستان اجرایی و هزاران اشتغال زایی ایجاد

 
شود. 

پس از مصوبات و انجام فرایند اولیه براي اجراي پروژه، وزیر وقت صمت، دستور احداث 2 واحد آهن اسفنجی با ظرفیت 800 هزار تن
به طور جداگانه در شهرستان هاي بیجار و قروه را صادر کرد اما به دلایل متعدد، اجراي آن با محدودیت ها و موانعی مواجه بود که
اکنون با تغییرات مهم صورت گرفته در ترکیب سهامداري و ورود شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات به عنوان یک شرکت
مقتدر و پویا به این طرح در کنار شرکت زیرمجموعه خود یعنی فولاد صبانور با همراهی ایمیدرو به عنوان نهاد مهم حاکمیتی و
اجرایی دولت در صنایع معدنی، مشکلات اجرایی آن برطرف شده و شاهد قریب الوقوع پیشبرد این طرح مهم فولادي در غرب کشور

باشیم.



کمبود شکر نداریم

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/04/27

علی بهره مند با بیان اینکه کمبود شکر نداریم، گفت: تقریبا دو سال از شیوع کرونا گذشته و در این مدت کسبه به شدت
آسیب دیدند اما حمایت خاصی از سوي دولت نشد.

علی بهره مند با بیان اینکه کمبود شکر نداریم، گفت:
تقریبا دو سال از شیوع کرونا گذشته و در این مدت کسبه
به شدت آسیب دیدند اما حمایت خاصی از سوي دولت

 
نشد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از مهر، علی بهره مند در
مورد اخباري که درباره گرانی و کمبود شکر منتشر شده است، اظهار داشت: تاکنون با کمبود شکر مواجه نشده ایم و هر بار به شرکت

 
بازرگانی دولتی مراجعه کردیم شکر موجود بوده است. 

رییس اتحادیه دارندگان قنادي، شیرینی و کافه قنادي تهران افزود: در حال حاضر شکر درب کارخانه براي صنوف با قیمت 11 هزار و
500 تومان عرضه می شود و پس از تحویل، هزینه هاي حمل، بارگیري و تخلیه تقریباً با قیمت 12 هزار و 200 تا 12 هزار و 500

 
تومان به فروش می رسد. 

وي با اشاره به تعطیلی هاي مکرر صنوف، گفت: متأسفانه گرماي هوا، شیوع کرونا و تعطیلی هاي مکرر، صنف قنادي را با مشکل هاي

 
زیادي مواجه کرده است. اصناف کمترین مشتري را دارند و درآمد خاصی کسب نمی کنند. در این بین دولت هم حمایتی نمی کند. 

بهره مند افزود: دو سال است این مسائل را می گوئیم اما از جانب دولت توجهی نمی شود. 1600 واحد صنفی قناد در شهر تهران با

 
بیش از 60 هزار نفر- اشتغال طی دو سال گذشته یک روز راحت کار نکردند. 

رییس اتحادیه دارندگان قنادي، شیرینی و کافه قنادي تهران تصریح کرد: درآمد کسبه طبیعتاً از فروش روزانه است، وقتی دائم کسبه
تعطیل هستند و در ایام فعالیت هم اقبالی از طرف مردم وجود ندارد و دولت هم حمایت نمی کند،، کسبه چگونه باید هزینه هاي خود
را تأمین کنند؟ واحدها باید هزینه هاي مربوط به اجاره، دستمزد، بیمه تأمین اجتماعی، مالیات، آب و برق و گاز را د رحالی بپردازند

 
که درآمدشان حدقلی شده است. 

پربیننده ترین افزایش قیمت نوشابه تا 132درصد قیمت انواع روغن زیتون در بازار (تیر1400) + جدول سیبی وجود ندارد تا در برابر
واردات موز صادر شود کاهش نسبی قیمت برخی میوه ها ممنوعیت واردات، باعث افزایش قیمت برنج در ماه هاي آینده می شود



افتتاح سامانه رصد آسیب هاي اجتماعی در اردبیل

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/04/27

مدیرکل بهزیستی استان اردبیل با بیان اینکه سامانه رصد آسیب هاي اجتماعی با هدف گزارش و شناسایی این آسیب ها
افتتاح خواهد شد، گفت: از ساختمان جدید اورژانس اجتماعی اردبیل نیز به مساحت 500 هزار متر مربع رونمایی خواهد شد.

مدیرکل بهزیستی استان اردبیل با بیان اینکه سامانه رصد آسیب هاي اجتماعی با هدف گزارش و شناسایی این آسیب ها افتتاح

 
خواهد شد، گفت: از ساختمان جدید اورژانس اجتماعی اردبیل نیز به مساحت 500 هزار متر مربع رونمایی خواهد شد. 

به گزارش ایکنا از اردبیل، بهزاد ستاري، مدیرکل سازمان
بهزیستی استان اردبیل، 26 تیرماه در نشست خبري با اصحاب
رسانه اردبیل که به مناسبت هفته بهزیستی برگزار شد، با بیان
اینکه شعار هفته بهزیستی در گام دوم «هوشمندسازي، محله
محوري و سلامت اجتماعی در خانواده» نامیده شده است، اظهار
کرد: در زمینه هوشمندسازي سامانه ها خدماتی همچون فرزند
خواندگی، سامانه دانشجویی، اخذ مجوز مرکز سالمندان و مشاوره

 
به صورت خود کار و از طریق 40 سامانه انجام می گیرد. 

وي با اشاره به اینکه در راستاي افزایش خدمات سلامت اجتماعی
در خانواده ها 43 مرکز مثبت زندگی در اردبیل فعالیت می کنند، افزود: این مراکز شامل بخش هاي مشاوره و رصد آسیب هاي

 
اجتماعی است و متناسب با هر آسیب خدمات رسانی توسط کارشناسان مجرب بهزیستی انجام می شود. 

مدیرکل بهزیستی استان از احداث 251 واحد مسکونی مددجویان در سال گذشته خبر داد و گفت: براي خانواده هاي چند معلولی
140 میلیونی وام بلاعوض و 100 میلیون تومان توسط بنیاد مسکن پرداخت می شود و در مناطق روستایی این مبلغ در مجموع به

 
184 میلیون می رسد. 

ستاري به افتتاح 4 مرکز مشاوره در هفته بهزیستی اشاره کرد و افزود: 91 مرکز مشاوره هم اکنون در سطح استان فعال بوده و

 
خدماتی، چون خانواده درمانی، ازدواج، تربیت کودك، تحصیلی ارائه می دهند. 

وي بیان کرد: 19 دستگاه اکسیژن ساز نیز از طریق صندوق جمعیت هلال احمر به مراکز سالمندان اردبیل اهدا خواهد شد تا مورد

 
استفاده مددجویان تحت پوشش قرار گیرد. 

مدیرکل بهزیستی استان با بیان اینکه سامانه رصد آسیب هاي اجتماعی نیز با هدف گزارش و شناسایی این آسیب ها افتتاح خواهد

 
شد گفت: از ساختمان جدید اورژانس اجتماعی اردبیل نیز به مساحت 500 هزار متر مربع رونمایی خواهد شد. 

ستاري در ادامه به تشریح عملکرد این سازمان در سال گذشته پرداخت و بیان کرد: افتتاح خانه کودکان با ظرفیت اشتغال 50 نفر،



کارگاه تولید حمایتی معلولان، اشتغال 786 نفر با ارائه وام هاي 50 میلیون تومانی و اهداي 250 دستگاه تبلت به دانش آموزان و

 
دانشجویان نیازمند در سال گذشته انجام گرفته است. 

وي میزان مشارکت نقدي و غیر نقدي مردم را در سال گذشته 25 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: مجوز احداث و راه اندازي 60

 
مرکز غیر دولتی شامل مؤسسات خیریه، خانه هاي امن، مرکز توانبخشی، مشاوره و سالمندان نیز صادر شده است. 

مدیرکل بهزیستی استان ادامه داد: میزان مستمري پرداختی به مددجویان تا 1 میلیون و 100 هزار تومان است و سازمان بهزیستی

 
18 هزار مستمري بگیر را تحت پوشش خود دارد. 

ستاري با اشاره به اینکه در سال گذشته مرکز جامع مردان با ظرفیت 200 نفر افتتاح شده است، افزود: 2 مرکز و خانه امن ترك

 
اعتیاد در سال جاري در شهرستان هاي بیله سوار و هشجین افتتاح خواهد شد. 

وي از افتتاح 4 خانه حمایتی جسمی و روانی معلولان در استان اردبیل خبر داد و گفت: این مراکز در شهرستان هاي مشگین شهر،

 
گرمی، خلخال و اردبیل خواهد بود. 

مدیرکل بهزیستی استان تصریح کرد: 257 گروه خدمات مالی خرد حوزه اجتماعی در زمینه وام هاي خود اشتغالی در روستا هاي

 
استان اردبیل فعالیت می کنند و در این زمینه 4 هزار نفر عضو این صندوق ها هستند. 

ستاري تعداد دانش آموزان و دانشجویان تحت پوشش بهزیستی را 2785 نفر اعلام کرد و گفت: در سال جاري 800 اشتغال براي

 
مددجویان و دانشجویان فارغ التحصیل شده ایجاد خواهیم کرد. 

وي از تکمیل و راه اندازي مرکز معلولان شهرستان گرمی در سال جاري خبر داد و افزود: با حمایت بنیاد علوي 1 میلیارد تومان به

 
این مرکز اختصاص یافته و در مرحله پایانی عملیات اجرایی است. 

انتهاي پیام



آیا ازدواج فرزند دختر یک کارگر موجب قطع حق اولاد وي می شود؟

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/04/27

ایران اکونومیست-در این گزارش درباره مدت زمان پرداخت حق اولاد فرزندان دختر توضیحاتی داده ایم.

آیا ازدواج فرزند دختر یک کارگر موجب قطع حق اولاد وي
می شود؟در کارگاه هاي بخش خصوصی و دولتی آیا رویه

 
یکسان است؟ 

پاسخ: در کارگاه هاي مشمول قانون تامین اجتماعی، شرط
پرداخت کمک عائله مندي، داشتن سن کمتر از 18 سال
ذکر شده ( و یا در صورتی که سن فرزند اعم از دختر و
پسر بیش از 18 سال باشد فقط به تحصیل اشتغال داشته

 
باشد و یا به دلیل بیماري یا معلولیت قادر به کار کردن نباشد) 

 
لذا ازدواج فرزند دختر( به تنهایی) موجب قطع کمک عائله مندي یا حق اولاد نمی شود. 

باشگاه خبرنگاران جوان



قدردانی کمیته امداد امام خمینی(ره) از بانک سپه

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/04/27

کمیته امداد امام خمینی (ره) کشور، در "آیین تقدیر از یاوران اشتغال محرومین" از بانک سپه به منظور اعطاي تسهیلات به
مددجویان تحت پوشش این کمیته با اهداي لوح سپاس، قدردانی کرد.

به گزارش ایران اکونومیست به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، در همایشی که
تحت عنوان " آیین تقدیر از یاوران اشتغال محرومین " در بانک مرکزي و به میزبانی
کمیته امداد امام خمینی(ره) با حضور دکتر جهانگیري معاون اول رئیس جمهور، رئیس
هیات عامل بانک مرکزي و مدیران عامل نظام بانکی کشور برگزار شد، دکتر سید مرتضی
بختیاري رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره)، از محمدکاظم چقازردي مدیر عامل بانک

سپه که جزو بانک هاي برتر در اعطاي تسهیلات به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی(ره) است، با اعطاي لوح سپاس،

 
قدردانی کرد. 

بنابراین گزارش، قدردانی از عملکرد بانک سپه به پاس ایجاد فرصت هاي شغلی جدید میان مددجویان کمیته امداد امام خمینی(ره)،

 
توفیق خدمت به قشر محروم و نقش موثر این بانک در توانمندسازي مددجویان و افزایش تولید صورت گرفت. 

شایان ذکر است محمدکاظم چقازردي مدیرعامل بانک نیز ضمن آرزوي سلامتی و توفیقات مستمر این بانک بزرگ در مسیر تعالی،
کسب موفقیت حاصله را به همه همکاران تبریک و تقدیم کرد.



تمام خانواده هاي داراي دو یا چند معلول در استان خانه دار شدند/ اگر

خانواده اي جا مانده است به اداره کل بهزیستی مراجعه کند

منبع: تابناكشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/04/27

تمام خانواده هاي داراي دو یا چند معلول در استان خانه دار شدند/ اگر خانواده اي جا مانده است به اداره کل بهزیستی مراجعه

 
کند 

تابناك-استاندار هرمزگان گفت: تمام خانواده هاي داراي دو یا چند معلول در استان خانه دار شدند و اگر خانواده اي جا مانده است ه

 
اداره کل بهزیستی مراجعه کند. 

به گزارش تابناك هرمزگان؛دکتر فریدون همتی در حاشیه بازدید
از نمایشگاه دستاوردها و توانمندي هاي مددجویان بهزیستی
بندرعباس با بیان اینکه این نمایشگاه ابتدا قرار بود به صورت
استانی برگزار شود اما به دلیل شرایط کرونا به صورت شهرستانی
برگزار شد، اظهار داشت: از مجموع یک هزارنفري جامعه
مددجویان بهزیستی فعال در حوزه صنایع دستی، آثار 10نفر از

 
مددجویان در این نمایشگاه به نمایش گذاشته است. 

وي افزود: لازم است دستگاه هاي اجرایی و مردم هرمزگان براي
حمایت از هنرمندان و فعالان این حوزه نسبت به خریداري آثار

 
آن ها اقدام کنند. 

استاندار هرمزگان همچنین ضمن قدردانی از اداره کل بهزیستی و شبکه توسعه اجتماعی بانک رسالت در خصوص تخصیص تسهیلات
ارزان قیمت براي حمایت از کسب و کارهاي کوچک و فعالان صنایع دستی، اضافه کرد: در سال گذشته 38میلیارد تومان اعتبار براي

 
اشتغال معلولان استان جذب شد. 

دکتر همتی با اشاره به تخصیص منابع مالی ملی و استانی براي تأمین مسکن معلولان استان، گفت: تمام خانواده هایی که دو یا چند
فرزند معلول دارند داراي مسکن هستند و یا منازل آنان در حال ساخت است؛ اگر در این میان خانواده اي وجود دارد که بدون مسکن

 
است می تواند به اداره کل بهزیستی استان مراجعه کند. 

وي افزود: تلاش داریم به تدریج به سمتی حرکت کنیم که مسکن خانواده هاي داراي یک معلول را تأمین کنیم و از این نظر منابع

 
خوبی در استان داریم که با تلاش و برنامه ریزي به دنبال تحقق این گام مثبت براي جامعه معلولان استان هستیم. 

دکتر همتی با اشاره به ضرورت حمایت از توانمندي هاي مددجویان و جامعه معلولان، عنوان کرد: با کشف استعدادهاي کم نظیر این
قشر که بخشی از آن در این نمایشگاه به صورت عینی قابل مشاهده است و همچنین حمایت از این استعدادها، می توان زمینه

خودکفایی، اشتغال و ایجاد درآمد پایدار را براي افراد معلول و مددجو فراهم کرد.



درخواست نماینده کهگیلویه و بویراحمد از آیت االله رئیسی

منبع: بویر نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/04/27

نماینده 6 دوره مجلس از آیت االله رئیسی خواست تا در مناصب و مسئولیت هاي دولت آینده فرزندان شایسته کهگیلویه و
بویراحمد فراموش نشوند. به گزارش بویرنیوز، سید محمد موحد؛ نماینده شهرستان هاي کهگیلویه، چرام، بهمئی و لنده در

مجلس شوراي اسلامی ضمن بیان برخی مسائل پیرامون دولت جدید از انتظارات مردم ...

نماینده 6 دوره مجلس از آیت االله رئیسی خواست تا در مناصب و مسئولیت هاي دولت آینده فرزندان شایسته کهگیلویه و

 
بویراحمد فراموش نشوند. 

به گزارش بویرنیوز، سید محمد موحد؛ نماینده شهرستان هاي کهگیلویه، چرام، بهمئی و لنده در مجلس شوراي اسلامی ضمن بیان

 
برخی مسائل پیرامون دولت جدید از انتظارات مردم کهگیلویه و بویراحمد از دولت رئیسی گفت. 

سید محمد موحد گفت: 28 خرداد 1400 شاهد حضور گسترده مردم کهگیلویه و بویراحمد در انتخابات ریاست جمهوري بودیم، مردم
استان امیدوار به تغییر شرایط پاي صندوق هاي رأي آمدند و دست به انتخابی نو زدند تا شاید از رهگذر انتخابشان شاهد تغییرات

 
ملموس به نفع عامه باشند. 

وي افزود: مردم کهگیلویه و بویراحمد مشارکتی بیش از 62 درصد در انتخابات داشتند، همه به خوبی می دانیم استان در بسیاري از

 
زمینه ها دچار محرومیت هاي تاریخی است اما این باعث نشد مردم نجیبش حمایتشان را از نظام دریغ کنند. 

همه آمدند تا بار دیگر کفه ترازو به سمت مردم سنگین شود.این حضور قطعاً مبین این مسأله است که مردم استان همچنان به بهبود

 
شرایط توسط نظام و دولت اعتماد دارند و با آن نیز همراهی می کنند. 

نماینده کهگیلویه، چرام، بهمئی و لنده در مجلس ادامه داد: آیت االله رئیسی چند شعار محوري دارد که به خوبی توانست مردم استان
را با خود همراه کند «دولت قوي که بنایش اراده و خواست مردم است، فساد ستیزي، استفاده عادلانه از ظرفیت و توانمندي هاي همه
اقوام و طوایف، باج ندادن به جریانات سیاسی» از مهمترین آنها به شمار می رود که البته مصداق آن را در عمل و اقدام او در قوه

 
قضائیه همه به عینه دیده ایم و قطعاً همان عملگرا بودن ایشان مردم را امیدوار به اجراي شعارهاي دولت جدید کرده است. 

وي از خواسته هاي مردم از دولت سیزدهم گفت و افزود: دغدغه اشتغال، استفاده ارزشمند از منابع و ظرفیت هاي خدادادي استان،

 
تعیین تکلیف پروژه هاي تاریخی و بهبود زیرساخت ها در حوزه بهداشت و درمان، آب، برق و مسائل اینچنینی همواره بوده است. 

موحد ادامه داد: بی توجهی به نیروهاي توانمند بومی این استان در سطح ملی نیز همواره محل گله مندي بوده، اگر مروري بر سوابق
مدیران کهگیلویه و بویراحمد در سطح ملی داشته باشیم «پاکدستی و تعهد به خدمت صادقانه و شجاعت و تحول آفرینی» خصایص
مشترك بین همه آنهاست و اگر نگوییم در مسولیت هایی که داشتند از بقیه بهتر عمل کردند قطعا دست کمی از انها نداشتند و این

 
دقیقاً همان خصلت هایی است که آیت االله رئیسی براي مدیران دولتش تعریف کرده است. 

مردم کهگیلویه و بویراحمد از دولت جدید انتظار دارند با نگاه شایسته سالاري، جوانان نخبه دیارشان که دلبسته به توسعه و آبادانی



 
ایران اسلامی هستند، را رشد دهد. 

نماینده کهگیلویه اظهار داشت: هیچکس انتظاري فراقانونی از دولت ندارد اما منصفانه است که دولت سیزدهم دولتی متشکل از افراد
توانمند همه قومیت ها باشد، انتظاري که با شناختی که از رئیس جمهور منتخب داریم قطعاً سمت و سوي واقعیت به خود خواهد

گرفت و به یاري خدا این بار تشکیل دولت قوي و مردمی با اتحاد همه نگاه ها، سلایق و قومیت ها را به نظاره خواهیم نشست.



ژست عجیب خانم بازیگر پر حاشیه !/ بیوگرافی و عکس

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/04/27

عکسی که نفیسه روشن در اینستاگرامش منتشر کرده است.

 عکسی که نفیسه روشن در اینستاگرامش منتشر کرده

 
است. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، نفیسه روشن بازیگر جوان و البته شناخته شده کشومان است. نفیسه روشن بازیگر جوان سینما و
تلوزیون است که در اینستاگرام یک میلیون دنبال کننده دارد. نفیسه روشن بازیگر بدون حاشیه اي بود تا این که ماجراي طلاقش

 
خبرساز شد. نفیسه روشن طرفداران بسیاري دارد. نفیسه روشن در یک لایو اینستاگرامی از طلاقش پرده برداشت و توضیحاتی داد. 

 
 



زندگی شخصی نفیسه روشن نفیسه روشن در سیزدهم اردیبهشت سال 1361در محله باغ صبا تهران به دنیا آمد. او لیسانس حقوق

 
اسلامی دارد. 

 
او فرزند اول خانواده است و دو برادر کوچکتر از خود دارد. 

نفیسه روشن از همان بچگی به بازیگري علاقمند بود و آرزویش این بود که روزي بتوانن بازیگر شود، و زمانی که خواست وارد دنیاي

 
بازیگري شود نه تنها مخالفتی با او نکردند بلکه او را بسیار تشویق کردند. 

 
تفریحات نفیسه روشن به اتومبیلرانی علاقه زیادي دارد و در وقت هاي بیکاریم سري به پیست رالی می زند. 

دنیاي بازیگري نفیسه روشن شروع فعالیت تلویزیونی او را می توان بازي در سریال ” روزهاي بیادماندنی ” به کارگردانی همایون
شهنواز در تابستان 1382 دانست .اشتغال به تحصیل در مقطع لیسانس علت اصلی کم کاري وي در این سالها بود ، اما پس از پایان
تحصیلات دانشگاهی خود ، دامنه فعالیتش را گسترش داد. در پائیز سال 1382 در سریال “بچه هاي خیابان ” به کارگردانی همایون
اسعدیان ایفاي نقش کرد که این تجربه را یکی از بیادماندنی ترین کارهایش می داند .پس از آن در پائیز 1383 ، پیشنهاد کیانوش

 
عیاري براي حضور در سریال ” روزگار غریب ” را پذیرفت و به گروه عیاري پیوست تا برگ زرین دیگري بر افتخارات خود بیافزاید. 

 
 

نفیسه روشن از آن گروه بازیگرانی محسوب می شود که کم کم پله هاي ترقی را طی کرد و کارش را در عرصه بازیگري با تئاترهاي
دانش آموزي آغاز کرد و به واسطه یکی از اقوام مادري اش براي بازي در سریال «روزهاي یادماندنی» دعوت به کار شد او هر چند که

 
قبل از سریال اغما در سریال هاي مختلف حضور داشت اما به واسطه آن سریال و نقش پري چهره شد. 

 
فیلم هاي سینمایی نفیسه روشن 

 
چک نسترن کاظم راست گفتار1390 

 
انسان هامحسن توکلی1389 

 
مادر زن سلام خسرو ملکان1385 



 
شاخه گلی براي عروس قدرت االله صلح میرزایی1383 

 
مجموعه تلویزیونی نفیسه روشن 

 
برابر با اصل جلال الدین دري1393 

 
زمانی براي عاشقی محمدحسین لطیفی محرم 1392 

 
یه تیکه زمین مهدي کرم پور1391 

 
پنج کیلومتر تا بهشت علیرضا افخمی رمضان 1390 

 
تله فیلم گنجشک و قناري1390 

 
دارا و ندارمسعود ده نمکی نوروز 1389 

 
ساختمان 85مهدي فخیم زاده زمستان 1389 

 
قفسی براي پرواز یوسف سید مهدوي 

 
رستگاران 

 
ماه عسل شاهد احمدلو نوروز 1388 

 
کلانتر 3 محسن شاه محمدي1388 

 
دفترخانه شماره 13سیدوحید حسینی 

 
تله فیلم دستمو ول کن مجتبی چراغعلی1388 

 
تله فیلم یازده و هفت دقیقه رضا حسنی1388 

 
تله فیلم سرگردکاظم معصومی فروردین 1387 

 
تله فیلم پیوندسعید عالم زاده اردیبهشت 1387 

 
تله فیلم کابوس سیروس مقدم1387 



 
مثل هیچ کس عبدالحسن برزیده تابستان 1387 

 
 

 
کابوس 

 
اغما سیروس مقدمرمضان 1386 

 
تله فیلم این پرونده مختومه نیست مهرداد خوشبختاردیبهشت 1386 

 
تله فیلم چند متر آن طرف تر فریدون فرهودیدي 1386 

 
تله فیلم مأموریت بهارحسن لفافیان بهمن 1386 

 
مسافري از گرونگول بهار 85 

 
سال هاي برف و بنفشه سعید سلطانی پائیز 1385 

 
کلانتر 2محسن شاه محمدي1384 

 
تله فیلم مسافر (مجموعه تلویزیونی)محمد دستگردي اردیبهشت 1384 

 
تله فیلم آواي زمین مهرداد خوشبخت تیر 1384 



 
کلانترمحسن شاه محمدي آذر 1384 

 
باران بهاري مسعود رشیدي تابستان 1384 

 
خوش غیرت علی شاه حاتمی نوروز 1384 

 
روزگار قریب کیانوش عیاري پائیز 1383 

 
روزهاي بیاد ماندنی همایون شهنواز پائیز 1382 

 
تب سردعلیرضا افخمی تابستان 1382 

 
کمکم کن قاسم جعفري پاییز 1381 

 
مردان کوچک 

 
منبع : مثلث 

انتهاي پیام/



دهکده کودك در رشت افتتاح شد

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/04/27

دهکده کودك به عنوان اولین و بزرگترین مجموعه آموزشی- تفریحی کودکان با حضور استاندار گیلان در رشت مورد بهره
برداري قرار گرفت. The post دهکده کودك در رشت افتتاح شد appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 1400/04/27 - 11:03 

 
- کد خبر:603540 

دهکده کودك در رشت افتتاح شد دهکده کودك به عنوان اولین و بزرگترین مجموعه آموزشی- تفریحی کودکان با حضور استاندار
گیلان در رشت مورد بهره برداري قرار گرفت. به گزارش 8دي،ارسلان زارع صبح امروز (یکشنبه) در آستانه هفته ملی مهارت و روز

 
کارآفرینی، از مرکز آزمون، کارگاه آموزش صنایع دستی و مرکز آموزش هاي صنعتی فنی حرفه اي گیلان در رشت بازدید کرد. 

همچنین با حضور استاتدار گیلان، دهکده کودك به عنوان اولین و بزرگترین مجموعه آموزشی- تفریحی کودکان، در رشت مورد بهره

 
برداري قرار گرفت. 

هدف از اجراي این طرح، فرهنگ سازي در زمینه هاي ترافیکی، شهر نشینی، اجتماعی، آموزش هاي تخصصی در زمینه پلیس راهور،
پلیس فتا، پلیس جرم شناسی، پلیس مبارزه با مواد مخدر، آتشنشانی، امداد و نجات، هلال احمر و نیز استعدادیابی در سنین پایه

 
است. 

کودکان در سنین بین 3 تا 13 سال وارد این مجموعه شده و بعد از غربالگري روانشناسی توسط تیم علمی به انتخاب مشاغل رفته و

 
شغل مورد علاقه خود را انتخاب و در فضاي کاملاً شاد، همراه با بازي و تفریح به کار در حرفه انتخابی می پردازند. 

استعداد یابی کودکان در مدت مشخص، دریافت مدرك رسمی، بسترسازي براي کسب درآمد و فراهم آمدن اوقاتی خوش و هدفمند از

 
دیگر اهداف اجراي این دهکده بوده است. 

شخصیت پردازي و داستان پردازي، اجراي خیابان ها و معابر مختلف در مقیاس کوچک، طراحی شغل هاي گوناگون، شبیه سازي و
فضا سازي شهري کوچک، طراحی پلان هاي ترافیکی، طراحی کلیه علائم راهنمایی رانندگی، طراحی و ساخت تجهیزات خانه مشاغل

 
کودك از بهترین آیتم هاي دکوراتیو در خانه مشاغل کودك می باشد. 

دست سازه مینیاتوري، نقاشی روي سنگ، نقاشی چهره، اوریگامی، سفالگري، نجاري، صنایع دستی، خیاطی، خلاقیت، موسیقی،

 
دندانپزشکی، بازیگري، مکانیکی، راهنمایی رانندگی، آتش نشانی و هلال احمر از مشاغل پیش بینی شده در دهکده کودك است. 

در این مجموعه وسایل بازي شامل سرسره بادي، استخر توپ، ترامپولین، استخرتوپ شنی، فوتبال دستی و پینگ پنگ نیز تعبیه شده

 
است. 



شش مرداد، روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي بوده و در این راستا از 31 تیر تا 6 مرداد، هفته ملی مهارت نامگذاري

 
شده است. 

 
- ارسلان زارع 

 
- استاندار گیلان 

 
- دهکده کودك در رشت 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان لزوم آگاهی بخشی
هاي عمومی جهت افزایش سطح مراعات پروتکل ها در گیلان تکلیف استاندار گیلان به مسئولان محلی براي مشارکت در توسعه
پروژه هاي شهر هوشمند / ایجاد بسترهاي ارائه خدمات شبکه 5G ایرانسل مورد انتظار مردم است افزایش بیش از 31 درصدي آمار
ثبت رسمی ازدواج در گیلان طی سه ماه نخست سال جاري / حمایت از تولیدکنندگان پوشاك منطبق با الگوهاي اسلامی – ایرانی

 
بدرقه کاروان گیلانی اعزامی به المپیک توکیو 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و

حرفه اي در گیلان

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي
که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. The post پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به

متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اقتصادي 1400/04/27 - 10:41 

 
- کد خبر:603535 

استاندار گیلان عنوان کرد؛ پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان استاندار
گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد

کنند، پرداخت کرده است. به گزارش 8دي،ارسلان زارع در آستانه هفته ملی مهارت، صبح امروز (یکشنبه) در حاشیه بازدید از مراکز
آموزش فنی و حرفه اي استان در گفت وگو با خبرنگاران، به نقش اساسی و مؤثر آموزش در تقویت مهارت و زمینه سازي براي

 
اشتغال اشاره و اظهار کرد: گیلان از 20 مرکز آموزش فنی و حرفه اي با امکانات زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر برخوردار است. 

وي با اشاره به بازدید امروز خود از مراکز مختلف آموزش فنی و حرفه اي در رشت، گفت: مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین یکی از بخش

 
هاي مورد بازدید بود که علیرغم محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت در گیلان به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده کودك اشاره و خاطرنشان کرد:
از ظرفیت بخش خصوصی در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزا کودکان نیز با انعقاد تفاهم

 
نامه ها و قراردادها استفاده شده است. 

وي افتتاح این مجموعه آموزشی را در ارتقاء سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر ارزیابی کرد و افزود: آموزش هاي مراکز فنی و
حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی

 
امید از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه به واسطه حمایت هاي صورت گرفته دولت طی سالیان اخیر شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت
فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم، گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500

 
میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. 

 
- استاندار گیلان 

 
- تسهیلات ارزان قیمت 

 
- فنی و حرفه اي 



 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط دهکده کودك در رشت افتتاح شد تکلیف استاندار گیلان به مسئولان محلی براي مشارکت در توسعه پروژه هاي شهر
هوشمند / ایجاد بسترهاي ارائه خدمات شبکه 5G ایرانسل مورد انتظار مردم است افزایش بیش از 31 درصدي آمار ثبت رسمی
ازدواج در گیلان طی سه ماه نخست سال جاري / حمایت از تولیدکنندگان پوشاك منطبق با الگوهاي اسلامی – ایرانی بدرقه کاروان

 
گیلانی اعزامی به المپیک توکیو اختصاص حداقل نیمی از درآمد فروش چوب سنواتی به حفاظت از جنگل هاي گیلان 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



در آستانه هفته ملی مهارت صورت گرفت؛ بازدید استاندار گیلان از مراکز

آموزش فنی و حرفه اي و افتتاح دهکده کودك در رشت

منبع: جارستانشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/04/27

جارستان؛استاندار گیلان در آستانه هفته ملی مهارت از مراکز آموزش فنی و حرفه اي در رشت بازدید و مجموعه آموزشی-
تفریحی دهکده کودك را نیز افتتاح کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداري گیلان؛ دکتر ارسلان زارع صبح امروز

(یکشنبه) در آستانه هفته ملی مهارت و روز کارآفرینی، از مرکز آزمون، کارگاه آموزش ...

جارستان؛استاندار گیلان در آستانه هفته ملی مهارت از
مراکز آموزش فنی و حرفه اي در رشت بازدید و مجموعه
آموزشی- تفریحی دهکده کودك را نیز افتتاح کرد. به
گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداري گیلان؛ دکتر ارسلان
زارع صبح امروز (یکشنبه) در آستانه هفته ملی مهارت و
روز کارآفرینی، از مرکز آزمون، کارگاه آموزش صنایع

 
دستی و مرکز (...) 

جارستان؛استاندار گیلان در آستانه هفته ملی مهارت از

 
مراکز آموزش فنی و حرفه اي در رشت بازدید و مجموعه آموزشی- تفریحی دهکده کودك را نیز افتتاح کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداري گیلان؛ دکتر ارسلان زارع صبح امروز (یکشنبه) در آستانه هفته ملی مهارت و روز کارآفرینی،

 
از مرکز آزمون، کارگاه آموزش صنایع دستی و مرکز آموزش هاي صنعتی فنی حرفه اي گیلان در رشت بازدید کرد. 

همچنین با حضور نماینده عالی دولت در گیلان، دهکده کودك به عنوان اولین و بزرگترین مجموعه آموزشی- تفریحی کودکان، در

 
رشت مورد بهره برداري قرار گرفت. 

هدف از اجراي این طرح، فرهنگ  سازي در زمینه هاي ترافیکی، شهر نشینی، اجتماعی، آموزش هاي تخصصی در زمینه پلیس راهور،
پلیس فتا، پلیس جرم شناسی، پلیس مبارزه با مواد مخدر، آتشنشانی، امداد و نجات، هلال احمر و نیز استعدادیابی در سنین پایه

 
است. 

کودکان در سنین بین 3 تا 13 سال وارد این مجموعه شده و بعد از غربالگري روانشناسی توسط تیم علمی به انتخاب مشاغل رفته و

 
شغل مورد علاقه خود را انتخاب و در فضاي کاملاً شاد، همراه با بازي و تفریح به کار در حرفه انتخابی می پردازند. 

استعداد یابی کودکان در مدت مشخص، دریافت مدرك رسمی، بسترسازي براي کسب درآمد و فراهم آمدن اوقاتی خوش و هدفمند از

 
دیگر اهداف اجراي این دهکده بوده است. 

شخصیت پردازي و داستان پردازي، اجراي خیابان ها و معابر مختلف در مقیاس کوچک، طراحی شغل هاي گوناگون، شبیه سازي و



فضا سازي شهري کوچک، طراحی پلان هاي ترافیکی، طراحی کلیه علائم راهنمایی رانندگی، طراحی و ساخت تجهیزات خانه مشاغل

 
کودك از بهترین آیتم هاي دکوراتیو در خانه مشاغل کودك می باشد. 

دست سازه مینیاتوري، نقاشی روي سنگ، نقاشی چهره، اوریگامی، سفالگري، نجاري، صنایع دستی، خیاطی، خلاقیت، موسیقی،

 
دندانپزشکی، بازیگري، مکانیکی، راهنمایی رانندگی، آتش نشانی و هلال احمر از مشاغل پیش بینی شده در دهکده کودك است. 

در این مجموعه وسایل بازي شامل سرسره بادي، استخر توپ، ترامپولین، استخرتوپ شنی، فوتبال دستی و پینگ پنگ نیز تعبیه شده

 
است. 

شش  مرداد، روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي بوده و در این راستا از 31 تیر تا 6 مرداد، هفته ملی مهارت نامگذاري
شده است.



اشباع بازار،مانع از صدور مجوزهاي جدید کارآفرینی نیست

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/04/27

دادستان مرکز گلستان از پیگرد قانونی براي مدیران سازمان هایی خبر داد که به بهانه اشباع بازار از صدور مجوز جدید براي
کارآفرینان خودداري می کنند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز گلستان حجت الاسلام سیدرضا سیدحسینی دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان در
حاشیه بازدید از یکی از کارخانه هاي استان گفت: بر اساس قانون بهبود محیط کسب و کار، اشباع بازار مانعی از صدور مجوز هاي

 
جدید نیست و دلایلی که سازمان ها براي صادر نکردن مجوز ارائه می کنند انحصارگرایانه است. 

او تاکید کرد: برخی از کارآفرینان منابع مالی دارند، اما سازمان هاي مربوطه به بهانه اشباع بازار، مجوز صادر نمی کنند و اگر به این

 
رویه ادامه دهند این مدیران را به اتهام ترك فعل تحت تعقیب قضایی قرار می دهیم. 

دادستان مرکز استان در ادامه بیشترین مشکل شرکت هاي تولیدي را سرمایه در گردش و نحوه بازپرداخت تسهیلات برشمرد و گفت:
برخی از بانک ها بر اساس بخشنامه هاي بانک مرکزي عمل نمی کنند و همین سبب ایجاد مشکل براي تولید کنندگان در زمینه

 
بازپرداخت تسهیلات و تعطیلی برخی از این واحد ها می شود. 

حجت الاسلام سیدرضا سیدحسینی افزود: با تملک واحد هاي تولیدي، بانک ها به پول خود نمی رسند و تولید هم در کارخانه تملک

 
شده، متوقف می شود. 

دادستان مرکز استان ادامه داد: تلاش براي احیاي 47 واحد تولیدي تملک شده توسط بانک ها را در نشست هاي متعدد با بانک ها
آغاز کرده ایم.



چهارمین خانه فرهنگ کار استان خراسان رضوي در کارخانه سیمرغ مشهد

افتتاح شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/04/27

خبرگزاري آریا - مدیر اجتماعی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي گفت:همزمان با بزرگداشت هفته عفاف و حجاب
چهارمین خانه فرهنگ کار خراسان رضوي با حضور جمعی از مدیران حوزه فرهنگی و اجتماعی استان در شرکت حلوا شکري سیمرغ

 
مشهد و در محل این شرکت افتتاح شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي، محمد امین بابایی در این مراسم گفت: یکی از
راهکارهاي مهم ارتقاء بهره وري نیروي کار در شرکت ها و کارخانجات توسعه فرهنگ کار در ابعاد مختلف آن است و نمی توان از یک

 
جامعه پیشرفت و تعالی را بدون توجه به فرهنگ کار و تلاش بیشتر نیروي کار آن انتظار داشت. 

وي افزود: در جامعه ما بهره مندي از مفاهیم متعالی و فرهنگ غنی اسلام نیز داراي ظرفیت ها و مزیت هاي اجتماعی و اقتصادي
بسیار ارزشمندي است و برنامه ریزي جهت ارتقاء فرهنگ کار و تلاش به منظور پرورش نیروي انسانی توانمند با بهره وري بالا یکی از

 
ضروریات و پیش نیازهاي رسیدن به توسعه پایدار است. 

مدیر اجتماعی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان در ادامه هدف از ایجاد و راه اندازي خانه هاي فرهنگ کار را زمینه و آماده
سازي ترویج و ارتقاء وجدان کاري از طریق تعلیم و تربیت نیروي کار، ترویج فرهنگ کارآفرینی، تقویت زمینه هاي ابتکار و خلاقیت
نیروي کار و شناسایی کارگران و کارفرمایان نمونه و خلاق،ایجاد و تقویت نشاط اجتماعی،بهبود روابط انسانی در محیط کار، ترویج
فرهنگ خیر جمعی و تعاون و تسهیل فرایند فرهنگ کار و اهمیت آن در جامعه عنوان کرد و گفت: خانه هاي فرهنگ کار و تلاش این
بستر را فراهم می کنند که با کمک خانواده و آموزش ابعاد مختلف این فرهنگ به جامعه معرفی شده و امیدواریم بتوانیم با بهره
مندي بهینه از کلیه منابع و ظرفیت هاي موجود و خلق فرصت هاي جدید در استان در ارائه خدمات فرهنگی به جامعه کار و تلاش

 
به ویژه کارگران زحمتکش میهن اسلامی موفق عمل نماییم. 

 
27 تیر 1400 11:14 

 
کد خبر : 242,617 

کلیدواژه ها: محمد امین بابایی مدیر اجتماعی اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي، افتتاح خانه فرهنگ کار، خراسان

 
رضوي 

نظرات بینندگان



سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی یزد: فرهنگ سرمایه داران یزدي ایجاد

فرصت اشتغال و کارآفرینی است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/04/27

خبرگزاري آریا - سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی یزد گفت: فرهنگ سرمایه داري در یزد به سمت احداث واحدهاي تولیدي،

 
کارآفرینی و ایجاد فرصت اشتغال بوده و هست. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد، عماد تشکري سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی از شهرك

 
صنعتی یزد و شرکت هاي کاغذ کسري، ساختمان کسب و کار و کارخانه ریسندگی و بافندگی سعادت نساجان بازدید کرد. 

وي با اشاره به این که در شرایط آب و هوایی یزد این کارگران هستند که پیشتاز در امر تولید هستند و اولین نکته اي که در بازدید از

 
واحدهاي تولیدي براي ما مهم هست پرداخت به موقع حقوق آنهاست. 

وي ادامه داد: فرهنگ سرمایه داري در یزد به سمت ایجاد واحدهاي تولیدي، کارآفرینی و ایجاد فرصت اشتغال بوده و هست. گرچه
امروزه این فرهنگ کم رنگ شده و برخی در ملک، ماشین و ... سرمایه گذاري می کنند و متاسفانه به سمت ایجاد اشتغال گام بر نمی

 
دارند. 

سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد با بیان این که امروزه یکی از مشکلاتی که از طرف واحدهاي تولیدي استان مطرح می
شود کمبود نیروکار هست گفت: برخلاف دیگر استان ها، غیربومی هاي زیادي در واحدهاي تولیدي استان یزد مشغول به کار هستند
که اکثرا نیروي کارگر ساده است. سرمایه گذاران در استان باید به سمت صنعت هاي بروند که براي نیروهاي تحصیل کرده فرصت

 
اشتغال ایجاد کنند. در حال حاضر واحدهاي تولیدي نیاز مبرم به نیروي یدي و فنی دارند. 

وي با اشاره به اینکه استان یزد یکی از قطب هاي صنعت ریسندگی و بافندگی در کشور است و وجود واحدهاي تولیدي با سوابق

 
بیش از نیم قرن در استان گویاي این واقعیت است. 

تشکري اضافه کرد: تولید کاغذ یکی از محصولات استراتژیک در جهان است و جاي خوشحالی دارد که این صنعت در استان در حال

 
رشد است. کاغذ مصارف گوناگونی در تمامی صنایع دارد و تولید انواع آن در استان، می تواند صنایع را از واردات کاغذ بی نیاز کند. 

وي با بیان اینکه یکی از مشکلات استان یزد کمبود آب است افزود: شرکت کاغذ سازي کسري با توجه به تعهد به حفاظت محیط
زیست و حفظ منابع آب، اقدام به ایجاد مدرنترین تصفیه خانه فاضلاب صنعتی با خروجی استاندارد جهت مصارف کشاورزي کرده که

 
یکی از نکات برجسته این واحد تولیدي است و جاي تشکر دارد. 

 
27 تیر 1400 11:24 

 
کد خبر : 242,616 

 
کلیدواژه ها: عمادتشکري, سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد, کاغذ سازي یزد 

نظرات بینندگان



ارسال یک نظر در: ''پذیرش در بورس و ساخت کارخانه کنسانتره سنگ 2.5

میلیون تنی، 2 گام بزرگ توسعه اي ماهان سیرجان''

منبع: معدن 24شماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/04/27

شرکت توسعه فرآوري صنایع و معادن ماهان سیرجان در دوم تیرماه 1394 براي اجراي مفاد قرارداد بین ایمیدرو و مجموعه
مشارکت شامل شرکت هاي گسترش صنایع و معادن ماهان به عنوان لیدر، مجتمع فولاد صنعت بناب، راه سازي و معدنی

مبین، فاطرکوثران جنوب و...

به گزارش معدن24، شرکت توسعه فرآوري صنایع و معادن ماهان سیرجان در دوم تیرماه 1394 براي اجراي مفاد قرارداد بین
ایمیدرو و مجموعه مشارکت شامل شرکت هاي گسترش صنایع و معادن ماهان به عنوان لیدر، مجتمع فولاد صنعت بناب، راه سازي و
معدنی مبین، فاطرکوثران جنوب و سرمایه گذاري آتیه صبا به شماره ثبت 474468 و با سرمایه اي بالغ بر 810 میلیارد ریال تاسیس

 
شد. 

این قرارداد تحت عنوان "عملیات آماده سازي معدن ، باطله برداري ، استخراج و فروش 24 میلیون تن از توده معدنی شماره 5 گل

 
گهر سیرجان ظرف مدت 14 سال" منعقد گردید و این شرکت تاکنون به عنوان مجري و کارفرماي معدن مشغول به کار است. 

هدف اصلی شرکت توسعه فرآوري صنایع و معادن ماهان سیرجان، تکمیل چرخه تولید فولاد در مجموعه فولادي هلدینگ گسترش
صنایع و معادن ماهان است و از این حیث مهمترین حلقه چرخه فولاد هلدینگ می باشد که توانایی تامین خوراك شرکت احیا استیل

 
فولاد بافت را داشته و با تکمیل اکتشافات پیش بینی می شود ذخیره معدن تا 50 میلیون تن نیز افزایش یابد. 

به مناسبت فرا رسیدن روز صنعت و معدن، در گپ و گفتی با "مهدي بهرامی" مدیرعامل شرکت صنایع و معادن ماهان سیرجان
درخصوص آخرین وضعیت فعالیت ها و تولیدات، برنامه هاي توسعه اي و صادراتی و مشکلات موجود در این شرکت را به گفت وگو

 
نشستیم. 

 
معدن24- عملکرد شرکت هاي تابعه شما در سال گذشته و حدود سه ماهه امسال چگونه بوده است؟ 

بهرامی- شرکت ماهان سیرجان از شرکت هاي زیرمجموعه هلدینگ صنایع و معادن ماهان به شمار می رود و بعنوان شاخه معدنی
این هلدینگ محسوب می شود در حال حاضر مهمترین طرح شرکت استخراج و فروش سنگ آهن از توده معدنی شماره 5 منطقه گل
گهر می باشد در بخش تولید در سال 1399 مجموعاً 2.4 میلیون تن سنگ آهن و 36 میلیون تن باطله برداري از این معدن صورت

 
گرفت که نسبت به سال 1398 به ترتیب شاهد افزایش 15 و 65 درصدي بوده ایم. 

مجموع فروش سنگ آهن و گندله شرکت در سال 1399 به 39هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به سال 1398 شاهد افزایش 250

 
درصدي بوده ایم 

در حوزه ایمنی شرکت با برنامه ریزي مدون در سال 1399 توانسته در بین 44 شرکت تابعه ایمیدرو در کشور مقام چهارم را کسب

 
نماید و همچنین شاهد بیشترین رشد در بین شرکت هاي مختلف باشد. 



همچنین طی سه ماهه نخست سال 1400 تولید سنگ آهن کلوخه از معدن 5 به حدود 750 هزارتن و باطله برداري نیز به 10
میلیون تن رسیده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته شاهد رشد 94 درصدي در بخش تولید سنگ آهن و 13 درصدي در بخش

 
باطله برداري می باشیم. 

معدن24- برنامه هاي سال 1400 شرکت را با تمرکز بر برنامه هاي توسعه اي تشریح بفرمایید. به خصوص اگر در زمینه بومی سازي

 
قطعات و تجهیزات، کاهش ارزبري و افزایش عمق ساخت داخل محصولات برنامه هایی دارید عنوان بفرمایید. 

بهرامی- برنامه شرکت در سال جاري تحقق برنامه تولید 2.5 میلیون تنی سنگ آهن می باشد که شرکت توان تولید تا 4 میلیون تن
نیز دارد اما به دلیل مشکلات قیمت گذاري در قرارداد ایمیدرو که منجر به ضرر و زیان شرکت در سال هاي اخیر شده است، ترجیح
شرکت این است که تولید سنگ آهن در حداقل تعهدات قراردادي انجام شود، اما تمرکز را بر روي توسعه معدن و برداشت 40 میلیون

 
تن باطله گذاشته ایم و از طرفی در بخش فروش تمرکز را براي افزایش فروش نسبت به سال قبل  را خواهیم داشت. 

فرآیند پذیرش شرکت در بورس نیز در حال انجام می باشد که امیدواریم در سال جاري این مهم محقق گردد، ضمن اینکه عرضه و
فروش محصول شرکت در بورس کالا نیز براي اولین بار در اسفند 1399 اتفاق افتاد و در اردیبهشت سال جاري نیز شرکت موفق به

 
تامین مالی 1500 میلیارد ریالی از بورس شد که این موضوع از طریق انتشار اوراق سلف موازي انجام شد. 

همچنین مهمترین برنامه هاي توسعه اي شرکت  در سال 1400 شامل آغاز پروژه احداث کارخانه کنسانتره سنگ آهن به ظرفیت
2.5 میلیون تن در سال در شهرستان سیرجان، عملیات اکتشاف محدوده هاي معدنی و تکمیل اکتشافات معدن 5 با برنامه ریزي

 
حفاري اکتشافی به میزان حداقل 8000 متر می باشد. 

از طرفی در طرح هاي توسعه شرکت هاي فولاد شهریار بناب(احداث واحد ذوب و ریخته گري تختال و نورد گرم ورق با ظرفیت 1.4
میلیون تن) و احیا استیل فولاد بافت(احداث کارخانه هاي تولید آهن اسفنجی و گندله به ظرفیت هاي 800 هزارتن و 2.5 میلیون

 
تن)، شرکت ماهان سیرجان با داشتن سهام شرکت هاي مذکور، مشارکت دارد. 

معدن24- استراتژي شرکت در شرایط تحریمی چه خواهد بود و چه آمادگی براي برداشته شدن احتمالی تحریم ها و گشایش هاي

 
سیاسی دارید؟ 

بهرامی- اصولاً با وجود مشکلات و موانعی که در زمان تحریم وجود دارد اغلب شرکت هاي تولیدي سعی بر حفظ وضع موجود و
جلوگیري از افت تولید و استفاده از بازار هاي مصرف داخلی دارند این شرکت نیز با توجه به نیاز مبرم و بازار مصرف داخلی محصولات
فولادي سعی کرده است تا با برنامه ریزي لازم نه تنها شرایط تولید را حفظ نماید بلکه با تکیه بر توان پیمانکاران داخلی افزایش تولید
حداکثري را در برنامه داشته باشد تا ضمن تامین بخشی از نیاز زنجیره فولاد هلدینگ ماهان بتواند در شرایط کمبود مواد اولیه حضور

 
خود را در بازار فولاد در داخل کشور افزایش دهد. 

اما در کنار تحریم ها با موانع و خودتحریمی ها نیز درگیر هستیم که به نظرم مشکلات داخلی و رویه هاي غلط، بروکراسی ها و تغییر
مداوم قوانین و دخالت هاي دولت در بازار، قیمت گذاري محصولات و همچنین سهمیه بندي ها ضربات بدي را به تولیدکنندگان وارد
کرده و به خصوص در مورد تولید کننده هاي سنگ آهن با رویه هاي مختلف قیمت گذاري توسط دولت مواجه هستیم که براي هر
معدنی به یک شکل قیمت گذاري می شود و شاهد قیمت هاي مختلف براي سنگ آهن کلوخه از 8 درصد کدال تا 24 درصد کدال



 
هستیم. 

با این وجود، این شرکت در چند سال اخیر با وجود تحریم ها و مشکلات داخلی برنامه هاي تولید خود را با قدرت انجام داده و 
آمادگی دارد در صورت رفع تحریم ها با تکیه بر توان و دانش داخل و جذب سرمایه گذار خارجی طرح هاي توسعه گسترده اي در
بخش هاي مختلف از قبیل احداث کارخانه هاي فرآوري و فولادي و توسعه معادن به ویژه سرمایه گذاري در اکتشافات عمقی در نقاط
مختلف کشور به انجام برساند و ضمن کمک به بخش تولید شاهد اشتغال زایی و کارآفرینی بسیار زیادي در حوزه معدن و صنایع

 
معدنی باشیم. 

 
معدن24- برنامه ها و هدفگذاري صادراتی امسال شرکت را تشریح بفرمایید. 

بهرامی- با توجه به اینکه سبد محصولات شرکت در حال حاضر شامل مواد اولیه و محصولات میانی زنجیره فولاد می باشد و با عنایت
به بازار گسترده و نیاز شرکت هاي داخلی در این زمینه، در حال حاضر برنامه اي براي صادرات محصولات خود ندارد و صادرات
محصولات هلدینگ ماهان از طریق سایر شرکت هاي گروه مانند شرکت فولاد بناب انجام می شود و وظیفه شرکت ماهان سیرجان

تامین خوراك براي شرکت هاي مذکور است.



آیا باید مدارس کشور از مهر دایر شوند؟!

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/04/27

در میزگرد «بررسی آموزش و پرورش در شرایط کرونا و استلزامات بازگشایی مدارس» بر لزوم بازگشایی مدارس البته با در ...

در میزگرد «بررسی آموزش و پرورش در شرایط کرونا و استلزامات بازگشایی مدارس» بر لزوم بازگشایی مدارس البته با در نظر

 
گرفتن شرایط و نکات ایمنی تأکید شد. 

 مسؤولان آموزش و پرورش بر این باور هستند که مدارس کشور
باید از ابتداي مهر امسال بازگشایی شوند و البته استلزاماتی چون واکسیناسیون کادر مدرسه و رعایت پروتکل هاي بهداشتی را هم

 
مطرح کردند. 

اما واقعا اگر قرار باشد مدارس کشور دایر شوند، چه اقداماتی باید صورت گیرد؛ در این خصوص میزگرد «بررسی آموزش و پرورش در
شرایط کرونا و استلزامات بازگشایی مدارس» را با حضور علی باقر طاهري نیا معاون دانشگاه فرهنگیان، سیدحسن امامی رضوي و

 
سیما فردوسی از اعضاي شوراي عالی آموزش و پرورش برگزار کردیم. 

 
باید به طور جدي مسأله واکسیناسیون دانش آموزان و کادر آموزش و پرورش در اولویت قرار گیرد 

از اسفند سال 98 که مدارس کشور تعطیل بود تا الان دانش آموزان شرایط خاصی را سپري کردند؛ در خانه بودند و آموزش هم به
صورت مجازي دنبال می شد، می خواهیم ببینیم وضعیت فعلی آموزش و دانش آموزان ما چگونه است و آیا امکان بازگشایی مدارس

 
از نظر شما وجود دارد؟ 

فردوسی: ببینید براي بازگشایی مدارس، مسائل و مشکلاتی پیش رو است؛ در ابتدا به ویژگی افرادي که باید این سازوکارها را بدانند و
براي حل مشکلات برنامه ریزي کنند، اشاره می کنم؛ در این رابطه 4 ویژگی اهمیت دارد. اول اینکه افراد دلسوزي باشند، دوم اینکه،
آدم هاي کاربلد باشند چرا که براي هر کاري باید از افرادي که متخصص این کار هستند، استفاده کرد. سوم اینکه مدیران خوبی
باشند و چهارم اینکه مدبرانه عمل کنند. اگر کسی فاقد این ویژگی ها باشد، آن چیزي که مورد نظر حال حاضر ما در جامعه آموزش و



 
پرورش است، نمی تواند محقق کند. 

زمانی که مدارس به خاطر کرونا بسته شده است، بچه ها آسیب هاي جدي دیدند و همه معتقد هستیم که بازگشایی مدارس به نفع
هم جامعه و هم خانواده هاست اما نمی توانیم این ریسک را بپذیریم و مدارس را بدون پیش بینی استلزامات بازگشایی کنیم. باید

 
ببینیم واقعا شرایط بازگشایی وجود دارد و آیا مدارس می توانند با یک برنامه ریزي بسیار جامع و دقیق، بچه ها را پذیرا باشند؟ 

 
پدر و مادرها باید با اطمینان کامل، فرزندان شان را به مدرسه بفرستند؛ حتی باید براي تردد بچه ها فکري کرد 

مدارس بسیار بزرگ و پرجمعیت داریم قرار است چگونه دانش آموزان را پذیرش کنیم؟ در مدارس دولتی معمولا تعداد دانش آموزان
زیاد است، چه سازوکاري باید براي حضور و تردد دانش آموزان به مدرسه داشته باشیم؟ باید به طور جدي مسأله واکسیناسیون دانش
آموزان و کادر آموزش و پرورش و تمام کسانی که با بچه ها سر و کار دارند، در اولویت قرار گیرد. به هر حال، هر دانش آموز از یک
خانواده می آید؛ حالا ممکن است این خانواده از دو نفر تا 5،6 نفر باشد پس می توان محاسبه کرد که این دانش آموزان با چند نفر در

 
ارتباط هستند. 

پدر و مادرها باید با اطمینان کامل، فرزندان شان را به مدرسه بفرستند؛ حتی باید براي تردد بچه ها فکري کرد؛ آیا بچه اي که می
خواهد به مدرسه برود، با سرویس می رود؟ آیا از وسیله نقلیه عمومی استفاده می کند؟ آیا پدر و مادر، او را به مدرسه می رسانند؟ آیا
در همین رفت و آمدها، احتمال آلودگی به ویروس وجود ندارد؟ باید اتاق فکر بسیار وزین و گسترده اي باشد و انسان هاي دلسوز و

 
کاربلد و مدبر، براي تک تک این مسائل فکر کنند. 

به نظر نمی رسد که بتوان یکدفعه در سراسر کشور، یک برنامه اي را اعلام کرد و همه از همان شیوه پیروي کنند؛ باید از تعداد کم
شروع شود و شاید بتوان گفت که مدارس نیمه حضوري و با تعداد اندك دانش آموزان بازگشایی شود و طوري برنامه ریزي شود که
همه بتوانند حتی یکی، دو روز در مدرسه حضور یابند با تعاملات و رشد اجتماعی در مدرسه که در حال حاضر محروم شدند، آشنا
شوند. البته نیاز است که کارهاي پژوهشی در این زمینه انجام دهیم و آموزش و پرورش باید نیروهاي پژوهشگر خودش را به کار گیرد

 
و در این خصوص بررسی کامل کند. 

 
خانواده باید قانون مند عمل کند 

فردوسی: مورد دیگر که باید به آن توجه داشته باشیم، مشکلاتی است که در حال حاضر براي دانش آموزان ما به وجود آمده است.
مثلا به مشکلات جسمی آنها مانند بحث نشستن، کم تحرکی، چاق شدن و لاغر شدن توجه کرد. استرس ها خیلی ها را لاغر کرده

 
است چون وقتی وضعیت روحی یک نفر به هم می خورد خصوصا در افسردگی ها، هم کاهش و هم افزایش وزن داریم. 

می توان دانش آموزان را به دو دسته تقسیم کرد؛ کسانی که داراي زمینه مبتلا به مشکلات روحی بودند و شرایط کرونایی، موجب
شکوفایی این مسائلی که در وجودشان نهفته بوده، شده است؛ مثل وسواس هاي بسیار عجیب که در برخی دانش آموزان می بینیم.
گروه دوم، دسته اي هستند که این زمینه را نداشتند اما به دلیل فشارهایی که وجود دارد، دچار این مشکلات شدند؛ البته این

 
مشکلات از خانواده به فرزند هم منتقل می شود. 

 
به رغم تمام شرایط کرونا، تعطیلی مدارس، آموزش مجازي، دورکاري والدین و...، خانواده باید قانون مند عمل کند 



به عبارت دیگر ما در شرایط کرونا شاهد مشکلات جسمی و مشکلات روحی ـ روانی هستیم؛ در حوزه مشکلات روحی ـ روانی،
بالاترین درصد را افسردگی، اضطراب و وسواس تشکیل می دهد و همچنین مشکلات رفتاري هم از اثرات ایجاد شده از شرایط
کروناست. این مشکلات مخصوصا در سنین نوجوانی است و چون برخی خانواده ها از شرایط رشدي دوره نوجوانی آگاهی ندارند و در
نتیجه مشکلاتی در زمینه ارتباط بین نوجوانان و والدین به وجود می آید. برخی والدین هم قادر به کنترل و مدیریت این شرایط

 
نیستند. 

نوجوانان دوست دارند ساعات زیادي را با دوستان شان بگذرانند و همچنین ساعات زیادي را در تلفن همراه می گذارنند؛ یکی از
دلایلی که نوجوانان ما علاقه مند به فضاي مجازي هستند، تنوع آن است و نوجوان هم خواستار تنوع است. از سوي دیگر، والدین هم

 
به دلیل مشغله کاري و ناآگاهی و عدم اطلاع از مدیریت استراتژیک براي ساماندهی این شرایط نمی توانند کمکی کنند. 

اما نکته دیگر این است به رغم تمام شرایط کرونا، تعطیلی مدارس، آموزش مجازي، دورکاري والدین و...، خانواده باید قانون مند عمل
کند. قرار نیست همه چیز را رها کنیم؛ دانش آموز باید به موقع بخوابد، به موقع بیدار شود، غذایش به موقع باشد؛ برنامه هاي ورزشی
اش به موقع باشد؛ قرار نیست ساعت بیولوژیک بدن او به هم بخورد. بنابراین باید قوانین و مقررات در خانه وجود داشته باشد و همه

 
افراد خانواده از آن تبعیت کنند. 

موضوع دیگر بحث اخباري است که در گوشه وکنار و در رسانه ها پخش می شود؛ خیلی از خانواده ها دغدغه شان خیلی زیاد است
که مرتب اخبار مختلف را پیگیري می کنند؛ خانواده ها باید آموزش ببینند که اخبار مدارس را از رسانه هاي رسمی دنبال کنند و

 
نکته آخر در این مبحث این است که والدین هم باید ناامیدي را کنار بگذارند و به فرزندشان روحیه و امیدواري بدهند. 

 
وضع موجود نظام آموزشی ما مطلوب است یا خیر؟ 

طاهري نیا: از خبرگزاري فارس تشکر می کنیم که براي مسأله شناسی موضوع بازگشایی مدارس که به عنوان یک مطالبه مکتبی
مخفی است، اقدام کرده است. در آستانه تشکیل دولت سیزدهم باید بگویم، دولت ها اساساً توجهشان به مسائل زودبازده و ملموس و
مشهود است. کار و محصول در عرصه آموزش و پرورش هم دیربازده و هم پنهان است پس به تجربه، آموزش و پرورش در اولویت

 
دولت ها قرار نگرفته است. 

رویکرد و نگاه انقلابی لازم است تا بنیادي ترین تشکیلات دولت در صدر قرار گیرد و استناد بنده به جمله اي از دانشمندي مصري که
«اصلاح آموزش و پرورش را به من بسپارید، جهان را اصلاح خواهم کرد» است و امیدواریم دولت سیزدهم، اصلاح آموزش و پرورش را
سکوي جهش براي آغاز چله دوم قرار دهد. به تعبیر همان دانشمند مصري، اگر آموزش و پرورش را اصلاح کنیم، به دست معلمان و

 
آموزش و پرورشی ها، کشور را اصلاح خواهیم کرد. 

 
مباحثم را در ذیل این پرسش و پاسخ ها خدمت شما مطرح می کنم: 

 
1- وضع موجود نظام آموزشی ما مطلوب است یا خیر؟ 

 
2- اگر این وضع موجود مطلوب نیست، قابل توجیه است یا خیر؟ 

 
3- اصلا وضع موجود دستاورد مثبتی هم داشته است؟ 



اگر روي این پرسش ها به اتفاق نظر نرسیم، در تحلیل هاي بعدي نمی توانیم به اجماع برسیم؛ پاسخ پرسش هاي بنده، از دیدگاه
شخصی، به عنوان کسی است که سابقه معلمی در دبستان هاي چندپایه دارم و تا امروز هم در دانشگاه تهران و همچنین در دانشگاه

 
فرهنگیان به معاون پژوهش در خدمت همکاران هستم. 

وضع موجود بدون تردید دستاوردهاي مثبتی براي بشر داشته است و دارد اما صرفا براي شرایط گذر قابل توجیه است و کسانی که در

 
مقام دفاع از این شرایط و استمرار آن پس از شرایط کرونایی هستند، باید در اندیشه خود تجدیدنظر کنند. 

در بهترین حالت، 50 درصد از اهداف صرفا آموزشی محقق شده است. در حوزه تربیت چه شده است؟ بی تردید دستاورد نظام

 
آموزشی ما در دو سال گذشته در حوزه تربیت، شاید کمی بیش از 20 درصد خواهد بود 

آنچه امروز حاکم است، نسخه اي براي گذر از یک وضعیت خاص است و یک سیاست ثابت براي زیست بشر پس از کرونا نیست. در
وضعیت موجود، اگر در شاخص آموزش، تربیت، جامعه پذیري و کار گروهی بخواهیم به دانش آموزان مان نمره دهیم آن هم دانش

 
آموزانی که این دوسال اخیر درس خواندند، چه نمره اي از 100 خواهند گرفت؟ 

یک داوري کلی کنید؛ بعید می دانم همکاري بیش از نمره 50 در آموزش قائل باشد. در بهترین حالت، 50 درصد از اهداف صرفا
آموزشی محقق شده است. در حوزه تربیت چه شده است؟ بی تردید دستاورد نظام آموزشی ما در دو سال گذشته در حوزه تربیت،

 
شاید کمی بیش از 20 درصد خواهد بود. 

یعنی دانش آموزان ما در تربیت در ساحت هاي مختلف مانند تربیت اجتماعی ـ سیاسی و حتی تربیت شهروندي، در این دو سال
اخیر، نمره قبولی را اخذ نخواهند کرد. در حوزه جامعه پذیري که دانش آموزان ما در این دو سال گذشته، نمره منفی خواهند گرفت

 
البته به واسطه شرایطی که حاکم شد. 

با این مقدمه می خواهم اینگونه نتیجه بگیرم که وضع موجود، اقتضاي مقطعی است؛ نه سیاست قابل دفاع و قابل استمرار؛ کسانی که
در حوزه آموزش مجازي استقرار شبیه دولت هاي الکترونیک را استدلال می کنند باید به یاد داشته باشند که این نسخه مقطع فعلی

 
گذراست. 

 
سبک زندگی ایرانی ـ اسلامی منهاي مدرسه ناقص است 

طاهري نیا: عزیزانی در مقام تحلیل و کارشناسی دنبال این هستند که بین «امنیت و سلامت» و «آموزش حضوري» تقابل ایجاد کنند
و می گویند آموزش بهتر حضوري مساوي با تهدید سلامت بچه ها هست. در واقع القاي این خوف و ترس به خانواده هاست که
آموزش حضوري مساوي با افزایش تهدید جانی و سلامت بچه هاست که این گذاره محل تأمل است و بنده تردید دارم که درست

 
باشد. 

به خصوص در شرایط فعلی کرونایی با تولید واکسن هاي مختلف و انجام واکسیناسیون لایه هاي مختلف جامعه، با تجارب مجامع بین
المللی، با مشاهده اجتماعات جهانی در استادیوم هاي 100 هزار نفري اروپا، حضور دانش آموزان در مدارس کانادا و ... نباید با احتیاط

 
و ترس صحبت کنیم که حضور در مدرسه مساوي با تهدید جانی است. اینگونه نیست و تجربه جهانی این را تأیید نمی کند. 



پس ما این نسبت را اول به هم بزنیم؛ اگر حضور در مدرسه لزوما مساوي با تهدید جانی باشد، باید مدیریت کرد و به تعویق انداخت.
تجربه جهانی همین امروز در کانادا، آمریکا و مالزي حاکی از این است که مدارس باز هستند البته با شرایطی خاص، پاره وقت و با

 
مدیریت محیط و رعایت پروتکل ها. 

یادمان نرود تحصیل و آموزش در شرایط کرونا وجه مثبت و فرصت هایی را براي بشر به وجود آورد مثل فرصت مشاغل نوپدید؛

 
مشاغلی که در پرتو کرونا رونق پیدا کردند و مشاغلی که مجازي بودند. 

 
تجربه جهانی همین امروز در کانادا، آمریکا و مالزي نشان می دهد مدارس باز هستند 

علم در حوزه هایی در پرتو تهدید کرونا به خوبی پیشرفت کرد؛ در حوزه رعایت بهداشت فردي، عادت هاي خوب اجتماعی در جامعه
ایجاد شد؛ تجربه هاي نو در حوزه تعلیم و تربیت اتفاق افتاد، معلمان و شاگردان و خانواده ها تجارب جدیدي کسب کردند ولی
خسارت هاي دوره کرونا هم سلامت و هم اقتصاد، هم روانشناختی و مسأله شخصیتی، هم تربیت، هم آموزش و هم سبک زندگی را

 
تحت الشعاع قرار داد. 

ما همش خود ویروس کرونا را پررنگ کردیم و روح و روان فرزندان مان را فراموش کردیم و افسردگی و استرس نمونه هاي آن است.
بنابراین تهدیدهاي وضعیت کرونایی به گونه اي است که باید با جسارت و قاطع در مواجهه با کرونا و حرف هاي ظاهرالصلاح تصمیم

 
گرفت. 

به گمانم پیش از هر کشوري در هر دنیا باید مدرسه را آنجور که شایسته است به جایگاه خودش برگردانیم چون نیاز جامعه ماست؛
اصلا سبک زندگی ایرانی ـ اسلامی منهاي مدرسه ناقص است به عبارت کامل تر، آموزش و ترویج سبک زندگی ایرانی ـ اسلامی

 
منهاي مدرسه، ابتر و ناقص است. 

در سند تحول بنیادین آموزش و پرورش 15 ویژگی براي مدرسه تعریف شده است. مگر می شود مدرسه را براي چند سال تعطیل
کرد؟ مدرسه، جلوه اي از تحقق حیات طیبه است، مدرسه کانون عرضه خدمات و فرصت هاي تعلیم و تربیتی است، زمینه ساز درك و

 
اصلاح موقعیت است. مدرسه تجلی بخش فرهنگ غنی اسلامی است. 

 
براي بازگشایی مدارس در مهرماه چه پیش بینی داریم؟ 

امامی رضوي: سؤال این است در این شرایط که هستیم چه راهکارهایی را به صورت عملیاتی براي بازگشایی مدارس می توانیم ارائه

 
دهیم؟ 

اولین نکته این است که ما بعد از گذشت حدود یک سال و 4، 5 ماه از شروع بحران کرونا، واقعا باید باورمان شود که کرونا یک بحران
اجتماعی است و فقط یک بحران سلامتی نیست. حتی فقط بحران منجر به مشکلات افتصادي و کسب و کار نیست و باید با یک نگاه

 
جامعی، مدیریت شود. ورود به آن، بدنه حاکمیت را به صورت کامل می خواهد. 

نمی توانیم به صورت مجرد وارد حوزه آموزش و پرورش شویم، بدون اینکه نگاهمان به بقیه جنبه هاي بحران اجتماعی باشد. به نوعی
نباید مدیریت این موضوع را فقط به عهده آموزش و پرورش بگذاریم. حتی نباید فقط به عهده آموزش و پرورش و وزارت بهداشت

 
بگذاریم. 



موضوع بعدي این است که ما قابل مقایسه با هیچ کشوري نیستیم و هر کشور وضعیت خودش را دارد. مثال هایی زده شد از
کشورهایی که شاید از اول، مدارس شان را نبستند. مثلا کشور سوئد از همان اول، ماسک نزدند و مدارس را نبستند که البته به

 
دلایلی بوده و قابل تحلیل است اما شرایط ما با آنها قابل مقایسه نیست و شرایط خودمان را داریم. 

در حال حاضر درباره مهرماه صحبت می کنیم و اینکه براي بازگشایی مدارس در مهرماه چه پیش بینی داریم. براي حضور در این
جلسه، از دوستانم در وزارت بهداشت سؤال کردم که در این مدت دو ماه و اندي باقیمانده چه کارهایی پیش خواهد رفت. آیا ما قطعا

 
می توانیم بگوییم که معلمان مان در تابستان واکسن می زنند؟ از همه کسانی که سؤال کردم، گفتند که امیدواریم که بتوانیم. 

در شرایطی که در فروردین سال 99، همه مسافرت ها را محدود کردند، از طریق مخابرات مشخص شد، 20 درصد افرادي که تازه از

 
بیمارستان مرخص شده بودند به مسافرت رفته بودند یعنی یک عده افراد هستند که اصلا حرف گوش نمی دهند! 

پرسیدم که آیا دانش آموزان مان را می توانیم واکسینه کنیم؟ گفتند امکانش خیلی کم است؛ براي اینکه واکسیناسیون از رده سنی
بالا شروع شده است و هنوز خیلی مانده است. مگر اینکه اتفاق ویژه بیفتد و به صورت یک بسته اي براي دانش آموزان وارد کنیم. در
حال حاضر در پیک پنجم هستیم که پیک خطرناکی با وجود سویه اي که جدید است، محسوب می شود؛ احتمال اینکه سویه جدید

 
بیاید و پیک ششم را تا مهر تجربه کنیم نیز وجود دارد. 

مطلب دیگر این است که در این شرایط که هستیم، در چه کانتکسی زندگی می کنیم؛ ما در مدیریت کرونا با کشورهاي دیگر،
متفاوت مدیریت کردیم؛ اگر به مدل کنترل کشورهاي آسیاي جنوب شرقی، کره و چین و ژاپن نگاه کنید، می بینید که مدل کنترل
آنها، مانند مدل آمریکا و اروپا و ما نبود یعنی ویروس را تعقیب کردند و در یک چارچوبی محبوس کردند. به اصطلاح، شناسایی
ویروس کردند و در معابرشان، با ابزارهاي الکترونیکی، آنهایی که تب دارند و مشکوکند، شناسایی کرده، آزمایش کرده و اگر مبتلا

 
باشند، خودشان و افراد در تماس با آنها را در محدوده اي قرنطینه می کنند. 

ما و کشورهاي مشابه چه کار کردیم؟ چون امکانات زیرساختی را نداشتیم، از ابزار آموزش عمومی استفاده کردیم و گفتیم مردم،
فاصله اجتماعی را رعایت کنند، ماسک بزنند و وقتی شرایط سخت می شود، اجتماعات را کم می کنیم و مردم را به سمت کنترل از

 
طریق محیط اجتماعی می بریم. 

این فضا چگونه کنترل می شود؟ در شرایطی که در فروردین سال 99، همه مسافرت ها را محدود کردیم، از طریق مخابرات مشخص
شد، 20 درصد افرادي که تازه از بیمارستان مرخص شده بودند به مسافرت رفته بودند یعنی یک عده افراد هستند که اصلا حرف
گوش نمی دهند. یک عده هم هستند که در خانه می مانند و بیرون نمی آیند و یک طیفی هم وسط هستند. اما در مدیریت چه کار
می کنیم؟ در رسانه بمباران اطلاعات می کنیم که مردم در خانه بمانید و اگر بیرون بیایید مبتلا می شوید تا مردم را کنترل کنیم. در
این فضا وقتی می گوییم بچه هاي تان را به مدرسه بفرستید، واکنش طبیعی این است که مگر خودتان نگفتید در خانه بمانید، چرا

 
بچه ام را به مدرسه بفرستم؟ 

آیا می شد به گونه اي دیگر عمل کنیم؟ در پیک سوم با اجراي طرح شهید سلیمانی، همان کار را کردیم، شناسایی کردیم و بیماران

 
را در خانه نشاندیم که طرح موفقی هم بود اما چرا این طرح گسترش نیافت، بحثش مفصل است. 

 
مسافرت ضرورتی تر است یا مدرسه رفتن بچه ها؟! 



امامی رضوي: یک چیزي که کم توجه می کنیم، این است که ضرورت یک اقدام براي مردم به خوبی بازگو نمی شود؛ مردم در تمام
این 5 پیک، کسب و کار را به زور می بندند، چرا؟ یعنی همان هرم اولیه مازلو است و به معیشت وابسته است. یک کم سطح بالاتر،
مسافرت ها را هم می روند. سؤال این است مسافرت ضرورتی تر است یا مدرسه رفتن بچه ها؟ در نگاه برخی مردم، مسافرت و پارك

 
رفتن ضروري تر است. 

اما مدرسه رفتم ضروري است؛ من هم همین نظر را دارم و وزارت بهداشت هم همین نظر را دارد که مدرسه رفتن یک ضرورت براي
بچه هاست زیرا فقط مسأله آموزش نیست که بچه ها سواددار شوند، مسأله تربیت است و بچه ها باید در مدرسه رشد کنند و تربیت
شوند. ضمن اینکه سلامت روانی و جسمی بچه ها و بیماري هاي افسردگی، چاقی و لاغري، اختلالات حرکتی هم با در خانه ماندن به

 
وجود می آید. 

باید کمیته ویژه براي بازگشایی مدارس ایجاد شود که اگر همه چیز را آماده کردیم، واکسن را زدیم و مردم را از لحاظ روحی و روانی
آماده کردیم و ان شاءاالله پیک بعدي هم نداشتیم، در چه شرایطی می خواهیم مدارس باز باشد. مثلا زیرساخت هاي سرویس
بهداشتی مدارس را ارتقا دهیم و تعداد آنها را زیاد کنیم. در کلاس درس و راهروها چه اقداماتی می توان انجام داد. ساعات حضور

 
دانش آموزان در مدرسه چگونه باشد. باید به این مسائل توجه شود و تا آنجا که می توان تراکم را کم کرد. 

انجمن هاي اولیا و مربیان را باید فعال کنیم و به والدین از طریق انجمن ها آموزش دهیم که چه اقداماتی را باید انجام دهند. احتمال
می دهم برخی از مقاومت ها از دل معلمان می آید چون آنها هم نگران هستند و مشکلاتی را دارند؛ مثلا نگرانی از بابت فرزندان

 
کودك است که چون مهدهاي کودك بسته است، آنها چه تکلیفی خواهند داشت یعنی باید مشکلات معلمان را هم حل کرد. 

 
 

 
یک آسیب شناسی در آموزش و پرورش در دوره کرونا لازم است 

پس نتیجه می گیریم که هر سه بزرگوار بر این باور هستید که مدارس باید بازگشایی شوند. حدود یک سال و نیم از شیوع کرونا
گذشته است و بچه ها روزهاي خاصی را سپري کردند، اشاره کردید که براي بازگشایی مدارس، آموزش و پرورش و سایر دستگاه ها
چه کنند اما براي خود بچه ها چه باید کرد؟ دانش آموزي که یک سال و نیم سرش تو گوشی بوده است، استرس و اضطراب، چاقی و

 
لاغري و افسردگی گرفته است یا بعضی بچه ها عزیزانشان را در این مدت از دست دادند. 

فردوسی: یک آسیب شناسی در آموزش و پرورش در دوره کرونا لازم است. یک برنامه پژوهشی در ارتباط با آسیب شناسی در دوره



کرونا باید داشته باشیم. یعنی یک پایه و بیس داشته باشیم که از کجا باید شروع کنیم. یعنی بعد از آسیب شناسی متوجه می شویم
که چند درصد اضطراب دارند؟ چند درصد افسرده هستند؟ چند درصد خانواده هاي شان مشکل دارند؟ چند درصد فوت پدر یا مادر

 
دارند؟ فراوانی ها چقدر است؟ در آن صورت می توانیم اولویت ها را پیش بینی کنیم و بگوییم چه باید بکنیم. 

در این صورت تمام سازمان ها و نهادهایی که دست اندرکار هستند و می توانند کمک کنند؛ دانشگاه ها، سازمان نظام روان شناسی و
مشاوره، وزارت بهداشت و ... ورود کنند که بر اساس فراوانی هایی که داریم چه باید کنیم، آموزش هاي فردي و گروهی بگذاریم. وقتی
که اطلاعات نداریم، نمی دانیم از کجا شروع کنیم. با بررسی و آسیب شناسی است که می دانیم چه باید انجام دهیم و با برنامه ریزي

 
جلو برویم. 

 
اصل این است که آموزش منهاي مدرسه، موجود ناقص است 

طاهري نیا: معتقدم کرونا گرچه تهدید جدي جامعه بشري بود، ولی فراکرونا را بشر خودش براي خودش تولید کرد. یعنی یک بیماري
جسمی را تبدیل به یک بحران اجتماعی کرد. از بس جامعه را در فضاي رعب و وحشت قرار دادیم، حالا به سختی می توانیم این
ترس و وحشت را از مردم بگیریم. یعنی فراتر از واقعیت، جامعه مرعوب یک بیماري همه گیر جهان گیر شده است. براي اینکه به جاي

 
اول برگردیم باید فضاي عمومی کشور را امن القا کنیم و البته به درستی. 

فضا باید به صورت واقعی، امن به تصویر کشیده شود که اگر کسی رعایت بهداشت فردي را انجام دهد، تهدیدي سر راهش قرار
نخواهد داشت؛ خوشبختانه این بیماري با تمام خطري که براي بشریت دارد اما مقابله با آن سخت نیست استفاده از ماسک و رعایت
بهداشت فردي کار راحتی است. بنابراین ما کمک کنیم، جامعه اي که خودمان ترس مضاعف برایش ایجاد کردیم، اعتماد مضاعف به

 
آن تلقین کنیم که در صورت رعایت بهداشت فردي، با کرونا می توانیم یک همزیستی داشته باشیم. 

 
چون مدرسه قابل حذف نیست، سایر شرایط را باید با مدرسه تعریف کرد 

در خصوص مدرسه، اعتقاد دارم کشورها عمدتا انتظارشان از آموزش، انتقال دانش است و احتمالا دانش و مهارت است. کشورهاي
ایدئولوژیک مثل جمهوري اسلامی ایران، انتظارشان از مدرسه، صرفا آموزش نیست حتی صرفا انتقال مهارت نیست بلکه فراتر از اینها،

 
تربیت جامع چند ساحتی است. 

براي کشوري که مأموریتش، تربیت جامع و چند ساحتی براي دانش آموز به تصویر کشیده، حذف مدرسه یعنی حذف چند ساحت از
6 ساحت تربیتی است. پس اصل را مبنا قرار دهیم و فروع را با آن تنظیم کنیم؛ اصل این است که آموزش منهاي مدرسه، موجود

 
ناقص است. 

 
مدرسه را ایجاد کرده و ملاحظاتمان را پیاده کنیم؛ بهداشت فردي را ارتقا دهیم و آموزش دهیم. 

در سند تحول بنیادین در بخش مدرسه در افق چشم انداز 1404 آمده است: برپایه این چشم انداز، مدرسه جلوه اي است از تحقق
مراتب حیات طیبه، کانون عرضه خدمات و فرصت هاي تعلیم و تربیتی، زمینه ساز درك و اصلاح موقعیت توسط دانش آموزان و
تکوین و تعالی پیوسته هویت آنان براساس نظام معیار اسلامی، در چارچوب فلسفه و رهنامه نظام تعلیم و تربیت رسمی عمومی

 
جمهوري اسلامی ایران که داراي ویژگی هاي زیر است: 



تجلی بخش فرهنگ غنی اسلامی، انقلابی در روابط و مناسبات با خالق، جهان خلقت، خود و دیگران «به ویژه تکلیف گرایی،
مسؤولیت پذیري، کرامت نفس، امانتداري، خودباوري، کارآمدي، کارآفرینی، پرهیز از اسراف و وابستگی به دنیا، همدلی، احترام،
اعتماد، وقت شناسی، نظم، جدیت، ایثارگري، قانون گرایی، نقادي و نوآوري، استکبارستیزي، دفاع از محرومان و مستضعفان و ارزش

 
هاي انقلاب اسلامی». البته همه ویژگی ها را نگفتم. 

وقتی مدرسه نباشد، این موارد چگونه می خواهد اتفاق بیفتد؟؛ در یک نظام هاي دیگري که هدفشان آموزش محفوظات دانش و نهایتا
مهارت است، ممکن است جایگزین مدرسه را داشته باشند و قاب گوشی نقش کلاس درس را ایفا کند اما اگر شما می خواهید دانش
آموز را تربیت چند ساحتی کنید و او، کار گروهی، جامعه پذیري، حسن معاشرت، حسن تعامل، تمرین زندگی را فرا بگیرد، بدون

 
مدرسه امکان ندارد. 

 
بنابراین چون مدرسه قابل حذف نیست، سایر شرایط را باید با مدرسه تعریف کرد. هیچ چیزي جایگزین مدرسه و معلم نیست. 

 
 

 
بچه ها در ارتباط با همدیگر رشد می کنند و به روابط اجتماعی در مدرسه نیاز دارند 

امامی رضوي: به ناچار در دوران کرونا، سبک زندگی تغییر کرده است و این سبک زندگی بر جنبه هاي سلامتی ما تأثیر گذاشته است.
ارزیابی ها نشان می دهد در طول یک سال و نیم گذشته، سرماخوردگی کمتر داشتیم و این نکته مثبت است ولی از نظر سلامت
روحی ـ روانی و اجتماعی، همه تقریبا دچار مشکل شدند. ببینید در گذشته افراد همدیگر را می دیدند، دست می دادند و همدیگر را

 
بغل می کردند که از نظر عاطفی مهم بود اما در زمان کرونا حذف شد و این مشکل درباره دانش آموزان هم هست. 

بچه ها در ارتباط با همدیگر رشد می کنند و به روابط اجتماعی در مدرسه نیاز دارند. مهارت هاي زندگی در مدارس آموخته می شود.

ما در تعریف سلامت می گوییم 4 بعد شامل سلامت جسمی، سلامت روانی، سلامت اجتماعی، سلامت معنوي دارد؛ سلامت اجتماعی
به معناي تعامل انسان با جامعه و تعامل جوامع با همدیگر است. بچه اي که در خانه ماند، چگونه تعامل داشته باشد؟ جامعه براي بچه

 
ها، مدرسه است. 

مدارس با حفظ فاصله گذاري، زدن ماسک، رعایت پروتکل ها، تعداد کم در کلاس، آموزش به بچه ها می تواند دایر شود. ممکن است

 
بچه هاي کلاس اول و دوم، زدن ماسک را تحمل نکنند اما بچه هاي بزرگتر، این موارد را تشخیص می دهند و رعایت می کنند. 



اینکه اجتماعات در شرایط قرمز محدود شود، به این دلیل است که ویروس چرخش زیادي در اجتماع دارد اما در شرایط نارنجی و

 
زرد، این چرخش کم است و می توان اجتماعات محدود و کنترل شده را داشت. 

 
تعطیل کردن مدارس، راه مقابله با کرونا نیست 

فردوسی: اشاره شد که مردم خیلی رعایت نمی کنند، مثلا گردش ها و مسافرت ها را می خواهند بروند؛ حتی الان که شهرهایی قرمز

 
است، برخی مردم مراسم هاي خود را می خواهند برگزار کنند، خریدهاي خود را انجام دهند. 

چرا برخی مردم به حرف ها گوش نمی دهند، آیا درك نمی کنند؟ آیا هوش هیجانی بالایی ندارند؟ چرا اعتماد نمی کنند؟ این افراد

 
که رسانه ها را می بینند و می دانند که دنیا با این مسأله رو به روست؟ 

در این جلسه عنوان شد که خانواده ترجیح می دهد که بچه اش را مسافرت ببرد اما به مدرسه نرود! شاید مدارس ما خوب عمل
نکردند و این مسأله به بحث کرونا بر نمی گردد. «درس معلم ار بود زمزمه محبتی جمعه به مکتب آورد طفل گریز پاي را». مدارس ما

 
تک بعدي عمل کردند و درس خواندن و کنکور همه چیز را تحت الشعاع قرار داده است. 

بخشی از اینکه خانواده ها بچه ها را به مدرسه نمی فرستند، از ترس است اما برخی مردم اصلا بیماري را قبول ندارند و حرف هایی

 
می زنند که خیلی بچگانه و کودکانه است و می گویند «اصلا کرونایی وجود دارد». 

 
 

 
تعطیل کردن مدارس، راه مقابله با کرونا نیست 

طاهري نیا: معتقدیم بازگشایی مدارس باید سیاست آموزش و پرورش براي سال تحصیلی باشد و بقیه شرایط را براي مقابله با احیانا
تهدید کرونا را باید به روش دیگر حل کنند؛ تعطیل کردن مدارس، راه مقابله با کرونا نیست؛ البته مدارسی که استاندارد مدرسه را

 
دارند، نه خانه هاي استیجاري! 

یک مدرسه را براي بازدید رفته بودیم، یک آشپزخانه را کلاس کرده بودند؛ دور تا دور کلاس کاشی کاري بود. معلوم نبود در کلاس

 
نشستی یا در آشپزخانه! 

ملاحظاتی باید براي بازگشایی مدارس مدنظر قرار گیرد؛ اولا تجربه جهانی در این زمینه وجود دارد و اگر هم وجود نداشت، خیلی



 
مستمسک ما تجربه جهانی نیست بلکه تصمیم عقلایی کارشناسان سلامت و تعلیم و تربیت مدنظر است. 

برآورد بنده این است که عقلاي جامعه ما بر ضرورت بازگشایی مدارس با ملاحظاتی، اجماع دارند؛ اما ملاحظات کدام است؟ در صورت

 
واکسینه شدن دانش آموزان و معلمان و طیف وسیع از جامعه، بازگشایی مدارس به شکل عادي و با رعایت بهداشت فردي است. 

اگر واکسیناسیون به طور کامل انجام نشد، گزینه روي میز ما، بازگشایی مدارس به شکل پاره وقت است؛ پاره وقت می تواند به معناي
زوج و فرد کردن یا نیمه اول و نیمه دوم روز و با ملاحظه مطالبات والدین براي این موضوع است. یعنی سازمان ها به آموزش و
پرورش کمک کنند. به عبارت دیگر آن دسته از کارمندانی که فرزند مدرسه اي دارند به ویژه کارمندان زن، سازوکار حضور

 
کارمندشان را با آموزش و پرورش هماهنگ کند و مبناي تصمیمات، آموزش و پرورش باشد. 

نکته بعدي این است که منشور سلامت و تربیت تنظیم کنیم و به آن مقید باشیم. این گزاره ها مهم است: مواظب سلامتی خود و
دیگران باشیم، در رعایت بهداشت، الگوي دیگران باشیم. تهدید جمعی، مقابله جمعی می طلبد. اطلاعات مطمئن را از منابع مطمئن

 
دریافت کنیم. 

منشور سلامت و تربیت به زبان شیرین هنرمندان و استادان خوش ذوق مان تنظیم و به زبان دانش آموزان تدوین کنیم و از آنها هم
کمک بخواهیم. رعایت بهداشت فردي و مواجهه با کرونا یک تمرین زندگی در شرایط سخت است و اجازه دهیم که فرزندان مان این

 
تمرین را داشته باشند و در نهایت اینکه در پساکرونا، حوزه ورزش و پرورش را ویژه ببینیم زیرا در دوره کرونا بسیار آسیب دیدند. 

و درخواست داریم وزیر آموزش و پرورش بعدي براي ورزش و پرورش دانش آموزان عیار بالایی قائل شود چون دانش آموزان در این

 
دو سال اخیر، از این دو مورد محروم بودند. 

 
واکسن کروناي زیر 18 سال در چین ساخته شده است 

امامی رضوي: در حال حاضر سویه ویروس کرونا که آمده است، خیلی الگوي قبلی را ندارد و جوانان را مبتلا می کند. یک زمانی
آمدیم و گفتیم که گروه پرخطر ما افراد بیمار و افراد بالاي 60، 65 سال هستند. به همین اعتبار، واکسیناسیون را با رده سنی شروع

 
کردیم. اما آیا الان هم که ویروس رفتار دیگري دارد، باید با رده سنی پایین بیاییم یا مثلا معلمان و دانش آموزان در اولویت هستند. 

 
عنوان می شود که واکسن براي دانش آموزان نداریم. 

امامی رضوي: در چین هست. می خواهم بگویم اگر می خواهیم مدارس باز شود، باید تغییر سیاست در تزریق واکسن ایجاد شود. اگر
معلمان در اولویت هستند حتی در هر سنی هستند باید واکسن شان را بزنیم. یا درباره دانش آموزان اگر قادر نیستیم به همه واکسن

 
بزنیم باید گروه هاي خاص و بیماران(درصورتی که قابل تزریق است) را در اولویت قرار دهیم. 

درباره آن کمیته اي که گفتم تشکیل شود، چند مورد را هم خواستم بیان کنم؛ یکی اینکه بچه هاي بیمار را شناسایی کنند یعنی بچه

 
هاي در معرض خطر را از همین الان شناسایی کنند. 

اگر مدارس را بازگشایی کردیم، ضمن آموزش به بچه ها و والدین براي رعایت نکات بهداشتی، یادآور شویم که وقتی بچه اي بیمار

 
است مثلا سرماخورده است، والدین او را به مدرسه نفرستند. 



مراقبان سلامت مدارس را بسیج کنیم و اگر لازم است گروهی را اضافه کنیم مثلا افراد داوطلب را دعوت به کار کنیم تا بر رعایت

 
پروتکل ها و سلامت بچه ها نظارت کنند. 

نکته آخرم این است که در عین اینکه می گوییم مدارس باز شود، آموزش بعضی از دروس را هم ترکیبی به صورت مجازي و حضوري

 
ادامه دهیم. یعنی کاملا آموزش مجازي کنار گذاشته نشود. همه قبول دارند که استفاده از فضاي مجازي مزیت است. 

بر این اساس به این نتیجه رسیدیم که ضروري است مدارس کشور باز شود اما باید شرایط و استلزمات آن دیده شود که در رأس آن
تزریق واکسن به کادر مدرسه و دانش آموزان است؛ همچنین پژوهش آسیب شناسی باید براي مدتی که دانش آموزان در شرایط کرونا

داشتند جهت برنامه ریزي و اولویت بندي کارها انجام شود. ممنون که در این میزگرد شرکت کردید.



نحوه هزینه کرد کمک ها براي بازسازي و تجهیز مراکز آموزشی تعیین شد

منبع: شبستانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/04/27

نمایندگان مجلس مصوب کردند،کمکهاي نقدي و غیرنقدي و هدایاي اشخاص حقیقی و حقوقی براي احداث، تعمیر، توسعه،
بازسازي و تجهیز مراکز آموزشی با اولویت نیازهاي مصرفی مهارتی شامل مواد مصرفی و ابزار کارگاهی براي آموزش هاي

عملی کشور مصرف شود.

نمایندگان مجلس مصوب کردند،کمکهاي نقدي و غیرنقدي
و هدایاي اشخاص حقیقی و حقوقی براي احداث، تعمیر،
توسعه، بازسازي و تجهیز مراکز آموزشی با اولویت نیازهاي
مصرفی مهارتی شامل مواد مصرفی و ابزار کارگاهی براي

 
آموزش هاي عملی کشور مصرف شود. 

به گزارش خبرنگار پارلمانی خبرگزاري شبستان،نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در ادامه جلسه علنی امروز یکشنبه (27تیر)مجلس
شوراي اسلامی و در ماده واحده لایحه نحوه کمکهاي اشخاص حقیقی و حقوقی به سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور، مصوب
کردند،سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور مجاز است به منظور گسترش و بهسازي مهارت آموزي و فراهم نمودن زمینه هاي ایجاد
اشتغال پایدار در کشور، کمکهاي نقدي و غیرنقدي و هدایاي اشخاص حقیقی و حقوقی را دریافت و براي احداث، تعمیر، توسعه،
بازسازي و تجهیز مراکز آموزشی مربوط با اولویت نیازهاي مصرفی مهارتی شامل مواد مصرفی و ابزار کارگاهی براي آموزش هاي عملی

 
کشور مصرف کند. استفاده از کمکهاي مذکور براي توسعه تشکیلات و پرداخت هزینه هاي پرسنلی ممنوع است. 

طبق تبصره 1 ماده واحده این لایحه، کلیه وجوه اهداءشده به حساب خزانه داري کل کشور واریز می شود و حداکثر ظرف مدت یک
ماه معادل صددرصد (%100) آن در قالب بودجه سنواتی در اختیار سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور قرار می گیرد تا در محل
مورد نظر اهداکننده و در اولویت بعدي به ترتیب در مناطق محروم و مناطق دیگر به مصرف برسد و کمک هاي غیرنقدي اعم از کالا و
تجهیزات و یا املاك و بناهاي احداثی توسط خیّرین با موافقت و در محل مورد نظر ایشان به عنوان اموال دولت (با ذکر نام خیّر) ثبت

 
و بهره برداري می شود. 

براساس تبصره 2 این لایحه ، درآمدهاي حاصله سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از محل خدمات آموزشی و فرهنگی، خدمات
مشاوره، صدور، تمدید و تعویض گواهینامه ها و پروانه ها، اختصاصی تلقی می شود و به صورت صددرصد (%100) توسط سازمان

 
برنامه و بودجه کشور تخصیص می یابد. 

طبق تبصره 3 ماده واحده این لایحه، آیین نامه اجرایی این قانون ظرف مدت سه ماه پس از ابلاغ، توسط وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی با همکاري سازمان برنامه و بودجه کشور تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد



معاون استاندار: شهرك پوشاك تهران پنج هزار فرصت شغلی ایجاد می کند

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/04/27

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران با بیان اینکه طی چند روز اخیر عملیات اجرایی شهرك صنعتی پوشاك در 35
کیلومتري اتوبان تهران - قم آغاز شده است، گفت: با بهره برداري از این شهرك حدود پنج هزار فرصت شغلی در استان

تهران ایجاد می شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران با بیان اینکه طی چند روز اخیر عملیات اجرایی شهرك صنعتی پوشاك در 35
کیلومتري اتوبان تهران - قم آغاز شده است، گفت: با بهره برداري از این شهرك حدود پنج هزار فرصت شغلی در استان تهران ایجاد

 
می شود. 

 
"حشمت االله عسگري" افزود: حدود هشت ماه آماده سازي این شهرك به طول می انجامد و پس از آن واگذاري ها آغاز می شود. 

وي بابیان اینکه جانمایی شهرك صنعتی تخصصی پوشاك در زمینی به مساحت 206 هکتار در بخش حسن آباد فشافویه انجام شده
است، اضافه کرد: 60 درصد مساحت کل این شهرك براي احداث واحدهاي تولیدي صنعت پوشاك و مابقی نیز براي سایر زیرساخت

 
هاي لازم در نظر گرفته شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران با بیان اینکه 150 واحد در زمینه پوشاك در شهرك پوشاك مستقر می شود، توضیح
داد: طرح این شهرك بسیار دقیق و متفاوت از دیگر شهرك هاي صنعتی است و بر خلاف شهرك هاي دیگر که جنبه عمومی دارد؛

 
این شهرك تخصصی و در بهترین مکان یعنی روبروي فرودگاه امام خمینی (ره) واقع شده است. 

عسگري اذعان داشت: تمام ملاحظات زیست محیطی و مباحث فنی در بحث احداث این شهرك توسط کارشناسان شرکت شهرك

 
هاي صنعتی استان تهران انجام شده است تا در آینده کارآفرینان حوزه پوشاك بدون هیچگونه دغدغه اي به تولید با کیفیت بپردازند. 

وي اضافه کرد: صنعت پوشاك ظرفیت خوبی در حوزه جلوگیري از خروج ارز، اشتغال و حتی صادرات دارد که راه اندازي شهرك

 
صنعتی پوشاك می تواند گام موثري در این حوزه باشد. 

عملیات احداث شهرك صنعتی پوشاك سال 1395 توسط رئیس جمهورآغاز شد و پیشرفت آن در دستور کار قرار گرفت تا بدین

 
وسیله تمامی واحدهاي مختلف صنعت پوشاك با گردآمدن در کنار یکدیگر موجب رشد و توسعه این صنعت را موجب شوند. 

این شهرك تخصصی اولین شهرکی است که براساس نیاز داخلی طراحی شده و تمامی زنجیره تولید پوشاك از تامین مواد اولیه، مد و

 
طراحی را شامل می شود. 

 
/ ایرنا 

برچسب ها: شهرك پوشاك ، فرصت شغلی ، شهرك صنعتی



ایران تنگه هرمز را دور می زند؟ | شمارش معکوس براي صادرات نفت ایران

از دریاي عمان

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/04/27

تا چند روز آینده بارگیري و صادرات نفت ایران از پایانه جاسک در آب هاي دریاي عمان آغاز می شود که می تواند با توجه
به نزدیکی این پایانه به مبادي مصرف، قدرت چانه زنی ایران در بازار هاي جهانی را افزایش دهد.

تا چند روز آینده بارگیري و صادرات نفت ایران از پایانه جاسک در آب هاي دریاي عمان آغاز می شود که می تواند با توجه به

 
نزدیکی این پایانه به مبادي مصرف، قدرت چانه زنی ایران در بازار هاي جهانی را افزایش دهد. 

خلیج فارس را شاید بتوان مهم ترین منطقه در تولید نفت و گاز جهان دانست. در سال 2019 و پیش از همه گیري کرونا، کشورهاي

 
حاشیه خلیج فارس، روزانه حدود 30 میلیون بشکه نفت تولید می کردند که 32 درصد از نفت خام تولیدي جهان را تشکیل می داد. 

این موضوع آنجا اهمیت بیشتري پیدا می کند که تنها راه خروج از خلیج فارس و رسیدن به آب هاي اقیانوسی براي صادرات نفت
تولیدي، تنگه هرمز است که روزانه 18 میلیون بشکه نفت خام و میعانات گازي، 4 میلیون بشکه فرآورده نفتی و 300 میلیون متر

 
مکعب ال ان جی از آن عبور می کند تا به مبادي مصرف برسد. 

با این حال وجود ریسک هاي سیاسی و اقتصادي باعث شده تا اغلب کشورهاي حاشیه خلیج فارس به فکر جایگزینی مبادي صادراتی

 
نفت خود در خارج از خلیج فارس باشند و از میزان وابستگی خود به تنگه هرمز بکاهند. 

 
رویاي دورزدن تنگه هرمز با 7 خط لوله 

ایجاد خطوط لوله به منظور دورزدن تنگه هرمز و احداث پایانه هاي صادراتی، از اصلی ترین برنامه ها شمرده می شود. تا آنجا که تا
کنون 7 خط لوله به منظور دورزدن تنگه هرمز ایجاد شده است. اما به دلایلی همچون اختلافات سیاسی یا عدم تعمیر و نگه داري

 
فقط 4 خط لوله در کوتاه مدت قابلیت بهره برداري را دارد. 

مجموع ظرفیت خطوط لوله اي که در حال حاضر توانایی دور زدن تنگه هرمز را دارند، در برآورد خوشبینانه حدود 8.7 میلیون بشکه

 
نفت خام در روز است که تنها 2.8 میلیون بشکه در وضعیت کنونی در حال استفاده است. 

اما ایران تا پیش از این تمام پایانه هاي نفتی خود (خارگ، عسلویه و لاوان) را درخلیج فارس احداث کرده بود و این موضوع می

 
توانست در شرایط غیرمتعارف مانند آنچه در جنگ تحمیلی علیه ایران رخ داد، صادرات نفت را با مشکلات جدي رو به رو کند. 

از همان سال هاي جنگ تحمیلی البته ایران به فکر احداث پایانه اي در خارج از خلیج فارس افتاد اما این مهم تا به امروز محقق نشد.

 
صادرات نفت از پایانه جاسک 

حالا اما با توجه به تاکید مقام معظم رهبري بر توسعه سواحل مکران و استفاده از فرصت دسترسی به آب هاي اقیانوسی از دریاي
عمان، صادرات نفت از پایانه جاسک در روزهاي آینده آغاز خواهد شد تا طرح انتقال نفت با خط لوله هزار کیلومتري از گوره به

 
جاسک که از سال 97 آغاز شده بود، به بهره برداري برسد. 



این طرح که از یک خط لوله هزار کیلومتري، 5 تلمبه خانه، 2 ایستگاه توپکرانی، مخازن ذخیره سازي نفت خام در جاسک و در نهایت

 
پایانه نفتی جاسک تشکیل شده، اکنون آماده افتتاح در فاز نخست خود و آغاز صادرات نفت از دریاي عمان است. 

نکته مهم آن است که این طرح در حالی به بهره برداري می رسد که طرح انتقال نفت خام از گوره به جاسک با هزینه 2 میلیارد
دلاري انجام شده توسط ایران در مقایسه با هزینه هاي سایر کشورها همچون هزینه بیش از 3.3 میلیارد دلاري امارات براي احداث
خط لوله حبشه-فجیره یا هزینه 19 میلیارد دلاري سالانه ایالات متحده به منظور ذخیره سازي نفت خام، عدد معقولی به شمار می

 
رود. 

بر اساس این موارد، احداث این خط لوله از نظر امنیت انرژي را می توان امري ضروري دانست که با هزینه اي منطقی به اجرا درآمده
است. همچنین با کاهش 1000 کیلومتري مسیر حمل و بارگیري نفت ایران توسط نفتکش هاي پهن پیکر، ضمن تمرکززادیی از
پایانه هاي صادراتی و کاهش ریسک ژئوپولیتیک صادرات نفت ایران از تنگه هرمز، شاهد کاهش قابل ملاحظه هزینه هاي حمل نیز

 
خواهیم بود. 

 
سود 110 میلیون دلاري احداث خط لوله گوره- جاسک 

این خط لوله علاوه بر آنکه نفت خام ایران را براي صادرات به خارج از خلیج فارس منتقل می کند همچنین در مسیر خود، خوراك

 
مورد نیاز پالایشگاه بندرعباس را نیز تامین خواهد کرد. خوراکی که اکنون توسط نفتکش و از مسیر دریا تامین می شود. 

 
با توجه به هزینه حمل نفت خام براي پالایشگاه بندرعباس، با این اقدام، سالانه سودي 76 میلیون دلاري نصیب کشور خواهد شد. 

همچنین با توجه به کاهش مسافت دریایی از خارگ به جاسک و کاهش هزینه حمل نفت خام صادراتی، درآمد 36 میلیون دلاري در

 
سال براي کشور ایجاد خواهد شد. 

با این حال، هدف اصلی از احداث این خط لوله هزار کیلومتري اقتصادي نبوده و به منظور ارتقا امنیت انرژي و آماده سازي زیرساخت

 
براي توسعه سواحل مکران، طراحی شده است. 

 
ارتقاي امنیت انرژي با نزدیکی به بازارهاي مصرف نفت 

اگرچه کشورهاي دیگر حاشیه خلیج فارس نیز در این سال ها به دنبال ایجاد پایانه هاي صادرات نفت در خارج از خلیج فارس بوده

 
اند، اما پایانه جدید صادرات نفت ایران، نزدیکترین پایانه به بازارهاي مهمی مانند هند و چین خواهد بود. 

اهمیت این موضوع آنجا است که آمریکا در سال هاي اخیر، صادرات نفت خود از اعضاي اوپک و به ویژه کشورهاي خاورمیانه را به
شدت کاهش داده و بازارهاي اصلی نفت خاورمیانه در آسیا متمرکز شده است. بنابراین نزدیک بودن به بازارهاي بزرگی مانند چین به
عنوان بزرگترین واردکننده نفت جهان و هند به عنوان چهارمین واردکننده طلاي سیاه در ترسیم آینده بازار نفت اهمیت ویژه اي

 
خواهد داشت. 

با به نتیجه رسیدن مذاکرات احیاي برجام در وین در هفته هاي آینده، ایران در تلاش است تا به سرعت بازارهاي صادراتی نفت خود
را بازیابی کند. از آنجا که مهم ترین بازارهاي صادراتی ایران در شرق آسیا قرار دارند، توسعه پایانه جاسک مزیت مهمی است که قدرت

 
چانه زنی ایران در بازارهاي نفت خام جهان را افزایش خواهد داد. 



در واقع، افتتاح این خط لوله و پایانه جاسک می تواند به بازپس گیري بازار نفت ایران از کشورهاي رقیب کمک کند زیرا ترجیح
خریداران این است که به جاي اینکه نفت را در خلیج فارس تحول بگیرند در نزدیکی آب هاي اقیانوسی خرید نفت خود را انجام

 
دهند. 

 
ایجاد قطب جدید پالایشی و پتروشیمی در سواحل مکران 

البته در بیان فواید خط لوله گوره-جاسک می توان به موارد دیگري همچون ارتقا فناوري و ساخت داخل به واسطه این پروژه، ارتقا
توان ایران در استفاده از موقعیت ژئوپلتیک خود در کنترل تنگه هرمز و امکان توسعه بندرجاسک و سواحل مکران به عنوان یک هاب

 
پالایشی و پتروشیمی اشاره کرد. 

خط لوله گوره- جاسک به طول هزار کیلومتر با تکیه بر توان داخلی احداث شده است. هدف از احداث این خط لوله، انتقال روزانه یک
میلیون بشکه نفت تولیدي در خوزستان به سواحل مکران، ذخیره سازي نفت در کنار سواحل دریاي عمان، صادرات نفت ایران از
پایانه جدید، تضمین استمرار نفت خام، ارتقا جایگاه ایران در بازارهاي بین المللی، تمرکززدایی از خارك و توسعه پایدار و اشتغال زایی
در سواحل مکران عنوان شده است. در ساخت این خط لوله 5 هزار نفر اشتغال مستقیم و 10 هزار نفر اشتغال غیرمستقیم ایجاد شده

 
است. 

 
/ ایرنا 

برچسب ها: ایران ، تنگه هرمز ، صادرات نفت



طرح انتقال نفت گوره-جاسک با حضور رییس جمهوري به بهره برداري می

رسد

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/04/27

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه تزریق نفت در مسیر طرح راهبردي انتقال نفت گوره-جاسک انجام شده و
نفت در آخرین مراحل رسیدن به جاسک است، گفت: این طرح عظیم در آینده نزدیک با حضور رییس جمهوري به طور

رسمی به بهره برداري می رسد.

 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران: 

طرح انتقال نفت گوره-جاسک با حضور رییس جمهوري به
بهره برداري می رسد مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با
اشاره به اینکه تزریق نفت در مسیر طرح راهبردي انتقال
نفت گوره-جاسک انجام شده و نفت در آخرین مراحل
رسیدن به جاسک است، گفت: این طرح عظیم در آینده

 
نزدیک با حضور رییس جمهوري به طور رسمی به بهره برداري می رسد. 

اعتمادآنلاین| «مسعود کرباسیان» با بیان اینکه مراحل راه اندازي و بهره برداري طرح ملی گوره- جاسک به شکل مطلوب در شرف
انجام است، اظهار داشت: هم اکنون نزدیک به2 ماه است که تلمبه خانه شماره 2 و سایر بخش هاي عملیاتی در یک وضعیت پایدار

 
براي انتقال نفت به پایانه جاسک قرار دارند و تزریق و انتقال نفت به خط در وضعیت پایداري انجام می شود. 

به گزارش ایرنا از شرکت ملی نفت ایران، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران خاطرنشان کرد: نفت به زودي به ترمینال انتهایی این طرح
می رسد و در پایانه جاسک نیز با اقدام هاي انجام شده، آمادگی براي دریافت و سپس بارگیري نخستین محموله و صادرات نفت وجود

 
دارد. 

کرباسیان از همه ارکان شرکت ملی نفت ایران، شرکت مهندسی و توسعه نفت و شرکت نفت و گاز پارس که هر دو بخش خشکی و
دریایی این طرح را در کمترین زمان ممکن و در شرایط سخت تحریم و به خصوص شیوع ویروس کرونا به ثمر رساندند و به بهترین
شکل آماده کردند و همچنین شرکت هاي ایرانی مشارکت کننده طرح که بیش از 250 شرکت توانمند داخلی را شامل می شود،

 
تقدیر و تشکر کرد. 

معاون وزیر نفت تاکید کرد: تجهیزات مورد نیاز این طرح با استفاده از توان ایرانی ساخته شده و بیش از 91 درصد از آنها کاملا
ساخت ایران هستند، از جمله پمپ هاي استفاده شده در این طرح همگی ایرانی بوده و این پمپ ها هم اکنون در مدار هستند و پس
از چند مرحله تست در این مرحله وضعیت پایداري دارند؛ تختال و ورق ترش، خطوط لوله انتقال نفت، شیرهاي 42 اینچ، خطوط و

 
تاسیسات مورد نیاز برق و پوشش خاص لوله ها در برابر خوردگی نیز از جمله این موارد هستند. 



طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک، طرحی ملی و راهبردي است که با حمایت دولت و راهبري شرکت ملی نفت ایران و با هدف
ایجاد ظرفیت انتقال یک میلیون بشکه نفت خام در روز، ذخیره سازي و صادرات آن از طریق پایانه جدید جاسک، تضمین استمرار
صادرات نفت خام، تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع سازي آن و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران اجرا می

 
شود. 

طرح خط لوله انتقال نفت خام از گوره به جاسک از منطقه گوره از توابع شهرستان گناوه در استان بوشهر آغاز می شود و با عبور از
استان هاي بوشهر، فارس و هرمزگان، در جاسک به پایانه و تاسیسات دریایی صادرات و واردات نفت خام و در آینده، فرآورده هاي
نفتی ختم می شود. این طرح با ظرفیت انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت خام متشکل از ساخت یک خط لوله 42 اینچی به طول
1000 کیلومتر به همراه ساخت پنج تلمبه خانه، دو ایستگاه توپکرانی و پایانه و 20 مخزن 500 هزار بشکه اي به ظرفیت 10 میلیون

بشکه نفت و تاسیسات دریایی براي صادرات نفت خام است.



دهکده کودك در رشت به بهره برداري رسید

منبع: شبستانشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/04/27

دهکده کودك امروز(27 تیر) در آستانه هفته ملی مهارت با حضور استاندار گیلان در رشت به بهره برداري رسید.

 
 

 
دهکده کودك امروز(27 تیر) در آستانه هفته ملی مهارت با حضور استاندار گیلان در رشت به بهره برداري رسید. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از رشت، «ارسلان زارع» امروز(یکشنبه، 27 تیر) در آستانه هفته ملی مهارت و افتتاح دهکده کودك در
گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه گیلان از 20 مرکز آموزش فنی و حرفه اي با امکانات زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر برخوردار
است اظهارکرد: مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین فنی و حرفه اي علیرغم محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه

 
دولت الکترونیک محسوب می شود. 

استاندار گیلان با تاکید بر لزوم مهارت آموزي در جامعه به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده

 
کودك اشاره کرد و افتتاح این مجموعه آموزشی را در ارتقاء سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر ارزیابی کرد. 

وي با بیان اینکه آموزش هاي مراکز فنی و حرفه اي از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کنند افزود: این حمایت ها
با پشتیبانی دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی امید صورت

 
می گیرد. 

زارع با اعلام اینکه شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی با حمایت هاي
دولت و رضایتمندي در فروش بوده ایم، تاکید کرد: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به

 
متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. 



 
 

دهکده کودك به عنوان اولین و بزرگترین مجموعه آموزشی- تفریحی کودکان، در رشت به منظور فرهنگ سازي در زمینه هاي
ترافیکی، شهر نشینی، اجتماعی، آموزش هاي تخصصی در زمینه پلیس راهور، پلیس فتا، پلیس جرم شناسی، پلیس مبارزه با مواد

 
مخدر، آتشنشانی، امداد و نجات، هلال احمر و نیز استعدادیابی در سنین پایه به بهره برداري رسید. 

کودکان در سنین بین 3 تا 13 سال وارد این مجموعه شده و بعد از غربالگري روانشناسی توسط تیم علمی به انتخاب مشاغل رفته و
شغل مورد علاقه خود را انتخاب و در فضاي کاملاً شاد، همراه با بازي و تفریح به کار در حرفه انتخابی می پردازند. استعداد یابی
کودکان در مدت مشخص، دریافت مدرك رسمی، بسترسازي براي کسب درآمد و فراهم آمدن اوقاتی خوش و هدفمند از دیگر اهداف

 
اجراي این دهکده بوده است. 

شخصیت پردازي و داستان پردازي، اجراي خیابان ها و معابر مختلف در مقیاس کوچک، طراحی شغل هاي گوناگون، شبیه سازي و
فضا سازي شهري کوچک، طراحی پلان هاي ترافیکی، طراحی کلیه علائم راهنمایی رانندگی، طراحی و ساخت تجهیزات خانه مشاغل

 
کودك از بهترین آیتم هاي دکوراتیو در خانه مشاغل کودك می باشد. 

دست سازه مینیاتوري، نقاشی روي سنگ، نقاشی چهره، اوریگامی، سفالگري، نجاري، صنایع دستی، خیاطی، خلاقیت، موسیقی،

 
دندانپزشکی، بازیگري، مکانیکی، راهنمایی رانندگی، آتش نشانی و هلال احمر از مشاغل پیش بینی شده در دهکده کودك است. 

در این مجموعه وسایل بازي شامل سرسره بادي، استخر توپ، ترامپولین، استخرتوپ شنی، فوتبال دستی و پینگ پنگ نیز تعبیه شده

 
است. 

گفتنی است، 31 تیر تا 6 مرداد، هفته ملی مهارت نامگذاري شده است.



نوسازي چهارمین انبار ترانزیت کالا در بندر شهید رجایی پایان یافت

منبع: تسنیمشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/04/27

گروه استان ها-مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان از اتمام نوسازي چهارمین انبار ترانزیت کالا (انبار شماره 22) با حدود
10 هزار متر مربع در بندر شهید رجایی خبر داد.

گروه استان ها-مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان از
اتمام نوسازي چهارمین انبار ترانزیت کالا (انبار شماره 22)
با حدود 10 هزار متر مربع در بندر شهید رجایی خبر داد.

 
- اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بندرعباس، علیرضا محمدي
کرجی ران صبح امروز در جمع خبرنگاران اظهار داشت:
تعمیرات اساسی انبارهاي عمومی بندر شهید رجایی بر
اساس برنامه زمانبندي از سال گذشته آغاز و چهارمین انبار
ترانزیت (انبار 22) پس از اتمام تعمیرات اساسی وارد

 
چرخه فعالیت خواهد شد. 

وي، انبارش اصولی و افزایش سطح ایمنی کالاها اساسی و ترانزیتی با هدف ارائه خدمات بهتر را به عنوان مهم ترین مولفه هاي مورد

 
توجه در تعمیر و نوسازي عنوان کرد. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي هرمزگان گفت: انبار یادشده داراي سکوي بار انداز به مساحت حدود 750 متر مربع بوده که با توجه به
تعمیرات صورت گرفته علاوه بر شرایط عادي؛ امکان استریپ کالا (تخلیه و بارگیري کالا) از طریق این سکوها نیز با سهولت انجام می

 
پذیرد. 

محمدي کرجی ران، اصلاح سیستم اطفا حریق و اتصال به شبکه اطفاء حریق بندر، تعویض قطعات آسیب دیده سوله، ساماندهی و
تعویض سیستم فاضلاب متناسب با شبکه فاضلاب بندر و اجراي رنگ نماي سوله را از اقدامات انجام شده در راستاي نوسازي این انبار

 
عنوان کرد. 

مدیر منطقه ویژه اقتصادي بندر شهید رجایی با بیان اینکه نوسازي پنجمین باب انبار نیز با 50 درصد پیشرفت فیزیکی درحال انجام

 
است، افزود: براساس برنامه ریزي صورت گرفته تا پایان شهریور امسال یک باب انبار دیگر نیز به اتمام می رسد. 

وي یکی از اقدامات صورت گرفته در تعویض سقف انبارها را استفاده از پوشش ساندویچ پانل با آلیاژ آلوزینگ و فوم پر کننده بجاي
عایق پشم و شیشه عنوان کرد و اظهار داشت: به منظور کاهش و صرفه جویی در مصرف برق با استفاده از نورگیرهاي شفاف پلی
کربنات به مساحت حدود 800 متر مربع در پوشش سقف تأمین نور؛ از این طریق میزان قابل توجهی از نور مورد نیاز انبارها در روز



 
تامین می شود. 

به گزارش تسنیم، بندر شهید رجایی با برخورداري از 19 باب انبار با احتساب یک باب انبار هانگارد حجم قابل توجهی از انبارش

 
کالاهاي اساسی و ترانزیتی کشور را به خود اختصاص داده است. 

 
سرمایه گذاري 17000 میلیاردتومانی بخش خصوصی در بنادر کشور/ 35000 نفر اشتغال زایی مستقیم ایجاد شد+ فیلم 

 
افزون بر 4.7 میلیون تن کالاهاي اساسی در بنادر کشور موجود است+فیلم 

وزیر راه: ظرفیت بنادر در دولت تدبیر و امید به 285 میلیون تن رسید



نسخه اصولی اقتصاد براي دولت سیزدهم

منبع: ایبناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/04/27

یک فعال اقتصادي معتقد است که مهم ترین موردي که می تواند اقتصاد ما را پویا کند و نتایجی همچون رشد اقتصادي،
کنترل تورم و کاهش نرخ بیکاري را به همراه داشته باشد این است که بازارها رقابت پذیر شوند.

یک فعال اقتصادي معتقد است که مهم ترین موردي که
می تواند اقتصاد ما را پویا کند و نتایجی همچون رشد
اقتصادي، کنترل تورم و کاهش نرخ بیکاري را به همراه

 
داشته باشد این است که بازارها رقابت پذیر شوند. 

نائب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی
تهران در گفت وگو با ایبِنا با تاکید بر لزوم حرکت به سمت
رقابت پذیرکردن بازارها، اظهار داشت: عدم دخالت دولت
در مکانیزم تعیین قیمت بازارها و سیاستگذاري و تدوین
مقررات بلندمدت در همه بخش هاي اقتصادي و سیاسی

 
دو عامل مهم و اساسی است که باید در دستور کار دولت جدید قرار گیرد. 

علیرضا توکلی کاشی تصریح کرد: براي تحقق این مهم باید به بازارها و به طور مشخص به قیمت ها احترام بگذارند، یعنی اجازه دهند

 
در همه بخش ها مکانیزم عرضه و تقاضا قیمت را تعیین کند. 

وي ادامه داد: قیمت اگر پایین باشد طبیعتا به سود مصرف کننده و اگر هم بالا باشد با یک واسطه، باز هم به سود مصرف کننده است؛
چرا که اگر قیمتی بالا و آن فعالیت سودآور باشد، عده زیادي در بخش تولید فعال می شوند و عرضه افزایش می یابد که در این

 
شرایط افزایش عرضه باعث می شود قیمت ها متعادل شود. 

این فعال اقتصادي تصریح کرد: علم اقتصاد می گوید رقابت به تدریج باعث می شود قیمت ها به نحوي متعادل شوند که سود
اقتصادي به صفر برسد. منظور از سود اقتصادي، سودي است که در آن حداقل سود مورد انتظار سرمایه گذار رعایت شده است.
همچنین سود اقتصادي صفر یعنی سود مازادي در آن بازار وجود ندارد؛ بنابراین اگر قیمتی در یک بازار رقابتی و در یک اقتصاد آزاد

 
به تعادل رسیده باشد، آن قیمت کاملا منصفانه است. 

نائب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران با تاکید بر اینکه دولت نباید در بازارها دخالتی داشته باشد چرا که
نتیجه مثبتی به همراه نخواهد داشت، گفت: همانطور که در برخی بازارها شاهد بودیم دولت براي قیمتگذاري دستوري با روش

 
تخصیص دلار 4200 تومانی، نتوانست موفق عمل کند. 

توکلی کاشی با اشاره به اینکه دولت باید رقابت را از طریق آزادسازي قیمت ها و به طور مشخص عدم قیمت گذاري دستوري تشویق
کند، گفت: این هدف ممکن است جزئیاتی هم داشته باشد که باید با مشورت و مشاوره اتاق هاي بازرگانی دنبال شود. اگر دولت به



دنبال کمک کردن به بخش واقعی اقتصاد است، به هیچ عنوان نباید از راه حل هاي منسوخ شده و راهکارهایی که جواب مثبت را به
اقتصاد ندادند از جمله وام ارزان و تسهیلات به برخی بنگاه ها را اجرا کند و در مقابل از راه حل هایی استفاده کند که به آزادشدن

 
قیمت ها و ایجاد رقابت میان فعالان بازار منجر خواهد شد. 

وي اظهار کرد: ما اگر بتوانیم انحصارها را از بین ببریم و اجازه دهیم همه مردم هم در طرف عرضه و هم در طرف تقاضا بتوانند فعال
باشند، مطمئن باشید که وضع اقتصادي مردم بهتر خواهد شد. بنابراین سهمیه بندي انرژي، برگزاري لاتاري و واگذاري خودرو با
قیمت ارزان، اعطاي تسهیلات ارزان قیمت با نرخ یارانه اي و ... در اقتصاد توصیه نمی شود. این روش ها شاید در کوتاه مدت آثار

 
مثبتی براي مردم داشته باشد اما در بلند مدت حتما آثار منفی به همراه خواهند داشت. 

 
دولت مقرراتی وضع کند که تا طولانی مدت معتبر باشند 

نائب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه در اقتصاد با درخواست
هاي بسیار، تقاضاي نامحدود و عرضه محدود و کمبود منابع مواجه هستیم، افزود: یعنی توقعات از اقتصاد و خواسته مردم نامحدود اما
منابع محدود است که در نتیجه دولت در شرایط حساس کنونی نمی تواند به تمام اهداف شامل کاهش نرخ تورم و نقدینگی و

 
بالابردن ارزش پول ملی و افزایش قدرت خرید مردم به صورت همزمان و در کوتاه مدت دست یابد. 

به گفته وي، دولت باید کاري کند که اقتصاد به معناي واقعی روي ریل قرار گیرد، یعنی فضاي رقابتی ایجاد شود که مردم بدانند اگر
کاري را شروع کردند و وارد بخش تولید شدند، آن کار و تولید مورد حمایت دولت قرار می گیرد. ضمن اینکه دولت باید از قیمت

 
گذاري دستوري و خرید تضمینی دست بکشد. 

توکلی کاشی بر وضع قوانین بلند مدت تاکید کرد و گفت: دولت تلاش کند در همه بخش هاي اقتصاد مقرراتی را وضع کند که تا
طولانی مدت معتبر باشند و با دستورالعمل هاي آنی تغییر پیدا نکند. اگر دولت بتواند مقررات را به نوعی تدوین کند که مدت طول
عمر آنها طولانی باشد، باعث می شود چشم انداز اقتصادي براي فعالان اقتصادي شفاف تر و قابل پیش بینی تر باشد که در نهایت

 
باعث افزایش حجم سرمایه گذاري در بخش هاي مختلف تولیدي و رشد اقتصادي خواهد شد. 

وي تصریح کرد: با این اقدامات شاهد ایجاد اشتغال و افزایش تولید ملی و در نهایت کاهش تورم خواهیم بود که اینها به معنی تقویت
پول ملی است. آنچه ارزش پول ملی را کم می کند، تورم است و عامل اصلی تورم هم کسري بودجه دولت است؛ اما متاسفانه برخی
در ترازنامه بانک مرکزي به دنبال راهکار کاهش تورم هستند. هرچند اقدامات پولی بانک مرکزي و کنترل خلق پول بانک ها توسط
این نهاد، بر کنترل تورم بی تاثیر نیست اما آنچه اثر بیشتري بر کاهش تورم دارد، کاهش کسري بودجه دولت، و افزایش سطح رقابت

در بازارهاي تولید کالا و خدمات است.



تصویب تسهیلات 12 هزار میلیارد ریالی براي صنایع دریایی کشور

منبع: ایبناشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/04/27

میزان تسهیلات تصویب شده صندوق توسعه صنایع دریایی به بخش صنایع دریایی کشور در 8ساله دولت تدبیر و امید 822
مورد و به مبلغ 12 هزار و 820 میلیارد ریال بوده است.

میزان تسهیلات تصویب شده صندوق توسعه صنایع دریایی
به بخش صنایع دریایی کشور در 8ساله دولت تدبیر و امید
822 مورد و به مبلغ 12 هزار و 820 میلیارد ریال بوده

 
است. 

به گزارش ایبِنا به نقل از روابط عمومی وزارت صنعت،
معدن و تجارت، تاکنون 645 مورد از این تسهیلات به
مبلغ 4 هزار و 472 میلیارد ریال از طریق بانک هاي عامل
مصوب و از این میزان مصوبات بانکی تاکنون در حدود

 
2500 میلیارد ریال پرداخت شده است. 

تعداد تسهیلات تصویب شده صندوق در سال گذشته 112 فقره و تسهیلات مصوب شده بانکی 82 مورد بوده است. در این سال 141

 
فقره تسهیلات در صندوق مورد بررسی قرار گرفت. 

شایان ذکر است که از این میزان تسهیلات طی چهار سال گذشته 412 فقره تسهیلات کم بهره به مشاغل خرد دریایی و به مبلغ

 
532 میلیارد ریال پرداخت شده که ضمن تثبیت حدود 950 شغل، باعث اشتغال زایی بیش از 600 نفر در حوزه دریا شده است. 

صندوق توسعه صنایع دریایی علاوه بر کمک به اشتغالزایی در مناطق محروم، ضمن همکاري با سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور
و با تشکیل دوره هاي آموزشی مرتبط با دریا، نسبت به آموزش و ارتقاي نیروي کار دریایی در استان هاي ساحلی با تشکیل 16 دوره

آموزشی براي حدود 300 نفر اقدام کرده است.



قدردانی کمیته امداد امام خمینی(ره) از بانک سپه

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/04/27

قدردانی کمیته امداد امام خمینی(ره) از بانک سپه

 
با حضور معاون اول رئیس جمهور و رئیس کل بانک مرکزي صورت گرفت؛ 

 
قدردانی کمیته امداد امام خمینی(ره) از بانک سپه 

کمیته امداد امام خمینی (ره) کشور، در «آیین تقدیر از یاوران اشتغال محرومین» از بانک سپه به منظور اعطاي تسهیلات به
مددجویان تحت پوشش این کمیته با اهداي لوح سپاس، قدردانی کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، در همایشی که تحت
عنوان « آیین تقدیر از یاوران اشتغال محرومین « در بانک مرکزي و به میزبانی کمیته امداد امام خمینی(ره) با حضور دکتر
جهانگیري معاون اول رئیس جمهور، رئیس هیات عامل بانک مرکزي و مدیران عامل نظام بانکی کشور برگزار شد، دکتر سید مرتضی
بختیاري رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره)، از محمدکاظم چقازردي مدیر عامل بانک سپه که جزو بانک هاي برتر در اعطاي
تسهیلات به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی(ره) است، با اعطاي لوح سپاس، قدردانی کرد. بنابراین گزارش، قدردانی
از عملکرد بانک سپه به پاس ایجاد فرصت هاي شغلی جدید میان مددجویان کمیته امداد امام خمینی(ره)، توفیق خدمت به قشر
محروم و نقش موثر این بانک در توانمندسازي مددجویان و افزایش تولید صورت گرفت. شایان ذکر است محمدکاظم چقازردي
مدیرعامل بانک نیز ضمن آرزوي سلامتی و توفیقات مستمر این بانک بزرگ در مسیر تعالی، کسب موفقیت حاصله را به همه همکاران

تبریک و تقدیم کرد.



اخبار

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/04/27

اخبار

 
اخبار 

 
آیا ""لویی آراگون"" را می شناسید؟ 

لویى آراگون، شاعر و ادیب معروف فرانسوي در سوم اکتبر سال 1898م در پاریس به دنیا آمد.وي کودکی گستاخ و خارق العاده بود و
در جوانی به نهضت پرهیاهوي دادائیسم که ثمره ناامیدي و هرج ومرج طلبی ناشی از جنگ جهانی اول بود، کشیده شد.با این حال
پس از چندي از این مکتب دست کشید و با انتخاب سبک سورئالیسم، که مبتنی بر بیان احساس و ارائه تخیلات و اندیشه هاي آزاد و
عدم پاي بندي به قیود اخلاقی و زیبایى شناسی بود، به شهرت دست یافت.آراگون در طی سال هاي بعد از رهبران این سبک در
فرانسه گردید.با این حال از سال 1931م که به مسائل اجتماعی و سیاسی علاقه مند شد، همه آثارش نشانی از اندیشه هاي اجتماعی
پیدا کردند و طرزي واقع بینانه به خود گرفتند.این تغییر دادگاه، در نتیجه سفر به مسکو بود که پس از آن با صراحت بسیار، خود را
طرفدار کمونیسم و علاقه مند به مسائل مربوط به انقلاب روسیه معرفی کرد و هر نوع ادعاي تغییر مشی زندگی را تنها از این راه مورد
تایید قرار داد.از این زمان بود که از سورئالیست نیز گریخت.آراگون در آثار بعدي خود که در زمینه مخالفت با سیاست فرانسه قبل از
جنگ جهانی اول نوشته شده است، همه چیز را از نقطه نظر عقاید مارکسیستی مورد توجه قرار داده است.وي در این آثار، از فساد
سرمایه دار سخن گفته و سرنوشت فرد را مطیعِ حوادث غم انگیز تاریخ دانسته است.آراگون از سال 1949 تا 1951م چندین کتاب با
عنوان کمونیست ها انتشار داد و در این آثار، به دنیاي واقعی و اشتراك منافع انسانی بازگشته است، چه در خط سیر انقلابی، چه در
افکار و الهامات عاشقانه.وي در سال هاي بعد به عنوان یکی از درخشان ترین چهره هاي ادبی فرانسه و اروپا در قرن بیستم و نیز
سمبل شعر کشور فرانسه در این قرن شناخته شد و آثار معروفی به وجود آورد.مجموعه اشعار معروفش مربوط به زمان مقاومت و
اشغال فرانسه در جریان جنگ جهانی دوم است و در کنار آن، دل آزردگی، شکسته دل و چشمان الِزْا از دیگر آثار اوست.لویی آراگون
سرانجام در سال 1982م در 84 سالگی درگذشت.یکی از اعضاي جامعه روشن فکران فرانسه در مورد وي گفته است: با مرگ آراگون،

 
فرانسه بزرگ ترین شاعر و یک نویسنده نابغه را از دست داد. 

 
""فریدریش کارل آندره آس"" که بود؟ 

فریدریش کارْلْ آندرِهْ آس، خاورشناس آلمانی در چهاردهم آوریل 1846م در هلند به دنیا آمد.وي تحصیلات خود را در سوئیس و
آلمان به پایان رساند و پس از آشنایى با یک خاورشناس دانمارکی، به ایران علاقه مند شد.از این رو به مدت چهار سال در موضوع
ایران شناسی مطالعه نمود و پس از آن که مدتی وزارت فرهنگ پروس را برعهده داشت، به عنوان کتیبه شناس و باستان شناس، به
همراه یک هیأت به ایران سفر کرد.آندره آس به مدت شش سال در ایران و هند به فراگیري زبان هاي شرقی و مطالعه در آداب و
رسوم و نیز آثار باستانی پرداخت و در این امور مهارت یافت.تسلط وي به زبان فارسی باعث شد حدود سی سال به عنوان استاد زبان
هاي ایرانی در دانشگاه گوتینگن آلمان به تدریس اشتغال یافته و کرسی زبان هاي آسیاي میانه را تأسیس نماید.پس از کشف نسخه
هاي خطی قدیمی در یکی از مناطق چین که به زبان هاي پارتی، پهلوي، سُغْدي و ایغوري بود، پروفسور آندره آس به مطالعه و
ترجمه آن ها به زبان آلمانی پرداخت.در میان زبان هاي موجود در این آثار، وي توانست زبان سُغْدي را شناسایى و هویت آن را
مشخص نماید.علاوه بر زبان هاي ایرانی، از اوَِسْتایى تا فارسی، آندره آس به عربی، سریانی، ارمنی، آرامی، بلوچی، کُردي، ترکی، پشتو،
سانسکریت، عبري و نیز زبان ارمنی تسلط داشت.وي درباره شخصیت زرتشت و مانی تحقیق و مطالعه نمود و درباره تفسیر اوَِستا،



نگارش دستور زبان فارسی ایران باستان و فرهنگ لغات زبان قدیم ایران به مطالعات متعددي پرداخت.آندره آس در طی سال هاي
تحصیل، شاگردان فراوانی تربیت کرد و یافته هاي خود را با شاگردان خود در میان نهاد.فریدریش کارل آندره آس، خاورشناس نامور

آلمانی و مسافر ایران و هند و متخصص زبان هاي فارسی، سرانجام در سوم اکتبر 1930م در 84 سالگی درگذشت.



پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و

حرفه اي در گیلان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي
که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است.

استاندار گیلان در بازدید از مراکز آموزش فنی و حرفه اي
عنوان کرد؛ پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات
ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان
استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500
میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و

 
حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از گیلان؛ دکتر ارسلان زارع در
آستانه هفته ملی مهارت، صبح امروز (یکشنبه) در حاشیه

بازدید از مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان در گفت وگو با خبرنگاران، به نقش اساسی و مؤثر آموزش در تقویت مهارت و زمینه
سازي براي اشتغال اشاره و اظهار کرد: گیلان از 20 مرکز آموزش فنی و حرفه اي با امکانات زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر

 
برخوردار است. 

وي با اشاره به بازدید امروز خود از مراکز مختلف آموزش فنی و حرفه اي در رشت، گفت: مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین یکی از بخش

 
هاي مورد بازدید بود که علیرغم محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت در گیلان به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده کودك اشاره و خاطرنشان کرد:
از ظرفیت بخش خصوصی در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزا کودکان نیز با انعقاد تفاهم

 
نامه ها و قراردادها استفاده شده است. 

وي افتتاح این مجموعه آموزشی را در ارتقاء سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر ارزیابی کرد و افزود: آموزش هاي مراکز فنی و
حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی

 
امید از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه به واسطه حمایت هاي صورت گرفته دولت طی سالیان اخیر شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت
فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم، گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500

میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است.



افتتاح دهکده کودك در رشت

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/04/27

مجموعه آموزشی - تفریحی دهکده کودك در آستانه هفته ملی مهارت در رشت به بهره برداري رسید.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
رشت، ارسلان زارع، استاندار گیلان صبح امروز در آستانه
هفته ملی مهارت و روز کارآفرینی، از مرکز آزمون، کارگاه
آموزش صنایع دستی و مرکز آموزش هاي صنعتی فنی

 
حرفه اي گیلان در رشت بازدید کرد. 

همچنین با حضور او دهکده کودك به عنوان نخستین و
بزرگترین مجموعه آموزشی - تفریحی کودکان در رشت

 
مورد بهره برداري قرار گرفت. 

هدف از اجراي این طرح، فرهنگ سازي در زمینه هاي ترافیکی، شهرنشینی، امور اجتماعی، آموزش هاي تخصصی در زمینه پلیس
راهور، پلیس فتا، پلیس جرم شناسی، پلیس مبارزه با مواد مخدر، آتش نشانی، امداد و نجات، هلال احمر و نیز استعدادیابی در سنین

 
پایه اعلام شده است. 

پایگاه اطلاع رسانی استانداري گیلان اعلام کرد: کودکان در سنین بین 3 تا 13 سال وارد این مجموعه شده و بعد از غربالگري
روانشناسی توسط تیم علمی به انتخاب مشاغل رفته و شغل مورد علاقه خود را انتخاب و در فضاي کاملا شاد، همراه با بازي و تفریح

 
به کار در حرفه انتخابی می پردازند. 

استعدادیابی کودکان در مدت مشخص، دریافت مدرك رسمی، بسترسازي براي کسب درآمد و فراهم آمدن اوقاتی خوش و هدفمند از

 
دیگر اهداف اجراي این دهکده است. 

شخصیت پردازي و داستان پردازي، اجراي خیابان ها و معابر مختلف در مقیاس کوچک، طراحی شغل هاي گوناگون، شبیه سازي و
فضا سازي شهري کوچک، طراحی پلان هاي ترافیکی، طراحی کلیه علائم راهنمایی رانندگی، طراحی و ساخت تجهیزات خانه مشاغل

 
کودك از بهترین آیتم هاي دکوراتیو در خانه مشاغل کودك است. 

دست سازه مینیاتوري، نقاشی روي سنگ، نقاشی چهره، اوریگامی، سفالگري، نجاري، صنایع دستی، خیاطی، خلاقیت، موسیقی،

 
دندانپزشکی، بازیگري، مکانیکی، راهنمایی رانندگی، آتش نشانی و هلال احمر از مشاغل پیش بینی شده در دهکده کودك است. 

در این مجموعه وسایل بازي شامل سرسره بادي، استخر توپ، ترامپولین، استخرتوپ شنی، فوتبال دستی و پینگ پنگ نیز تعبیه شده



 
است. 

6 مرداد، روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي است و از 31 تیر تا 6 مرداد ماه هفته ملی مهارت نامگذاري شده است.



پرداخت 500 میلیارد تومان تسهیلات به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار گیلان گفت: بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت سال گذشته براي ایجاد اشتغال به متقاضیان فنی و
حرفه اي پرداخت شده است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
رشت، ارسلان زارع، استاندار گیلان در آستانه هفته ملی
مهارت، صبح امروز به نقش اساسی و مؤثر آموزش در
تقویت مهارت و زمینه سازي براي اشتغال اشاره کرد و
گفت: گیلان از 20 مرکز آموزش فنی و حرفه اي با امکانات

 
زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر برخوردار است. 

او با اشاره به بازدید امروز خود از مراکز مختلف آموزش
فنی و حرفه اي در رشت افزود: مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین یکی از بخش هاي مورد بازدید بود که علیرغم محدودیت هاي کرونایی

 
به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک محسوب می شود. 

استاندار گیلان به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي ساخت دهکده کودك اشاره کرد و اظهار داشت: از ظرفیت
بخش خصوصی در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزه کودکان نیز با انعقاد تفاهم نامه ها و

 
قرارداد ها استفاده شده است. 

زارع ادامه داد: آموزش هاي مراکز فنی و حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهاد هاي حمایتی همچون کمیته

 
امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی امید از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

او یادآور شد: به واسطه حمایت هاي دولت در سالیان اخیر شاهد دستاورد هاي خوبی در صنعت بافت فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي

 
و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم. 

استاندار گیلان تصریح کرد: دولت در سال گذشته بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که
اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است.



500 میلیارد تومان تسهیلات فنی و حرفه اي در گیلان پرداخت شد

منبع: ایسناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي
که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است.

ارسلان زارع در آستانه هفته ملی مهارت، صبح امروز در
حاشیه بازدید از مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان در
جمع خبرنگاران، به نقش اساسی و مؤثر آموزش در تقویت
مهارت و زمینه سازي براي اشتغال اشاره و اظهار کرد:
گیلان از 20 مرکز آموزش فنی و حرفه اي با امکانات

 
زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر برخوردار است. 

وي با اشاره به بازدید امروز خود از مراکز مختلف آموزش
فنی و حرفه اي در رشت، گفت: مرکز آموزش و ارزیابی
آنلاین یکی از بخش هاي مورد بازدید بود که علیرغم

 
محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت در گیلان به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده کودك اشاره و خاطرنشان کرد:
از ظرفیت بخش خصوصی در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزا کودکان نیز با انعقاد تفاهم

 
نامه ها و قراردادها استفاده شده است. 

وي افتتاح این مجموعه آموزشی را در ارتقاء سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر ارزیابی کرد و افزود: آموزش هاي مراکز فنی و
حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی

 
امید از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه به واسطه حمایت هاي صورت گرفته دولت طی سالیان اخیر شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت
فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم، گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500

 
میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. 

انتهاي پیام



بازدید استاندار گیلان از مراکز آموزش فنی و حرفه اي و افتتاح دهکده

کودك در رشت

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار گیلان در آستانه هفته ملی مهارت از مراکز آموزش فنی و حرفه اي در رشت بازدید و مجموعه آموزشی- تفریحی
دهکده کودك را نیز افتتاح کرد. The post بازدید استاندار گیلان از مراکز آموزش فنی و حرفه اي و افتتاح دهکده کودك

در رشت appeared first on پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا.

 
 

استاندار گیلان در آستانه هفته ملی مهارت از مراکز آموزش فنی و حرفه اي در رشت بازدید و مجموعه آموزشی- تفریحی دهکده

 
کودك را نیز افتتاح کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا، ارسلان زارع صبح امروز (یکشنبه) در آستانه هفته ملی مهارت و روز کارآفرینی، از مرکز

 
آزمون، کارگاه آموزش صنایع دستی و مرکز آموزش هاي صنعتی فنی حرفه اي گیلان در رشت بازدید کرد. 

همچنین با حضور نماینده عالی دولت در گیلان، دهکده کودك به عنوان اولین و بزرگترین مجموعه آموزشی- تفریحی کودکان، در

 
رشت مورد بهره برداري قرار گرفت. 

هدف از اجراي این طرح، فرهنگ  سازي در زمینه هاي ترافیکی، شهر نشینی، اجتماعی، آموزش هاي تخصصی در زمینه پلیس راهور،
پلیس فتا، پلیس جرم شناسی، پلیس مبارزه با مواد مخدر، آتشنشانی، امداد و نجات، هلال احمر و نیز استعدادیابی در سنین پایه

 
است. 

کودکان در سنین بین 3 تا 13 سال وارد این مجموعه شده و بعد از غربالگري روانشناسی توسط تیم علمی به انتخاب مشاغل رفته و

 
شغل مورد علاقه خود را انتخاب و در فضاي کاملاً شاد، همراه با بازي و تفریح به کار در حرفه انتخابی می پردازند. 

استعداد یابی کودکان در مدت مشخص، دریافت مدرك رسمی، بسترسازي براي کسب درآمد و فراهم آمدن اوقاتی خوش و هدفمند از

 
دیگر اهداف اجراي این دهکده بوده است. 



شخصیت پردازي و داستان پردازي، اجراي خیابان ها و معابر مختلف در مقیاس کوچک، طراحی شغل هاي گوناگون، شبیه سازي و
فضا سازي شهري کوچک، طراحی پلان هاي ترافیکی، طراحی کلیه علائم راهنمایی رانندگی، طراحی و ساخت تجهیزات خانه مشاغل

 
کودك از بهترین آیتم هاي دکوراتیو در خانه مشاغل کودك می باشد. 

دست سازه مینیاتوري، نقاشی روي سنگ، نقاشی چهره، اوریگامی، سفالگري، نجاري، صنایع دستی، خیاطی، خلاقیت، موسیقی،

 
دندانپزشکی، بازیگري، مکانیکی، راهنمایی رانندگی، آتش نشانی و هلال احمر از مشاغل پیش بینی شده در دهکده کودك است. 

در این مجموعه وسایل بازي شامل سرسره بادي، استخر توپ، ترامپولین، استخرتوپ شنی، فوتبال دستی و پینگ پنگ نیز تعبیه شده

 
است. 

 
پرداخت بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي در گیلان 

ارسلان زارع در آستانه هفته ملی مهارت، صبح امروز (یکشنبه) در حاشیه بازدید از مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان در گفت وگو
با خبرنگاران، به نقش اساسی و مؤثر آموزش در تقویت مهارت و زمینه سازي براي اشتغال اشاره و اظهار کرد: گیلان از 20 مرکز

 
آموزش فنی و حرفه اي با امکانات زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر برخوردار است. 

وي با اشاره به بازدید امروز خود از مراکز مختلف آموزش فنی و حرفه اي در رشت، گفت: مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین یکی از بخش

 
هاي مورد بازدید بود که علیرغم محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت در گیلان به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده کودك اشاره و خاطرنشان کرد:
از ظرفیت بخش خصوصی در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزا کودکان نیز با انعقاد تفاهم

 
نامه ها و قراردادها استفاده شده است. 

وي افتتاح این مجموعه آموزشی را در ارتقاء سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر ارزیابی کرد و افزود: آموزش هاي مراکز فنی و
حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی

 
امید از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه به واسطه حمایت هاي صورت گرفته دولت طی سالیان اخیر شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت
فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم، گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500

 
میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است. 

شش  مرداد، روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي بوده و در این راستا از 31 تیر تا 6 مرداد، هفته ملی مهارت نامگذاري

 
شده است. 



 
   

  



نگاه سنتی قانون گذار بلاي جان استارت اپ ها

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/04/27

چهره هاي شناخته شده اکوسیستم استارتاپی کشور با مرور چالش هاي رگولاتوري این حوزه، نگاه سنتی قانون گذار را بلاي
جان استارتاپ ها دانسته و تحول آفرینی را بدون استفاده از بخش خصوصی در جایگاه هاي دولتی، ممکن ندانستند. به گفته

آن ها اصالت افراد براي جهت گیري آینده استارتاپ ها، مهم تر از نهادها بوده و ...

به گزارش بانکداري الکترونیک، هر چند در سال هاي اخیر اقدامات متعددي در جهت تسهیل امور کسب وکارهاي نوآورانه انجام

 
شده، اما هیچ گاه این دغدغه ها و انتظارات به طور مشخص و دقیق از سوي اکوسیستم پیگیري نشده است. 

از همین روي هفتمین رویداد چامه با حضور «امیر ناظمی» رئیس سازمان فناوري اطلاعات، «ژوبین علاقه بند» مدیرعامل لیان
کپیتال، «محمدعلی یوسفی زاده» مدیرعامل آسیاتک، «محمدجواد شکوري مقدم» مدیرعامل صبا ایده (آپارات و فیلیمو) و «آیت
حسینی» مدیرعامل و بنیان گذار نشانه به عنوان مدیر پنل برگزار شد. افراد مدعو در این نشست تخصصی به موضوع اکوسیستم،

 
دولت آینده و چالش رگولاتوري پرداخته و تجربیات، پیشنهادات و خواسته هاي خود در این حوزه را مطرح کردند. 

 
تعریف رگولاتوري 

در ابتداي پنل، ناظمی تعریفی از رگولاتوري را بیان کرد و گفت: «موضوع رگولاتوري با تاریخچه رگولاتوري شناخته می شود. ابتدا
رگولاتورها وظیفه داشتند منابع کمیاب را به بهترین نحو بتوانند تخصیص دهند. اما به مرور زمان رگولاتوري در دنیا پخته تر می شود

 
و تنها کم یابی منابع باعث رگولیشن نمی شود. بلکه موضوعاتی مثل حقوق کاربران و رقابت به آن افزوده می شود.» 

او با بیان این که مجوزدهی قدیمی ترین روش رگولاتوري است می گوید هم چنان تنها ابزار ما در این حوزه، مجوزدهی است و یاد

 
نگرفته ایم با مشوق، جریمه و مفاهیم جدیدتر به رگولیشن بپردازیم. 

 
رگولاتور، مانع یا همراه؟ 

تاکسی هاي اینترنتی از بهترین نمونه هاي تقابل رگولاتور با استارتاپ ها هستند. جایی که نوآوري بسیار جلوتر از رگولاتور بوده و

 
همین موضوع باعث ایجاد چالش هاي زیادي شده است. 

علاقه بند که بیشتر با اسنپ در اکوسیستم نوآوري شناخته شده در رابطه با سرعت بیشتر استارتاپ از قانون گذار گفت: «اصولا
استارتاپ ها به یک فضایی ورود می کنند که قبلا قانونی براي آن وجود نداشته یا براي کسب وکارهاي قدیمی بوده است. از همین

 
روي رگولاتور همیشه عقب تر از نوآوري است.» 

او با تاکید بر این که رگولاتوري همواره از استارتاپ ها عقب تر خواهد بود می گوید این موضوع فقط مختص ایران نیست و در همه

 
جاي دنیا شاهد آن هستیم. اما رگولاتور بایستی آینده نگري داشته و فضایی را ایجاد کند تا به رشد سریع استارتاپ ها کمک کند. 



 
اما شکوري مقدم عقیده دارد هدف رگولاتورها نه رشد بلکه کنترل استارتاپ ها است زیرا درك درستی از واقعیت ندارند. 

مدیرعامل صبا ایده در بخشی از سخنانش با گلایه از تفاوت برخورد با خودي و غیرخودي، به پلتفرم «همدم» اشاره کرد و گفت: «اگر
تا دیروز کسی به دنبال ساخت چنین پلتفرمی بود با او شدیدا برخورد می شد، اما امروز می بینیم خودشان از چنین پلتفرمی رونمایی

 
کرده و حتی مسئولان در مراسم رونمایی آن حاضر می شوند.» 

 
در ادامه مدیرعامل آسیاتک با بیان این که رگولاتوري ICT دیر در ایران شروع کرده است، اظهار داشت: 

«با بلوغی که در کسب وکارها رخ داده است، از رگولاتور می خواهیم تا به دنبال تنظیم گري و نظم دهندگی باشد. تنظیم گري بدین
معنا که تغییر تکنولوژي براساس شرایط مملکت، روش زندگی، شرایط حاکم بین کشورها و ... منطبق شود. رگولاتور با نظم دهندگی

 
درست نیز بایستی سهم بازار را تعیین کرده و با انحصارگرایی مقابله کند.» 

آیت حسینی نیز به بیان یکی از دغدغه هاي اکوسیستم استارتاپی اشاره کرده و می گوید در کنار عقب ماندن رگولاتوري، نامشخص
بودن طول عمر رگولیشن نیز ریسک هاي کار ما را زیاد کرده است زیرا امکان دارد امروز خود را با یک سري از مقررات تنظیم کنیم

 
اما فردا مجبور به کار دیگري شویم. 

شکوري در تایید این سخنان به بحث داینامیک شدن رگولیشن و شناوري قوانین اشاره کرد و معتقد است این موضوع باعث افزایش

 
ریسک فعالیت استارتاپ ها است. 

 
لزوم همگرایی و استقلال 

رئیس سازمان فناوري اطلاعات با اشاره به روندهاي جهانی با اهمیت در بحث رگولیشن می گوید دو ترند اصلی وجود دارد که آن ها
را نادیده می گیریم. ترند اول بحث همگرایی است و رگولیشن ICT و محتوا نبایست از همدیگر جدا باشند. ترند دوم نیز استقلال
نهاد تنظیم گر است که نباید وابسته به نهاد دولتی باشد. یعنی مشارکتی شده و تعداد صندلی هاي نمایندگان بخش خصوصی با

 
دولتی در رگولاتوري برابر باشد. 

او معتقد است اگر هدف ما توسعه و دسترسی آزاد است بایستی به این سمت حرکت کنیم: «به نظر می رسد صندلی سیاست گذار و

 
رگولاتور ما یکی است. یعنی رگولاتوري تبدیل به ابزار مشروعیت بخشی به سیاستی شده است که می خواهیم آن را وضع کنیم.» 

 
ناظمی با تاکید بر این که بایستی از ظرفیت هاي قانونی استفاده شود تا میزان مشارکت افزایش یابد، به موضوع «ساترا» اشاره کرد: 

«قانونی درباره تعداد اعضاي ساترا وجود ندارد. این رگولاتوري براي حوزه رسانه هاي دیجیتال تعیین شده در حالی که وزارت

 
ارتباطات به جلسات آن راه داده نمی شود. این در حالی است که بایستی به سمتی حرکت کنیم که قانون، حاکم باشد.» 

او با اعتقاد بر این که اصالت افراد براي جهت گیري آینده استارتاپ ها مهم تر از نهادها است، می گوید نهادها در کشور ما قانونمند و
سابقه دار نیستند فلذا افراد مهم تر از نهادها می شوند. مثلا اگر قرار بود رگولاتوري خودروها به گاري چی ها داده شود، صنعت خودرو

 
هیچگاه پیشرفت نمی کرد. 



 
به دنبال مکانیزم «درهاي چرخان» 

 
در ادامه پنل، یوسفی زاده پیشنهادي را براي دولت بعدي مطرح کرد که به اعتقاد وي چاره تمامی مشکلات خواهد بود: 

«هر زمان که دولت بتواند ساز و کاري بیندیشد تا مدیران بخش خصوصی حاضر شوند در جایگاه هاي دولتی به کار گرفته شوند همه
چیز حل می شود. یعنی افرادي که در بخش خصوصی تجربه کسب کرده، قدرت ریسک و تعاملش شکل گرفته با ساز و کاري

 
مشخص در جایگاه دولتی قرار گیرد، می تواند تحول ایجاد کند.» 

این پیشنهاد با استقبال تمامی اعضاي پنل رو به رو شد. ناظمی در تکمیل این موضوع به «درهاي چرخان» اشاره کرده و می گوید
کشوري می تواند از بخش خصوصی فهم داشته باشد که مکانیزم هاي درهاي چرخان در آن وجود داشته باشد. یعنی چگونه و با چه

 
مکانیزمی فرد می تواند از بخش خصوصی در یک جایگاه دولتی قرار گیرد و با چه سازوکاري می تواند به شرکت خود بازگردد. 

 
انتظارات کاذب استارتاپ ها 

به گفته مدیرعامل و بنیان گذار نشانه، بسیاري از مواقع افراد فعال در اکوسیستم کارآفرینی و نوآوري، شناخت دقیقی از رگولاتوري و

 
قوانین ندارند و این باعث شکل گیري انتظارات کاذب در افراد می شود. 

اما چه زمانی براي شناخت و ارتباط با رگولاتور مناسب تر است؟ مدیرعامل صبا ایده در پاسخ به این سوال می گوید استارتاپ ها باید
به وقتش با رگولاتور تعامل کنند. اگر این اتفاق در ابتداي مسیر رخ دهد با توجه به این که درکی از ماجرا وجود ندارد باعث مانع

 
تراشی هاي رگولاتور می شود. 

مدیرعامل لیان کپیتال نیز با بیان این که استارتاپ ها بایستی دغدغه حاکمیت را بشناسند و به آن توجه کنند، اعتقاد دارد همین

 
مهم باعث شده تا اکوسیستم تاکسی هاي اینترنتی در حوزه رگولاتوري خود موفق عمل کنند. 

او تاکید دارد استارتاپ ها بایستی سریع رشد کرده تا بازي را از دست نهاد مقابل گرفته و در زمان مناسب با رگولاتور وارد تعامل

 
شوند. 

 
مدیرعامل آسیاتک نیز معتقد است بین توسعه یافتن و برقراري ارتباط با رگولاتور نیاز به تعادل است: 

«هنگامی که تکنولوژي جدیدي می آید و ایده تازه اي خلق می شود که خطراتی به دنبال دارد بایستی براي رگولاتور فرهنگ سازي

 
کرد. با تعامل و آگاه سازي نهادي که بالاي سر این ماجرا است می توان اعتمادسازي کرده و در مسیر خود به خوبی پیش رفت.» 

رئیس سازمان فناوري اطلاعات در این رابطه به بحث تعامل استارتاپ ها با یکدیگر اشاره کرده و با مثال زدن اجباري شدن اي نماد

 
می گوید اگر فین تک ها در حال حاضر کوچک هستند باید به انجمن فین تک کمک کنند تا همه چیز صرفا به اعتراض ختم نشود. 

ناظمی همچنین به نامه نگاري با بانک مرکزي در این رابطه اشاره کرده و گفت: «دغدغه هایشان را قبول داریم ولی این راه حل

 
نیست که هر کسب و کار خانگی نیازمند اي نماد باشد. باید یک راه بهتر با کمک پژوهشگران و مطالعات حقوقی پیدا کرد.» 



او معتقد است فقدان بخش هاي پژوهشی و حقوقی در اکوسیستم استارتاپی ما حس می شود. بخش هایی که می توانند به استارتاپ

 
ها براي حرف زدن با حاکمیت و پیشنهاد بخشنامه هاي مالیاتی، بیمه اي و ... کمک کنند. 

 
مهم ترین انتظار اکوسیستم از دولت آینده 

بخش پایانی این نشست تخصصی به مهم ترین انتظار اکوسیستم استارتاپی از دولت آینده و ارائه پیشنهادي عملیاتی براي تسهیل

 
فضاي کسب وکارها اختصاص داشت. 

 
علاقه بند از دولت آینده خواست تا به اهمیت استارتاپ ها براي اقتصاد توجه شود: 

«شرکت هایی که برمبناي تکنولوژي و با سرعت رشد می کنند، محرك اقتصاد ما هستند و باعث ایجاد شغل می شوند. از همین روي
بایستی ساز و کار حمایتی براي شان فراهم شود. در دولت گذشته ساختار حمایتی از استارتاپ ها وجود داشت و تا جاي ممکن کمک

 
کننده بود. امیدواریم دولت آینده نیز این دیدگاه را داشته باشد و از تجارب استارتاپ ها استفاده کند.» 

او با بیان این که رگولیشن نیز باید گذاشته شود، اما نه رگولیشنی که به قیمت جان استارتاپ ها تمام شود، پیشنهاد داد تا نهادي به
عنوان رگولاتور اعظم تعریف شده تا روي کار رگولاتورهاي هر صنعت نظارت کند. همچنین به بخش خصوصی فضا داده شود تا نظرات

 
خود را بیان کند. 

یوسفی زاده نیز از دولت خواست با قدرت مذاکره اي خود، فاصله بین دولت و بخش خصوصی در ارتباطات را حل کند. همچنین به
بخش خصوصی که پاي کار بوده اعتماد کرده و از آن حمایت کند. همچنین پیشنهاد وي در رابطه با واگذاري تعرفه گذاري به نظام

 
صنفی بود تا توزیع مناسب سهم بازار به دقت انجام شود. 

به گفته شکوري مقدم، عدم درك واقعیت مهم ترین مساله اي است که اکوسیستم از آن ضربه می خورد. از همین روي ابراز امیدواري

 
کرد تا دولت جدید درك روشن تري از واقعیت داشته باشد که این مهم بدون کمک گرفتن از بخش خصوصی ممکن نیست: 

«به نظرم دولت جدید خیلی از فضاي استارتاپی دور است که روي تصمیم گیري و سیاست گذاري آن ها تاثیر می گذارد. با توجه به
این که ما در این کشور کار کرده، انرژي، پتانسیل و تجربه زیست مشخصی داریم می توانیم به مسئولان کمک کنیم تا تصویر

 
مشخص و واضح تري از فضا داشته باشند.» 

 
سرمایه اجتماعی، تنها راه موفقیت 

ناظمی اما مشکلات بخش خصوصی با دولت را ناشی از سابقه چپ گرایانه روشن فکري در ایران می داند که تصور می کنند بخش

 
خصوصی تنها حافظ منافع فردي خویش است. 

او با ابراز تاسف از این که ما واقعیت را کنار گذاشتیم و در عالم تخیلات خود زندگی می کنیم، به سه دغدغه بزرگ دولت آینده اشاره
کرد و گفت: «دولت بعدي پولی در خزانه ندارد و روابط خارجی آن نیز با مشکلاتی همراه است. تنها راه حلی که براي موفقیت باقی

 
می ماند سرمایه اجتماعی است که اگر به آن اهمیت ندهد، قطعا شکست خواهد خورد.» 



رئیس سازمان فناوري اطلاعات معتقد است دغدغه هاي بخش خصوصی از جنس دغدغه هاي اصلی جامعه است و دولت با مشارکت

 
دادن این بخش می تواند به راه حل هاي خوبی برسد. 

او در پاسخ به این سوال که دولت آینده در حوزه رگولاتوري چه اقداماتی انجام دهد، اظهار داشت: « رگولاتور مجزاي IT به وجود
نیاورند که بزرگترین کلاهی است که می توانند بر سر جامعه IT بگذارند. همچنین در جهت همگرایی رگولاتورها حرکت کرده و از
ابزارهاي نوین بهره گیرند. بخش خصوصی بایستی محوریت ماجرا باشد و به استراتژي سطح صفر که براي نوآوري ضروري است،

 
احترام بگذارند.» 

ناظمی در پایان ابراز امیدواري کرد تا پوست اندازي در میان مجریان دولتی رخ دهد و از افراد جدید بهره گرفته شود در غیر این

 
صورت و با آمدن افراد قدیمی نمی توان به آینده خوشبین بود. 

منبع: دیجیاتو



اجراي طرح نذر قربانی در استان قزوین

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/04/27

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان قزوین گفت: طرح نذر قربانی در استان در آستانه عید سعید قربان در استان
قزوین اجرا خواهد شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، حق گویان، مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان قزوین در جمع
خبرنگاران رسانه هاي خبري استان قزوین گفت: سال قبل 560
هزار تومان براي خانواده هاي بالاي 5 نفر جمعیت تحت پوشش

 
کمیته امداد واریز شد. 

وي در خصوص خانواده هاي تحت پوشش کمیته امداد استان
گفت: 32 هزار خانوار نیازمند تحت پوشش کمیته امداد استان

 
قرار دارند. 

مدیرکل کمیته امداد استان قزوین گفت:50 جهیزیه بالغ بر 600

 
میلیون تومان در سالجاري به نوعروسان نیازمند اهدا شد. 

حق گویان در ادامه اظهارداشت: 2/5 میلیارد تومان نیز اعتبار براي خرید سیستم هاي گرمایشی و سرمایشی براي افراد تحت پوشش

 
اختصاص داده شد. 

 
وي همچنین از احداث و تعمیر 1830 مورد مسکن و ارائه 866 مورد وام قرض الحسنه در حوزه مسکن خبر داد. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان در ادامه اظهارداشت: 8 هزار و 569 مورد اشتغال مستقیم و بیش از 3 هزار نفر نیز به

 
صورت غیر مستقیم اشتغال براي افراد تحت پوشش کمیته امداد انجام شده است. 

حق گویان در رابطه با اجراي طرح نذر قربانی گفت: محل مشخصی به منظور انجام قربانی در شهرستان قزوین با عنوان قربانگاه دشت

 
بره در نظر گرفته شده است. 

 
وي اظهارداشت: یکصد و هجده مرکز به منظور جمع آوري قربانی مردم اختصاص داده شده است. 

مدیرکل کمیته امداد استان در ادامه خاطرنشان شد: سال قبل 4 میلیارد و 200 میلیون تومان درآمد از نذورات و قربانی مردم داشتیم

 
و امسال نیز پیش بینی می شود این رقم به 5 و نیم میلیارد تومان برسد. 

حق گویان در خصوص اعتبارات حوزه اشتغال گفت: امسال 230 میلیارد تومان اعتبار در حوزه اشتغال اختصاص یافته است و با توجه
به بالا بودن این اعتبار کمیته امداد برنامه هاي ویژه اي در این راستا در نظر گرفته است.





مجوز مجلس به سازمان فنی و حرفه اي براي دریافت کمک هاي نقدي و

غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی

منبع: روزنامه راه مردمشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/04/27

نمایندگان مجلس، سازمان فنی و حرفه اي را مجاز به دریافت کمک هاي نقدي و غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی
دانستند.

به گزارش راه مردم، نمایندگان در صحن علنی مجلس شوراي اسلامی
امروز (یکشنبه 27 تیرماه) مجلس شوراي اسلامی در جریان بررسی
گزارش کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري در مورد لایحه نحوه
کمک هاي اشخاص حقیقی و حقوقی به سازمان آموزش فنی و حرفه
اي کشور، با اصل ماده واحده این لایحه با 181 رأي موافق، 5 رأي
مخالف و 6 رأي ممتنع از مجموع 238 نماینده حاضر در جلسه

 
موافقت کردند. 

همچنین نمایندگان با 131 رأي موافق، 39 رأي مخالف و 10 رأي ممتنع از مجموع 239 نماینده حاضر در جلسه با پیشنهاد رفع

 
ابهام مصري موافقت کردند. 

 
در ماده واحده این لایحه آمده است: 

«سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور مجاز است به منظور گسترش و بهسازي مهارت آموزي و فراهم نمودن زمینه هاي ایجاد
اشتغال پایدار در کشور، کمک هاي نقدي و غیرنقدي و هدایاي اشخاص حقیقی و حقوقی را دریافت و براي احداث، تعمیر، توسعه،
بازسازي و تجهیز مراکز آموزشی مربوط با اولویت نیاز هاي مصرفی مهارتی شامل مواد مصرفی و ابزار کارگاهی براي آموزش هاي

 
عملی کشور مصرف نماید. استفاده از کمک هاي مذکور براي توسعه تشکیلات و پرداخت هزینه هاي پرسنلی ممنوع است. 

بر اساس تبصره 1 ماده واحده این لایحه؛ کلیه وجوه اهداءشده به حساب خزانه داري کل کشور واریز می شود و حداکثر ظرف مدت
یک ماه معادل صددرصد (%100) آن در قالب بودجه سنواتی در اختیار سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور قرار می گیرد تا در
محل مورد نظر اهداکننده و در اولویت بعدي به ترتیب در مناطق محروم و مناطق دیگر به مصرف برسد و کمک هاي غیرنقدي اعم از
کالا و تجهیزات و یا املاك و بنا هاي احداثی توسط خیّرین با موافقت (خیر بنا) و در محل مورد نظر ایشان به عنوان اموال دولت (با

 
ذکر نام خیّر) ثبت و بهره برداري می گردد. 

بر اساس تبصره 2 ماده واحده این لایحه؛ درآمد هاي حاصله سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از محل خدمات آموزشی و
فرهنگی، خدمات مشاوره، صدور، تمدید و تعویض گواهینامه ها و پروانه ها، اختصاصی تلقی می شود و به صورت صددرصد (100%)

 
توسط سازمان برنامه و بودجه کشور تخصیص می یابد. 



بر اساس تبصره 3 ماده واحده این لایحه؛ آیین نامه اجرایی این قانون ظرف مدت سه ماه پس از ابلاغ، توسط وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی با همکاري سازمان برنامه و بودجه کشور تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد».



نقش موثر آموزش مهارت ها در اشتغال زایی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/04/27

رشت- استاندار گیلان با اشاره به نقش موثر آموزش مهارت ها در اشتغال زایی، گفت: 20 مرکز فنی و حرفه اي در گیلان
فعال است.

رشت- استاندار گیلان با اشاره به نقش موثر آموزش مهارت
ها در اشتغال زایی، گفت: 20 مرکز فنی و حرفه اي در

 
گیلان فعال است. 

به گزارش خبرنگار مهر، ارسلان زارع صبح یکشنبه در
حاشیه بازدید از مراکز آموزش فنی و حرفه اي گیلان در
گفتگو با خبرنگاران با اشاره به نقش مهم آموزش در تقویت
مهارت ها، اظهار کرد: توجه به این بخش زمینه ساز

 
اشتغالزایی است. 

وي در ادامه با بیان اینکه 20 مرکز آموزش فنی و حرفه اي با امکانات زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر در استان گیلان فعال
هستند، افزود: مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین علیرغم محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک

 
محسوب می شود. 

استاندار گیلان با اشاره به احداث دهکده کودك و سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی، گفت: از ظرفیت بخش خصوصی
در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزه کودك نیز با انعقاد تفاهم نامه ها و قراردادها استفاده

 
شده است. 

وي با تأکید بر اینکه افتتاح این مجموعه آموزشی در ارتقاي سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر خواهد بود، افزود: آموزش مراکز
فنی و حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق

 
کارآفرینی از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه به واسطه حمایت هاي صورت گرفته دولت طی سالیان اخیر شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت
فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم، گفت: دولت در سال گذشته بیش از 500

میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي که اشتغال ایجاد کنند، پرداخت کرده است.



تقدیر از بانک سینا به عنوان یاور اشتغال کمیته امداد امام خمینی(ره)

منبع: آناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/04/27

در مراسم تجلیل از یاوران اشتغال کمیته امداد امام خمینی(ره) که با حضور معاون اول رئیس جمهور، رئیس کل بانک
مرکزي و رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) برگزار شد، از بانک سینا به پاس اعطاي تسهیلات به مددجویان تحت پوشش

این کمیته تقدیر به عمل آمد.

در مراسم تجلیل از یاوران اشتغال کمیته امداد امام خمینی(ره) که با حضور معاون اول رئیس جمهور، رئیس کل بانک مرکزي و
رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) برگزار شد، از بانک سینا به پاس اعطاي تسهیلات به مددجویان تحت پوشش این کمیته تقدیر به

 
عمل آمد. 

به گزارش گروه بازار خبرگزاري آنا، این مراسم به منظور تجلیل
از بانک هاي عامل در پرداخت تسهیلات اشتغال مددجویان با
حضور معاون اول رئیس جمهور، رئیس کل بانک مرکزي، رئیس
کمیته امداد، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست
جمهوري و مدیران عامل بانک هاي پرداخت کننده تسهیلات

 
اشتغال در بانک مرکزي برگزار شد. 

در این مراسم از بانک سینا که با اعطاي تسهیلات به مددجویان کمیته امداد امام خمینی(ره) که زمینه ایجاد اشتغال و کار را براي
مددجویان این کمیته فراهم نموده و همچنین با اهداي تبلت به دانش آموزان بی بضاعت تحت پوشش این کمیته زمینه تحصیل

 
ایشان از طریق آموزش هاي راه دور را ایجاد نموده، با اهداي لوح تقدیر تجلیل به عمل آمد. 

در این مراسم علیرضا تقدیري قائم مقام بانک سینا به نمایندگی از مدیرعامل بانک، در جلسه حضور یافته و لوح تقدیر را از معاون اول

 
رئیس جمهور دریافت کرد. 

انتهاي پیام/4129/



کدام دسته از کارفرمایان مشمول بخشودگی جرائم می شوند؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/04/27

مهلت استفاده از بخشنامه بخشودگی جرائم کارفرمایان، 31 تیرماه به پایان می رسد؛ کارفرمایان و صاحبان مشاغل تنها تا
پایان این هفته فرصت دارند با ارسال درخواست خود، از مزایاي بخشودگی جرائم استفاده کنند.

مهلت استفاده از بخشنامه بخشودگی جرائم کارفرمایان،
31 تیرماه به پایان می رسد؛ کارفرمایان و صاحبان مشاغل
تنها تا پایان این هفته فرصت دارند با ارسال درخواست

 
خود، از مزایاي بخشودگی جرائم استفاده کنند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، کارفرمایان کارگاه
هاي تحت پوشش تامین اجتماعی که در سال هاي گذشته
به دلیل مشکلات مالی موفق به پرداخت حق بیمه نشده

 
اند می توانند با درخواست تقسیط از مزایاي قانون بخشودگی جرایم بهره مند شوند. 

در واقع هدف از اجراي طرح بخشودگی جرائم کارگاه ها، کمک و مساعدت به کارگاه هاي بحران زده است. بر اساس بخشنامه مربوط
به اعمال بخشودگی جرائم کارفرمایان، آن دسته از کارفرمایان کارگاه هاي فعال تولیدي، صنعتی، معدنی و خدماتی و اصناف اعم از
حقیقی و یا حقوقی دولتی و غیردولتی که حداقل به مدت یک سال از زمان تقسیط نسبت به حفظ یا افزایش اشتغال نیروي انسانی
کارگاه بر مبناي لیست بهمن سال 1398 و ارسال لیست و پرداخت کامل حق بیمه کارکنان شاغل کارگاه در دوره تقسیط اقدام کنند،

 
مشمول مزایاي بخشودگی جرائم هستند. 

شرایط و نحوه ثبت درخواست در این طرح، نوعی مشوق براي کارفرمایان به منظور بازگرداندن سطح اشتغال کارگاه ها به بهمن سال
98 و پیش از زمان شیوع کرونا ایجاد شده است. بر این اساس کارفرمایان داراي بدهی به شرطی مشمول بخشودگی جرائم بیمه اي
می شوند که از بهمن 98 تعدیل نیروي انسانی نداشته باشند و یا تعدیل نیرویی که از آن زمان انجام داده اند را جایگزین کنند و

 
کارگران جدیدي را به کار بگیرند و البته سطح اشتغال کارگاه را حداقل تا زمان اتمام پرداخت اقساط حفظ کنند. 

علاوه بر این، کارگاه هاي ورشکسته، در حال تصفیه، منحله و فاقد فعالیت، رانندگان، کارگران ساختمانی (سهم بیمه شده و کارفرما) و

 
همچنین کارگاه هایی که بدهی آنان صرفاً شامل جریمه است، مشمول این بخشنامه نخواهند بود. 

کارفرمایان مشمول می توانند به منظور تعیین تکلیف بدهی هایی که تا اسفند سال 1399 به مرحله قطعیت رسیده است براي
برخورداري از این تسهیلات حداکثر تا 31 تیر ماه نسبت به ثبت درخواست از طریق سامانه خدمات غیرحضوي سازمان تامین

 
اجتماعی به نشانی eservices.tamin.ir یا es.tamin.ir اقدام کنند. 



در زمان ثبت درخواست ملاك فعال بودن وضعیت کارگاه، ارسال لیست کارکنان در ماه قبل و پرداخت کامل حق بیمه وفق ماده 39
قانون تامین اجتماعی (کسري حداکثر تا 10 درصد مجاز خواهد بود) و حفظ سطح اشتغال و یا افزایش تعداد بیمه شدگان نسبت به

 
لیست بهمن 1398 کارگاه یا دفتر مرکزي است. 

کارگاه هایی که در بهمن ماه 1398 فاقد لیست و پرداخت حق بیمه هستند و یا کارگاه هایی که در سال 1399 ایجاد شده باشند،

 
لیست ماهی که بیشترین تعداد بیمه شدگان تا اسفند 1399را دارا باشد مبناي تعیین نیروي انسانی کارگاه قرار می گیرد. 

کارگاه هایی که در سنوات قبل ایجاد و فاقد فعالیت بوده و در سال 1399 به بعد مجددا شروع به فعالیت کرده و لیست و حق بیمه
کامل کارکنان شاغل خود را ارسال و پرداخت کنند، بیشترین تعداد بیمه شدگان لیست ارسالی در یکسال منتهی به قبل از آخرین

 
لیست پیش از تعطیلی کارگاه، مبناي احتساب سطح اشتغال خواهد بود. 

امکان پرداخت اقساطی بدهی هاي قطعی شده واحدهاي اجرایی سازمان تأمین اجتماعی سراسر کشور پس از ثبت درخواست کارفرما،
ضمن بررسی موضوع، مراتب پذیرش یا عدم پذیرش درخواست مطروحه را از طریق صندوق شخصی سامانه خدمات غیر حضوري به
متقاضی اعلام می کنند و کارفرما نیز باید حداکثر ظرف مدت10 روز از تاریخ اعلام پذیرش درخواست، نسبت به پرداخت یکجاي

 
بدهی و یا تقسیط آن به همراه ارائه وثایق متناسب با میزان بدهی اقدام کنند. 

با توجه به ضوابط تبیین شده کارفرمایان حائز شرایط می توانند بدهی هاي قطعی شده لغایت 1399 کارگاه را حداکثر طی 36 قسط

 
و بارعایت سررسید اقساط پرداخت کنند. امکان تقسیط از 12تا 36 ماه وجود دارد. 

درصورتی که کارفرما اصل بدهی خود را به صورت یکجا پرداخت کند و یا اصل بدهی را براي 12 ماه به صورت اقساطی پرداخت کند،
مشمول بخشودگی کامل و 100 درصد جرائم است و چنانچه اصل بدهی را در اقساط 18 ماهه پرداخت کند 85 درصد جرائم مربوطه
مشمول بخشودگی خواهد شد. همچنین درصورتی که اصل بدهی را در اقساط 24 ماهه پرداخت کند 75 درصد جرائم؛ درصورتی که
اصل بدهی را در اقساط 30 ماهه پرداخت کند 60 درصد جرائم و در نهایت درصورتی که اصل بدهی را در اقساط 36 ماهه پرداخت

 
کند 50 درصد جرائم مربوطه مشمول بخشودگی خواهد شد. 

در صورت تقسیط بدهی با اعمال بخشودگی جرائم، حفظ سطح اشتغال ، ارسال و پرداخت لیست و حق بیمه ماهانه وفق ماده 39
قانون تامین اجتماعی در دوره پرداخت اقساط و یا افزایش کارکنان ضروري خواهد بود، در غیر اینصورت اقساط باقیمانده با احتساب
جرائم متعلقه پرداخت و مراتب طی پیامک و همچنین از طریق صندوق شخصی وي در سامانه خدمات جهت اطلاع کارفرما ارسال می

 
شود. 

در صورت عدم رعایت مهلت پرداخت اقساط، تقسیط پس از 48 ساعت به صورت اتوماتیک تبدیل به حال شده و مراتب طی پیامک و
همچنین از طریق صندوق شخصی وي در سامانه خدمات غیرحضوري جهت اطلاع کارفرما ارسال می شود. همچنین ارسال لیست
ماهانه کارکنان از طریق دفتر مرکزي یا کارگاه ثابت و احراز سایر شرایط، ملاك عمل براي برخورداري پیمانکاران از بخشودگی جرائم

 
است. 

پربیننده ترین تمدید یک ماهه تسلیم اظهارنامه هاي مالیاتی شرکت هاي حقوقی فشار تامین اجتماعی بر کسب وکارها دست و
دلبازي هاي دولت در روزهاي پایانی / بخشش هایی براي خوشنامی که هزینه اش با آیندگان است چگونه آلمان بر ابرتورم پیروز شد؟

مهلت ارائه اظهارنامه مالیاتی یک ماه تمدید شد





طرح ملی انتقال نفت گوره &– جاسک به بهره برداري رسمی می رسد

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/04/27

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه تزریق نفت در مسیر طرح راهبردي انتقال نفت گوره - جاسک انجام شده و
نفت در آخرین مراحل رسیدن به جاسک است، گفت: این طرح عظیم در روزهاي آینده با حضور رئیس جمهوري به بهره

برداري رسمی می رسد.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه تزریق نفت در مسیر طرح راهبردي انتقال نفت گوره &– جاسک انجام شده
و نفت در آخرین مراحل رسیدن به جاسک است، گفت: این طرح عظیم در روزهاي آینده با حضور رئیس جمهوري به بهره برداري

 
رسمی می رسد. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از شرکت ملی نفت ایران، مسعود کرباسیان با بیان اینکه مراحل راه اندازي و بهره برداري از طرح ملی
گوره &– جاسک به نحو مطلوب در شرف انجام است، اظهار کرد: هم اکنون حدود دو ماه است که تلمبه خانه شماره 2 و دیگر بخش
هاي عملیاتی در وضعی پایدار براي انتقال نفت به پایانه جاسک قرار دارند و تزریق و انتقال نفت به خط در وضعی پایدار انجام می

 
شود. 

وي تصریح کرد: نفت به زودي به پایانه انتهایی این طرح می رسد و در پایانه جاسک نیز با اقدام هاي انجام شده، آمادگی براي دریافت

 
و سپس بارگیري نخستین محموله و صادرات نفت وجود دارد. 

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از همه ارکان شرکت ملی نفت ایران، شرکت مهندسی و توسعه نفت و شرکت نفت و گاز پارس که
هر دو بخش خشکی و دریایی این طرح را در کمترین زمان ممکن و در شرایط سخت تحریم و به ویژه شیوع ویروس کرونا به ثمر
رساندند و به بهترین نحو آماده کردند و شرکت هاي ایرانی مشارکت کننده طرح که بیش از 250 شرکت توانمند داخلی را شامل می

 
شود، قدردانی کرد. 

معاون وزیر نفت تأکید کرد: تجهیزات مورد نیاز این طرح با استفاده از توان ایرانی ساخته شده و بیش از 91 درصد از آنها کاملاً
ساخت ایران هستند؛ از جمله پمپ هاي استفاده شده در این طرح به کل ایرانی بوده و این پمپ ها اکنون عملیاتی هستند و پس از
چند مرحله آزمون در این مرحله وضع پایداري دارند؛ تختال و ورق ترش، خطوط لوله انتقال نفت، شیرهاي 42 اینچ، خطوط و

 
تأسیسات مورد نیاز برق و پوشش خاص لوله ها در برابر خوردگی نیز از دیگر موارد هستند. 

بر اساس این گزارش، انتقال نفت خام گوره به جاسک، طرحی ملی و راهبردي است که با حمایت دولت و راهبري شرکت ملی نفت
ایران و با هدف ایجاد ظرفیت انتقال یک میلیون بشکه نفت خام در روز، ذخیره سازي و صادرات آن از طریق پایانه جدید جاسک،
تضمین استمرار صادرات نفت خام، تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع سازي آن و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل

 
مکران اجرا می شود. 

طرح خط لوله انتقال نفت خام از گوره به جاسک از منطقه گوره از توابع شهرستان گناوه در استان بوشهر آغاز می شود و با عبور از
استان هاي بوشهر، فارس و هرمزگان، در جاسک به پایانه و تاسیسات دریایی صادرات و واردات نفت خام و در آینده، فرآورده هاي
نفتی ختم می شود. این طرح با ظرفیت انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت خام متشکل از ساخت یک خط لوله 42 اینچی به طول



1000 کیلومتر به همراه ساخت پنج تلمبه خانه، دو ایستگاه توپکرانی و پایانه و 20 مخزن 500 هزار بشکه اي به ظرفیت 10 میلیون

 
بشکه نفت و تأسیسات دریایی براي صادرات نفت خام است. 

کد خبر 318710



نخستین محموله نفت از پایانه جاسک صادر می شود

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/04/27

معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد: با توجه به تکمیل طرح راهبردي و ملی انتقال نفت خام گوره به
جاسک، طی روزهاي آینده نخستین محموله نفت خام از پایانه جاسک صادر می شود.

معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد: با توجه به تکمیل طرح راهبردي و ملی انتقال نفت خام گوره به

 
جاسک، طی روزهاي آینده نخستین محموله نفت خام از پایانه جاسک صادر می شود. 

رضا دهقان در گفت وگو با خبرنگار شانا، با بیان اینکه عملیات ارسال نفت خام از مبدأ گوره در آخرین روزهاي اردیبهشت ماه امسال
آغاز شد، افزود: این محموله نفت خام اکنون در چندکیلومتري پایانه جاسک قرار دارد و به زودي با به پایان رساندن مسیر حدود یک
هزار کیلومتري خط لوله و رسیدن به پایانه جاسک و آغاز صادرات، هدف متنوع سازي مبادي صادراتی نفت خام کشور محقق می

 
شود. 

 
وي ظرفیت صادراتی پایانه جاسک را در این مرحله 300 هزار بشکه نفت خام اعلام کرد. 

معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت ایران با اشاره به سهم بیش از 90 درصدي ساخت داخل در اجراي این طرح ملی، ادامه داد:
بهره مندي حداکثري از توان شرکت هاي ایرانی در بخش هاي مختلف اجراي این طرح اعم از احداث خط لوله، ساخت پمپ ها،
بخش ساحلی و...، آن هم در اوج اعمال فشارهاي ناشی از تحریم بر صنعت نفت و پیشبرد حجم فشرده اي از فعالیت ها هم زمان با
همه گیري ویروس کرونا، بیش از پیش حمیت و توانمندي دست اندرکاران این طرح اعم از کارشناسان و متخصصان و کارکنان در
سطح وزارت نفت، شرکت ملی نفت ایران، شرکت هاي ایرانی طرف قرارداد و سازمان ها و ارگان هایی را که براي به ثمر رساندن این

 
طرح ملی از هیچ همکاري و تلاشی دریغ نکردند به اثبات رساند. 

بر اساس این گزارش، طرح ملی و راهبردي انتقال نفت خام گوره به جاسک با حمایت دولت و راهبري شرکت ملی نفت ایران و با
هدف ایجاد ظرفیت انتقال یک میلیون بشکه نفت خام در روز، ذخیره سازي و صادرات آن از طریق پایانه جدید جاسک، تضمین
استمرار صادرات نفت خام، تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع سازي آن و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران اجرا

 
می شود. 

کد خبر 318708



بانک سپه جزو بانک هاي برتر در اشتغال زایی براي محرومان

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/04/27

بانک سپه به سبب حمایت از اشتغال زایی محرومان و کمک به خوداتکایی مددجویان کمیته امام خمینی (ره) در ردیف
برترین بانک هاي کشور انتخاب شد.

بانک سپه به سبب حمایت از اشتغال زایی محرومان و کمک به خوداتکایی مددجویان کمیته امام خمینی (ره) در ردیف برترین

 
بانک هاي کشور انتخاب شد. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) در آیین تجلیل از «یاوران اشتغال»
که با حضور معاون اول رئیس جمهوري، رئیس کل بانک مرکزي و مدیران عامل شبکه بانکی در بانک مرکزي برگزار شد، با اعطاي

 
لوح سپاس به مدیرعامل بانک سپه از وي و کارکنان این بانک قدردانی کرد. 

در متن لوح سپاس اعطایی مرتضی بختیاري به محمدکاظم چقازردي از حمایت ها، پشتیبانی ها و زحمات وي و مدیران و کارکنان

 
بانک سپه در کمک به ترویج فرهنگ کار، تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي محرومان تشکر شده است. 

در این لوح سپاس آمده است: سپاس بیکران معبود بی همتا را که توفیق فرمود براي آرامش خاطر نسل آینده، ایجاد شوق زندگی در
جان هاي رنج دیده و خسته و گره گشایی از امور محرومان با تلاش و مجاهدت هاي دلسوزانه همه فعالان و یاوران عرصه تولید و

 
اشتغال، در راستاي اعتلاي میهن عزیز اسلامی و آینده روش این سرزمین تحت زعامت مقام معظم رهبري قدم برداریم. 

مدیرعامل بانک سپه طی پیامی ضمن تبریک موفقیت بانک در حمایت از ایجاد اشتغال براي محرومان کشور، افتخار قرار گرفتن بانک
سپه در ردیف بانک هاي برتر کشور در پشتیبانی از خوداتکایی مددجویان کمیته امداد و سازمان بهزیستی را حاصل تلاش بی وقفه

 
مدیران و کارکنان این بانک به ویژه در واحدهاي صف در سراسر کشور دانست. 

بنا به اظهار مدیران کمیته امداد امام خمینی (ره)، بانک سپه با تسهیل و تسریع در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان به

 
خوداتکایی بیش از 25 هزار خانوار و خروج آنها از پوشش حمایتی این کمیته کمک کرده است. 

یبر اساس این گزارش رئیس کل بانک مرکزي در این مراسم با اشاره به اینکه تسهیلات تکلیفی شبکه بانکی از 156 هزار میلیارد
تومان سال گذشته به حدود 750 هزار میلیارد تومان در سال جاري رسیده است، تصریح کرد: هرچند این تکالیف کار را براي بانک ها
سخت می کند اما نظام بانکی کشور حمایت از تولید و اشتغال را وظیفه اصلی خود می داند و در این راه از هیچ تلاشی دریغ نخواهد

 
کرد. 

به گفته دکتر کمیجانی تسهیلات پرداختی بانک ها به بخش هاي اقتصادي در سال 1399 نسبت به سال پیش از آن 63 درصد

 
افزایش یافته است و این میزان در سه ماه اول امسال نیز نسبت به سه ماه اول 99 افزایشی در حدود 71 درصد داشته است. 

وي با قدردانی از بانک هایی که در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به افشار ضعیف جامعه فعال بوده اند، گفت: پرداخت این

 
تسهیلات هر چند سخت اما شیرین و ثمربخش است. 

کمیجانی اعتبار ابلاغ شده براي کمیته امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی در سال جاري را 130 هزار میلیارد ریال اعلام کرد

 
و افزود: این میزان در سال 1397، 20 هزار میلیارد ریال بود که بیش از 91 درصد آن محقق شد. 

آیین تجلیل از «یاوران اشتغال به منظور قدردانی از حمایت هاي نظام بانکی کشور از اشتغال مددجویان کمیته امداد امام خمینی
(ره) و سازمان بهزیستی کشور برگزار شد.



کارگاه توانمندسازي بانوان روستایی در شهرستان سرخه

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/04/27

کارگاه توانمندسازي بانوان روستا اروانه در حوزه کشاورزي با حضور کارشناس جهادکشاورزي برگزار شد.

زنان روستایی همواره پا به پاي مردان و در نقش همراه وهمپاي همیشگی در انجام کارهاي کشاورزي مراحل مختلف کاشت،
داشت و برداشت فعال بوده اند اما وارد شدن آنها به مرحله کارآفرینی و ایجاد اشتغال و توانمندي اقتصادي فرآیندي است که در دراز

 
مدت، توسعه روستاها را باعث می شود. 

اشتغال و تقویت روحیه کارآفرینی در زنان روستایی از جمله راهکارهاي موثري به شمار می رود که اثرات آن در درازمدت مشهود می
شود به اینصورت که اشتغال و درآمد زایی با ایجاد توانمندي اقتصادي براي زنان روستایی، باعث ایفاي نقش مؤثر آنان در تمامی

 
عرصه هاي زندگی می شود. 

به گزارش خبرگزاري بسیج در سرخه؛ سرخه در راستاي توانمند سازي بانوان روستاي اروانه جهاد کشاورزي شهرستان سرخه به همت

 
پایگاه نرجس خاتون روستا اروانه در سرخه جلسه دوره آموزش یکروزه را در حسینیه این روستا برگزار کرد. 

 
در این جلسه با حضور کارشناس جهادکشاورزي در خصوص راهکار پیشگیري براي آفت درختان انتخاب تسهیلگر صحبت شد. 

همچنین مواردي چون براي آشنایی با روش هاي پیشگیري و مبارزه با آفات گیاهی در کنترل و دفع آفات و اینکه پیشــگیري
همیشــه مؤثرتر و اقتصادي تر از مبارزه است، مورد توجه قرار گرفت.



3070؛ شعبه اي به وسعت ایران

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/04/27

فاطمه عین الوندپور، مسئول امور اداري و خدمات شعبه یک دزفول آلوین تافلر، آینده پژوه شهیر آمریکایی در کتاب موج
سوم (Third Wave) معتقد هست که تاریخ بشریت تا کنون، سه انقلاب را تجربه کرده است. از این انقلاب ها به عنوان

موج یاد می کند. موج اول، انقلاب کشاورزي بود تا اوایل قرن هفدهم (...)

فاطمه عین الوندپور، مسئول امور اداري و خدمات شعبه یک دزفول آلوین تافلر، آینده پژوه شهیر آمریکایی در کتاب موج سوم
(Third Wave) معتقد هست که تاریخ بشریت تا کنون، سه انقلاب را تجربه کرده است. از این انقلاب ها به عنوان موج یاد می

 
کند. موج اول، انقلاب کشاورزي بود تا اوایل قرن هفدهم (...) 

 
فاطمه عین الوندپور، مسئول امور اداري و خدمات شعبه یک دزفول 

آلوین تافلر، آینده پژوه شهیر آمریکایی در کتاب موج سوم (Third Wave) معتقد هست که تاریخ بشریت تا کنون، سه انقلاب را
تجربه کرده است. از این انقلاب ها به عنوان موج یاد می کند. موج اول، انقلاب کشاورزي بود تا اوایل قرن هفدهم میلادي ادامه
داشت. از این زمان به بعد، بشر به صنعت و گذار از دوران کشاورزي به صنعتی شدن روي آورد و موجی به نام انقلاب صنعتی شکل
گرفت. انقلاب صنعتی، همه سبک زندگی بشر را دستخوش تغییر کرد و تاثیر شگرفی در نوع زندگی و طریق ادامه حیات بشر روي
کره خاکی به وجود آورد. از اختراع ماشین بخار و ماشین چاپ و هواپیما گرفته تا تلفن و تلگراف و اینترنت، همه و همه، انسان قرن
17 به بعد را با تفاوت هاي چشمگیري با انسان 17 قرن قبل، همراه نمود. انسان چند قرن پیش، هیچ گاه تصور نمی کرد که بتوان

 
فاصله چند هزار کیلومتري را با یک پرنده آهنی (هواپیما) ظرف چند ساعت طی کرد. بدون آن که حتی نیاز باشد کاري انجام دهد. 

سبک زندگی امروز مردمان روزگار ما، متاثر از موج سوم تافلر یعنی انقلاب ارتباطات است. فناوري اطلاعات، زمینه ایجاد سبک زندگی
دیجیتالی براي انسان امروز شد. سبک زندگی خاصی که پیش از این تا این اندازه چشمگیر و تاثیرگذار محسوب نمی شد. این انقلاب
موجب کارآفرینی دیجیتالی شد و به ارائه شیوه خلاقانه در تولید و هدایت مشاغل نو پرداخت. اکنون سبک زندگی دیجیتالی، بستر
تولد کارآفرینانی شده است که با اتکا به دانش و بستر دیجیتالی، خدمات و محصولاتی را عرضه کرده اند و تاریخ ساز شده اند؛ نمونه
بارز آن: بیل گیتس (موسس مایکروسافت)، لري پیج (موسس گوگل) و… هستند که زندگی میلیون نفر از ساکنان کره زمین، هر روز

 
به خدمات و محصولات این شرکت ها وابسته تر از پیش می شود. 

بی شک، عصر دیجیتال ذات ارتباطات انسانی را تغییر داده است. سرعت بالا و دسترسی حاصل از ارتباطات دیجیتال در دنیاي امروز،

 
بارزترین مصداق این ادعاست. شبکه هاي اجتماعی و پیام هاي الکترونیکی امکان ارتباط در لحظه را فراهم می کنند. 

قبل از ظهور تکنولوژي ارتباطات دیجیتال، سفر کاري براي ملاقات حضوري یا مکاتبه از طریق پست سنتی تنها راه برقراري ارتباط با
کسانی بود که از ما دور بودند. رسیدن نامه به فردي که در شهر همسایه زندگی می کرد، یک تا دو روز زمان می برد؛ اما امروزه می

 
توانیم با کسانی که در آن سر دنیا زندگی می کنند، در کوتاه ترین زمان ارتباط برقرار کنیم. 

از لحاظ در دسترس بودن ارتباطات، براي نمونه؛کافی است شبکه هاي اجتماعی لینکدین و توییتر را در نظر بگیرید. تعداد کسانی که

 
می توانند از طریق دوستان دنبال کنندگان توییتر و کانکشن هاي لینکدین با آنها ارتباط برقرار کنند، عددي بی سابقه است. 

برخلاف ارتباطات آنالوگ، در ارتباطات دیجیتال، تنها عامل محدودکننده اندازه شبکه اجتماعی ما تعداد افرادي هستند که به اینترنت

 
دسترسی دارند؛ به این معنا که هرکس بتواند به اینترنت دسترسی داشته باشد، می تواند در شبکه اجتماعی ما قرار بگیرد. 

پهنه جهانی وب، تاثیر شگرفی بر ارتباطات و تعاملات مردم داشته و این تنوع و ظرفیت، فرصت ها و تهدیدهایی را پیش روي انسان
(Digital Lifestyle) عصر مدرن قرار داده است و چه بخواهیم چه نخواهیم ناچار به تغییر سبک زندگی سنتی به دیجیتالی



هستیم؛ یعنی استفاده از ابزارهاي دیجیتالی براي گسترش ارتباطات، تبادل اطلاعات و همچنین تسهیل و تسریع فرایندهاي شغلی و

 
کارهاي روزمره. 

تامین اجتماعی مجموعه اي با قدمت و جایگاه مشخص در عرصه بین المللی قرار گرفته و متاثر از این حرکت و پویایی است و البته در

 
راستاي تغییرات شگرف و سریع جهان امروز، سازمان تامین اجتماعی، پیشتر از این به پیشواز این تغییرات جهانشمول رفته بود. 

طرح اساسی،عظیم و زیربنایی ساماندهی پرونده هاي فنی بیمه شدگان و مستمري بگیران در اواسط دهه هفتاد و پس از آن اجراي
طرح ساماندهی سوابق بیمه شدگان در اواخر دهه 70 و اوایل دهه 80 ، گواه روشن این ادعاست و برونداد آن حرکت عظیم در آن

 
موقع،ثبت بیش از 50 سال سابقه بیمه شدگان در سیستم سوابق ثبت می باشد. 

انجام چنین طرح هایی در یک بازه زمانی کوتاه بدون همیت و همبستگی کارکنان میسر نمی شد و البته افتخار اجراي این طرح که

 
سرآغازي بر آغاز ارایه خدمت در بسترهاي الکترونیک بود به نام کارکنان زحمتکش آن زمان سازمان ثبت شد ه است. 

جناب آقاي ستاري فر مدیر عامل وقت سازمان در اواخر دهه هفتاد به عنوان استراتژیست و مدیري بزرگ این طرح ها را با
شعار:شفاف سازي ، پاسخگویی و رضایتمندي ، آغاز و هم پاي کارکنان آن را به مراحلی رساند و جناب آقاي سالاري ، مدیر عامل

 
فعلی سازمان در حال تکمیل نهضت خدمات غیر حضوري 3070 می باشند . 

در جایی نیوتون گفته است:ما براي ارتقاي دانش و پیشرفت در زمینه فناوري، بر شانه هاي نسل هاي قبل خود ایستاده ایم و تعبیر
دیگر،خدمات الکترونیک در حال حاضر سازمان تلاش،کوشش و دستاوردهاي نسل قبل از خود را در اختیار دارد و بایستی در جهت

 
توسعه و ارتقاي آن ها تلاش بکوشد. 

امروزه رفتار و ارتباط با مشتریان یک تفکر و سبک مدیریتی است و پایه و اساسی براي برنامه ریزي هاي سازمانی است و عملا بدون

 
بستر الکترونیک انجام چنین امر مهمی ممکن نیست. 

پروژه هاي مربوط به تحول دیجیتال از ابتداي سال 99 به طور جدي شروع شده است و افزایش سرعت در ارائه خدمات متنوع سازمان
تأمین اجتماعی را می توان یکی از نتایج اجراي طرح 3070 برشمرد.اولویت اصلی این است که خدمات سازمان تأمین اجتماعی در
بستر دیجیتال به بهترین نحو در دسترس مخاطبان قرار گیرد و عموم مردم با سطح دانش متفاوت بتوانند با سهولت به خدمات مورد

 
نیاز دسترسی داشته باشند. 

هدف نهایی پروژه 3070 کاهش 70 درصدي مراجعات مردم به واحدهاي اجرایی است و زمانی که 30 خدمت اصلی و پرمخاطب

 
سازمان کاملا غیرحضوري شود، سازمان به هدف نهایی خود رسیده است. 

این طرح مانند هر کار بزرگ دیگري، ممکن است با کاستی هایی همراه باشد، اما، هدف گذاري سازمان رفع کامل نیاز مردم به

 
مراجعه حضوري است و باید سرعت عمل را تا حد ممکن بالا برد تا خدمات آسان تر ارایه شود. 

رصد و کنترل دائمی طرح 3070 و چاره اندیشی سریع براي رفع مشکلات اجرایی از ویژگی هاي برجسته این طرح است .
غیرحضوري شدن برخی از خدمات نیازمند تبادل اطلاعات و اتصال سامانه ها با سایر دستگاهها بوده که این کار نیز با همکاري
دستگاه هاي مختلف به خوبی پیش رفته است. در آینده باید به سمت ارائه خدمات غیرحضوري جدید روي آورد به نحوي که تمامی
امور مربوط به تأمین اجتماعی بدون نیاز به مراجعات حضوري انجام شود.اقدامی که تامین اجتماعی در حوزه نسخه الکترونیک قبل از

 
عید سال جاري شروع نموده است، نقش شتاب دهنده و پیشران براي سایر دستگاه ها داشته و بسیار ارزشمند است. 

اکنون با شیوع ویروس کرونا شاهد هستیم که خدمات الکترونیک سلامت در سبد خانوارها صاحب جایگاه شده است و عصر تازه اي
در این حوزه براي نظام سلامت کشور در حال شکل گرفتن است. مردم اکنون اهمیت استفاده از اینترنت را به عنوان بخشی از

 
نیازهاي روزمره زندگی خود درك کرده اند و با استفاده از آن، خواسته هاي خود را تأمین می کنند. 

کمی پیش از شیوع بیماري ویروسی کووید-19 در کشور ما،سازمان انقلاب دیجیتال خود را استارت زده بود و پیشگیري از سرایت
این بیماري خطرناك، عاملی شد در جهت ترغیب سازمان در جهت پیشبرد اهداف غایی سازمان در خصوص گسترش خدمات

 
غیرحضوري و اهمیت استفاده از شبکه الکترونیک بیش از هر زمان دیگري احساس می شد. 

سال ها بود که از اهمیت تشکیل پرونده سلامت الکترونیک براي هر شهروندي، سخن به میان آورده می شد. با اینکه اهمیت ایجاد
پرونده الکترونیک سلامت در قوانین توسعه اي کشور بارها مورد تأکید قرار گرفته بود، اما همچنان این موضوع مهم به ورطه فراموشی



 
سپرده شده بود. 

سازمان با هدف ارائه خدمات ارزانتر، سریعتر و با تنوع و سهولت بیشتر به مصرف کننده، ناچار شد به سایر بخشهاي اقتصاد دیجیتال

 
متصل شود و مشتریان شاهد عمق بخشی به خدمات غیرحضوري باشند. 

مهندسی مجدد فرآیندها و اصلاح معماري نیز همزمان با خدمات غیرحضوري در راس برنامه ها قرار گرفت.با غیرحضوري شدن
سرویس ها، خدمات این سازمان به صورت شبانه روزي و در ایام تعطیل در دسترس مردم و ذي نفعان قرار گرفته است. یعنی ارائه

 
خدمات فراشعبه اي و به تعبیر نگارنده؛ شعبه اي به وسعت ایران! 

براي نمونه؛بسیاري از مردم از خدمات کمک هزینه ازدواج آگاه نبودند ولی با غیرحضوري شدن فرآیندهاي آن، نیازي به حتی ثبت
درخواست نیست و با ثبت ازدواج، کمک هزینه مربوطه براي افراد واجد شرایط واریز می شود. درباره سایر خدمات نیز به همین

 
صورت است. 

درباره بیمه اختیاري و مشاغل آزاد در 6 ماهه آخر قبل از غیرحضوري شدن این خدمات حدود 110 هزار قرارداد جدید منعقد شده

 
است. در حالی که در 6 ماهه بعد از غیرحضوري شدن، تعداد قراردادهاي جدید منعقد شده به حدود 280 هزار مورد رسیده است. 

همه موراد بالایعنی سامانه 3070 شعبه اي ساخته است؛ به وسعت ایران!



مجوز مجلس به سازمان فنی و حرفه اي براي دریافت کمک هاي نقدي و

غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/04/27

نمایندگان مجلس، سازمان فنی و حرفه اي را مجاز به دریافت کمک هاي نقدي و غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی
دانستند.

با موافقت نمایندگان صورت گرفت؛ مجوز مجلس به
سازمان فنی و حرفه اي براي دریافت کمک هاي نقدي و
غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی نمایندگان مجلس،
سازمان فنی و حرفه اي را مجاز به دریافت کمک هاي

 
نقدي و غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی دانستند. 

به گزارش برنا، نمایندگان در نشست علنی مجلس شوراي
اسلامی امروز (یکشنبه 27 تیرماه) مجلس شوراي اسلامی

در جریان بررسی گزارش کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري در مورد لایحه نحوه کمک هاي اشخاص حقیقی و حقوقی به سازمان
آموزش فنی و حرفه اي کشور، با اصل ماده واحده این لایحه با 181 رأي موافق، 5 رأي مخالف و 6 رأي ممتنع از مجموع 238

 
نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند. 

همچنین نمایندگان با 131 رأي موافق، 39 رأي مخالف و 10 رأي ممتنع از مجموع 239 نماینده حاضر در جلسه با پیشنهاد رفع

 
ابهام مصري موافقت کردند. 

 
در ماده واحده این لایحه آمده است: 

سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور مجاز است به منظور گسترش و بهسازي مهارت آموزي و فراهم نمودن زمینه هاي ایجاد
اشتغال پایدار در کشور، کمکهاي نقدي و غیرنقدي و هدایاي اشخاص حقیقی و حقوقی را دریافت و براي احداث، تعمیر، توسعه،
بازسازي و تجهیز مراکز آموزشی مربوط با اولویت نیازهاي مصرفی مهارتی شامل مواد مصرفی و ابزار کارگاهی براي آموزش هاي عملی

 
کشور مصرف نماید. استفاده از کمکهاي مذکور براي توسعه تشکیلات و پرداخت هزینه هاي پرسنلی ممنوع است. 

بر اساس تبصره 1 ماده واحده این لایحه؛ کلیه وجوه اهداءشده به حساب خزانه داري کل کشور واریز می شود و حداکثر ظرف مدت
یک ماه معادل صددرصد (%100) آن در قالب بودجه سنواتی در اختیار سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور قرار می گیرد تا در
محل مورد نظر اهداکننده و در اولویت بعدي به ترتیب در مناطق محروم و مناطق دیگر به مصرف برسد و کمکهاي غیرنقدي اعم از
کالا و تجهیزات و یا املاك و بناهاي احداثی توسط خیّرین با موافقت (خیر بنا) و در محل مورد نظر ایشان به عنوان اموال دولت (با

 
ذکر نام خیّر) ثبت و بهره برداري می گردد. 



بر اساس تبصره 2 ماده واحده این لایحه؛ درآمدهاي حاصله سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از محل خدمات آموزشی و
فرهنگی، خدمات مشاوره، صدور، تمدید و تعویض گواهینامه ها و پروانه ها، اختصاصی تلقی می شود و به صورت صددرصد (100%)

 
توسط سازمان برنامه و بودجه کشور تخصیص می یابد. 

بر اساس تبصره 3 ماده واحده این لایحه؛ آیین نامه اجرایی این قانون ظرف مدت سه ماه پس از ابلاغ، توسط وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی با همکاري سازمان برنامه و بودجه کشور تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد.



500 میلیارد تومان تسهیلات فنی و حرفه اي در گیلان پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/04/27

رشت - ایرنا- استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان
فنی و حرفه اي به منظور ایجاد اشتغال پرداخت کرده است.

رشت - ایرنا- استاندار گیلان گفت: دولت طی سال گذشته
بالغ بر 500 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به
متقاضیان فنی و حرفه اي به منظور ایجاد اشتغال پرداخت

 
کرده است. 

به گزارش روابط عمومی استانداري گیلان؛ ارسلان زارع در
آستانه هفته ملی مهارت، صبح امروز (یکشنبه) در حاشیه
بازدید از مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان به نقش
اساسی و مؤثر آموزش در تقویت مهارت و زمینه سازي
براي اشتغال اشاره و اظهار کرد: گیلان از 20 مرکز آموزش

 
فنی و حرفه اي با امکانات زیرساختی مناسب و مربیانی ماهر برخوردار است. 

وي با اشاره به بازدید امروز خود از مراکز مختلف آموزش فنی و حرفه اي در رشت، افزود : مرکز آموزش و ارزیابی آنلاین یکی از بخش

 
هاي مورد بازدید بود که با وجود محدودیت هاي کرونایی به عنوان یک فرصت در مسیر توسعه دولت الکترونیک محسوب می شود. 

نماینده عالی دولت در گیلان به سرمایه گذاري 35 میلیارد ریالی بخش خصوصی براي احداث دهکده کودك اشاره و خاطرنشان کرد:
از ظرفیت بخش خصوصی در زمینه سرمایه گذاري مشترك براي توسعه و فرهنگ سازي به ویژه در حوزه کودکان نیز با انعقاد تفاهم

 
نامه ها و قراردادها استفاده شده است. 

وي افتتاح این مجموعه آموزشی را در ارتقاء سطح آگاهی کودکان و نوجوانان مؤثر ارزیابی و تصریح کرد : آموزش هاي مراکز فنی و
حرفه اي با حمایت هاي دولت از طریق تسهیلات بانکی و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد و بهزیستی و نیز صندوق کارآفرینی

 
امید از اشتغال بانوان، هنرمندان و روستاییان پشتیبانی می کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه به واسطه حمایت هاي صورت گرفته دولت طی سالیان اخیر شاهد دستاوردهاي خوبی در صنعت بافت
فرش و تابلو فرش، رشتی دوزي و سایر صنایع دستی و رضایتمندي در فروش بوده ایم، گفت: دولت طی سال گذشته بالغ بر 500

 
میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان فنی و حرفه اي ایجاد کننده اشتغال ، پرداخت کرده است. 

 
20 مرکز دولتی فنی و حرفه اي و 800 آموزشگاه آزاد در استان گیلان فعال است. 



 
برچسب ها 

 
- رشت 

 
- استانداري گیلان 

- گیلان



پرداخت 121 میلیاردریال تسهیلات قرض الحسنه در سال
1399 توسط صندوق شهرستان چرداول

پرداخت 121 میلیاردریال تسهیلات قرض الحسنه در سال 1399 توسط صندوق

شهرستان چرداول

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/04/27

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
ایلام؛ حجت عبدالی مدیر صندوق کارآفرینی امید شهرستان چرداول ، در گزارشی عملکرد صندوق کارآفرینی امید شهرستان در سال
1399 و همچنین رویکرد هاي جاري صندوق کارآفرینی امید را درحمایت از ایجاد و توسعه کسب وکارهاي خرد و کوچک، حمایت از
کارآفرینان روستایی با استفاده از منابع مشترك صندوق توسعه ملی ، حمایت از صندوق هاي خرد محلی زنان روستایی و عشایر،
حمایت از اجراي طرح اشتغالزایی در قالب هر روستا یک محصول ،حمایت از طرح روستاي بدون بیکار در شهرستان ، حمایت از طرح
هاي مشارکتی و غیرمشارکتی در مناطق محروم و حمایت از اصناف وبازاریان در قالب طرح هاي متنوع سپرده گذاري صندوق

 
ذکرکرد. 

حجت عبدالی مدیر صندوق کارآفرینی امید شهرستان چرداول با تشریح استراتژي هاي جاري صندوق کارآفرینی امید در حمایت از
کسب وکارهاي خردو کوچک گفتند: صندوق شهرستان چرداول در سال 1399 بیش از 270 فقره تسهیلات قرض الحسنه اشتغال و

 
ضروري با اعتبار بیش از 121,123,000,000 ریال پرداخت نموده و براي 411 نفر اشتغال ایجادکرده است. 

وي افزود: صندوق شهرستان چرداول در قالب طرح هاي اشتغال روستایی در سال 1399 ، 4 فقره تسهیلات اشتغال روستایی با اعتبار

 
بیش از 42,600,000,000ریال پرداخت کرده است که براي 18 نفر شغل ایجادکرده است. 

مدیرصندوق کارآفرینی امید شهرستان چرداول اظهار داشت: همچنین در قالب طرح صندوق هاي خرد محلی تعداد 19 فقره
تسهیلات اشتغال روستایی با اعتبار 12,500,000,000 ریال در قالب 10 روستا پرداخت نموده است که براي بیش از 150 نفراشتغال

 
ایجادشده است. 

حجت عبدالی اضافه کرد: صندوق شهرستان چرداول در خصوص جذب منابع تا پایان سال 1399 تعداد 2961 فقره سپرده مردمی با
اعتبار7,224,678,210 ریال جذب نموده است.



بازدید مدیر کل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت از
طرح کارگاه تولید ماسک مورد حمایت صندوق کارآفرینی امید

استان

بازدید مدیر کل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت از طرح کارگاه

تولید ماسک مورد حمایت صندوق کارآفرینی امید استان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/04/27

علاء الدین ازوجی مشاور وزیر و مدیر کل دفتر سیاست
گذاري و توسعه اشتغال وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی

به منظور بازدید از چند طرح مشترك حمایت از کسب و کارهاي خرد و نوپا از طریق ظرفیت سازي تهیه و توزیع اقلام بهداشتی در
دوره کووید 19 ذیل برنامه کاري مشترك سال 2020 میلادي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با صندوق جمعیت ملل متحد، به

 
استان کرمانشاه سفر کرد . 

از جمله طرح هاي بازدید شده در این برنامه که عظیمی فشی مدیر صندوق کارآفرینی امید استان و دکتر عزیزي مدیرکل تعاون ، کار
و رفاه اجتماعی استان نیز حضور داشتند، طرح کارگاه تولید ماسک شرکت قصر طلایی کسري خانم مرضیه نامداران مورد حمایت
صندوق کارآفرینی امید با اعتبار 5 میلیارد ریال و اشتغال 10نفر بود که خط تولید ، ویژگی هاي سالن تولید و بسته بندي و انبار

 
کارگاه مورد بازدید قرار گرفت . 

مدیر کل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی ، خدمات صورت گرفته صندوق کارآفرینی امید در

 
سطح کشور را چشمگیر ارزیابی کرد و از ارائه گزارش نتایج مثبت این خدمات به مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید خبر داد . 

پروژه مشترك حمایت از کسب و کارهاي خرد و نوپا از طریق ظرفیت سازي تهیه و توزیع اقلام بهداشتی براي سالمندان و زنان باردار
در دوره کووید 19 مورد حمایت مشترك وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق جمعیت ملل متحد قرار دارد و حضور مستمر
زنان سرپرست خانوار در فعالیت هاي اقتصادي ارزش آفرین ، تسهیل و از ظرفیت شرکت هاي بزرگ و متوسط براي کمک به بنگاه

هاي کوچک و خرد آسیب پذیر استفاده می شود.



صادرات محصولات شرکت تعاونی کارآفرین گل بهار به 8 کشور منطقه اي و

اروپایی/ ماجراي کارآفرینی یک بانو

منبع: میزانشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/04/27

مدیر شرکت تعاونی هنرمندان کارآفرین گل بهار گفت: محصولات تولیدي بانوان تعاونی به کشور هاي اسپانیا، آلمان، بلاروس،
ارمنستان، قزاقستان، ترکمنستان و افغانستان صادر می شود که خیلی از نظر فروش موفق بوده ایم

گل بهار حیاتی در گفت وگو با میزان، در خصوص ایجاد اشتغال براي بانوان در حوزه مشاغل خانگی گفت: شرکت تعاونی

 
هنرمندان کارآفرین گل بهار در سال 96 با هدف اشتغالزایی براي بانوانی که از لحاظ مالی ضعیف بودند راه اندازي شد. 

وي افزود: در حال حاضر 50 نفر خانم مشغول به کار هستند که آن ها را به طور رایگان آموزش می دهیم. ما در فقط به خانم هایی

 
که از سطح مالی پایینی برخوردارند آموزش رایگان می دهم در غیر این صورت آموزش رشته هاي مهارتی ما خیلی گران است. 

مدیر شرکت تعاونی هنرمندان کارآفرین گل بهار گفت: حدوداً 20 نفر بانوي سرپرست خانوار در حوزه مشاغل خانگی با ما همکاري
می کنند، که محصولات خود را در منزل تولید می کنند .خصوصاً در این دوران شیوع کرونا و 2 سال اخیر این فعالیتها توسعه پیدا

 
کرد که از لحاظ اقتصادي کمک زیادي به فعالان مشاغل خانگی شد. 

حیاتی در خصوص نحوه فعالیت این شرکت تعاونی توضیح داد: ابتدا من در نمایشگاه هاي بین المللی مختلفی شرکت کردم و در 15
کشور تولیداتم را عرضه کردم و زمانی که دیدم موفق شده ام و این کار فروش خوبی دارد تصمیم گرفتم که آموزش رایگان به شرط

 
اشتغال زایی را براي بانوان انجام دهم. 

وي افزود: فعالیت ما در نقاشی و هنر صنایع ازجمله کلاژ (هنرهاي تجسمی) و قطاعی (صنایع دستی) است که با دورریزهاي پارچه و
کاغذ و هر آنچه که قابل استفاده نیست را به کار می گیریم و تبدیل به ارزش افزوده می کنیم که این کار ارزآوري زیادي نیز براي

 
کشور داشته است. 

مدیر شرکت تعاونی هنرمندان کارآفرین گل بهار گفت: با سر قیچی هاي خیاط خانه ها و دورریز آنها که براي ما ارسال می کنند، آثار

 
نفیس و فاخري را تولید می کنیم کار ما شبیه بافت فرش است، اما از آن خیلی سخت تر است، 

حیاتی بیان کرد: شرکت تعاونی ما در سال 96 شرکت برتر ملی و در سال 98 شرکت برتر سبز ملی شد به دلیل اینکه حافظ محیط

 
زیست بود. 

وي در خصوص چگونگی عرضه محصولات تولیدي اعضا تعاونی گفت: براي عرضه تولیدات شرکت تعاون با نمایشگاه هاي داخلی و
خارجی در ارتباط هستم و محصولات تولیدي ما به خصوص در خارج از کشور بسیار پرفروش است، محصولات ما به کشورهاي
اسپانیا، آلمان، بلاروس، ارمنستان، قزاقستان، ترکمنستان و افغانستان صادر می شود که خیلی از نظر فروش موفق بوده ایم مثلاً 8
سال پیش با برپایی نمایشگاه در کشور افغانستان فروش ما به 12 هزار دلار رسید وان شاالله تا 2 ماه دیگر در کشورهاي سوئیس و

 
لوکزامبورگ نیز نمایشگاه داریم. 



مدیر شرکت تعاونی هنرمندان کارآفرین گل بهار مطرح کرد: براي آموزش رایگان بانوان روستایی و ایجاد اشتغال براي آنها تلاش کردم
و با استانداري نیز صحبت کردم که در صورت امکان بتوانم به بانوان حاشیه شهر آموزش بدهم، اما استقبالی نشد، ولی براي تأسیس

 
شرکت تعاونی روستایی در تلاش هستم تا بتوانم براي اشتغال بانوان روستایی کاري انجام بدهم. 

بیشتر بخوانید: جذب 6 برابري تسهیلات مشاغل خانگی در سال 99 انتهاي پیام/



تقدیر نوبخت از عملکرد صندوق کارآفرینی امید

منبع: تابناكشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/04/27

 
تقدیر نوبخت از عملکرد صندوق کارآفرینی امید 

رئیس سازمان برنامه و بودجه تلاش هاي صورت گرفته در اجراي طرح اشتغال پایدار روستایی را ستودنی دانست و گفت: از فعالیت
هاي صندوق کارآفرینی امید بسیار سپاسگزاریم. صندوق در مجموعه دولت نهاد زحمتکش و خوشنامی است و جا دارد از این مجموعه

 
تقدیر به عمل آید. 

در این جلسه که با حضور نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه و
منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار، تعاون و
رفاه اجتماعی برگزار شد، پرداخت تسهیلات به روستاییان مورد

 
بررسی قرار گرفت. 

به گزارش تابناك همدان؛ معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال
وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی ضمن ارائه گزارشی جامع در

خصوص روند پرداخت تسهیلات در بخش اشتغال پایدار روستایی، به بررسی عملکرد بانک هاي عامل پرداغخت این تسهیلات

 
پرداخت. 

نوراله زاده در تشریح عملکرد صندوق در حوزه روستا ها گفت: صندوق کارآفرینی امید از گذشته در خصوص پرداخت تسهیلات به
روستاییان فعالیت داشته و پس از پرداخت تسهیلات روستایی از منابع صندوق توسعه ملی، روند پرداخت به روستاییان شدت گرفته و

 
با قوت در حال اجرا است. 

پس از ارائه گزارش نوراله زاده، نوبخت تلاش هاي صورت گرفته در اجراي طرح اشتغال پایدار روستایی را ستودنی دانست و گفت: از
فعالیت هاي صندوق کارآفرینی امید بسیار سپاسگزاریم. صندوق در مجموعه دولت نهاد زحمتکش و خوشنامی است و جا دارد از این

 
مجموعه تقدیر به عمل آید. 

مدتی است که صندوق کارآفرینی امید بر توسعه و توانمندسازي جوامع روستایی تمرکز کرده و بخش عمده تسهیلات را در این

 
مناطق پرداخت می کند. 

منبع: روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید



پیشنهاد واگذاري مدیریت کارخانه ها به نخبگان

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/04/27

پیشنهاد واگذاري مدیریت کارخانه ها به نخبگان

گروه اقتصاد اجتماعی:یک کارشناس حوزه کار معتقد است کارآفرینی که در شرایط سخت اقتصادي، کار تولیدي می کند و
چندین هزار نفر را سر کار می برد یک فرد نخبه و موفق است. او به دولت سیزدهم پیشنهاد کرد که اداره بنگاه ها و کارخانه هایی که
به دلیل سوءمدیریت تعطیل و مجدداً احیا شده اند را به دست افراد نخبه و کارآفرین بسپارد.حمید نجف در گفت وگو با ایسنا، اظهار
کرد: یکی از راهکارها براي ساماندهی فارغ التحصیلان و دانش آموختگان جویاي کار در کشور استفاده از افراد نخبه در مدیریت هاي
بنگاه هاي اقتصادي است. در حال حاضر یکسري افراد کارآفرین در بخش خصوصی داریم که از صفر شروع کرده اند و امروز صاحب
چندین کارخانه تولیدي بزرگ در کشور هستند، در کنار افراد کارآفرین در بخش دولتی، یکسري مدیران نخبه دولتی هم داریم که
می توانیم از دانش و تجربه آنها در اداره کارخانه ها و شرکتهاي بزرگ استفاده کنیم.وي تصریح کرد: به طور حتم کسانی که با دست
خالی کسب و کار خود را توسعه داده و اکنون صاحب چند کارخانه تولیدي شده و افراد بسیاري را مشغول کار کرده اند، کارنامه
موفقی داشته و امتحان خود را پس داده اند بنابر این دولت می تواند در چهار سال آینده مدیریت بنگاه ها و کارخانه هایی که دچار
رکود و تعطیلی شده اند به دست این افراد بسپارد تا از تجربه مدیریتی و کارآفرینی خود براي حفظ بنگاه و اشتغال موجود در آن
استفاده کنند. این کارشناس حوزه کار تاکید کرد: قطعا این افراد از سوي دولت و وزارت صمت شناخته شده هستند و ما می توانیم
اداره کارخانه هایی مثل نیشکر هفت تپه را که به دلیل سوء مدیریت مشکل آفرین شدند به دست چنین افرادي بسپاریم. وي متذکر
شد: لازم نیست سهام شرکتها و کارخانه ها به کسی داده شود، سهام متعلق به دولت باشد منتها دولت اداره کارخانه ها و شرکت هایی

که تحت تاثیر سوء مدیریت زمین خورده اند به نخبگان و کارآفرینان واگذار کند.



افزایش کمی و کیفی تولیدات علمی دانشگاه پیام نور استان کردستان

منبع: کرد پرسشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/04/27

سرویس کردستان- رئیس دانشگاه پیام نور استان کردستان با بیان اینکه اهتمام به پژوهش و تولید دانش اساس پیشرفت و
توسعه علمی، صنعتی و فرهنگی هر کشور است، گفت: در واقع پژوهش موتور محرك پیشرفت و توسعه پایدار و دانایی محور

در جامعه محسوب می شود.

سرویس کردستان- رئیس دانشگاه پیام نور استان کردستان با بیان اینکه
اهتمام به پژوهش و تولید دانش اساس پیشرفت و توسعه علمی، صنعتی و
فرهنگی هر کشور است، گفت: در واقع پژوهش موتور محرك پیشرفت و توسعه

 
پایدار و دانایی محور در جامعه محسوب می شود. 

به گزارش کردپرس؛ دکتر یعقوب احمدي خاطرنشان ساخت: دانشگاه پیام نور
نیز با عنایت به رسالت هاي علمی، پژوهشی و اجتماعی خود، گستردگی در تمامی نقاط کشور و حضور در عرصه هاي بین المللی، در

 
سال هاي اخیر توجه ویژه و هدفمندي به مقوله پژوهش، تولیدات علمی، آموزش هاي کاربردي نموده است. 

وي به تولیدات علمی و پژوهشی دانشگاه پیام نور استان کردستان در سیال هاي 1392 تا پایان 1399 اشاره کرد و گفت: برآوردها و

 
بررسی ها حاکی از رشد کیفی و کمی این تولیدات متناسب با نیازهاي جامعه و مسئولیت اجتماعی این دانشگاه می باشد. 

ISC،علمی- پژوهشی ،ISIاین استاد جامعه شناسی خاطرنشان ساخت: در 8 سال منتهی به پایان 1399، تعداد 600 مقاله
وScopus، 580 مقاله پذیرفته شده در همایش هاي ملی و بین المللی توسط اعضاي علمی و مدرسین این دانشگاه تولید و منتشر
شده است؛ در این مدت 106 طرح تحقیقاتی درون و برون سازمانی انجام گرفته و نتایج آن در نهادها و سازمان هاي مختلف مورد
بهره برداري قرار گرفته است و در کنار آن نیز 140 کتاب توسط این همکاران تالیف یا ترجمه شده که برخی از آنها بعنوان منبع

 
درسی دانشگاه ها انتخاب شده اند و 10 همایش علمی ملی و منطقه اي توسط مراکز و واحدهاي تابعه برگزار شده است. 

احمدي افزود: همچنین به همت مدیریت پژوهش و همچنین مرکز کارآفرینی بیش از 140 دوره کارآفرینی و آموزش هاي کاربردي و
ارتباط با صنعت متناسب با نیاز جامعه و بازار کار براي توانمندسازي دانشجویان و اقشار مختلف جامعه برگزار و براي شرکت کنندگان

 
گواهینامه مهارت شده است. 

رئیس دانشگاه پیام نور استان کردستان به اقدامات پژوهشی و تولیدات علمی در 3 ماهه اول 1400 اشاره و گفت: در سال جاري 65
مقالهISI، علمی پژوهشی،ISC وScopus توسط اعضاي هیات علمیچاپ شده که 3 مورد از این مقالات جزء مقالات 10 درصد برتر

 
در مجلات علوم انسانی بودهاند و همچنین تعدادي از مقالات ISI در مجلات بارده Q1می باشند. 

وي افزود: آغاز بکار آزمایشگاه تحقیقاتی محیط کشت میکروبی با همکاري این دانشگاه و شرکت آیرین ماد، همچنین همکاري در
نگارش کتاب بین المللی در انتشارات اشپرینگر توسط عضوهیات علمی گروه باستان شناسی سنندج، برگزاري 10 وبینار تخصصی در



حوزه هاي محیط زیست و مسائل اجتماعی، عقد قرارداد جهت انجام طرح هاي پژوهشی مشترك با سایر دانشگاه و سازمان ها، اهتمام
و برنامه ریزي جهت برگزاري دوره هاي کاربردي متناسب با نیاز بازارو جامعه از دیگر فعالیت هاي این دانشگاه در حوزه پژوهش و

کارآفرینی می باشد.



فولاد کردستان در مسیر اوج

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/04/27

دنیاي معدن -جلسه سهامداران شرکت صنایع فولاد کردستان بعدازظهر روز شنبه 26 تیرماه به منظور نقل و انتقال سهام این
شرکت و تغییر ترکیب سهامداران در محل سالن جلسات ایمیدرو تشکیل شد.

به گزارش دنیاي معدن، در این جلسه مصوب شد شرکتهاي «توسعه و تجهیز معادن امداد» و «کیمیا معدن سپاهان» کلیه

 
سهام خود از فولاد کردستان (به ترتیب 20 و 16 درصد) را به شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات منتقل کنند. 

بدین ترتیب در ترکیب جدید سهامداري، ایمیدرو با 44 درصد، شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات با 36 درصد و شرکت

 
فولاد صبانور با 20 درصد، سهامداران شرکت فولاد کردستان خواهند بود. 

بر اساس تصمیمات این جلسه، جزئیات قیمت و شرایط انتقال، متعاقبا پس از تصویب هیأت مدیره شرکتها مورد توافق قرار خواهد

 
گرفت. 

به منظور اطمینان از تأمین خوراك سنگ آهن شرکت صنایع فولاد کردستان؛ مقرر شد ریاست سازمان صمت استان کردستان در
صدور مجوزهاي بهره برداري معادن سنگ آهن و واحدهاي فراوري استان از جمله کیمیا معادن و صبانور و ... مساعدت لازم را معمول

 
دارد. 

همچنین، بر اساس توافق قبلی مقرر شد سازمان صمت استان کردستان نسبت به صدور پروانه اکتشاف محدوده هاي آهنی پهنه هاي

 
قروه و واگذاري پروانه هاي اکتشاف و گواهی کشف بیجار و ... به شرکت صنایع فولاد کردستان پیگیري و اقدام نماید. 

در ادامه این نشست، محمدرضا احمدي مدیرعامل شرکت صنایع فولاد کردستان از همراهی و مساعدت مسئولین سازمان صمت

 
استان، ایمیدرو، صبانور و سایر سهامداران براي پیشبرد اهداف شرکت تشکر و قدردانی کرد. 

احمدي گفت: ورود قدرتمند شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات به ترکیب سهامداران فولاد کردستان اتفاقی مبارك و

 
نویدبخش فصلی نوین در پیشبرد اهداف این مجموعه خواهد بود. 

وي افزود: حضور این شرکت پویا و توانمند در کنار مجموعه ایمیدرو دغدغه تأمین مالی و تأمین خوراك مواد اولیه فولاد کردستان را

 
برطرف نموده و تأخیرهاي موجود را تا حد زیادي جبران خواهد نمود. 

در ادامه این نشست، امیرحسین نادري، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات با اشاره به ذخایر غنی معدنی استان
کردستان و پتانسیل هاي این منطقه محروم در ارزش آفرینی و تولید ثروت از طریق معدن و صنایع معدنی، گفت: بنا داریم با تجمیع
پتانسیل هاي موجود و همکاري مسئولین امر به ویژه سازمان ایمیدرو و مسئولین استان و تجارب موفق سرمایه گذاري که از گذشته
در این منطقه داشته ایم، از یکسو براي سرمایه سهامداران خود ارزش افزوده قابل توجهی ایجاد کنیم و از سوي دیگر در توسعه

 
صنعت، اشتغال آفرینی و محرومیت زدایی در منطقه کردستان سهم بیشتري داشته باشیم. 



یادآوري می شود سابقه طرح احداث زنجیره فولاد در استان، مربوط به سال 1394 بوده است که در سفر استانی معاون رئیس جمهور
مقرر شد زنجیره فولاد با ظرفیت هاي 2٫5 میلیون تن کنسانتره، 2٫5 میلیون تن گندله، 1٫6 میلیون تن آهن اسفنجی و 1٫5
میلیون تن ذوب و ریخته گري به منظور تولید 1٫5 تن ورق سیاه، نورد گرم فولادي در کردستان اجرایی و هزاران اشتغال زایی ایجاد

 
شود. 

پس از مصوبات و انجام فرایند اولیه براي اجراي پروژه، وزیر وقت صمت، دستور احداث 2 واحد آهن اسفنجی با ظرفیت 800 هزار تن
به طور جداگانه در شهرستان هاي بیجار و قروه را صادر کرد اما به دلایل متعدد، اجراي آن با محدودیت ها و موانعی مواجه بود که
اکنون با تغییرات مهم صورت گرفته در ترکیب سهامداري و ورود شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات به عنوان یک شرکت
مقتدر و پویا به این طرح در کنار شرکت زیرمجموعه خود یعنی فولاد صبانور با همراهی ایمیدرو به عنوان نهاد مهم حاکمیتی و
اجرایی دولت در صنایع معدنی، مشکلات اجرایی آن برطرف شده و شاهد قریب الوقوع پیشبرد این طرح مهم فولادي در غرب کشور

باشیم.



انجام 150 میلیارد ریال سرمایه گذاري معدنی در زنجان

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/04/27

دنیاي معدن - رئیس اداره امور معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان از انجام 150 میلیارد ریال سرمایه
گذاري معدنی در زنجان خبر داد.

به گزارش دنیاي معدن، مهدي فرامرزي امروز در گفت وگویی اظهار کرد: مهدي فرامرزي اظهار داشت: طی سه ماه نخست
امسال 6 فقره پروانه بهره برداري معادن صادر شد که زمینه اشتغال 30 نفر را در معادن استان فراهم و 150 میلیارد ریال سرمایه

 
گذاري در این معادن صورت گرفت. 

رئیس اداره امور معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به ذخایر این معادن یادآور شد: ذخیره قطعی این معادن

 
بالغ بر یک و نیم میلیون تن است. 

 
وي تصریح کرد: ذخیره اسمی معادن به بهره برداري رسیده بالغ بر 120 هزار تن است که به ذخایر معدنی استان افزوده شده است. 

رئیس اداره امور معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان درباره میزان حقوق دولتی دریافتی در این مدت گفت: در سه

 
ماهه ابتدایی سال جاري بالغ بر 40 میلیارد ریال حقوق دولتی از معادن استان وصول شده است. 

گفتنی است، برخورداري استان زنجان از 30 نوع تندیس معدنی این استان را جزو 10 استان نخست کشور در برخورداري از ذخایر

 
متنوع معدنی بدل کرده است که در واقع ظرفیتی عظیم براي استان محسوب می شود. 

سرب و روي انگوران، پتاس، آهن، معادن ترآورتن، گرانیت، سیلیس، برآسیت وپرلیت، فلدسپات، خاك صنعتی بخشی از ثروت هاي
خدادادي استان زنجان است که بهره برداري از آنها به صورت مستمر در حال انجام است.



مجوز مجلس به «سازمان فنی و حرفه اي» براي دریافت کمک هاي نقدي و

غیرنقدي

منبع: ایلناشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/04/27

نمایندگان مجلس، سازمان فنی و حرفه اي را مجاز به دریافت کمک هاي نقدي و غیرنقدي جهت توسعه مراکز آموزشی
دانستند.

نمایندگان مجلس، سازمان فنی و حرفه اي را مجاز به
دریافت کمک هاي نقدي و غیرنقدي جهت توسعه مراکز

 
آموزشی دانستند. 

به گزارش ایلنا؛ نمایندگان در نشست علنی مجلس شوراي
اسلامی امروز (یکشنبه 27 تیرماه) مجلس شوراي اسلامی
در جریان بررسی گزارش کمیسیون آموزش، تحقیقات و
فناوري در مورد لایحه نحوه کمک هاي اشخاص حقیقی و
حقوقی به سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور، با اصل

 
ماده واحده این لایحه با 181 رأي موافق، 5 رأي مخالف و 6 رأي ممتنع از مجموع 238 نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند. 

همچنین نمایندگان با 131 رأي موافق، 39 رأي مخالف و 10 رأي ممتنع از مجموع 239 نماینده حاضر در جلسه با پیشنهاد رفع

 
ابهام مصري موافقت کردند. 

 
در ماده واحده این لایحه آمده است: 

سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور مجاز است به منظور گسترش و بهسازي مهارت آموزي و فراهم نمودن زمینه هاي ایجاد
اشتغال پایدار در کشور، کمکهاي نقدي و غیرنقدي و هدایاي اشخاص حقیقی و حقوقی را دریافت و براي احداث، تعمیر، توسعه،
بازسازي و تجهیز مراکز آموزشی مربوط با اولویت نیازهاي مصرفی مهارتی شامل مواد مصرفی و ابزار کارگاهی براي آموزش هاي عملی

 
کشور مصرف نماید. استفاده از کمکهاي مذکور براي توسعه تشکیلات و پرداخت هزینه هاي پرسنلی ممنوع است. 

بر اساس تبصره 1 ماده واحده این لایحه؛ کلیه وجوه اهداءشده به حساب خزانه داري کل کشور واریز می شود و حداکثر ظرف مدت
یک ماه معادل صددرصد (٪100) آن در قالب بودجه سنواتی در اختیار سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور قرار می گیرد تا در
محل مورد نظر اهداکننده و در اولویت بعدي به ترتیب در مناطق محروم و مناطق دیگر به مصرف برسد و کمکهاي غیرنقدي اعم از
کالا و تجهیزات و یا املاك و بناهاي احداثی توسط خیّرین با موافقت (خیر بنا) و در محل مورد نظر ایشان به عنوان اموال دولت (با

 
ذکر نام خیّر) ثبت و بهره برداري می گردد. 

بر اساس تبصره 2 ماده واحده این لایحه؛ درآمدهاي حاصله سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از محل خدمات آموزشی و



فرهنگی، خدمات مشاوره، صدور، تمدید و تعویض گواهینامه ها و پروانه ها، اختصاصی تلقی می شود و به صورت صددرصد (100٪)

 
توسط سازمان برنامه و بودجه کشور تخصیص می یابد. 

بر اساس تبصره 3 ماده واحده این لایحه؛ آیین نامه اجرایی این قانون ظرف مدت سه ماه پس از ابلاغ، توسط وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی با همکاري سازمان برنامه و بودجه کشور تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد. 

انتهاي پیام/



جزییات پرداخت کمک هزینه کارایی به کارفرمایان

منبع: ایلناشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/04/27

اگر کارفرمایی، فرد داراي معلولیتی را به کار بگیرد براساس شدت معلولیت فرد مددجو از کمک هزینه ارتقاي کارایی
برخوردار خواهد شد.

اگر کارفرمایی، فرد داراي معلولیتی را به کار بگیرد براساس
شدت معلولیت فرد مددجو از کمک هزینه ارتقاي کارایی

 
برخوردار خواهد شد. 

به گزارش ایلنا به نقل از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
محمد محمدي (مدیرکل بهزیستی استان زنجان) گفت:
براي فرد مددجوي داراي معلولیت خفیف تا 30 درصد،
براي معلولیت متوسط تا 40 درصد و براي معلولیت شدید
تا 50 درصد از این کمک هزینه بهره مند خواهد شد تا

 
جبران احتمالی کارایی کمتر مددجو باشد و این مساله از حمایت هاي قانونی و دولتی براي بکارگیري افراد داراي معلولیت است. 

محمدي با اشاره به حمایت بهزیستی از اشتغال و صیانت از شغل جامعه هدف و اعطاي مشوق هاي حمایتی به کارفرمایان در صورت
به کارگیري جامعه هدف افزود: معلولان بر اساس ماده 12 قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت مشمول کمک هزینه ارتقاي

 
کارآیی می شوند. 

انتهاي پیام/



اعلام آمادگی ایران خودرو براي نوسازي تاکسی ها

منبع: ریسک نیوزشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/04/27

 
اعلام آمادگی ایران خودرو براي نوسازي تاکسی ها 

فرشاد مقیمی در نشست با مسئولان ناوگان حمل ونقل عمومی ضمن اشاره به اینکه ایران خودرو با وجود همه مشکلات و مسائل
مرتبط با حوزه تولید به واسطه تحریم ها و کرونا، سعی در برداشت گامهاي مهم و تاثیرگذار در توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی
برداشت، اظهار کرد: در صورتیکه منابع مالی براي ادامه تولید خودروي اقتصادي ناوگان تاکسیرانی تامین شود، این روند ادامه خواهد

 
داشت. 

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو ادامه داد: تولید خودروهاي ناوگان تاکسیرانی زنجیره تامین خاصی دارند. تامین تجهیزات
خودروهاي دوگانه سوز براساس سفارش گذاري بهره بردار و مشتریان صورت میگیرد و این آمادگی در زنجیره تامین و خطوط تولید
ایران خودرو وجود دارد تا با افزایش ظرفیتها، نیاز موجود به ویژه در حوزه تاکسی رانی را رفع کند تا امکان ارائه خدمت بهتر و با

 
کیفیت تر به مردم فراهم شود. 

در ادامه این نشست اصغر نوراالله زاده-مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید- نیز ضمن تقدیر از اقدامات ایران خودرو در شرایط کنونی
جنگ اقتصادي و تحریم ها، گفت: مرکز تحقیقات ایران خودرو به عنوان مرکزي راهبردي و تاثیرگذار در صنعت خودرو گامهاي مهم و

 
اساسی در راستاي خودکفایی و طراحی خودروهاي جدید و مدرن برداشته است. 

 
ایران خودرو براي نوسازي تاکسی ها اعلام آمادگی کرد 

وي ضمن اشاره به طراحی و تولید محصول تارا، این اقدام را استفاده از ظرفیتها و دانش بومی دانسته و گفت: صنعت خودروي کشور
با تولید تارا به خودباوري براي تولید محصولی در سطح استانداردهاي جهانی رسیده است. توسعه قطعه سازي کشور در سایه تولید

 
محصول تارا در شرایط دشوار فعلی است که باید از مزیت کیفیت بالاي این محصول براي حضور در بازارهاي جهانی استفاده کرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید ضمن اشاره به قرارداد نوسازي 130هزار دستگاه تاکسی با سازمان بهینهسازي مصرف سوخت،
تاکید کرد: در راستاي اشتغالزایی، نوسازي و بهینهسازي ناوگان تاکسی رانی، این قرارداد منعقد شده که با همکاري ایرانخودرو شاهد

 
توسعه ناوگان خواهیم بود. 

پنجشنبه هفته گذشته، فرشاد مقیمی (مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو) با مسعود نصرتی (جانشین رئیس سازمان شهرداري ها)،
مرضیه حصاري (مدیرکل دفتر حمل ونقل عمومی و ترافیک شهري سازمان شهرداري ها) و اصغر نواالله زاده (مدیرعامل صندوق
کارآفرینی امید) جلسه اي داشتند که ضمن آن، راه هاي تعامل و همکاري براي توسعه حمل ونقل عمومی و تاکسی رانی مورد بررسی
قرار گرفت و مسئولان ناوگان عمومی حمل ونقل حاضر در این نشست، پیشنهادهایی در رابطه با گسترش همکاري ها و استفاده از

 
ظرفیت هاي ایران خودرو براي توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی مطرح کردند. 



منبع: خبرآنلاین



حریق جنگل، در پس زمینه کمبود 50 درصدي جنگلبان

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/04/27

با آغاز دولت اول حجت الاسلام روحانی طرحی موسوم به مدارس زیست محیطی(مدارس سبز) به تصویب رسید که یکی از
اهداف اصلی آن تربیت محیط بان و جنگل بان بود که هرگز به نتیجه نرسید؛حال با گذشت بیش شش سال از این ناکامی

کارشناسان کمبود50 درصدي نیروهاي جنگل بانی را مهمترین دلیل ایجاد حریق در جنگل ها می دانند.

 
 

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ "رکوردزنی آتش در جنگل ها و چالش دولت جدید" تیتر گزارشی بود که
امروز در یکی از روزنامه هاي سراسري کشور منتشر شد. در ابتداي این گزارش که به آمار اتش سوزي جنگل ها در کمتر از پنج ماه
گذشته پرداخته، آمده:  "از آغاز سال 1400 حدود 2700 فقره آتش سوزي در جنگل ها و مراتع ایران به وقوع پیوسته و تاکنون

 
هزاران هکتار جنگل و مرتع از بین رفته است." 

حریق جنگل، واقعیت دردناکی است که در کنار تمام معضلات زیست محیطی، در چند سال گذشته گریبانگیر حوزه محیط زیست

 
شده است. 

 
آمار محیط بانی ایران در مقایسه با استاندارد جهانی 

بر اساس استانداردهاي جهانی هر هزار هکتار عرصه، به یک محیط بان نیاز دارد تا در وقت آتش سوزي یا تعرض شکارچیان غیرقانونی
از آن حفاظت شود اما در ایران براي وسعت 24 میلیون هکتاري مناطق چهارگانه و شکار ممنوع حدود 2 هزار محیط  بان فعال
هستند و این یعنی، سرانه حفاظت هر محیط بان براي این مناطق 12 هزار هکتار است که به گفته سرهنگ جمشید محبت خانی

 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست کشور 12 برابر استاندارد جهانی است. 



 
 

آنچه که اهمیت حریق ها را پر رنگ تر میکند، انسان محور بودن آتش سوزي هاست، یعنی نظرات کارشناسی بعد از حریق هایی که
در کشور رخ داده اند، حاکی از آن است که انسان، طی چند سال گذشته عامل اصلی حریق در جنگل ها بوده است؛ با این تفاوت که

 
حریق ها گاهی تعمدي بوده و گاهی سهوا صورت گرفته اند. 

در این میان حریق هایی که تعمدي بوده اند، متاسفانه تعدد بیشتري داشته اند که در این میان بیشترین انگیزه ها به استحصال
اراضی پس از آتش سوزي و تصرف غیر قانونی زمین براي ساخت ویلا و خانه هاي جنگلی و...برمی گردد. قاچاق چوب و خرده اختلاف
هاي مالکان که در همسایگی جنگل هاي قرار دارند و گاهی به واسطه ایجاد حریق تعمدي موجبات دامنگیر شدن جنگل ها به حریق

 
را فراهم می کنند، هم یکی دیگر از معضلات مهم این حوزه است. 

اما یکی دیگري از بحران هاي مهم این حوزه ورود مافیاي واردات کاغذ و قاچاق چوب به این عرصه است که تعمداً سعی دارند با

 
حریق هاي عمدي پاي تولید داخلی را همواره لنگ نگهدارند. 

پیرامون حریق غیرعمد نیز بیشترین آمار به گردشگري غیرمسئولانه برمی گیرد . این دست از گردشگران متاسفانه بدون شناخت از
الزامات گردشگري در جنگل ها غالبا آتش سوزي هایی را رقم می زنند که علت آن رها سازي سیگار روشن در طبیعت است و عدم
خاموش کردن آتشی که در اجاق هاي جنگلی افروخته می شود و در هنگام مراجعت گردشگران به شهرها و خانه هاي خود، آتش
اجاق هاي سنگی رها می شود و یا به درستی خاموش نمی شوند؛ این کوتاهی وزش باد آتش را شعله ور و در موقعیتی موجبات

 
حریقی گسترده را فراهم می کند. 

 
کمبود محیط بان و گستردگی تخلفات زیست محیطی 



 
 

اما مهمترین عاملی که در سالهاي گذشته موجب حریق در جنگل شده، کمبود محیط بان و جنگل بانانی بوده که در تمام دنیا حافظ

 
فیزیکی جنگلها به عنوان یک سرمایه اکولوژیک هر کشور هستند. 

 گزارش ها حاکی از آن است که در سالهاي اخیر با بازنشستگی بخشی از نیروهاي کهنه کار محیط بانی و جنگل بانی، کمبودي 50
درصدي در شمار نیروهاي محیط بانی و جنگل بانی  بوجود آمده که متاسفانه سازمان محیط زیست به عنوان مرجع اصلی حفاظت از
داشته هاي طبیعی کشور در صدد تربیت نیروي متخصص محیط بان و جنگل بان و جایگزینی آنها در دو سازمان یاد شده نبوده است.

این در حالی است که در نخستین سال دولت اول حجت الاسلام روحانی طرحی به تصویب رسید که از تربیت نیروي متخصص در
حوزه صیانت و حفاظت از محیط زیست کشور در مدارسی موسوم به مدارس محیط زیست(مدارس سبز) خبر می داد که از مهمترین
کارکردهاي این مدرسه تربیت نیروهاي علاقه مند به محیط زیست و شغل محیط بانی و جنگل بانی بود که پس از فراغت از تحصیل

 
در مدارس و دبیرستانهاي زیست محیطی رسما به اشتغال سازمان محیط زیست و جنگلبانی کشور در می آمدند. 

این  طرح با قابلیت هایی که از آن در رسانه ها منتشر شد می توانست به راحتی به تربیت نیروي جوان و علاقه مند به حرفه

 
جنگلبانی و محیط بانی بپردازد و از این رهگذر منابع و مواهب طبیعی کشور از گزند ویژه خواران و زیاده خواهان در امان بماند.   

 
اعطاي گواهینامه و پرچم بین المللی محیط زیستی به 11 مدرسه در تهران 

در روز پنجم اردیبهشت ماه 1394 در مراسمی با حضور معصومه ابتکار معاون رییس جمهوري و رییس سازمان حفاظت محیط
زیست، گري لوییس هماهنگ کننده مقیم سازمان ملل متحد در ایران، هادي حیدر زاده مدیرکل محیط زیست استان تهران، سیاوش
داودي معاون آموزش و پرورش شهر تهران، حمید استیلی بازیکن سابق تیم ملی فوتبال و جمعی از مسوولان در شهر تهران 11

 
مدرسه  گواهینامه و پرچم بین المللی مدارس محیط زیستی دریافت کردند. 

محمد هادي حیدرزاده در این مراسم اولین گواهینامه و پرچم بین المللی مدارس محیط زیستی را اهدا کرده و گفته بود: «وضعیت
محیط زیست ایران خوب نیست که شاید یکی از مهمترین دلیل آن عدم رعایت ضوابط محیط زیستی است.امروز 11 مدرسه دولتی و
غیر دولتی به عنوان مدارس محیط زیستی انتخاب شدند که گواهینامه محیط زیستی دریافت کردند و از این تعداد به پنج مدرسه

 
علاوه بر دریافت گواهینامه، پرچم بین المللی مدارس محیط زیستی نیز تعلق گرفت.» 



 
 

حیدرزاده ادامه داد: «طرح مدارس محیط زیستی از دو سال گذشته در تهران آغاز شده است و در حال توسعه آن در سراسر کشور
هستیم که دفتر مشارکت هاي مردمی سازمان حفاظت محیط زیست نظام نامه مدارس محیط زیستی را تهیه کرده است که به زودي

 
ابلاغ و اجرایی می شود.» 

 
قرار راه اندازي  مدارس زیست محیطی  در میناب 

محمد درویش در روز 14 شهریور 1394در نشستی مرتبط با بحران آب در دومین همایش نجات میناب از تدوین و تأیید منشور
مدارس محیط زیستی خبر داده و گفته بود: «با توجه به افزایش نگرانی ها نسبت به وضعیت محیط زیست در کشور، با تلاش سازمان
حفاظت از محیط زیست منشور مدارس محیط زیستی به تأیید وزارت آموزش و پرورش رسیده است و در آینده نزدیک فعالیت آنها

 
در کشور آغاز می شود.» 

 
 

مدیرکل سابق دفتر آموزش و مشارکت هاي مردمی سازمان حفاظت محیط زیست کشور با اشاره به تدوین شیوه نامه مدارس جامع
محیط زیستی، عنوان کرده بود: « میناب می تواند در را ه اندازي و تأسیس مدارس محیط زیستی در کشور پیشگام باشد. اگر می
خواهید نسلی در میناب پرورش پیدا کند که دنیا به وجود آن افتخار کند، باید به سمت راه اندازي مدارس محیط زیستی حرکت

 
کنید و با روحیه اي که در مینابی ها وجود دارد این اتفاق دور از دسترس نیست.» 

 
دولت و ناتوانی از اجراي طرح خود  

با این وجود این سوال مطرح می شود دولتی که خود طرح مدارس سبز و دبیرستانهاي زیست محیطی را بریده و دوخته؛ چرا از چنین



قابلیتی در راستاي تربیت نیروي متخصص مورد نیاز خود بهره نبرد و از دیگر سو نتوانست با طرحی جایگزین که قابلیت تربیت نیروي
متخصص را داشته باشد. با دست کم مانند روشهاي جذب نیرو در سنوات و دولت هاي گذشته اقدام به تامین نیروي مورد نیاز و رفع

 
خلاء کمبود محیط بان و جنگل بان نماید؛ کمبودي که حریق جنگل ها و تعرض به منابع طبیعی تنها یکی از تبعات آن است. 

با این وجود نمی توان نقش مهم مردم محلی را در اطفا حریق جنگل هاي نادیده گرفت؛ مردمی که با ساده ترین ابزار آلات جان خود
را در مشت گرفته و براي خاموش کردن آتش هایی که با جان جنگل ها افتاده، از هیچ تلاشی رویگردان نبوده اند؛ با این وجود هیچ

 
نامی از نقش مردم و نهادهاي محلی که در اطفاي حریق جنگل هاي کشور جانفشانی کرده اند، در میان نیست. 

انتهاي پیام/



موانع سرمایه گذاران بخش خصوصی در حوزه گردشگري شهرستان سپیدان

رفع می شود

منبع: میراث آریاشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/04/27

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس،
جمشید معینی روز 26 تیرماه ماه 1400 اظهار کرد:
«شهرستان سپیدان به دلیل موقعیت جغرافیایی می تواند
محل سرمایه گذاري مناسبی براي بخش خصوصی باشد و

 
از سرمایه گذاران در این بخش حمایت می کنیم.» 

معاون برنامه ریزي و سرمایه گذاري اداره کل میراث
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان فارس ادامه داد:

«باید زیرساخت هاي لازم براي توسعه سرمایه گذاري در حوزه گردشگري فراهم شود و همچنین در فرآیند اداري نیز تسهیل و تسریع

 
ایجاد شود.» 

او گفت: «به منظور حمایت مضاعف از سرمایه گذاران گردشگري، واحد رفع موانع پروژه هاي سرمایه گذاري گردشگري راه اندازي
شده است که 10 طرح در جلسه رفع موانع سرمایه گذاران گردشگري در شهرستان سپیدان مطرح شده است که امیدواریم با هم
افزایی و همکاري بیشتر سیستم بانکی با متقاضیان طرح هاي اشتغال زا و تسریع در روند ارائه تسهیلات بتوانیم گام مؤثري در ایجاد

 
اشتغال و توسعه پایدار گردشگري در شهرستان سپیدان برداریم.» 

همچنین در این جلسه مسئول نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سپیدان، مسئول رفع موانع پروژه هاي
سرمایه گذاري اداره کل و کارشناسان بخش سرمایه گذاري و طرح ها حضور داشتند که در این جلسه وظایفی هم به آن ها محول

شد.



آجیل تبریز، میراثی رنگین و تاریخی

منبع: میراث آریاشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/04/27

تبریز به عنوان یکی از قدیمی ترین شهرهاي ایران ظرفیت
هاي ویژه اي براي میزبانی از گردشگران و میهمانان داشته
که در این میان «سوغات تبریز» به عنوان میراث ناملموس

 
نیز جایگاه ویژه اي دارد. 

تبریز طی دوره هاي مختلف سوغاتی هاي خاصی داشته و
امروز نیز سوغاتی هاي مورد استقبال فراوانی دارد که
آجیل، شیرینی قرابیه، نوقا، ریس و شکلات تبریز از جمله
آن است که در این میان آجیل تبریز به شماره 1263 به

 
تاریخ 1395/6/10 به عنوان میراث ناملموس در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است. 

 
آجیل 

آجیل تبریز مرغوبیت بسیاري داشته و از گذشته هاي دور به خارج از کشور صادر می شود، آجیل پاي ثابت جشن ها و میهمانی هاي

 
تبریزي هاست و انواع مختلفی از خشکبار در این شهر تولید می شود. 

مردم آذربایجان به بهانه هر عید و جشن پاي آجیل را به خانه هاي خود باز می کنند و با آجیل از میهمانان خود پذیراي می کنند. در
چهارشنبه آخر سال نیز بنا بر سنت قدیمی ها آجیل مخصوص این شب را با هنرمندي تمام و به طرز زیبایی تزیین کرده و به همراه

 
هدایایی به خانه تازه عروس خانواده می فرستند. 

آجیل تبریز انواع مختلفی دارد که از آن جمله می توان به آجیل چهار مغز، آجیل شب یلدا و آجیل عید نوروز و ... اشاره کرد. آجیل
چهار مغز تبریز که معروف ترین آجیل هاي مخصوص تبریز است و شامل بادام هندي، بادام کاغذي، پسته و بادام بو داده است. این

 
محصول از بهترین و با قدمت ترین آجیل فروش هاي تبریز تهیه می شود. 

اکثر اجزاي آجیل از جمله بادام، نخودچی، کشمش، گردو، فندق و انواع تخمه از قبیل تخم کدو، تخم آفتابگردان و تخم هندوانه در

 
آذربایجان کشت شده و به عمل می آیند. 

در تمام نقاط آذربایجان انگور و کشمش به صورت فراوان کشت و تولید می شود و تنها جز آجیل که بومی این استان نیست، پسته
است که آن را نیز از بهترین و مرغوب ترین نوع پسته موجود در بازار تهیه می کنند، چرا که تبریزي ها تمام سعی خود را می کنند تا

 
همچنان حسن شهرت و اعتبار آجیل تبریز را کاملاً حفظ کنند. 



تولید و فرآوري انواع آجیل و خشکبار در تبریز به هر دو صورت صنعتی و سنتی صورت می گیرد که صادرات سالیانه به ارزش 100

 
میلیون دلار باعث رونق اقتصادي آذربایجان شرقی در این بخش شده است. 

هم اکنون بیش از 500 آجیل فروش در تبریز مشغول فعالیت هستند، که به واسطه آن براي بیش از 2 هزار نفر اشتغال زایی ایجاد

 
شده است. 

آذربایجان از لحاظ تولید آجیل و خشکبار رتبه نخست را کسب کرده است، همین امر در ثبت ملی شدن آجیل و خشکبار تبریز بسیار
مؤثر واقع شده و خشکبار و آجیل تبریز که داراي کیفیت مرغوبی است این شهر را به عنوان یک شاخص در زمینه خشکبار و آجیل

 
مطرح کرده است. 

با توجه به قرار گرفتن استان به خصوص تبریز در جاده ترانزیتی ابریشم از دیرباز این خطه مورد استقبال تجار کشورهاي خارجی در

 
این حوزه قرار گرفته است که این امر به نوبه خود امتیاز بسیار مناسبی در ثبت آجیل تبریز در فهرست آثار ملی محسوب می شود. 

آجیل تبریز با بیش از یک قرن سابقه فرآوري از شهرت جهانی برخوردار است و شعبه هاي فروشگاه هاي بنام و معتبر آجیل این شهر

 
در کشورهاي حاشیه خلیج فارس، قفقاز و اروپا و آمریکا فعال هستند. 

گزارش از نویده رئوف فرد



طرح ملی انتقال نفت گوره - جاسک به بهره برداري رسمی می رسد

منبع: شاناشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/04/27

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه تزریق
نفت در مسیر طرح راهبردي انتقال نفت گوره-جاسک
انجام شده و نفت در آخرین مراحل رسیدن به جاسک
است، گفت: این طرح عظیم در روزهاي آینده با حضور

 
رئیس جمهوري به بهره برداري رسمی می رسد. 

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی نفت ایران، مسعود
کرباسیان با بیان اینکه مراحل راه اندازي و بهره برداري از
طرح ملی گوره-جاسک به نحو مطلوب در شرف انجام
است، اظهار کرد: هم اکنون حدود 2 ماه است که تلمبه

خانه شماره 2 و دیگر بخش هاي عملیاتی در وضعی پایدار براي انتقال نفت به پایانه جاسک قرار دارند و تزریق و انتقال نفت به خط

 
در وضعی پایدار انجام می شود. 

وي تصریح کرد: نفت به زودي به پایانه انتهایی این طرح می رسد و در پایانه جاسک نیز با اقدام هاي انجام شده، آمادگی براي دریافت

 
و سپس بارگیري نخستین محموله و صادرات نفت وجود دارد. 

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از همه ارکان شرکت ملی نفت ایران، شرکت مهندسی و توسعه نفت و شرکت نفت و گاز پارس که
هر دو بخش خشکی و دریایی این طرح را در کمترین زمان ممکن و در شرایط سخت تحریم و به ویژه شیوع ویروس کرونا به ثمر
رساندند و به بهترین نحو آماده کردند و شرکت اي ایرانی مشارکت کننده طرح که بیش از 250 شرکت توانمند داخلی را شامل می

 
شود، قدردانی کرد. 

معاون وزیر نفت تاکید کرد: تجهیزات مورد نیاز این طرح با استفاده از توان ایرانی ساخته شده و بیش از 91 درصد از آنها کاملا
ساخت ایران هستند؛ از جمله پمپ هاي استفاده شده در این طرح یه کل ایرانی بوده و این پمپ ها اکنون عملیاتی هستند و پس از
چند مرحله آزمون در این مرحله وضع پایداري دارند؛ تختال و ورق ترش، خطوط لوله انتقال نفت، شیرهاي 42 اینچ، خطوط و

 
تاسیسات مورد نیاز برق و پوشش خاص لوله ها در برابر خوردگی نیز از دیگر موارد هستند. 

بر اساس این گزارش، انتقال نفت خام گوره به جاسک، طرحی ملی و راهبردي است که با حمایت دولت و راهبري شرکت ملی نفت
ایران و با هدف ایجاد ظرفیت انتقال یک میلیون بشکه نفت خام در روز، ذخیره سازي و صادرات آن از طریق پایانه جدید جاسک،
تضمین استمرار صادرات نفت خام، تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع سازي آن و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل

 
مکران اجرا می شود. 



طرح خط لوله انتقال نفت خام از گوره به جاسک از منطقه گوره از توابع شهرستان گناوه در استان بوشهر آغاز می شود و با عبور از
استان هاي بوشهر، فارس و هرمزگان، در جاسک به پایانه و تاسیسات دریایی صادرات و واردات نفت خام و در آینده، فرآورده هاي
نفتی ختم می شود. این طرح با ظرفیت انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت خام متشکل از ساخت یک خط لوله 42 اینچی به طول
1000 کیلومتر به همراه ساخت پنج تلمبه خانه، دو ایستگاه توپکرانی و پایانه و 20 مخزن 500 هزار بشکه اي به ظرفیت 10 میلیون

بشکه نفت و تاسیسات دریایی براي صادرات نفت خام است.



نخستین محموله نفت از پایانه جاسک صادر می شود

منبع: شاناشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/04/27

معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد:
با توجه به تکمیل طرح راهبردي و ملی انتقال نفت خام
گوره به جاسک، طی روزهاي آینده نخستین محموله نفت

 
خام از پایانه جاسک صادر می شود. 

رضا دهقان در گفت وگو با خبرنگار شانا، با بیان اینکه
عملیات ارسال نفت خام از مبدا گوره در آخرین روزهاي
اردیبهشت ماه امسال آغاز شد، افزود: این محموله نفت خام
اکنون در چندکیلومتري پایانه جاسک قرار گرفته است و به
زودي با به پایان رساندن مسیر حدود یک هزار کیلومتري

 
خط لوله و رسیدن به پایانه جاسک و آغاز صادرات، هدف متنوع سازي مبادي صادراتی نفت خام کشور محقق می شود. 

 
وي ظرفیت صادراتی پایانه جاسک را در این مرحله 300 هزار بشکه نفت خام اعلام کرد. 

معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت ایران با اشاره به سهم بیش از 90 درصدي ساخت داخل در اجراي این طرح ملی، ادامه داد:
بهره مندي حداکثري از توان شرکت هاي ایرانی در بخش هاي مختلف اجراي این طرح اعم از احداث خط لوله، ساخت پمپ ها،
بخش ساحلی و ...، آن هم در اوج اعمال فشارهاي ناشی از تحریم بر صنعت نفت و پیشبرد حجم فشرده اي از فعالیت ها همزمان با
همه گیري ویروس کرونا، بیش از پیش حمیت و توانمندي دست اندرکاران این طرح اعم از کارشناسان و متخصصان و کارکنان در
سطح وزارت نفت، شرکت ملی نفت ایران، شرکت هاي ایرانی طرف قرارداد و سازمان ها و ارگان هایی که براي به ثمر رساندن این

 
طرح ملی از هیچ همکاري و تلاشی دریغ نکردند را به اثبات رساند. 

بر اساس این گزارش، طرح ملی و راهبردي انتقال نفت خام گوره به جاسک با حمایت دولت و راهبري شرکت ملی نفت ایران و با
هدف ایجاد ظرفیت انتقال یک میلیون بشکه نفت خام در روز، ذخیره سازي و صادرات آن از طریق پایانه جدید جاسک، تضمین
استمرار صادرات نفت خام، تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع سازي آن و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران اجرا

می شود.



ارائه گزارش عملکرد تسهیلات اشتغال روستایی به رئیس سازمان برنامه و

بودجه

منبع: آناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/04/27

در جلسه نشست با نوبخت رئیس سازمان برنامه وبودجه و منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار، تعاون و
رفاه اجتماعی که برگزار شد، پرداخت تسهیلات به روستاییان مورد بررسی قرار گرفت.

در جلسه نشست با نوبخت رئیس سازمان برنامه وبودجه و منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار، تعاون و رفاه

 
اجتماعی که برگزار شد، پرداخت تسهیلات به روستاییان مورد بررسی قرار گرفت. 

به گزارش گروه بازار خبرگزاري آنا، در جلسه نشست با نوبخت
رئیس سازمان برنامه وبودجه و منصوري، معاون توسعه
کارآفرینی و اشتغال وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی که برگزار

 
شد، پرداخت تسهیلات به روستاییان مورد بررسی قرار گرفت. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار، تعاون و رفاه
اجتماعی ضمن ارائه گزارشی جامع در خصوص روند پرداخت
تسهیلات در بخش اشتغال پایدار روستایی، به بررسی عملکرد

 
بانک هاي عامل پرداخت این تسهیلات پرداخت. 

نوراله زاده در تشریح عملکرد صندوق در حوزه روستاها گفت: صندوق کارآفرینی امید از گذشته در خصوص پرداخت تسهیلات به
روستاییان فعالیت داشته و پس از پرداخت تسهیلات روستایی از منابع صندوق توسعه ملی، روند پرداخت به روستاییان شدت گرفته و

 
با قوت در حال اجرا است. 

پس از ارائه گزارش نوراله زاده، نوبخت تلاش هاي صورت گرفته در اجراي طرح اشتغال پایدار روستایی را ستودنی دانست و گفت: از
فعالیت هاي صندوق کارآفرینی امید بسیار سپاسگزاریم. صندوق در مجموعه دولت نهاد زحمتکش و خوشنامی است و جا دارد از این

 
مجموعه تقدیر به عمل آید. 

مدتی است که صندوق کارآفرینی امید بر توسعه و توانمندسازي جوامع روستایی تمرکز کرده و بخش عمده تسهیلات را در این

 
مناطق پرداخت می کند. 

انتهاي پیام/4129/



1962 متقاضی مشاغل روستایی در استان قزوین تسهیلات دریافت کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/04/27

قزوین – ایرنا – معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: از ابتداي شروع طرح پرداخت
تسهیلات به مشاغل روستایی تاکنون، هزار و 962 پرونده در استان تشکیل شده است که بیش از 269 میلیارد تومان اعتبار

را دریافت کرده اند.

قزوین – ایرنا – معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان قزوین گفت: از ابتداي شروع طرح پرداخت
تسهیلات به مشاغل روستایی تاکنون، هزار و 962 پرونده
در استان تشکیل شده است که بیش از 269 میلیارد تومان

 
اعتبار را دریافت کرده اند. 

وحید انتظاري روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: این میزان اعتبار در قالب تسهیلات بانکی براي
اشتغال چهار هزار و 320 نفر در سطح روستاهاي استان

 
پرداخت شده است. 

وي اضافه کرد:چهار بانک توسعه تعاون، کشاورزي، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید در این طرح مشارکت داشتند که باید از

 
تلاش ها و زحمات آنها در تسریع فرایند پرداخت ها قدردانی کنیم. 

این مسوول گفت: بانک کشاورزي به 757 طرح، پست بانک به 472 طرح، صندوق کارآفرینی امید به 438 طرح و توسعه تعاون به
295 طرح در این مدت تسهیلات پرداخت کرده اند که لازم است در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی نگاه ویژه تري به این

 
موضوع داشته باشند. 

وي با بیان اینکه سند تعهد اشتغال استان در سال جاري ابلاغ شده است، افزود: با توجه به این سند باید بیش از 17 هزار فرصت
شغلی در استان تا پایان سال ایجاد شود که نیازمند همکاري، هم افزایی و همراهی تمامی دستگاه هایی اجرایی استان از جمله بانک

 
هاي عامل دارد. 

انتظاري خاطرنشان کرد: پرداخت تسهیلات بانکی با نرخ سود ارزان قیمت نقش مهمی در اشتغالزایی و توسعه اقتصادي کشور ایفا می

 
کند. 

 
برچسب ها 

 
- سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

- تسهیلات بانکی 



 
- جهش تولید 

 
- اشتغال زایی 
- استان قزوین



نگاه سنتی قانون گذار، بلاي جان استارتاپ هاست

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/04/27

چهره هاي شناخته شده اکوسیستم استارتاپی کشور با مرور چالش هاي رگولاتوري این حوزه، نگاه سنتی قانون گذار را بلاي
جان استارتاپ ها دانسته و تحول آفرینی را بدون استفاده از بخش خصوصی در جایگاه هاي دولتی، ممکن ندانستند. به گفته

آن ها اصالت افراد براي جهت گیري آینده استارتاپ ها، مهم تر از نهادها بوده و ...

به گزارش بانکداري الکترونیک، هر چند در سال هاي اخیر اقدامات متعددي در جهت تسهیل امور کسب وکارهاي نوآورانه انجام

 
شده، اما هیچ گاه این دغدغه ها و انتظارات به طور مشخص و دقیق از سوي اکوسیستم پیگیري نشده است. 

از همین روي هفتمین رویداد چامه با حضور «امیر ناظمی» رئیس سازمان فناوري اطلاعات، «ژوبین علاقه بند» مدیرعامل لیان
کپیتال، «محمدعلی یوسفی زاده» مدیرعامل آسیاتک، «محمدجواد شکوري مقدم» مدیرعامل صبا ایده (آپارات و فیلیمو) و «آیت
حسینی» مدیرعامل و بنیان گذار نشانه به عنوان مدیر پنل برگزار شد. افراد مدعو در این نشست تخصصی به موضوع اکوسیستم،

 
دولت آینده و چالش رگولاتوري پرداخته و تجربیات، پیشنهادات و خواسته هاي خود در این حوزه را مطرح کردند. 

 
تعریف رگولاتوري 

در ابتداي پنل، ناظمی تعریفی از رگولاتوري را بیان کرد و گفت: «موضوع رگولاتوري با تاریخچه رگولاتوري شناخته می شود. ابتدا
رگولاتورها وظیفه داشتند منابع کمیاب را به بهترین نحو بتوانند تخصیص دهند. اما به مرور زمان رگولاتوري در دنیا پخته تر می شود

 
و تنها کم یابی منابع باعث رگولیشن نمی شود. بلکه موضوعاتی مثل حقوق کاربران و رقابت به آن افزوده می شود.» 

او با بیان این که مجوزدهی قدیمی ترین روش رگولاتوري است می گوید هم چنان تنها ابزار ما در این حوزه، مجوزدهی است و یاد

 
نگرفته ایم با مشوق، جریمه و مفاهیم جدیدتر به رگولیشن بپردازیم. 

 
رگولاتور، مانع یا همراه؟ 

تاکسی هاي اینترنتی از بهترین نمونه هاي تقابل رگولاتور با استارتاپ ها هستند. جایی که نوآوري بسیار جلوتر از رگولاتور بوده و

 
همین موضوع باعث ایجاد چالش هاي زیادي شده است. 

 
رویداد چالش هاي رگولاتوري 

علاقه بند که بیشتر با اسنپ در اکوسیستم نوآوري شناخته شده در رابطه با سرعت بیشتر استارتاپ از قانون گذار گفت: «اصولا
استارتاپ ها به یک فضایی ورود می کنند که قبلا قانونی براي آن وجود نداشته یا براي کسب وکارهاي قدیمی بوده است. از همین

 
روي رگولاتور همیشه عقب تر از نوآوري است.» 

او با تاکید بر این که رگولاتوري همواره از استارتاپ ها عقب تر خواهد بود می گوید این موضوع فقط مختص ایران نیست و در همه

 
جاي دنیا شاهد آن هستیم. اما رگولاتور بایستی آینده نگري داشته و فضایی را ایجاد کند تا به رشد سریع استارتاپ ها کمک کند. 



 
اما شکوري مقدم عقیده دارد هدف رگولاتورها نه رشد بلکه کنترل استارتاپ ها است زیرا درك درستی از واقعیت ندارند. 

مدیرعامل صبا ایده در بخشی از سخنانش با گلایه از تفاوت برخورد با خودي و غیرخودي، به پلتفرم «همدم» اشاره کرد و گفت: «اگر
تا دیروز کسی به دنبال ساخت چنین پلتفرمی بود با او شدیدا برخورد می شد، اما امروز می بینیم خودشان از چنین پلتفرمی رونمایی

 
کرده و حتی مسئولان در مراسم رونمایی آن حاضر می شوند.» 

 
در ادامه مدیرعامل آسیاتک با بیان این که رگولاتوري ICT دیر در ایران شروع کرده است، اظهار داشت: 

«با بلوغی که در کسب وکارها رخ داده است، از رگولاتور می خواهیم تا به دنبال تنظیم گري و نظم دهندگی باشد. تنظیم گري بدین
معنا که تغییر تکنولوژي براساس شرایط مملکت، روش زندگی، شرایط حاکم بین کشورها و ... منطبق شود. رگولاتور با نظم دهندگی

 
درست نیز بایستی سهم بازار را تعیین کرده و با انحصارگرایی مقابله کند.» 

آیت حسینی نیز به بیان یکی از دغدغه هاي اکوسیستم استارتاپی اشاره کرده و می گوید در کنار عقب ماندن رگولاتوري، نامشخص
بودن طول عمر رگولیشن نیز ریسک هاي کار ما را زیاد کرده است زیرا امکان دارد امروز خود را با یک سري از مقررات تنظیم کنیم

 
اما فردا مجبور به کار دیگري شویم. 

شکوري در تایید این سخنان به بحث داینامیک شدن رگولیشن و شناوري قوانین اشاره کرد و معتقد است این موضوع باعث افزایش

 
ریسک فعالیت استارتاپ ها است. 

 
لزوم همگرایی و استقلال 

رئیس سازمان فناوري اطلاعات با اشاره به روندهاي جهانی با اهمیت در بحث رگولیشن می گوید دو ترند اصلی وجود دارد که آن ها
را نادیده می گیریم. ترند اول بحث همگرایی است و رگولیشن ICT و محتوا نبایست از همدیگر جدا باشند. ترند دوم نیز استقلال
نهاد تنظیم گر است که نباید وابسته به نهاد دولتی باشد. یعنی مشارکتی شده و تعداد صندلی هاي نمایندگان بخش خصوصی با

 
دولتی در رگولاتوري برابر باشد. 

او معتقد است اگر هدف ما توسعه و دسترسی آزاد است بایستی به این سمت حرکت کنیم: «به نظر می رسد صندلی سیاست گذار و

 
رگولاتور ما یکی است. یعنی رگولاتوري تبدیل به ابزار مشروعیت بخشی به سیاستی شده است که می خواهیم آن را وضع کنیم.» 

 
رویداد چالش هاي رگولاتوري 

 
ناظمی با تاکید بر این که بایستی از ظرفیت هاي قانونی استفاده شود تا میزان مشارکت افزایش یابد، به موضوع «ساترا» اشاره کرد: 

«قانونی درباره تعداد اعضاي ساترا وجود ندارد. این رگولاتوري براي حوزه رسانه هاي دیجیتال تعیین شده در حالی که وزارت

 
ارتباطات به جلسات آن راه داده نمی شود. این در حالی است که بایستی به سمتی حرکت کنیم که قانون، حاکم باشد.» 

او با اعتقاد بر این که اصالت افراد براي جهت گیري آینده استارتاپ ها مهم تر از نهادها است، می گوید نهادها در کشور ما قانونمند و
سابقه دار نیستند فلذا افراد مهم تر از نهادها می شوند. مثلا اگر قرار بود رگولاتوري خودروها به گاري چی ها داده شود، صنعت خودرو

 
هیچگاه پیشرفت نمی کرد. 



 
به دنبال مکانیزم «درهاي چرخان» 

 
در ادامه پنل، یوسفی زاده پیشنهادي را براي دولت بعدي مطرح کرد که به اعتقاد وي چاره تمامی مشکلات خواهد بود: 

«هر زمان که دولت بتواند ساز و کاري بیندیشد تا مدیران بخش خصوصی حاضر شوند در جایگاه هاي دولتی به کار گرفته شوند همه
چیز حل می شود. یعنی افرادي که در بخش خصوصی تجربه کسب کرده، قدرت ریسک و تعاملش شکل گرفته با ساز و کاري

 
مشخص در جایگاه دولتی قرار گیرد، می تواند تحول ایجاد کند.» 

 
رویداد چالش هاي رگولاتوري 

این پیشنهاد با استقبال تمامی اعضاي پنل رو به رو شد. ناظمی در تکمیل این موضوع به «درهاي چرخان» اشاره کرده و می گوید
کشوري می تواند از بخش خصوصی فهم داشته باشد که مکانیزم هاي درهاي چرخان در آن وجود داشته باشد. یعنی چگونه و با چه

 
مکانیزمی فرد می تواند از بخش خصوصی در یک جایگاه دولتی قرار گیرد و با چه سازوکاري می تواند به شرکت خود بازگردد. 

 
انتظارات کاذب استارتاپ ها 

به گفته مدیرعامل و بنیان گذار نشانه، بسیاري از مواقع افراد فعال در اکوسیستم کارآفرینی و نوآوري، شناخت دقیقی از رگولاتوري و

 
قوانین ندارند و این باعث شکل گیري انتظارات کاذب در افراد می شود. 

 
رویداد چالش هاي رگولاتوري 

اما چه زمانی براي شناخت و ارتباط با رگولاتور مناسب تر است؟ مدیرعامل صبا ایده در پاسخ به این سوال می گوید استارتاپ ها باید
به وقتش با رگولاتور تعامل کنند. اگر این اتفاق در ابتداي مسیر رخ دهد با توجه به این که درکی از ماجرا وجود ندارد باعث مانع

 
تراشی هاي رگولاتور می شود. 

مدیرعامل لیان کپیتال نیز با بیان این که استارتاپ ها بایستی دغدغه حاکمیت را بشناسند و به آن توجه کنند، اعتقاد دارد همین

 
مهم باعث شده تا اکوسیستم تاکسی هاي اینترنتی در حوزه رگولاتوري خود موفق عمل کنند. 

او تاکید دارد استارتاپ ها بایستی سریع رشد کرده تا بازي را از دست نهاد مقابل گرفته و در زمان مناسب با رگولاتور وارد تعامل

 
شوند. 

 
مدیرعامل آسیاتک نیز معتقد است بین توسعه یافتن و برقراري ارتباط با رگولاتور نیاز به تعادل است: 

«هنگامی که تکنولوژي جدیدي می آید و ایده تازه اي خلق می شود که خطراتی به دنبال دارد بایستی براي رگولاتور فرهنگ سازي

 
کرد. با تعامل و آگاه سازي نهادي که بالاي سر این ماجرا است می توان اعتمادسازي کرده و در مسیر خود به خوبی پیش رفت.» 

رئیس سازمان فناوري اطلاعات در این رابطه به بحث تعامل استارتاپ ها با یکدیگر اشاره کرده و با مثال زدن اجباري شدن اي نماد

 
می گوید اگر فین تک ها در حال حاضر کوچک هستند باید به انجمن فین تک کمک کنند تا همه چیز صرفا به اعتراض ختم نشود. 



 
رویداد چالش هاي رگولاتوري 

ناظمی همچنین به نامه نگاري با بانک مرکزي در این رابطه اشاره کرده و گفت: «دغدغه هایشان را قبول داریم ولی این راه حل

 
نیست که هر کسب و کار خانگی نیازمند اي نماد باشد. باید یک راه بهتر با کمک پژوهشگران و مطالعات حقوقی پیدا کرد.» 

او معتقد است فقدان بخش هاي پژوهشی و حقوقی در اکوسیستم استارتاپی ما حس می شود. بخش هایی که می توانند به استارتاپ

 
ها براي حرف زدن با حاکمیت و پیشنهاد بخشنامه هاي مالیاتی، بیمه اي و ... کمک کنند. 

 
مهم ترین انتظار اکوسیستم از دولت آینده 

بخش پایانی این نشست تخصصی به مهم ترین انتظار اکوسیستم استارتاپی از دولت آینده و ارائه پیشنهادي عملیاتی براي تسهیل

 
فضاي کسب وکارها اختصاص داشت. 

 
علاقه بند از دولت آینده خواست تا به اهمیت استارتاپ ها براي اقتصاد توجه شود: 

«شرکت هایی که برمبناي تکنولوژي و با سرعت رشد می کنند، محرك اقتصاد ما هستند و باعث ایجاد شغل می شوند. از همین روي
بایستی ساز و کار حمایتی براي شان فراهم شود. در دولت گذشته ساختار حمایتی از استارتاپ ها وجود داشت و تا جاي ممکن کمک

 
کننده بود. امیدواریم دولت آینده نیز این دیدگاه را داشته باشد و از تجارب استارتاپ ها استفاده کند.» 

او با بیان این که رگولیشن نیز باید گذاشته شود، اما نه رگولیشنی که به قیمت جان استارتاپ ها تمام شود، پیشنهاد داد تا نهادي به
عنوان رگولاتور اعظم تعریف شده تا روي کار رگولاتورهاي هر صنعت نظارت کند. همچنین به بخش خصوصی فضا داده شود تا نظرات

 
خود را بیان کند. 

یوسفی زاده نیز از دولت خواست با قدرت مذاکره اي خود، فاصله بین دولت و بخش خصوصی در ارتباطات را حل کند. همچنین به
بخش خصوصی که پاي کار بوده اعتماد کرده و از آن حمایت کند. همچنین پیشنهاد وي در رابطه با واگذاري تعرفه گذاري به نظام

 
صنفی بود تا توزیع مناسب سهم بازار به دقت انجام شود. 

 
رویداد چالش هاي رگولاتوري 

به گفته شکوري مقدم، عدم درك واقعیت مهم ترین مساله اي است که اکوسیستم از آن ضربه می خورد. از همین روي ابراز امیدواري

 
کرد تا دولت جدید درك روشن تري از واقعیت داشته باشد که این مهم بدون کمک گرفتن از بخش خصوصی ممکن نیست: 

«به نظرم دولت جدید خیلی از فضاي استارتاپی دور است که روي تصمیم گیري و سیاست گذاري آن ها تاثیر می گذارد. با توجه به
این که ما در این کشور کار کرده، انرژي، پتانسیل و تجربه زیست مشخصی داریم می توانیم به مسئولان کمک کنیم تا تصویر

 
مشخص و واضح تري از فضا داشته باشند.» 

 
سرمایه اجتماعی، تنها راه موفقیت 

ناظمی اما مشکلات بخش خصوصی با دولت را ناشی از سابقه چپ گرایانه روشن فکري در ایران می داند که تصور می کنند بخش

 
خصوصی تنها حافظ منافع فردي خویش است. 



او با ابراز تاسف از این که ما واقعیت را کنار گذاشتیم و در عالم تخیلات خود زندگی می کنیم، به سه دغدغه بزرگ دولت آینده اشاره
کرد و گفت: «دولت بعدي پولی در خزانه ندارد و روابط خارجی آن نیز با مشکلاتی همراه است. تنها راه حلی که براي موفقیت باقی

 
می ماند سرمایه اجتماعی است که اگر به آن اهمیت ندهد، قطعا شکست خواهد خورد.» 

رئیس سازمان فناوري اطلاعات معتقد است دغدغه هاي بخش خصوصی از جنس دغدغه هاي اصلی جامعه است و دولت با مشارکت

 
دادن این بخش می تواند به راه حل هاي خوبی برسد. 

 
رویداد چالش هاي رگولاتوري 

او در پاسخ به این سوال که دولت آینده در حوزه رگولاتوري چه اقداماتی انجام دهد، اظهار داشت: « رگولاتور مجزاي IT به وجود
نیاورند که بزرگترین کلاهی است که می توانند بر سر جامعه IT بگذارند. همچنین در جهت همگرایی رگولاتورها حرکت کرده و از
ابزارهاي نوین بهره گیرند. بخش خصوصی بایستی محوریت ماجرا باشد و به استراتژي سطح صفر که براي نوآوري ضروري است،

 
احترام بگذارند.» 

ناظمی در پایان ابراز امیدواري کرد تا پوست اندازي در میان مجریان دولتی رخ دهد و از افراد جدید بهره گرفته شود در غیر این

 
صورت و با آمدن افراد قدیمی نمی توان به آینده خوشبین بود. 

منبع: دیجیاتو



رویکرد جهادي و راهبردي معاونت امور حوزه ها الگویی ارزشمند براي

مدیران استانی است / بیانیه گام دوم انقلاب مسیر روشنی را براي بانوان

ترسیم کرده است

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/04/27

حوزه/مدیر حوزه علمیه خواهران خوزستان گفت: رویکرد جهادي و راهبردي معاونت امور حوزه ها الگویی ارزشمند براي
مدیران استانی است.

مدیر حوزه علمیه خواهران خوزستان در گفت وگوي تفصیلی با حوزه: رویکرد جهادي و راهبردي معاونت امور حوزه ها الگویی

 
ارزشمند براي مدیران استانی است / بیانیه گام دوم انقلاب مسیر روشنی را براي بانوان ترسیم کرده است 

حوزه/مدیر حوزه علمیه خواهران خوزستان گفت: رویکرد جهادي
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استانی است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري حوزه در سال 1375 مرکز
مدیریت حوزه هاي علمیه خواهران با مصوبه شوراي عالی حوزه
علمیه قم تشکیل شد و از آن زمان تاکنون آثار و ثمرات بی

 
شماري را داشته است. 

در همین زمینه پاي صحبت هاي حجت الاسلام عبدالأمیر رجب

 
پور مدیر حوزه علمیه خواهران استان خوزستان نشستیم که در ادامه می آید. 

 
ابتدا ضمن معرفی خودتان، در زمینۀ سوابق علمی و اجرایی که داشتید و هدف از پذیرش مدیریت استان توضیحاتی بفرمایید. 

بنده عبدالامیررجب پور هستم از سال 1375 ه. ش توفیق تشرف و تلمذ در حوزه هاي علمیه خوزستان را به دست آوردم خوشبختانه
در طول سال هاي تحصیلی در محضر اساتید و بزرگواران حوزه علمیه توانستیم شاگردي بکنیم در انتها هم بعد از گذراندن دوره هاي
مقدماتی و سطوح حوزه هاي علمیه به درس خارج فقه و اصول ملحق شویم در کنار تحصیلات حوزوي بنا به ضرورت ها و علاقه
مندي هایی که داشتیم در دانشگاه هم تحصیلاتی داشتیم که با توفیق الهی دوره آموزشی مقطع دکترا را هم پشت سر گذاشتیم و در
حال تدوین رساله علمیه خود هستیم اما در بعد اجرایی خب ما ازهمان ابتداي دوران تحصیل دعوت به همکاري شدیم شاید یک
اتفاق نادر بود که از همان زمانی که دوران مقدمات را می خواندیم از طرف مدیریت مدرسه دعوت به همکاري شدیم یعنی از سال 78
تا به الان در کنار مباحث علمی خود آنچه را به عنوان وظیفه براي خدمت به حوزه علمیه بر دوش ما گذاشته می شد را سعی می
کردیم به سرانجام برسانیم. در رده هاي مختلف اجرایی در حوزه علمیه و بعد از آن حضور در مدیریت استان، حوزه علمیه برادران
براي بنده افتخاري بود که در کنار آن هم اشتغال به مدیریت مدرسه علمیه هم از افتخاراتی است که خداوند متعال نصیب ما کرد. هم
زمان هم در مدارس علمیه و حوزه علمیه برادران توفیق تدریس را داشتیم و بعد از آن هم دعوتی که از جانب دانشگاه صورت گرفت
در بین دانشجوها هم انجام وظیفه داشتیم. خب شروع فعالیت هاي بنده در حوزه علمیه خواهران هم برمی گردد به اواخر سال 96 که



دعوتی صورت گرفت و بنده حقیر را قابل دانستند که در بخش مدیریت حوزه هاي علمیه خواهران استان بتوانیم انجام وظیفه کنیم و
به منظور و به هدف کمک و انجام رسالت و اینکه بتوانیم خدمتی داشته باشیم به حوزه هاي علمیه این مسئولیت را هم پذیرفتیم و
الحمدالله هم تا امروز که در خدمت شما هستیم این مسئولیت ادامه دارد و امیدواریم که خداوند متعال از همه ما به شکل شایسته اي

 
انجام این کارهاي قلیل را پذیرا باشد و ذخیره اي براي عقباي همه ما. 

 
به نظر شما ویژگی هاي مدیر موفق چیست و رمز موفقیت خودتان را در چه می بینید؟ 

عرضم به خدمت شما اینکه مدیر موفق چه ویژگی ها و چه شاخص هایی باید داشته باشد خب مفصل است. کارشناسان و صاحب
نظران عوامل مختلفی براي ارزیابی از یک مدیر موفق مطرح کرده اند اما اگر بخواهیم خلاصه و جمع وجور به این سؤال پاسخ بدهیم
به نظر می رسد مدیر موفق مدیري است که در مجموعه اي که خدمت می کند بتواند نیرودهنده، هدایت کننده، پیش رونده و جهت
دهنده باشد یعنی بتواند مجموعه را به پیشرفت وادار کند و تعیین کند که این مجموعه در شرایط فعلی در کجا قرار دارد و باید به
کجا برسد. هرکدام از این عناصري که عرض شد یک فرایندي را ایجاد می کند که منتج به این می شود که مجموعه نیرومندانه
هدایت می شود. مدیر موفق به نظر من آن مدیري است که بتواند این عناصر را به خوبی در اختیار بگیرد و در خدمت مجموعه قرار
دهد اما اینکه بخواهیم بدانیم موفقیت را رمزش چه بوده اولاً اینکه موفقیتی نیست و "ما توفیقی الا باالله". اگر هم توفیقی حاصل شد
لطف و عنایت خداوند متعال است به نظر بنده یکی از چیزهایی که می تواند انسان را موفق کند در زمینه مسئولیتی که به عهده دارد
این است که بتواند اولاً ظرفیت ها را خوب بشناسد دوماً از این ظرفیت ها به شکل مطلوبی استفاده کند. این ظرفیت ها طبیعتاً در
یک فضاي آرام همراه با همدلی و استفاده از عنصر بسیار مهم صبر می تواند موفقیت هایی را ایجاد کند به شکلی که مطلوب زمانه ما

 
هست. 

باتوجه به اینکه جنابعالی سابقه مدیریتی در حوزه برادران هم در پرونده کاري خود و سوابق اجرایی تان دارید بفرمایید مهم ترین

 
چالشی که در روند مدیریتی بانوان وجود دارد چیست؟ 

به هرحال جنسیت خیلی نقش تعیین کننده اي دارد در انجام رسالت ها و کارها و خدماتی که می خواهیم داشته باشیم. به شکل
مقایسه اي هم نخواهیم بحثی داشته باشیم اما آن چیزي که درهرحال این مدت به عنوان یک چالش براي ما بوده و این را یک قدري
مجموعه حوزه علمیه خواهران دارد درك می کند، این است که حمایت لازم از جانب بزرگان و تصمیم گیرندگان و صاحب نظران از
حوزه علمیه خواهران دیده نمی شود. خب مقام معظم رهبري (مدظله العالی) نسبت به ظرفیت و ضرورت بانوان حوزه علمیه خواهران
مرتباً تأکیداتی داشتند و فرمایشاتی دارند لکن وقتی می آییم در سطوح پایین تر و مسئله را کنکاش می کنیم، می بینیم که یا آن
حمایت لازم اتفاق نیفتاده یا آن باور لازمه، هنوز در بین بزرگواران وجود ندارد. خب طبیعتاً وقتی باوري نباشد نتیجه کار این می شود
که در عرصه هاي مختلف تصمیم گیري ممکن است ظرفیت بانوان ما که در حوزه هاي علمیه هستند نادیده گرفته بشود و نهادها و
سازمان هاي دیگري بیایند براي امر بانوان تولیت را برعهده بگیرند و این یک چالش است. حقیقتاً یک مقداري هم مورد نقد بعضی از
نخبگان و اساتید حوزه علمیه خواهران قرارگرفته است که چرا نگاه ها بالسویه بین حوزه خواهران و برادران تقسیم نمی شود و این
ظرفیت ها مورد غفلت قرار می گیرند که از قضا همین مورد غفلت قرارگرفتن و یا نادیده گرفتن، باعث آسیب هاي جدي براي ما شده
است. در امور بانوان که امروزه در جامعه شاهد و ناظر این آسیب ها هستیم امیدواریم به هرحال این بزرگان تصمیم گیرنده در این
بخش هم یک تجدید نظري داشته باشند و حوزه علمیه خواهران را تقویت کنند تا اینکه خواهران ما بتوانند بهتر بیشتر از گذشته

 
رسالت خودشان را در جامعه به سرانجام برسانند. 

باتوجه به اینکه خواهران امروزه در قسمت هاي مختلف در اجتماع نقش و حضور فعال دارند بفرمایید که مهم ترین وظیفه حوزه

 
علمیه خواهران در عصر امروز و شرایط کنونی چیست؟ 



ما در یک جامعه اسلامی هستیم در یک حکومت اسلامی و با اعتقاد بر اینکه در رأس این حکومت اسلامی باید یک ولی فقیهی باشد
که داراي شرایط لازم باشد در جامعه اسلامی که ولی فقیه بر آن حکومت می کند طبیعتاً همه نهادها و سازمان ها باید نگاهشان به
اشارات و فرمان ها رهبر این جامعه باشد. به نظرمی رسد در زمانه حاضر نقشه راهی را که ما تحت عنوان بیانیه گام دوم انقلاب از
طرف مقام معظم رهبري به دستمان رسیده، این می تواند مسیر را برایمان خیلی روشن کند وبر همین اساس ما نیازها و ضرورت
هاي زمانه را بعد ازآنکه شناختیم وبا استفاده از بیانیه گام دوم باید سعی کنیم متغیرهاي زمینه ساز و یا متغیرهاي بازدارنده در
خصوص بیانیه گام دوم را شناسایی کنیم و اولویت گذاري کنیم و بر همان اساس برنامه هاي کلان خودمان را پی ریزي کنیم و از آن
طرف هم باز آنچه که از توصیه هاي بزرگان برداشت می شود و در گفتگوها و مذاکرات ردوبدل می شود به نظرمی رسد که زمانه
امروز ما اقتضا دارد که حوزه هاي علمیه ما از اینکه یک مرکز آموزشی یا پژوهشی صرف باشند یک تغییر وضعیتی بدهند و بر اساس
فرمایشات حضرت آقا بتوانند هر حوزه علمیه اي یک قرارگاه فرهنگی باشد براي انجام رسالت ها و برنامه هاي انقلابی خودش. اگر این
دو مقوله را موردتوجه قرار دهیم به نظرمی رسد حوزه علمیه خواهران بتواند در شرایط کنونی و امروزي بهتر از گذشته نقش آفرینی

 
کند. 

باتوجه به اینکه جنابعالی قبل از اینکه تصدي جایگاه مدیریت استان را داشته باشید، با حوزه هاي علمیه خواهران چه در عرصه
تدریس و چه در عرصه هیئت امناء همکاري هایی را داشته اید، عملکرد مدیریت حوزه هاي علمیه خواهران را با تغییر مدیریت چگونه

 
ارزیابی می کنید؟ افق آینده را چگونه می بینید؟ 

عارضم به محضرتان که مدیریت هاي گذشته عزیزانی که از مؤسسین حوزه علمیه خواهران بودند بنیان گذاران حوزه علمیه خواهران
بودند هرکدام به نوبه خودشان تأثیرات زیادي داشتند درروند تحول حوزه هاي علمیه خواهران و جا دارد که درود بفرستیم به روح
مرحوم حضرت آیت االله شرعی که بنیان حوزه هاي علمیه خواهران را در کشور پی ریزي کردند و بعد از آن مدیریت هاي دیگري که
آمدند و کار را به دست گرفتند. الحمدالله هرکدام کارنامه موفقی داشتند منت هاي مراتب در زمانه اي که الان ما داریم کار را می
بینیم و مشاهده می کنیم خوشبختانه آنچه که در سطح ستاد دارد اتفاق می افتد یک تحول نوین در سطح حوزه هاي علمیه است و
از همه مهم تر این است که حوزه هاي علمیه امروز توانسته اند بعد از مدت ها و براي اولین بار چشم اندازي براي فعالیت هاي
خودشان داشته باشند و در کوتاه مدت و میان مدت و بلندمدت بر اساس راهبردهایی که براي خودش تعریف کرده است بتواند یک
برنامه ریزي منسجم و روبه جلو داشته باشد. به نظر من این یک اتفاق بسیار مهم است که در سطح حوزه هاي علمیه خواهران تمامی
عوامل و افراد تأثیرگذار در این نقش داشته باشند و این جاي امیدواري دارد یک مجموعه اگر برنامه نداشته باشد و بر اساس برنامه و
نقشه راه حرکت نکند طبیعتاً یا دچار روزمرگی می شود و یا دچار این می شود که اولویت ها را خوب نمی تواند شناسایی کند. بر
همین اساس می توانیم یکی از مهم ترین ویژگی هاي حال حاضر مدیریت حوزه هاي علمیه خواهران را ایجاد یک چشم انداز براي
حوزه هاي علمیه خواهران بدانیم و به شکل طبیعی هم اگر این برنامه وجود داشته باشد افقی که پیش روي حوزه هاي علمیه هست

 
یک افق روشن تر و درخشان تر از گذشته خواهد بود ان شاءاالله. 

 
چند نمونه از راهبردها و برنامه هاي دوره جدید مدیریت که براي شما ارزشمند است نام ببرید. 

برنامه هاي دوره جدید مدیریت که ما در زمانه آن خدمت می کنیم، بحمداالله در حال تکامل هستند. مرتب مطالب جدیدي به سمع و
نظر دست اندرکاران می رسد و همه اش در نوع خودش ارزشمند است اما اگر بخواهیم به شکل شاخص به بعضی از آنها اشاره کنیم آن
چیزي که براي حقیر مقداري مقبول و رضایت بخش بود و راهبردهاي ما بایست منتهی بشود به اینکه حوزه هاي علمیه خواهران یک
مرجعیت رسمی پیدا بکند در عرصه هاي مختلف. چه پژوهشی چه آموزشی چه فرهنگی و تبلیغی در حوزه بانوان این خیلی ارزشمند
است و ما اگر بتوانیم ان شاءاالله به این دست پیدا کنیم این یکی از دستاوردهاي مهمی است که در دوره جدید مدیریت به آن رسیده



ایم، اینکه حوزه هاي علمیه بتوانند در تولید و توسعه دانش توانمند باشند و بتوانند خودشان را در بینش و گرایش هاي دینی رشد
دهند؛ حالا چه به شکل فردي یا خانوادگی و یا اجتماعی. این توانمندي در تولید و توسعه دانش جزء برنامه هایی است که مرتباً ما را
متذکر به آن مسئله می شوند و دستورمی دهند که در این زمینه ها برنامه هاي خودمان را پیش ببریم و جالب هم این است که
تمامی این راهبردها و برنامه ها حول محور مدرسه محوري است و تاکید بر این است که کسانی که در میدان دارند عملیات می کنند
به شکل مستقیم در کف میدان و جامعه دارند کار می کنند همان طلبه ها و مدارس علمیه ما هستند و آنها هیچ وقت نباید مورد

 
غفلت قرار گیرند و آنها به عنوان پرچم دارو بیرق دار این طرح ان شاءاالله بتوانند تقویت بشوند و رسالت هاي خودشان را پیش ببرند. 

 
حوزه انقلابی به نظر شما چه تعریف و شاخص هایی دارد؟ 

حوزه انقلابی را ما حوزه اي می دانیم که هم مسئولیت پذیر باشد یعنی در واقع آگاه به مسئولیت خودش باشد و مسئولیت را هم
بپذیرد در کنار آن تکلیف محوري را در برنامه هاي خودش داشته باشد ولایت پذیربودن و استکبارستیز بودن هم از آن در واقع عناصر
تشکیل دهنده حوزه انقلابی است. حوزه همیشه به دنبال این هست که در جامعه خودش تحول آفرین باشد و در جامعه خودش مؤثر
واقع بشود و این نباشد که انحرافی در دیدگاه هاي خودش در اصول خودش ایجاد بشود. درنتیجه حوزه علمیه اي را می توانیم ما
حوزه انقلابی از آن یاد کنیم که بتواند در مسیر فعلیت بخشی به مطالبات امامین انقلاب گام بردارد یعنی نگاهش به فرمان ها ولی
فقیه خودش باشد و با آنچه که فرمان ها رهبري است بتواند مسئولیت خود را بشناسد و براي این مسئولیت برنامه داشته باشد و
تکلیف خودش را براي آن مسئولیت بتواند به نحو شایسته اي انجام بدهد و هیچگاه نسبت به بصیرت خودش غافل نباشد و
استکبارستیزي هم که طبیعتاً از شاخصه هاي ذاتی یک حوزه انقلابی است این را هم همیشه در دستور کار خودش داشته باشد اگر
چنین اتفاقی افتاد و توانستیم گوشه اي از آن مطالبات و توقعاتی که بنیان گذار جمهوري اسلامی حضرت امام راحل (اعلی االله مقامه
الشریف) و یا نایب برحقش مقام معظم رهبري داشته باشند بتوانیم گوشه اي از آن مسئولیت ها را خوب بشناسیم و آن مسئولیت ها

 
را خوب در راه تحققش گام برداریم به نظر می رسد آن وقت است که مامی توانیم حوزه خودمان را حوزه انقلابی نام ببریم ان شاءاالله. 

 
راهکارهاي شما جهت جذب طلاب ناظر به انتظارات نظام اسلامی چیست؟ 

حوزه علمیه یک نهادي است که در جهت تولید سرمایه هایی اجتماعی تلاش می کند یعنی حوزه علمیه به دنبال این است که بتواند
سرمایه هاي اجتماعی خودش را در جامعه گسترش بدهد و تقویت کند البته ممکن است نهادهاي دیگري هم باشند که بتوانند تولید
سرمایه اجتماعی بکنند اما نه با رویکرد و رسالت هاي حوزه علمی. نهادهاي تربیتی هستند نهادهاي آموزشی هستند نهادهاي فرهنگی
هستند که در راستاي اهداف نظام مقدس جمهوري اسلامی حرکت می کنند و برنامه هایشان بر همان راستاست پهلوگیري حوزه
علمیه خواهران با این نهادها در جهت تکامل بخشی به کاري که آن نهادها در ابتدا شروع کرده اند می تواند بسیار مؤثر باشد براي
اینکه ما بتوانیم طلابی را جذب کنیم از مجموعه هایی که ابتدا ریشه در انقلاب دارند و تفکر انقلابی بر اصول و سیاست هاي آنها
حاکم است مثل بسیج و آن برنامه هاي تربیتی و فرهنگی در رأس کارهاي آنها قرار دارد ما بتوانیم نیروهایی را که آنها توانستند جذب
کنند و مقداري پرورش بدهند را ارتقاء ببخشیم حالا بیاوریم در حوزه علمیه و آنها را به تکامل برسانیم و تعمیق بخشی به معارفی که
در نهادهاي قبلی به دست آوردند در دستور کار ما قرار بگیرد و بعد از آن تعریف مأموریت بر اساس رسالت ها و آن هویت صنفی
خودمان اگر توانستیم رقم بزنیم. به نظرم می رسد که توانستیم در جهت جذب طلابی که متوقع است از این نظام اسلامی قدم

 
برداشته ایم ان شاءاالله. 

 
براي رشد علمی و عملی حوزه هاي علمیه خواهران جنابعالی چه راه هایی را پیشنهاد می دهید؟ 

حوزه ها داراي یک قیدي است که این قید گاهی اوقات مورد غفلت قرار می گیرد یعنی حوزه علمیه این علمیه بودنش جزء مقومات



ذاتی مدارس علمیه ما هست لذا گاهی اوقات این مورد غفلت قرار می گیرد بر اساس کثرت استعمال مثل آن جایی که مدینه النبی بر
اثر کثرت استعمال تبدیل شد به یک مدینه و ما آن را الان می گوییم مدینه و حال آنکه مدینه النبی (ص) بود حوزه هم نباید جوري
بشود که با قید علمیه بودنش فراموش بشود بر اثر کثرت استعمال؛ لذا ما در حوزه هاي علمیه بر اساس رسالت هاي اصلی خودمان که
همان رسالت انبیاء هست "العلماء ورثه الانبیاء " کاري که در دستور کار انبیاء بوده است "یزکیهم و یعلمهم الکتاب و الحکمه " است
که در بعضی از عبارت ها از بزرگان شنیده ایم که تزکیه مقدم است بر تعلیم پس هم در بعد علمی و هم در بعد عملی باید توأمان کار
خودمان را پیش ببریم و برنامه داشته باشیم و هر دو جهت با هم رشد کنند و از آن برنامه هاي تهذیبی و اخلاقی خودمان فاصله
نگیریم روي این جهت پاسخی که من خدمت شما بزرگوار عرض می کنم این است که براي رشد علمی طبیعتاً ایجاد و تقویت حلقه
هاي مختلف علمی بسیار مؤثر است و اگر بتوانیم برنامه اي را که امروز در ستاد شاهدش هستیم و دارد کار می شود توسعه بدهیم
یک مقداري مؤثر است آن مسئله توسعه مباحث آموزشی پژوهش محور این در بالابردن توان علمی حوزه هاي علمیه بسیار، بسیار
مؤثر است طلبه هایی که در عین اینکه دارند تحصیل می کنند امر پژوهش را هم فرامی گیرند و آشنا می شوند با منابع اصیل علمی
خودمان و این یک خطر براي حوزه هاي علمیه است که متأسفانه یک مقدار از متون اصلی خودش دارد فاصله می گیرد و دارد تلاش
می شود کتاب ها آسان تر و روان تر باشد. این یک زنگ خطري است براي حوزه علمیه اینکه کتاب هاي ساده و روان و شکسته شده
علمی را بیاییم در سطح حوزه علمی خودمان ترویج بدهیم و شاهد این باشیم که طلبه ما در دوران پایان تحصیلات خودش با بسیاري
از منابع اصیل و دسته اول ما یا ناآشنا باشد یا اگر بخواهد آنها را به دست بگیرد نمی تواند از آنها استفاده بکند و برایش یک مقداري
مشکل خواهد بود. روي این جهت اگر آن توسعه مباحث آموزشی پژوهش محور را هم در دستور کار داشته باشیم این ها در کنار آن
حلقه هاي علمی می تواند مؤثر باشد براي رشد علمی. براي رشد علمی خودمان به نظر من توجه و تقویت هرچه بیشتر نسبت به
هویت صنفی اگر این اتفاق بیفتد و انگیزه هاي ما دائماً پابرجا باشد براي طلبگی خودمان و آن هویت صنفی خودمان را بتوانیم از آن
صیانت بکنیم و بلکه تقویت بکنیم به نظر من شاهد یک حوزه بالنده اي خواهیم بود که در هر دو جهت توانسته ماهیت خودش را به

 
نحو احسن پیش ببرد و به سرانجام برساند. 

به نظر جنابعالی، مهم ترین برنامه ها، اقدامات و دستاوردهاي معاونت امور حوزه ها در راستاي بهبود عملکرد در دوره جدید مدیریت

 
کدام است؟ 

بله من همین جا جا دارد که یک تشکر خاص و ویژه اي داشته باشم از عزیزانمان در معاونت امور حوزه ها و یک خداقوتی به آنها
عرض کنیم که الحمدالله در طول اجراي برنامه هاي مختلفی که در مدیریت جدید هست با رویکردهاي جدیدي که حاکم شده
توانسته اند پیگیري مباحث باشند حجم کار و مأموریت بسیار سنگین و گسترده هست اما بااین حال توانسته اند وظایف خود را پیش
ببرند خداقوت عرض می کنیم و تشکر می کنیم از زحمات آنها. خب برنامه ها و اقدامات مختلفی داشتند به نظر من یکی از برنامه
هایی که به وضوح ما در کارهاي روتین مجموعه معاونت امور حوزه ها می بینیم مسئله ارتقاي منابع انسانی هست. دوره هاي مختلفی
که الان دارد برگزارمی شود و سعی می شود که تمامی رده هایی که در حوزه علمیه مسئولیت دارند، به نوعی ارتقاء پیدا کنند
مجموعه اي، مجموعۀ موفق است که بتواند نیروهاي خودش را بروز و توانمند کند، مهارت هاي آنها را افزایش بدهد که بنده شاهد
هستم که الحمدالله در برنامه هاي متعدد و مختلفی بزرگواران در این زمینه تلاش داشته اند. الحمدالله آثار و برکاتش را هم داریم می
بینیم. یکی دیگر از کارهایی که در معاونت امور حوزه ها انجام شد که به نظرم باز پسندیده است با حفظ شروط و شرایط خودش،
تنفیذ مسئولیت ها به بانوان هست؛ یعنی در بسیاري از مأموریت ها و مسئولیت ها کار را به بانوان واسپاري و اعتماد کردند به
نیروهاي موجود در حوزه هاي علمیه و به این نتیجه رسیده اند که کار حوزه بانوان را بهترین کسی که می تواند انجام بدهد، خود
بانوان هستند و این اعتماد و این باور به بانوان و تنفیذ مسئولیت هاي مهم به بانوان، یکی از اقدامات خوب و بی بدیلی است که
صورت گرفته که البته عرض کردیم قاعدتاً باید شرایط و لوازم لازم براي این امر حتماً مدنظر باشد که حتماً عزیزان این کار را انجام

 
بدهند. 



از دیگر اقدامات و دستاوردهاي معاونت امور حوزه ها مشارکت فعال و مؤثر در برنامه ریزي و تنظیم چشم انداز حوزه هاي علمیه است
که این خودش یکی از افتخارات معاونت امور حوزه هاست که توانسته در این نقش فعال باشد، کار کند و ظرفیت هاي خودش را به
کارگیري کند تا بتواند در آن برنامه ریزي ها و تنظیم چشم انداز براي حوزه هاي علمیه مؤثر باشد و تبدیل ظرفیت هاي بالقوه در
حوزه به بالفعل و این تبدیل کردن بسیار مؤثر هست. ظرفیت هایی در حوزه هاي علمیه بوده اند که شاید مدت ها مورد غفلت قرار
گرفته اند و یا استفاده لازم از آنها برده نشد؛ مثل هیئت امناها و به ادله مختلفی کمتر به آن توجه شد. اما امروزه ما می بینیم که در
معاونت امور حوزه ها مصرانه از این ظرفیت دارد استفاده می شود در جهت تقویت آن دارد گام برمی دارد و برنامه ریزي می کند این
هم به نظرم جزء اقدامات و ازجمله اقدامات مؤثر معاونت امور حوزه هاست که البته منحصر در این موارد نیست، اما ما سعی کردیم به
بخشی و رئوس آنها اشاره کنیم هرچند که حاکمیت اصل شایسته سالاري هم جزء مواردي است که نباید فراموش بشود و بدون
تعارف در معاونت امور حوزه هاي علمیه سعی شده است که اگر تشخیصی صورت گرفت در دفاتر استانی و یا در جمع هیئت امنا
مبنی بر اینکه یک گزینه اي شایسته است و یا شایسته تراز دیگري است همیشه حمایت هاي خودشان را داشته اند و نسبت به

 
انتخاب و گزینش افراد شایسته هم در این بخش حمایت هاي لازم را داشته باشند. 

 
مهم ترین برنامه ها، اقدامات و دستاوردهاي برجسته در دوران مدیریت خود را بیان کنید؟ 

قبل از اینکه پاسخ بدهم از حسن ظن شما سپاسگزارم؛ هر اتفاقی افتاده است نتیجه تلاش وهمت همه همکاران ما در دفتر استان
مدیران مدارس مجموعه مؤسسین و هیئت امنا بوده و ما نقش کم رنگی در این زمینه داشته ایم اما من براي پاسخ به سؤال
حضرتعالی اشاره اي می کنم به بخشی از بیانیه گام دوم که حضرت آقا در بخشی از آن اشاره می فرماید که انقلاب اسلامی همچون
پدیده اي زنده وبا اراده همواره داراي انعطاف و آماده تصحیح خطاهاي خویش است اما تجدیدنظر پذیر و اهل انفعال نیست به نقدها
حساسیت مثبت نشان می دهد آن نعمت خدا و هشدار به صاحبان حرف هاي بی عمل می شمارد اما به هیچ بهانه اي از ارزش هایش
که بحمداالله با ایمان دینی مردم آمیخته است فاصله نمی گیرد. انقلاب اسلامی پس از نظام سازي به رکود و خموشی دچار نشده
ونمی شود و میان جوشش انقلابی و نظم سیاسی و اجتماعی تضاد و ناسازگاري نمی بیند بلکه از نظریه نظام انقلابی تا ابد دفاع می
کند. خب این فرمایش بسیار پرباري است از حضرت آقا در بیانیه گام دوم که به نظرمی آید اگر موفقیت هایی را کسب کرده ایم به
واسطه توجه به این بخش از فرمایشات حضرت آقاست که ما همواره سعی کردیم پویا باشیم با اراده اي قوي باشیم خطاهاي خودمان
را پذیرفته ایم و به هیچ عنوان از اصول خودمان کوتاه نیامدیم و پافشاري بر اصول اصلی خودمان داشتیم وسعی کردیم در عین اینکه
تغییراتی و تحولاتی را ایجاد کنیم نظام حوزه علمیه راهم در نظر بگیریم یعنی آن نظام انقلابی یعنی هم منسجم باشیم هم منظم
باشیم هم قانون مدار باشیم هم پایبند به اصول و سیاست هاي خودمان باشیم و درعین حال تحول آفرین باشیم انقلابی باشیم یعنی
نظام انقلابی این همان فرمایشی است که در دل بیانیه گام دوم انقلاب وجود دارد لذا ما سعی کردیم به این شکل باشیم با مشورت
گیري ها با همفکري هایی که با مجموعه خانواده حوزه علمیه خواهران داشتیم از همه ظرفیت هایش استفاده کنیم از اساتیدش از
نخبگانش از مؤسسینش از پیشکسوتانش از جوانانش استفاده بکنیم و به نظرمی رسد اگر موفقیتی به دست آمده حاصل یک همچون
نگاهی است و همیشه سعی کردیم اولویت محور باشیم اولویت ها را خوب شناسایی کنیم و بر اساس آن اولویت هاي لازم حرکت
کنیم شتاب زده عمل نکردیم وسعی کردیم با صبوري و ایثار و مجاهدت کارها را بهتر از گذشته پیش ببریم و آنچه که خود بنده می
توانم گواهی بدهم در آن این است که تلاش دارد می شود در جهت سوق دادن توجه ها به گزاره هاي آینده نگري تحول آفرینی و
تحول پذیري اگر می خواهیم حوزه اي پویا داشته باشیم و حوزه اي داشته باشیم که داراي حیات هست و به دنبال پیشرفت براي آن
حوزه هستیم ما ناچاریم که به این گزاره ها توجه کنیم و خوشبختانه در طول این مدت با راهنمایی هایی که از بزرگان خودمان و
مشورت هایی که از همکاران و اقشار مختلف حوزه علمیه خواهران داشتیم به این مهم دست پیدا کردیم و امیدواریم که در ادامه هم

 
با دعاي خیر بزرگواران در همین مسیر هم بیش از گذشته ثابت قدم و پایدارتر باشیم. 

 
نکته پایانی. 



خوشبختانه همه بزرگواران در جهات مختلف از بنده حقیر جلوتر هستند و بافاصله زیاد ما از آنها قرار داریم اما به نظر می رسد اگر
بخواهیم در پایان، تجربه اي را منتقل کنیم به نسل دیگري باید این را حتما عرض کنیم که هیچ انسان مؤمنی در هر رده اي
ازمسئولیتی بی نیاز ازتوجهات وتوسلات به ذوات مقدس اهل بیت (علیهم السلام) نیست وبعد ازتوکل به خداوند متعال توسل وتوجه
به صاحب عصر والزمان صاحب خانه حوزه هاي علمیه می تواند بسیارکارگشا باشدومی تواند التیامی باشد برآن خاطرات تلخی که
احیاناً وجود دارد ومشکلات وسختی ها را انسان می تواند بهترتحمل کند لذا به نظرمی رسد هرآنچه که ازموفقیت ها بدست آمده
است مدیون آن عنایات خاص آقاامام زمان هستیم وخداوندمتعال فرمود "فاذاعزمت فتوکل علی االله " توکل به خداوند متعال بسیار
اکسیر حیات بخشی است که باید حتمامورد توجه قراربگیرددرهمه کارها وبرنامه ها. بنظرم می رسدکه اگراین اموررامدنظربگیریم می
توانیم مجموعه اي راداشته باشیم که هم چابک باشد هم کارآمد باشد وهم حامی خوبی براي حوزه هاي علمیه وطلاب واساتید
ومدیران بزرگوارمان باشد لذاتمام تلاش ما براین است که حوزه مدیریت استانی بتواند درستاد استانی خودش این مسئله را ایجاد کند
پس بعنوان تجربه عرض می کنم هربزرگواري اگر می خواهد درکارش موفق تراز گذشته باشد باتوکل به خداوند متعال توسل به اهل
بیت (علیهم السلام) وکاري که می خواهد انجام بدهد سعی کند مجموعه خودش راچابک کند کارآمد کند وسعی کند به عنوان یک
پشتیبان براي حوزه هاي علمیه هروظیفه وهرکاري راکه از او برمی آید ومیتواند انجام بدهد رادریغ نکند اگراین اتفاق بیافتد به نظرمن
ماخاطرات تلخ راکمتر شاهد خواهیم بود وشاهد خاطرات شیرین خواهیم بود وهیچ چیزي شیرینتر از این نیست  که مابتوانیم دغدغه-
اي رامشکلاتی رادردي را از طلاب واساتید و مدیران محترم خودمان کاهش بدهیم واین بهترین هدیه اي است که خداوند متعال به

 
مابعنوان خدمتگزاران ارزانی می دارد. 

انتهاي پیام./



قیمت طلا، سکه و دلار یکشنبه 27 تیر + تغییرات

منبع: شما نیوزشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/04/27

قیمت طلا هر اونس در بازارهاي جهانی به یک هزار و 823 دلار است. قیمت سکه و قیمت طلا امروز یکشنبه 27 تیرماه
1400 به شرح جدول ذیل می باشد:

قیمت طلا هر اونس در بازارهاي جهانی به یک هزار و 823 دلار است. قیمت سکه و قیمت طلا امروز یکشنبه 27 تیرماه 1400

 
به شرح جدول ذیل می باشد: 

پایگاه خبري شمانیوز: قیمت طلا هر اونس در بازارهاي جهانی به
یک هزار و 823 دلار است. قیمت سکه و قیمت طلا امروز

 
یکشنبه 27 تیرماه 1400 به شرح جدول ذیل می باشد: 

نرخ سکه تمام بهار آزادي طرح جدید در بازار با قیمت ده میلیون
و 542 هزار تومان،سکه تمام بهار آزادي طرح قدیم به قیمت ده
میلیون و 401 هزار تومان، نیم سکه با قیمت پنج میلیون و 500

هزار تومان، ربع سکه با قیمت سه میلیون و 472 هزار تومان و سکه گرمی نیز با قیمت دو میلیون و 251 هزار تومان خرید و فروش

 
شد.(یکشنبه بیست و هفتم تیر هزار و چهارصد) 

همچنین قیمت هر اونس طلا در بازارهاي جهانی به یک هزار و 812 دلار، قیمت هر گرم طلاي 18 عیار به یک میلیون و 52 هزار

 
تومان و قیمت هر مثقال طلا به چهار میلیون و 562 هزار تومان رسید.(یکشنبه بیست و هفت تیر هزارو چهارصد) 

قیمت امروز طلا و سکه 27 تیر 1400

نرخ (تومان)محصول

10.542.000سکه تمام بهار آزادي طرح جدید

10.401.000سکه تمام بهار آزادي طرح قدیم

5.500.000نیم سکه بهار آزادي

3.472.000ربع سکه بهار آزادي

2.251.000سکه گرمی

1 هزار و 812 دلاراونس جهانی طلا

1.052.000طلاي 18 عیار

4.562.000مثقال طلا



 
آنچه دیگران می خوانند: 

 
- فال روزانه امروز شنبه 26 تیر 

 
- پیش بینی قیمت طلا فردا 23 تیرماه 

 
- اصغر فرهادي برنده جایزه جشنواره کن شد 

 
- تقدیر از بانک سینا به عنوان یاور اشتغال کمیته امداد امام خمینی(ره) 

 
آیا این خبر مفید بود؟ 100 

جهت مشاهده نظرات دیگران اینجا کلیک کنید قیمت طلا



تحلیلی از وضعیت معیشتی حقوق بگیران در مقابل تورم و کاهش ارزش ریال/

دولت به معیشت کارگران و بازنشستگان ضربه زد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/04/27

فصل اقتصاد - یک کارشناس اقتصادي معتقد است، در 16 سال اخیر سیاستهاي دولتها همواره تورم زا و موجب کاهش ارزش
پول ملی و منتهی به سخت تر شدن معیشت مردم به ویژه سبب کاهش درآمد قشر عظیمی از کارکنان، کارگران و

بازنشستگان شده است.

فصل اقتصاد - یک کارشناس اقتصادي معتقد است، در 16
سال اخیر سیاستهاي دولتها همواره تورم زا و موجب
کاهش ارزش پول ملی و منتهی به سخت تر شدن معیشت
مردم به ویژه سبب کاهش درآمد قشر عظیمی از کارکنان،

 
کارگران و بازنشستگان شده است. 

امین دلیري ، با اشاره به اینکه، دراغلب کشورها وقتی
مجبور به اعمال سیاستهاي تعدیل اقتصادي می شوند، دو سناریو پیش روي خود دارند، گفت: این کشورها یا باید دست به افزایش
حقوق کارکنان زده و حداقل برابر افزایش نرخ تورم قدرت خرید این قشر آسیب پذیر را حفظ نمایند. یا این قشر را در برابر آسیبهاي
ناشی از اثرات تعدیل اقتصادي و آثار زیانبار آن رها کرده و نسبت به پیامدهاي آن بی توجه باشند. در این صورت باید شاهد نارضایتی
و مقاومتهاي منفی این گروه دربرابر ارایه خدمات به مردم باشند. ضمن اینکه در سناریوي دوم زمینه فساد را در برابر ارایه خدمات به

 
مردم فراهم میکند، دامن زدن به اعتصابات و مناقشات صنفی هزینه مضاعفی است که بعضاً به دولتها به تحمیل می شود. 

وي ادامه داد، بهترین و مناسب ترین راه، افزایش حقوق این قشر آسیب پذیر است که در مقابل سیاستهاي تعدیل در کشورهایی که
مبادرت به انجام اصلاحات اقتصادي می زنند، باید انجام گردد تا از آثار سیاستهاي تعدیل که با افزایش نرخ تورم، کاهش ارزش پول

 
ملی و کاهش قدرت خرید، از فشار سیاستهاي تعدیل اقتصادي بر این قشر آسیب پذیر جامعه بکاهند. 

در 42 سال گذشته به ویژه در 16 سال اخیر سیاستهاي دولتها همواره تورم زا و موجب کاهش ارزش پول ملی و منتهی به سخت تر
شدن معیشت مردم به ویژه سبب کاهش درآمد قشر عظیمی از کارکنان، کارگران و بازنشستگان شده است. اگر به دقت مزد واقعی
دریافتی قشر حقوق بگیر را دراین دوره با توجه به شاخص هزینه زندگی و نرخ تورم اندازه گیري کنیم، مشاهده می شود، میزان
حقوق واقعی ( real wage) دریافتی هنوز با مزد اسمی (money wage ) پرداختی فاصله زیادي دارد. براساس ماده 150 قانون
برنامه توسعه و ماده 125 قانون مدیریت خدمات کشوري مصوب 1386و بند 24 قانون بودجه سال 1387 دولت موظف شده بود تا
حقوق شاغلین و بازنشستگان را به میزان نرخ تورم افزایش دهد و به این ترتیب در صورت افزایش حقوق کارکنان نسبت به نرخ تورم،

 
صرفاً قدرت خرید آنان نسبت به سال قبل حفظ خواهد شد. 

افزایش درآمدي که براي حقوق بگیران ثابت با این فرمول در نظر گرفته می شود کمتر به پس انداز خانوارها منتهی می گردد. ولی در
عمل دولتها هرساله نه تنها به مراتب کمتر از نرخ تورم، حقوق سالیانه کارکنان را برابر نرخ تورم افزایش داده، بلکه افزایشهاي سالیانه
حقوق کارکنان شاغل و بازنشستگان به مراتب کمتر از نرخ تورم بوده است. افزایش حقوق و مزایاي کارکنان دولت وکارگران و
همسانسازي حقوق بازنشستگان درسال 99 اقدام دیرهنگامی بوده که دولت براي جبران قسمتی از حقوق مکتسبه کارکنان که در



سالهاي گذشته از آن غفلت شده، در اجراي ماده 30 و ماده 12 قانون برنامه ششم به منظور افزایش قدرت خرید و ارتقاء سطح درآمد

 
کارکنان کشوري و لشکري و کارگران و بازنشستگان براي این طیف عظیم جامعه انجام داده است. 

به تبع آن بازنشستگان که ضربه پذیراز نظر کاهش درآمدي بر اثرافزایش نرخهاي تورم لجام گسیخته کاهش قدرت خرید در سالهاي
اخیر قرار گرفتند، استحاق بیشتري براي ترمیم حقوق خود داشتند و دولت دراقدام سال گذشته توانست، تا اندازه اي از بار فشار

 
هزینه سرسام آین قشر آسیب دیده بکاهد. 

این کارشناس اقتصادي معتقد است، اگر دولت لایحه اي براي دایمی کردن همسان سازي حقوق بازنشستگان به مجلس شوراي
اسلامی ارایه کرده ، نباید مورد نقد برخی ازنمایندگان مجلس شوراي اسلامی به دلیل تورم زایی بودن آن از در مخالفت وارد شوند.
زیرا در شرایط فعلی، بلایی که بر سر این قشر آسیب پذیر آمده، به طریق دیگر نمی توان جبران نمود. باید به خاطر بسپاریم، نخبگان
و کارکنان قبلی و فعلی کشور سرانجام این مسیر بازنشستگی را طی خواهند کرد. وقتی درآمدهاي ناشی از اضافه کار و پاداشهاي
موردي و... دیگر درآمدهاي خارج از حقوق و مزایاي ثابت قطع میشود، با تورم سرسام آور که قدرت خرید آنان را تا حد دوسوم کاهش

 
داده است، باید بدانیم چه مصیبتی براي امرار معاش خانواده هاي آنان به وجود خواهد آمد. 

جالب است بدانیم، بودجه سالیانه دولت که هرساله به اقتصاد کشور تزریق می شود، به نسبت تزیق پول از طریق بودجه و تولید
ناخالص ملی، به ترتیب فقط حدود 30 درصد و 6 درصد از طریق مالیات به خزانه برمی گردد. درحالی این ارقام در کشورهاي توسعه
یافته به ترتیب بالاي 80 درصد و 30 درصد است. این ارقام در ایران نشان می دهد باز توزیع درآمد در جامعه بسیار نامناسب است.
در صورت ادامه این روند، شکاف درآمدي بین غنی و فقیر هر ساله بیشتر خواهدشد. قشرهاي بادرآمدهاي متوسط و فقیر جامعه با
کاهش درآمدي بیشتري مواجه خواهندشد. فرصت طلبان و ثروتمندان بر ثروت خود بیشتر خواهند افزود، این پدیده شوم اقتصادي را
کمتر می توان در کشورهاي دنیا سراغ گرفت. افزایش چند درصدي مالیات سالیانه، هرگز نمی تواند جبران حداقل شش برابري
افزایش درآمدي طبقه برخوردار و مرفه جامعه را که در شرایط آشفتگی و به همریختگی اقتصاد حداقل در این سه چهار سال اخیر به
یمن تصمیمات مدیران ارشد اقتصادي و با بلایی که بر سر ارز و ارزش پول ملی آمد و سود حاصل از این آشفته بازار به جیب عده

 
قلیلی رفت، نباید با این افزایش ناچیز در آمدهاي مالیاتی مباهات کرد. 

باید متناسب با این افزایش درآمد، حداقل به همان نسبت درآمدهاي وصولی مالیاتی افزایش می یافت. از این بحث بگذریم، گفتنی ها
بسیار است. ولی مجال گفتگوي در این مبحث مهم در حال حاضر نیست. شاید مجالی دیگر فراهم شود به این مسأله مهم به پردازیم.
تقریباً وضعیت افزایش قیمت کالاها به ویژه در این دوسه سا ل اخیر به طریقی که این استاد محترم دانشگاه اشاره کردند، افزایش
یافته و حداقل سه الی شش برابر کالاها ي مصرفی مردم فقط در این مدت کوتاه افزایش قیمت داشته است. ولی رشد متوسط افزایش
حقوق کارکنان دولت درسال 99 حدود 45 درصد و درسال 1400 نیز این رشد 25 درصد و حد اکثر افزایش تا سقف دو و نیم میلیون
تومان بوده است. هنوز شکاف درآمدي زیادي وجود دارد که قدرت خرید حقوق بگیران ثابت نسبت به قدرت خرید سال پایه 95 که
شاخص کل نرخ تورم در اردیبهشت ماه 1400 به عدد 308 رسیده، تطبیق داده شود. اگر بخواهیم با زبان آمار این مصیبت را بازگو
کنیم، عمق فاجعه بیشتر خودش را نشان خواهد داد: طبق گزارش مرکز آمار ایران ، شاخص تورم ( 100= 1395 ) در اردیبهشت سال
1400 به عدد 308 بالغ شد. تورم نقطه به نقطه به 47 درصد ودرسال 99 به عدد 253 رسید. به این ترتیب تورم سالیانه درسال 99

 
بالغ بر 36 درصد شد. 

وي افزود، اگر نرخ تورم نقطه به نقطه گروه خوراکی را درنظر بگیریم ،نرخ تورم سالیانه بسیار بالا تراست. به عنوان مثال تورم نقطعه
اي کالاهاي ضروري مردم که به طور ماهیانه در سبد کالاهاي مصرفی خانوار با توجه به ضریب اهمیت نسبی آنها در هزینه خانوار،
بسیار بالا تر است. به عنوان نمونه، محاسبه نقطه به نقطه این کالاها که دراردیبهشت ماه 1400 نسبت به ماه مشابه سال گذشته به
شرح زیراست : خوراکی وآشامیدنی ها 62 درصد، گوشت قرمز و مرغ 73 درصد، ماهی 73 درصد، شیر وتخم مرغ 75 درصد، روغن
109 درصد، شکر و شیرینی جات 70 درصد،چاي وقهوه 78 درصد، دخانیات 47 درصد، پوشاك و کفش 55 درصد، اجاره 29 درصد،
حمل ونقل 47 درصد، تفریح و فرهنگ 57 درصد بوده است. مشاهده میشود شاخص تورم این کالا به مراتب بالاتر از شاخص کل تورم

 
سالیانه است. 

همانطور که قبلاً اشاره گردید، شاخص کل قیمت کالا وخدمات درسال 99 بالغ بر 254 بود وشاخص کل تورم نیز در سال 99 بالغ بر



36 درصد نسبت به سال 98 افزایش یافت. در حالی که تورم نقطه به نقطه در اردیبهشت 98 به میزان 52 درصد نسبت به ماه مشابه
سال گذشته رسید. این ارقام گویاي خیز تورم شتابان را نشان می دهد، با این شاخصهاي تورم بالا، هنوز حقوق از دست رفته کارکنان
جبران نشده است. که باعث سروصداي کردن عده اي را فراهم کرده است. آیا واقعاً مصیبتی که برقشر مزد بگیر بر اثر سیاتهاي
اقتصادي دولت وارد شده، این جماعت منتقد کجا بودند تا جلوي سیاستهاي تورم زاي دولت را بگیرند تا دولت مجبور پس از تأخیر

 
چندین ساله، شاهد حداقل افزایش و همسان سازي حقوق کارکنان دولت اعم از شاغلین و بازنشستگان باشند. 

معاون اسبق وزیر اقتصاد با ذکر یک نمونه تاریخی در خصوص برخی رویکردها در مواجهه با سیاستها گفت: سال گذشته در کمیسیون
تلفیق بودجه ارز تخصیصی براي کالاهاي اساسی را با نرخ تسعیر17 هزار وپانصد تومان افزایش داده بودند و دولت نیز نرخ تسعیر ارز
را حدود 11 و پانزده هزار تومان در لایحه بودجه 1400 منظور کرده بود، اگر دولت و نمایندگان مجلس شوراي اسلامی با هشدار این
دلسوزان، در لحظات آخر مراحل تصویب بودجه 1400، هوشیارانه عمل نکرده بودند، قیمت کالاهاي اساسی و ضروري درسال 1400
حداقل به میزان چهار برابر قیمت رسمی افزایش می یافت. تجربه نشان داده باز توزیع درآمدهایی که از طریق افزایش کالا و خدمات
دولتی به دست آمده و در طرح یارانه پرداخت سرانه 45 هزار تومان و افزایش سه برابري قیمت بنزین ودر طرح باز توزیع آن به اقشار

 
مختلف جامعه در نظر گرفته شده بود، هرگز نتوانست باعث افزایش سطح درآمدي قشر یارانه بگیرجامعه رافرهم نماید. 

چون افزایش نرخ تورم و کاهش مداوم ارزش پول ملی و افزایش مجدد کالا و خدمات دولت و نیز افزایش مستمر کالا و خدمات بخش
خصوصی ؛ آنچنان درآمد قشرهاي آسیب پذیر جامعه راکاهش داد، مصیبتی فراتر از اختصاص یارانه هاي نقدي که باعث کسري
بودجه و افزایش بیشتر حجم نقدینگی گردید، براي اقتصاد کشور فراهم نمود. تصمیمات اشتباه که نتیجه و اثرات نفی آن را در اقتصاد

 
و معیشت مردم به عینه دیدیم، درس بگیرم.  

وي در خاتمه با مطرح کردن چند توصیه مهم به رییس جمهور محترم منتخب مردم و تیم اقتصادي آن گفت: تاریخ اقدامات موفق و
ناموفق برنامه هاي اقتصادي دولتهاي مختلف در دوران بعد از پیروزي انقلاب اسلامی که بارها توسط صاحب نظران و اندیشمندان
بررسی وتحلیل شده، یکبار با دقت مرور کنید، تا زمان، که بعضاً غشاء کدر و مه آلود بر اتفاقات گذشته می کشد و نسیان در انسانها

 
تولید می کند، چراغ راه برنامه هاي آتی گردد، دیگر زمان آزمون وخطا نیست. 

2- تجربه توسعه اقتصادي کشورهاي موفق را که آنهم بارها نوشته شده و ارایه گردیده، به دقت مطالعه کنید و براساس مختصات و

 
امکانات و داشته هاي داخلی از الگوهاي موفق استفاده کنیم. 

3 – هرگز در شرایط بحرانی و رکودي و تورمی، از قواعد اقتصاد بازار که برخی از افکار اقتصاددانان را شیفته مکاتب اقتصاد سرمایه
داري و مکاتب اقتصادي دیگر شده اند، اجتناب شود. حال که رهبران این مکاتب در بحرانی و رکودي از اندیشه هاي خود عدول نموده
و دولتها را شایسته مداخله در مکانیزم بازار می دانند، باید شاگردان این مکاتب از آن پیروي کنند. مصداقهاي زیادي را می توان در

 
توصیه مداخله در شرایط بحران اقتصادي که جواز دخالت دولت را صادر کرده اند می توان در دوره هاي اخیر ذکر نمود. 

4- دریکسال اول شروع به کار دولت جدید هرگونه تغییرات افرایشی در نرخ ارز و قیمت کالا وخدمات دولتی که موجب تشدید تورم
می شود، اجتناب گردد. به عبارت دیگر سیاست تثبیت اقتصادي در سال اول شروع بکار دولت دنبال شود. درغیر اینصورت مهار تورم
و کنترل نقدینگی در شرایط شتاب نرخ تورم در چند سال اخیر غیر ممکن شده و مجدداً اقتصاد کشور در دام نقدینگی گرفتار خواهد

 
شد. 

5- کاهش هزینه هاي جاري دولت و کاهش کسري بودجه از یکطرف و افزایش درآمدهاي پایدار دولت از طریق اصلاح مالیات ستانی
که افزایش منابع مالیاتی و سایر منابع درآمدي ازطرف دیگر باید فوراً باید دردستور کارقرارگیرد. راههاي تأمین وجبران کسري بودجه

 
که آثار تورمی کمتري وبرافزایش نقدینگی کم اثر تر است، دنبال شود. 

6 - توجه به معیشت مردم و کاستن آلام قشر آسیب پذیر جامعه باید با اصلاح فرآیند واردات و نظام توزیع، کالاهاي اساسی وضروري
مردم باید با قیمت رسمی وپایه در دسترس مصرف کننده نهایی قرارگیرد. روش درست آن، واردات کالاهاي اساسی و ضروري با ارز
4200 تومانی صرفاً باید توسط دولت ( شرکت بازرگانی دولتی ) و توزیع آن از طریق فروشگاهاي بزرگ زنجیره اي که قابل کنترل
باشدو یا با کالا برگ الکترونیکی با فعال کردن سامانه هاي هوشمند از ابتداي ثبت شفارش، ورودکالا دربنادر وگمرك و قرار گرفتن
اطلاعات گردش کالا در سیستم توزیع تا مصرف کننده واقعی در دستور کار قرار گیرد. با توجه به فعال بودن سامانه هاي هوشمند ،



 
انجام آن کار سختی نیست. 

7 – رفع موانع تولید وکوتاه کردن فرآیندهاي زاید و مقررات مزاحم درراستاي راه اندازي واحد هاي تولیدي که با حداقل ظرفیت
اسمی درحال فعالیت هستند ورفع مشکل نقدینگی واحدهاي تولیدي که درراستاي تولید نیازمند تأمین ارز براي واردات مواد اولیه
بوده ودر تأمین گردش مالی دچار مشکل هستند، باید اقدام فوري انجام گیرد. ضمن اینکه با افزایش ظرفیتهاي تولیدي جدید از
طریق سرمایه گذاریهاي جدید، موجب افزایش توان تولید داخلی شده وبا افزایش نرخ اشتغال و تولید، موجبات رونق اقتصادي را

 
فراهم خواهد کرد. 

8 – کنترل نقدینگی از طریق نظارت بروامدهی بانکها به منظور اجتناب از خلق پول و پایه پولی. نقش بانک مرکزي در این امر مهم

 
بسیار تعیین کننده است. امید است دولت جدید باحسن تدبیر و عقلانیت، بسیاري از راههاي نرفته را به پایان رساند. 

انتهاي پیام/



ایجاد 1000 روستاي بدون بیکار با اجراي پویش «روستاي بابرکت»

منبع: پارس نیوزشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/04/27

به همت بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی فرمان امام تا پایان امسال 1000 روستاي کشور ، «روستاي بدون بیکار» خواهند
شد.صبح دیروز در مراسمی با حضور رئیس ستاد اجرایی فرمان امام و مدیران عامل بنیادهاي برکت ، احسان و گروه اقتصادي

تدبیر آیین پویش «روستاي بابرکت» در محل نمایشگاه دائمی ستاد اجرایی فرمان ...

 
 

ایجاد 1000 روستاي بدون بیکار با اجراي پویش «روستاي بابرکت»  به همت بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی فرمان امام تا
پایان امسال 1000 روستاي کشور ، «روستاي بدون بیکار» خواهند شد.صبح دیروز در مراسمی با حضور رئیس ستاد اجرایی فرمان
امام و مدیران عامل بنیادهاي برکت ، احسان و گروه اقتصادي تدبیر آیین پویش «روستاي بابرکت» در محل نمایشگاه دائمی ستاد

 
اجرایی فرمان امام در تهران برگزار شد 

به همت بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی فرمان امام تا پایان امسال 1000 روستاي کشور ، «روستاي بدون بیکار» خواهند شد.صبح
دیروز در مراسمی با حضور رئیس ستاد اجرایی فرمان امام و مدیران عامل بنیادهاي برکت ، احسان و گروه اقتصادي تدبیر آیین پویش
«روستاي بابرکت» در محل نمایشگاه دائمی ستاد اجرایی فرمان امام در تهران برگزار شد.رئیس ستاد اجرایی فرمان امام در این مراسم
با اشاره به سیاست گذاري این ستاد در حوزه ایجاد اشتغال گفت: در سال هاي اخیر توجه ویژه اي به بحث ایجاد اشتغال در مناطق
محروم و به ویژه در روستاها داشتیم و این موضوع جزء محوري ترین اقدامات ستاد است و از طریق طرح هاي مختلف و متنوع، قصد
داریم تا با احیاي روستاها ، مردم را تشویق کنیم از مناطق حاشیه اي کلانشهرها به روستاها مهاجرت معکوس کنند و زمینه ایجاد
اشتغال و مسکن و شرایط زندگی مناسب را براي آنان فراهم نماییم و از این طریق با افزایش تولید بتوانیم بخش زیادي از مشکلات
کشور را مرتفع کنیم.وي تأکید کرد: در سال جاري 5000 طرح را در این زمینه درنظر گرفتیم که اگر استقبال خوبی صورت بگیرد ،
آمادگی داریم این طرح ها را افزایش دهیم. محمد مخبر با اشاره به پویش«روستاي بابرکت» افزود: مراسم شکرانه ایجاد 100 روستاي
بدون بیکار و آغاز اجراي طرح هاي اشتغال زایی در 900 روستاي دیگر برگزار می شود که همه این طرح ها تا پایان سال 1400
اجرایی خواهند شد.وي خاطرنشان کرد: براي ایجاد 1000 روستاي بدون بیکار، درمجموع 6500 میلیارد تومان توسط ستاد اجرایی
فرمان امام سرمایه گذاري می شود که درنهایت منجر به ایجاد بیش از 150 هزار شغل در این روستاها خواهد شد.رئیس ستاد اجرایی
فرمان امام در بخش دیگري از سخنانش به برخی حواشی فضاي مجازي درخصوص تولید نخستین واکسن ایرانی کرونا اشاره کرد و
گفت: خط تولید واکسن کوو ایران برکت به هیچ وجه مشکلی ندارد و به صورت شبانه روزي درحال تولید واکسن است و شایعات
درخصوص کمبود مواد اولیه واکسن هم کاملا کذب و بی اساس است.مخبر افزود: درعرض یک ماه پس از صدور مجوز تزریق عمومی
واکسن از سوي وزارت بهداشت ، بیش از 3 میلیون دُز واکسن برکت را در خط اول شفافارمد تولید کردیم که این واکسن ها به صورت



هفتگی بعد از تست کنترل کیفیت درحال تحویل به وزارت بهداشت هستند.وي عنوان کرد: تا پایان این هفته نیز حدود 900 هزار دُز
دیگر از واکسن برکت را تحویل وزارت بهداشت خواهیم داد.رئیس ستاد اجرایی فرمان امام از آماده شدن خط دوم تولید واکسن در
کارخانه شفافارمد خبر داد و افزود: این خط در حال گذراندن تست هاي نهایی است و با راه اندازي آن از اوایل مرداد، هفته اي بیش
از 2میلیون دُز واکسن برکت تحویل وزارت بهداشت خواهیم داد.وي در ادامه گفت:همچنین خط سوم تولید واکسن نیز تا پایان
مردادماه راه اندازي می شود که می تواند هفته اي 6میلیون دُز واکسن تولید کند و همان طور که وعده دادیم تا پایان شهریورماه
حداقل 50 میلیون دُز واکسن کوو ایران برکت تولید خواهیم کرد.مدیرعامل بنیاد برکت نیز دیگر سخنران این مراسم بود. امیرحسین
مدنی در خصوص اقدامات بنیاد برکت در روستاها گفت: با راه اندازي پویش «به روستا برمی گردیم» استقبال بسیار خوبی ازسوي
مردم صورت گرفت و در عرض همین مدت کوتاه، بیش از 4500 درخواست در سامانه برکت به ثبت رسید.وي افزود: از این تعداد
براي 700 نفر شغل ایجاد شده و براي سایر درخواست ها نیز در حال شناسایی ، طراحی و اجراي طرح اشتغال زایی هستیم.مدنی
گریزي به پویش «روستاي بابرکت» زد و افزود: این طرح از سال گذشته در برخی روستاها آغازشده که تاکنون موفق شدیم با
شناسایی استعدادها و نیازهاي بومی و اجراي طرح هاي اشتغال زایی ، 100 روستاي بدون بیکار در کشور ایجاد کنیم که این رقم تا
پایان امسال حداقل به 1000 روستا در کل کشور خواهد رسید و قصد داریم به این عدد هم اکتفا نکنیم و تا جایی که بتوانیم به آن
بیفزاییم.مدیرعامل بنیاد برکت همچنین درخصوص نحوه ارتباط مردم با این بنیاد گفت: عموم مردم می توانند ازطریق دانلود
اپلیکیشن برکت و یا شماره گیري #8900 از تمامی طرح هاي بنیاد مطلع و در آن مشارکت نموده و به تفکیک استان و شهرستان و
روستا از طرح هاي اجراشده و میزان پیشرفت و موفقیت آن ها باخبر شده و به طور آنلاین آن ها را رصد نمایند.در این مراسم
همچنین از طریق ارتباط ویدئوکنفرانسی ، تعدادي از طرح هاي بنیاد برکت در روستاهاي 4 استان کشور به صورت نمادین با دستور

 
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام به بهره برداري رسیدند. 

منبع خبر : رسالت



بانوي فعال محیط زیست در گناوه بانی کاشت سه هزار اصله نهال شد

منبع: ایرناشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/04/27

گناوه - ایرنا - " مریم پورخدر " بانوي فعال زیست محیطی و دوستدار طبیعت در گناوه، گام هاي موثري در افزایش سرانه
فضاي سبز و ترویج و نهادینه کردن فرهنگ درخت و درخت کاري در شمال استان بوشهر برداشته است.

 گناوه - ایرنا - "" مریم پورخدر "" بانوي فعال زیست
محیطی و دوستدار طبیعت در گناوه، گام هاي موثري در افزایش سرانه فضاي سبز و ترویج و نهادینه کردن فرهنگ درخت و درخت

 
کاري در شمال استان بوشهر برداشته است. 

به گزارش ایرنا، این بانوي فعال و علاقه مند به طبیعت با همیاري و همکاري دوستداران محیط زیست شهرستان هاي گناوه و دیلم و

 
کمک خیرین از ابتداي امسال تاکنون سه هزار نهال مثمر در شمال استان بوشهر در قالب طرح جنگلانه کاشته است. 

مریم پور خدر به تشریح روند اهداف خود از کاشت نهال اشاره کرد و گفت: طرح افزایش سرانه فضاي سبز را در پنج استان بوشهر،
خوزستان، هرمزگان، سیستان و بلوچستان و کرمان با هدف توسعه فضاي سبز در همایش بانوان کارآفرین در استان فارس در سال 97
مطرح کردم و با توجه به علاقه مندي و با آگاهی از ارزشمند بودن کاشت درخت و با گذراندن دوره هاي مقدماتی، کشت و تکثیر،
پرورش نهال حرا، کنار، توت، انجیر، لیمو و نارنج، موفق به کاشت سه هزار نهال مثمر در سه ماه نخست امسال در محدوده جغرافیایی

 
بندرگناوه تا دیلم شدیم. 

کارشناس ارشد روان شناسی و فعال محیط زیست درباره توانمندسازي بانوان افزود: تصمیم گرفته بودیم که امسال یکهزارو 400 اصله
نهال در شمال استان بوشهر باتوجه به سال 1400 با همکاري دوستدران طبیعت غرس کنیم اما به علت استقبال و درخواست مردمی

 
به سه هزار اصله افزایش یافت. 

وي گفت: از مجموع سه هزار نهال کاشته شده 2 هزار و 200 اصله در گناوه و مابقی در شهرها و روستاهاي دیلم و امام حسن غرس

 
شده است. 



 
 

این فعال زیست محیطی افزود: انگیزه این کار ایجاد نشاط و اشتغال در بین بانوان با هدف افزایش سرانه فضاي سبز و سرسبزي شهر

 
گناوه و استان بوشهر است. 

وي بیان کرد: هدف دیگر که براي 10 سال آینده دنبال می کنم این است که در اسفندماه و فروردین، به جاي بوي بد فاضلاب در
سطح شهر، عطر بهار نارنج به مشام گردشگرانی که از اقصی نقاط کشور به این منطقه سفر می کنند برسد و استان بوشهر همچون

 
نگینی سبز زیبایی و سرسبزي خود را به رخ کره زمین بکشد. 

این فعال زیست محیطی ادامه داد: کاشت سه هزار اصله نهال در قالب طرح جنگلانه در گناوه و دیلم با غرس توت در روز طبیعت در
ساحل روستاي گردشگري چاهک با همکاري همیاران طبیعت و استادان انجمن حقوق دانشگاه پیام نور در 12 فروردین 1400 آغاز
شد و در ادامه در روزملی خلیج فارس در دهم اردیبهشت، یکهزارو 400 نهال مثمر در فاز اول بین بانوان گناوه اي براي کاشت توزیع

 
شد. 

وي تامین اعتبار نهال هاي کشت شده را توسط خیرین و دیگر دوستداران محیط زیست این شهرستان عنوان کرد و گفت: در این

 
زمینه با پیگیري و رایزنی ، هزینه ختم فوت شدگان کرونا صرف کاشت نهال شده است. 

این کارشناس اظهارداشت: براي تشویق و ترغیب خانواده هاي اموات به سمت کاشت درخت، در آیین ختم آنها حضور می یافتم و با
اطلاع رسانی از روند طرح جنگلانه از آنها می خواستم هزینه اي را که قرار است صرف مراسم خود کنند به کاشت نهال اختصاص

 
دهند و آنها هم ضمن موافقت، پول را به حساب باغداران براي خرید درخت واریز می کردند. 

وي گفت: در کاشت سه هزار اصله نهال، انجمن هاي نبض سبز دیلم، حیات سبز لیان نمایندگی دفتر گناوه، موسسه آموزشی هنري
نگاه مختص و سرایش زندگی نو، انجمن حقوق دانشگاه پیام نور گناوه و شرکت تعاونی تندار ماندگار شول و شهرداري این شهرستان

 
مشارکت و همیاري داشته اند. 

پورخدر ادامه داد: بوستان دکتر لیراوي روستاي عامري، منازل مسکونی و یادمان شهداي گمنام، روستاي شیرونک در منازل، کلانتري،
مدارس، دانشگاه ها، آرامستان روستاي گاوسفید کوچک و بزرگ، روستاي شول و بهشت رضا روستاي محمدصالحی از عمده نقاطی

 
است که سه هزار اصله نهال کاشت شده است. 



 
وي بیان کرد: آبیاري و رسیدگی به نهال هاي کاشته شده با همیاري ساکنین شهر و روستا صورت می گیرد. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- فعال محیط زیست 

 
- گناوه 

- غرس نهال



افرادي به کووید طولانی مدت مبتلا می شوند که...

منبع: تابناكشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/04/27

بر اساس نتایج تحقیقات جدید، بیماران مبتلا به کووید-19 با پنج علامت در هفته اول عفونت، «حاملان طولانی مدت»
محسوب می شوند که چندین ماه علائم این بیماري را تجربه خواهند کرد.

به گزارزش «تابناك» به نقل از ایسنا از نیوز، علائم شایع
کووید طولانی مدت شامل خستگی، سردرد، تنگی نفس،
تب یا درد معده است. نتایج مطالعه اخیر نشان داده است
که بیماران با کووید طولانی مدت بیش از 200 علائم را
گزارش کرده اند و این افراد به مدت 12 هفته پس از

 
عفونت همچنان علائم بیماري را مشاهده می کنند. 

آخرین یافته محققان دانشگاه بیرمنگام انگلستان می تواند
به شناسایی افرادي که در معرض خطر کووید طولانی
مدت قرار دارند، کمک کند. در حال حاضر، هیچ آزمایش

 
تشخیصی براي بیماري حاد وجود ندارد. 

دکتر اولالکان لی آییگبوسی، محقق اصلی این تحقیق و معاون مرکز تحقیقات نتایج بیماران در دانشگاه اظهار کرد: شواهدي وجود
دارد که تاثیر کووید-19 حاد بر روي بیماران، صرف نظر از شدت، فراتر از بستري شدن در شدیدترین موارد، کیفیت زندگی، سلامت

 
روان و اشتغال است. 

وي افزود: افرادي که با کووید طولانی زندگی می کنند به طور کلی احساس می کنند توسط ارائه دهندگان خدمات بهداشتی رها
شده و دیگر کنترل نمی شوند به همین دلیل از مشاوره هاي محدود یا متناقضی برخوردار می شوند. بیش از یک سوم بیماران در
یکی از مطالعات موجود در این بررسی گزارش کرده اند که طی هشت هفته از زمان شروع بیماري کووید-19 هنوز احساس بیماري

 
می کنند یا در وضعیت بالینی بدتري قرار دارند. 

محققان خاطرنشان کردند: علائم شایع کووید شامل خستگی، تنگی نفس، درد عضلانی، سرفه، سردرد، درد مفصل، درد قفسه سینه،
اسهال و تغییر در حس بویایی و چشایی است. صرف نظر از سن و جنسیت، افرادي که به سرعت در زمان ابتلا به کووید پنج علامت یا

 
بیشتر دارند مستعد ابتلا به کووید طولانی خواهند بود. 

 
کووید طولانی مدت فراتر از عفونت اولیه ادامه دارد و اغلب مبتلایان تا 6 ماه شاهد نشانه هاي بیماري هستند. 

دکتر شمیل هارون، محقق این تحقیق بیان کرد: هنوز عملکردهاي بیولوژیکی یا ایمونولوژیکی کووید طولانی و اینکه چرا افراد خاصی
بیشتر در معرض این اثرات قرار می گیرند، روشن نیستند در نتیجه توسعه درمانی محدود شده و ضروري است که اقدام فوري براي



 
رفع این مسائل صورت گیرد. 

مقایسه ویروس هاي مختلف کرونا نیز مسیر طولانی مدت بیماري را نشان می دهند. نتایج این تجزیه وتحلیل نشان داد که حدود یک
چهارم بیماران بستري شده مبتلا به سارس و مرس، 6 ماه پس از ترخیص از بیمارستان، عملکرد ریه و ظرفیت ورزشی کمتري

 
داشتند. 

پروفسور ملانی کالورت، محقق دیگر این تحقیق ابراز کرد: طیف گسترده اي از علائم و عوارض احتمالی در بیماران مبتلا به کووید
طولانی مدت، نیاز به درك عمیق تر از روند بالینی بیماري را برجسته می کنند. براي حمایت و مدیریت بیماران مبتلا به کووید

 
طولانی و بهبود نتایج بالینی، نیاز فوري به مدل هاي مراقبت بهتر و یکپارچه وجود دارد. 

نتایج این تحقیق در نشریه Royal Society of Medicine منتشر شده است.



ضرورت تشکیل معاونت جوانان ریاست جمهوري یا وزارت جوانان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/04/27

رئیس هیات مدیره مجمع ملی تشکل هاي مردم نهاد جوانان کشور گفت: تشکیل معاونت جوانان ریاست جمهوري یا وزارت
جوانان یک مطالبه جدي و مهم است و متولی امور جوانان باید مستقل شود تا جمعیت جوان در کشور به جایگاه واقعی خود

برسد.

رئیس مجمع ملی تشکل هاي مردم نهاد جوانان کشور
مطرح کرد: ضرورت تشکیل معاونت جوانان ریاست
جمهوري یا وزارت جوانان رئیس هیات مدیره مجمع ملی
تشکل هاي مردم نهاد جوانان کشور گفت: تشکیل معاونت
جوانان ریاست جمهوري یا وزارت جوانان یک مطالبه جدي
و مهم است و متولی امور جوانان باید مستقل شود تا

 
جمعیت جوان در کشور به جایگاه واقعی خود برسد. 

به گزارش خبرگزاري برنا استان البرز وبه نقل از پایگاه
خبري سمن جوانان، امید نیازپور از مطالبه جدي جوانان به ویژه مجمع ملی تشکل هاي جوانان براي ایجاد ساختار جدید به منظور
هدایت و مدیریت بهتر و جدي تر امور جوانان خبر داد وگفت: جمعیت جوان کشور گسترده ترین و بیشترین بخش هرم سنی کشور را
تشکیل داده و در واقع کشور ما داراي جمعیت جوانی است که باید در این برهه زمانی با برنامه ریزي هاي مهم و اساسی و البته علمی

 
این موضوع را مدیریت کرد. 

رئیس هیات مدیره مجمع ملی تشکل هاي مرم نهاد جوانان کشور با تأکید بر اینکه جمعیت جوان کشور، موتور توسعه خواهد بود،
گفت: ما در همه مناطق و استان هاي مختلف کشور، جوانان دغدغه مند و متخصص داریم که در قالب سازمان هاي مردم نهاد و
تشکل هاي مختلف اجتماعی در حال فعالیت هستند و باید به مدیریت بهینه این مسئله توجه کنیم تا بهره وري حضور جوانان در

 
کشور و در عرصه هاي مختلف بالاتر رود. 

این جوان با اشاره به ایجاد دولت جدید به ریاست آیت االله رئیسی، اذعان داشت: حضور آیت االله رئیسی به عنوان رئیس جمهور
منتخب بارقه هاي امید را بین جوانان ایجاد کرده است و همه جوانان کشور منتظر تغییر و تحولات گسترده در حوزه هاي مرتبط با

 
جوانان هستند و دولت جوان حزب اللهی و انقلابی می تواند از ظرفیت همه جوانان کشور استفاده کند. 

نیازپور با تأکید بر تشکیل معاونت جوانان ریاست جمهوري یا وزارت جوانان، افزود: مطالبه جدي ما ایجاد ساختار جدید و مستقل
براي مدیریت امور جوانان در دولت جدید و پرهیز از اقدامات جزیره اي و چندبخشی در حوزه هاي مختلف جوانان از جمله ازدواج،

اشتغال و مسکن می باشد.



فرآیند مزایده ملی معادن در هرمزگان دقیقا طبق چارچوب ها و قوانین انجام

شده است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار هرمزگان با اشاره به ارائه گزارش سازمان صنعت، معدن و تجارت ، دستگاه هاي نظارتی و بخش خصوصی ، گفت : در
استان هرمزگان فرآیند مزایده ملی معادن دقیقا طبق چارچوب ها و قوانین انجام شده است.

دکتر همتی در شوراي معادن استان: فرآیند مزایده ملی
معادن در هرمزگان دقیقا طبق چارچوب ها و قوانین انجام
شده است استاندار هرمزگان با اشاره به ارائه گزارش
سازمان صنعت، معدن و تجارت ، دستگاه هاي نظارتی و
بخش خصوصی ، گفت : در استان هرمزگان فرآیند مزایده
ملی معادن دقیقا طبق چارچوب ها و قوانین انجام شده

 
است. 

به گزارش خبرگزاري برنا در هرمزگان ، دکتر فریدون
همتی در نشست شوراي معادن استان هرمزگان با بیان
اینکه استان هرمزگان بخشی از فراخوان ملی مزایده معادن

در سطح کشور بود ، عنوان کرد : در هرمزگان ، 216 معدن در 46 محدوده معدنی و 170 محدوده اکتشافی در این مزایده قرار

 
داشت. 

وي ادامه داد : براي این مزایده در هرمزگان 178 نفر متقاضی داشتیم که براي 70 محدوده معدنی و اکتشافی پیشنهاد ارائه کردند و

 
دو سوم دیگر محدوده ها فاقد متقاضی و پیشنهاد بودند. 

 
استاندار هرمزگان افزود: در سطح ملی بنا به دلایلی برگزاري این مزایده فعلا متوقف شده است. 

همتی با اشاره به ارائه گزارش سازمان صنعت، معدن و تجارت، دستگاه هاي نظارتی و بخش خصوصی در این نشست، تصریح کرد: در

 
استان هرمزگان فرآیند این مزایده ملی دقیقا طبق چارچوب ها و قوانین انجام شده است. 

وي گفت: مکاتبه اي با ریاست محترم قوه قضائیه خواهیم داشت و تلاش می کنیم در سطح ملی و استانی، اشکالات این امر رفع شود.

استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: این کار بزرگ در سطح ملی فعلا متوقف شده است اما امیدواریم با تعامل قوه قضائیه و وزارت
صنعت، معدن و تجارت، این مزایده در راستاي رونق تولید و ایجاد اشتغال برگزار شود.



جذب 38 میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال معلولان استان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار هرمزگان با اشاره به ضرورت حمایت از توانمندي هاي مددجویان و جامعه معلولان ، گفت : با کشف استعدادهاي کم
نظیر این قشر و همچنین حمایت از این استعدادها ، می توان زمینه خودکفایی ، اشتغال و ایجاد درآمد پایدار را براي افراد

داراي معلولیت و مددجو فراهم کرد.

افتتاح نمایشگاه دستاوردها و توانمندي هاي مددجویان
بهزیستی شهرستان بندرعباس با حضور استاندار هرمزگان؛
جذب 38 میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال معلولان استان
استاندار هرمزگان با اشاره به ضرورت حمایت از توانمندي
هاي مددجویان و جامعه معلولان ، گفت : با کشف
استعدادهاي کم نظیر این قشر و همچنین حمایت از این
استعدادها ، می توان زمینه خودکفایی ، اشتغال و ایجاد
درآمد پایدار را براي افراد داراي معلولیت و مددجو فراهم

 
کرد. 

به گزارش خبرگزاري برنا در هرمزگان ، دکتر فریدون همتی پس از افتتاح و بازدید از نمایشگاه دستاوردها و توانمندي هاي مددجویان
بهزیستی شهرستان بندرعباس با بیان اینکه این نمایشگاه ابتدا قرار بود به صورت استانی برگزار شود اما به دلیل شرایط کرونا به
صورت شهرستانی برگزار شد ، اظهار داشت : از مجموع یک هزار نفري جامعه مددجویان بهزیستی فعال در حوزه صنایع دستی ، آثار

 
10 نفر از مددجویان در این نمایشگاه به نمایش گذاشته است. 

وي افزود : لازم است دستگاه هاي اجرایی و مردم هرمزگان براي حمایت از هنرمندان و فعالان این حوزه نسبت به خریداري آثار آن

 
ها اقدام کنند. 

استاندار هرمزگان همچنین ضمن قدردانی از اداره کل بهزیستی و شبکه توسعه اجتماعی بانک رسالت در خصوص تخصیص تسهیلات
ارزان قیمت براي حمایت از کسب و کارهاي کوچک و فعالان صنایع دستی ، اضافه کرد : در سال گذشته 38 میلیارد تومان اعتبار

 
براي اشتغال معلولان استان جذب شد. 

دکتر همتی با اشاره به تخصیص منابع مالی ملی و استانی براي تأمین مسکن معلولان استان ، گفت : تمام خانواده هایی که دو یا چند
فرزند معلول دارند داراي مسکن هستند و یا منازل آنان در حال ساخت است ؛ اگر در این میان خانواده اي وجود دارد که بدون

 
مسکن است می تواند به اداره کل بهزیستی استان مراجعه کند. 

وي افزود: تلاش داریم به تدریج به سمتی حرکت کنیم که مسکن خانواده هاي داراي یک معلول را تأمین کنیم و از این نظر منابع
خوبی در استان داریم که با تلاش و برنامه ریزي به دنبال تحقق این گام مثبت براي جامعه معلولان استان هستیم. 



دکتر همتی با اشاره به ضرورت حمایت از توانمندي هاي مددجویان و جامعه معلولان، عنوان کرد: با کشف استعدادهاي کم نظیر این
قشر که بخشی از آن در این نمایشگاه به صورت عینی قابل مشاهده است و همچنین حمایت از این استعدادها، می توان زمینه

خودکفایی، اشتغال و ایجاد درآمد پایدار را براي افراد معلول و مددجو فراهم کرد.



آینده ایران در گرو مدیریت جهادي و اعتماد به جوانان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/04/27

آینده ایران در گرو پیشبرد گام دوم انقلاب، با اعتماد ولزوم بهره وري از ظرفیت هاي جوانان است که موجب نشاط در
مدیریت و عملکرد جهادي می شود.

مسئول شبکه جوانان انقلاب اسلامی استان همدان؛ آینده
ایران در گرو مدیریت جهادي و اعتماد به جوانان آینده
ایران در گرو پیشبرد گام دوم انقلاب، با اعتماد ولزوم بهره
وري از ظرفیت هاي جوانان است که موجب نشاط در

 
مدیریت و عملکرد جهادي می شود. 

به گزارش خبرگزاري برنا همدان، مهدي شریفی در گفتگو
با برنا تاکید کرد: آینده ایران در گرو پیشبرد گام دوم انقلاب، با اعتماد ولزوم بهره وري از ظرفیت هاي جوانان است که موجب نشاط

 
در مدیریت و عملکرد جهادي می شود. 

مسئول شبکه جوانان انقلابی استان همدان افزود: در طول سال هاي اخیر توجه به جوانان و اعتماد به آن ها همواره اولویت رهبر
معظم انقلاب بوده و ایشان با انتصاب مدیران جوان، پیام لزوم استفاده از ظرفیت هاي جوانان را به گوش همگان رسانده اند. بیانیه گام
دوم انقلاب، که مخاطبان اصلی آن جوانان و آینده سازان کشور هستند و ایشان طی این پیام به نقش بی بدیل جوانان در برداشتن

 
گام بزرگ دوم به سمت آرمان ها اشاره کردند. 

دبیر مجمع جوانان استان همدان ادامه داد: سخنان رهبر انقلاب در این بیانیه مهر تأیید دیگري بر تأکیدات همیشگی ایشان نسبت به
نقش جوانان در ساختن آینده ایران، پیشبرد گام دوم انقلاب و لزوم بهره وري از ظرفیت هاي آنان محسوب می شد. در این بیانیه، از
جوانان به عنوان فرصت ارزشمند و ظرفیت امید بخش کشور یاد شده و هیچ اندوخته مادي با آن ها قابل مقایسه نیست. این پیام
علاوه بر فراخواندن جوانان براي قدم گذاشتن در میدان و عملی ساختن اهداف کشور در حوزه هاي علم و پژوهش، معنویّت و اخلاق،
اقتصاد، عدالت و مبارزه با فساد، استقلال و آزادي، عزّت ملّی و روابط خارجی و مرزبندي با دشمن و سبک زندگی، پیامی جدي به

 
مسئولان کشور نیز بود. 

پیامی که در آن تذکر به مسئولین تمام دستگاه هاي کوچک و بزرگ کشور نسبت به استفاده از ظرفیت هاي جوانان به خوبی قابل
درك بود و بار دیگر بر لزوم سپردن مسئولیت هاي کشور به این نسل را براي همگان یادآوري کرد. جمله به جمله تأکیدات رهبري در

 
بیانیه گام دوم، از امید به توانایی هاي نسل امروز براي آبادانی کشور و لزوم فرصت دادن به آن ها سرشار است. 

 
چشم امید پیشرفت کشور به مدیران جوان 

شریفی تاکید کرد: مسئله جوان گرایی و سپردن مسئولیت هاي اجرایی کشور به این نسل، سال ها است که در کشور مطرح است و



بسیاري از مسئولین از رؤساي جمهور پیشین گرفته تا سکان داران نهادهاي مختلف شعار استفاده از ظرفیت جوانان را داده اند. اما
این موضوع همواره در حد یک شعار بوده و چندان عملی نشده است. با این وجود در طول سال هاي اخیر تنها فردي که این شعار را

 
به مرحله اجرا رسانده و انجام آن را از دیگر مسئولین نیز مطالبه کرده، مقام معظم رهبري است. 

وي گفت: رهبري در فرازي می فرمایند: «با این همه اینجانب به جوانان عزیزي که آینده ي کشور، چشم انتظار آنها است صریحاً
میگویم آنچه تاکنون شده با آنچه باید می شده و بشود، داراي فاصله اي ژرف است. در جمهوري اسلامی، دل هاي مسئولان به طور
دائم باید براي رفع محرومیت ها بتپد و از شکاف هاي عمیق طبقاتی بشدّت بیمناك باشد. در جمهوري اسلامی کسب ثروت نه تنها
جرم نیست که مورد تشویق نیز هست، امّا تبعیض در توزیع منابع عمومی و میدان دادن به ویژه خواري و مدارا با فریب گران اقتصادي
که همه به بی عدالتی می انجامد، بشدّت ممنوع است؛ همچنین غفلت از قشرهاي نیازمند حمایت، به هیچ رو مورد قبول نیست. این
سخنان در قالب سیاست ها و قوانین، بارها تکرار شده است ولی براي اجراي شایسته ي آن چشم امید به شما جوان ها است؛ و اگر
زمام اداره ي بخش هاي گوناگون کشور به جوانان مؤمن و انقلابی و دانا و کاردان که بحمدااللهّ کم نیستند سپرده شود، این امید
برآورده خواهد شد؛ ان شاءااللهّ.» این جملات قسمتی از بیانیه گام دوم انقلاب است که در آن صریحاً بر نیاز امروز کشور به جوان

 
گرایی و استفاده از مدیران جوان براي پیشبرد مقاصد کشور اشاره شده است. 

 
رهبر معظم انقلاب: امروز فرصت ساختن آینده کشور براي جوانان است 

اما توجه رهبر معظم انقلاب به جوانان، دغدغه همیشگی ایشان بوده و می توان گفت در طول تاریخ انقلاب اسلامی و پیش از آن نیز
هیچ مسئولی به این میزان به دنبال بها دادن به جوانان نبوده است. بیانات معظم له در دیدار با جوانان و نامه هاي ایشان به جوانان

 
جهان گواه این موضوع است. 

این فعال رسانه اي افزود: ایشان مهر ماه سال 96 در دیدار با نخبگان علمی کشور، جوانان را امید تحقق اهداف کشور خواندند و
فرمودند: «جوان ها از فرصت استفاده کنید. امروز فرصت براي شما هست که بتوانید آینده ي کشورتان را بسازید. من همیشه وقتی
در بین جوان ها هستم - بخصوص جوان هاي نخبه- در درجه اوّل، احساس شکر می کنم؛ شکر خداي متعال؛ ما بکُِم مِن نعِمَۀٍ فَمِنَ
االله؛ شما نعمت خدا هستید براي ما؛ عطیّه ي الهی براي دلسوزان نظام محسوب می شوید. براي ما -کسانی که عمر طولانی گذرانده
اند- شما جوان ها حقیقتاً یک لطف الهی و نعمت الهی هستید؛ شکر. دوّم امید؛ به آینده ي کشور اهمّیّت می دهیم؛ به افقی که در
مقابل چشممان هست اهمیت می دهیم؛ شما را که انسان می بیند، امیدوار می شود به اینکه این آینده، آن چنان که امید و آرزو

 
داشتیم ان شاءاالله تحقّق پیدا خواهد کرد.» 

اما افق رهبر معظم انقلاب براي امید به نسل جوان، تنها به جوانان کشور محدود نمی شود و ایشان تحقق عدالت و سعادت در جهان

 
را به دستان جوانان همه سوي عالم می دانند. 

نامه اي که از سوي مقام معظم رهبري بهمن ماه سال 93 در پی آشوب هاي فرانسه، تشدید جریان هاي ضد اسلامی در اروپا و ترویج
اسلام هراسی از سوي مقامات غربی، خطاب به «جوانان اروپا و آمریکاي شمالی» نوشته شد گواه دید جهانی ایشان به توانایی هاي

 
جوانان است. 

آذر ماه سال 94 نیز نامه معظم له با عنوان «به عموم جوانان در کشورهاي غربی» که به واسطه حملات تروریستی در فرانسه و با
هشتگ «نگرانی مشترك» به 9 زبان دنیا منتشر شد، به نقش مؤثر جوانان در مقابله با سیاست هاي آمریکا و تروریست به عنوان درد

 
مشترك اسلام و غرب اشاره داشت. 



 
باید به جوانان فرصت داد 

«در مدیریّت هم هر جا جوان ها باشند، مدیریّت، مدیریّت بانشاط تري خواهد بود و توصیه ما این است که در مدیریّت هاي مختلف،
جوان ها بیشتر به کار گرفته بشوند و بیشتر مورد استفاده قرار بگیرند.» این جمله اي بود که رهبر معظم انقلاب بیانات خود در

 
نخستین دقایق سال 97 را با آن آغاز و بر توجه ویژه به استفاده از نیروهاي جوان تاکید کردند. 

توصیه هاي همیشگی ایشان بر بکارگیري جوانان در عرصه هاي مختلف و بهره گیري از پتانسیل آنان نشان می دهد، مهم ترین
ظرفیّت امیدبخش کشور، نیروي انسانی مستعد و کارآمد با زیربناي عمیق و اصیل ایمانی و دینی است. جمعیّت جوان زیر 40 سال که

 
بخش مهمّی از آن نتیجه ي موج جمعیّتی ایجاد شده در دهه ي 60 است، فرصت ارزشمندي براي کشور است. 

36 میلیون نفر در سنین میانه ي 15 و 40 سالگی، نزدیک به 14 میلیون نفر داراي تحصیلات عالی، داشتن رتبه دوّم جهان در دانش
آموختگان علوم و مهندسی، انبوه جوانانی که با روحیه ي انقلابی رشد کرده و آماده ي تلاش جهادي براي کشورند، و جمع چشمگیر
جوانان محقّق و اندیشمندي که به آفرینش هاي علمی و فرهنگی و صنعتی و غیره اشتغال دارند، همان نسلی هستند که رهبر انقلاب
آن ها را آینده سازان ایران دانسته اند. نسلی که ایده هاي نوین آن ها نجات بخش تمامی عرصه هاي کشور است و براي اجرایی کردن
آن ها تنها نیاز به اعتماد، حمایت و فرصت خدمت دارند. این فرصت نیز مگر با سپردن سکان هاي مدیریتی به آن ها و استفاده از

تجربه مدیران قدیمی تر محقق نخواهد شد.



اشتغالزایی/ فارغ التحصیلان حقوق چگونه می توانند کارآفرین شوند؟

منبع: ایسکاشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/04/27

کارآفرینان منتظر استخدام نمی مانند و خودشان به کمک ارتقاي مهارت هایشان وارد بازار کار می شوند.

کارآفرینان منتظر استخدام نمی مانند و خودشان به کمک

 
ارتقاي مهارت هایشان وارد بازار کار می شوند. 

به گزارش خبرنگار گروه دانشگاه خبرگزاري ایسکانیوز،
حقوق همیشه رشته پرطرفداري بوده، هم به دلیل تصویري
هیجان انگیزي که از آن در فیلم ها و سریال ها به نمایش
گذاشته شده و هم به دلیل قراردادها و درآمدهاي نجومی

 
برخی وکلا. 

با وجود این تصویر رویایی از رشته حقوق؛ اما کم نیستند
فارغ التحصیلان بیکار این رشته که در مشاغلی بی ارتباط با حقوق مشغول به کار هستند. جداي از این که همه فارغ التحصیلان این
رشته، نمی توانند در آزمون وکالت پذیرفته شوند، بسیاري از شرکت ها هم براي کاهش هزینه ها، زیر بار استخدام مشاور حقوقی نمی

 
روند. 

شاید زمانی یافتن شغل تنها محدود به تقاضاي شرکت ها و سازمان ها بود؛ اما جهان امروز تغییر کرده و شاید مهم تر از این سوال که

 
چه رشته اي بخوانیم تا بتوانیم شغل داشته باشیم، این است که بپرسیم چگونه می توانیم در رشته خودمان کارآفرین باشیم؟ 

اگر دانش حقوق و روحیه کارآفرینی، ترکیب شود، بدون شک مرزهاي جدیدي براي خدمات حقوقی تعریف خواهد شد. این مرز نه
تنها فرصت هاي شغلی متنوع و به صورت بالقوه پردرآمدي را ارائه می دهد، بلکه به دانشجویان فارغ التحصیلان حقوق هم فرصت می

 
دهد تا تغییر ایجاد کنند و به افراد نیازمند کمک کنند. 

جاي خالی وکلا را پر کنید همکاري با یک وکیل، هزینه هاي زیادي براي مردم دارد. به همین دلیل، آمارها نشان دهنده ارجاع 90

 
درصد پرونده هاي قضایی بدون وکیل به دادگاه است. این هزینه هاي بالا می تواند براي یک فارغ التحصیل حقوق فرصت باشد. 

اگر یک دانشجوي حقوق یاد بگیرد که نظام حقوق کشور چگونه کار می کند، حتی بدون داشتن پروانه وکالت هم می تواند با هزینه

 
خیلی کمتري به دیگران مشاوره بدهند. 

مهارت هاي جانبی خود را افزایش دهید گذران دوره هایی مانند اوراق بهادار، مالیات و قانون کار، به فارغ التحصیلان حقوق کمک می
کند یاد بگیرند چگونه کسب و کارها می توانند سرمایه جمع کنند یا شرایط شرکت ها براي پرداخت مالیات چگونه است یا چگونه می

 
توان غرامت کارمندان را سامان داد و از اختلافات کارگري جلوگیري کرد. 



 
همه این مهارت ها می توانند فارغ التحصیلان حقوق را براي مشاوره به فعالان در این زمینه ها آماده کند. 

از بزرگان کارآفرینی حقوق الهام بگیرید ScholarSift سیستم اطلاعات حقوقی است که پرفسور رابرت اندرسون یکی از دانش
آموختگان حقوق طراحی کرده است. این سیستم اطلاعاتی شامل تجزیه و تحلیل پیش نویس دادخواست، جستجوي خودکار بیشترین

 
مطالب درسی . قالب بندي خودکار استنادهاست. این اطلاعاتی براي دانشجویان حقوق، اساتید و پژوهشگران بسیار مفید است. 

اندرسون و شریک تجاري اش ترنت ونزل این فناوري را به قانون بلومبرگ فروختند و همچنان در حال طراحی در زمینه فناوري

 
حقوقی هستند. 

اندرسون معتقد است شکافی در دسترسی به عدالت وجود دارد که فناوري توانایی حل آن را دارد. به همین دلیل فرصت هاي زیادي

 
براي ایجاد مشاغل پیرامون مسائل قانونی وجود دارد. 

اندرسون به فارغ التحصیلان حقوق پیشنهاد می کند؛ مسیرهاي سنتی اشتغال را دنبال کنند و از مشاغل مرسوم براي فارغ التحصیلان
حقوق نترسند. این مشاغل به آن ها کمک می کند تا با نحوه فعالیت و مشکلات یک مشاور حقوقی یا وکیل را از نزدیک آشنا شوند و

 
به ایده هاي نوآورانه دست پیدا کنند. 

انتهاي پیام/



از پرمتقاضی ترین دوره ي مدیریتی سال هاي اخیر جهان چه می دانید؟

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/04/27

پیام سپاهان - بازار /سال هاست که در سرتاسر جهان، دوره اي برگزار می شود که موفق ترین افراد حال حاضر جهان، جزو
فارغ التحصیلان آن دوره ...

پیام سپاهان - بازار /سال هاست که در سرتاسر جهان،
دوره اي برگزار می شود که موفق ترین افراد حال حاضر
جهان، جزو فارغ التحصیلان آن دوره هستند. اما چرا یک

 
دوره ي آموزشی اینقدر محبوب و پرمتقاضی می شود؟ 

در واقع دوره MBA گنجینه اي از اطلاعات، دانش و
مهارت هاي جدید و کاربردي است که افرادي که لزوما
تحصیلات دانشگاهی آنها در حوزه مدیریت نیست، اما می
خواهند در رشته مدیریت فعالیت کنند را تبدیل به یک

 
مدیر حرفه اي می کند. 

بیشترین متقاضیان این دوره شامل: افرادي که می خواهند وارد عرصه کارآفرینی شوند، مدیران یا سرپرستان کسب و کارها، افرادي

 
که به دنبال بهبود ارتباطات خود هستند، فروشندگان و افرادي که به دنبال ارتقا مهارت هاي خود هستند، می باشد. 

 
لازم به ذکر است که بهترین دوره هاي مدیریت کسب وکار ایران با مدرك معتبر ارائه می شوند. 

 
جشنواره ي تابستانه دوره هاي MBA فن آوران حکیم فرصتی استثنایی براي شما!! 

پرداخت بصورت اقساط ماهانه و تخفیف 10 % دوره دریافت هدیه ( دوره هاي اینستاگرام یا 32 راه براي کسب درآمد بیشتر به

 
انتخاب خودتان) 

 
جشنواره ي تابستانه دوره هاي MBA فن آوران حکیم فرصتی استثنایی براي شما!! 

 
همین حالا جهت مشاوره عدد 3 را به 30002134 ارسال کنید.و از فرصت استثنایی جشنواره استفاده کنید. 

 
متقاضیان دوره: 

مدیران و صاحبان مشاغل و کسب و کار فعالان حوزه هاي مختلف اقتصادي مدیران میانی سازمان ها دانشجویان حوزه مدیریت
علاقمندان به یادگیري در حوزه هاي مدیریتی و کسب و کار و هر کسی که دغدغه افزایش توانمندي خود براي استفاده بهینه از
دانش و ابزارهاي مدیریتی را دارد موسسه فن آوران حکیم با سابقه 14 سال برگزاري دوره هاي کاربردي مدیریتی و آموزش بیش از6
هزار مدیر در طی این سال ها، از شما دعوت میکند در شصت و چهارمین دوره آنلاین MBA که از نیمه دوم تیر ماه آغاز میشود

 
شرکت نمایید،علاوه بر دریافت 10%تخفیف ویژه جشنواره تابستانه از امکان پرداخت اقساطی هم بهره مند گردید. 

 
برخی از سرفصل هاي این دوره: 

برنامه ریزي و مدیریت استراتژیک راه اندازي کسب و کار آنلاین مهارت هاي حرفه اي فروش اصول بازاریابی و تبلیغات اصول فنون
مذاکره و فن بیان قوانین کار ویژه مدیران منابع انسانی و رفتار سازمانی جلسات کوچینگ دوره کارگاه کاربردي مهارتی و... پیشنهاد
ویژه: این دوره از نیمه دوم تیرماه آغاز می شود. با ثبت نام در 64مین دوره آنلاین MBA، علاوه بر دریافت 10% تخفیف مالی و امکان

 
پرداخت اقساطی، فرصت حضور آزمایشی در کلاسهاي در حال برگزاري را به دست آورید. 

 
جشنواره ي تابستانه دوره هاي MBA فن آوران حکیم فرصتی استثنایی براي شما!! 

همین حالا جهت مشاوره عدد 3 را به 30002134 ارسال کنید.و از فرصت استثنایی جشنواره استفاده کنید.





از پرمتقاضی ترین دوره ي مدیریتی سال هاي اخیر جهان چه می دانید؟

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/04/27

از پرمتقاضی ترین دوره ي مدیریتی سال هاي اخیر جهان

 
چه می دانید؟ 

بازار/سال هاست که در سرتاسر جهان، دوره اي برگزار می
شود که موفق ترین افراد حال حاضر جهان، جزو فارغ
التحصیلان آن دوره هستند. اما چرا یک دوره ي آموزشی

 
اینقدر محبوب و پرمتقاضی می شود؟ 

در واقع دوره MBA گنجینه اي از اطلاعات، دانش و
مهارت هاي جدید و کاربردي است که افرادي که لزوما تحصیلات دانشگاهی آنها در حوزه مدیریت نیست، اما می خواهند در رشته

 
مدیریت فعالیت کنند را تبدیل به یک مدیر حرفه اي می کند. 

بیشترین متقاضیان این دوره شامل: افرادي که می خواهند وارد عرصه کارآفرینی شوند، مدیران یا سرپرستان کسب و کارها، افرادي

 
که به دنبال بهبود ارتباطات خود هستند، فروشندگان و افرادي که به دنبال ارتقا مهارت هاي خود هستند، می باشد. 

 
لازم به ذکر است که بهترین دوره هاي مدیریت کسب وکار ایران با مدرك معتبر ارائه می شوند. 

 
جشنواره ي تابستانه دوره هاي MBA فن آوران حکیم فرصتی استثنایی براي شما!! 

 
- پرداخت بصورت اقساط ماهانه و تخفیف 10 % دوره 

 
- دریافت هدیه ( دوره هاي اینستاگرام یا 32 راه براي کسب درآمد بیشتر به انتخاب خودتان) 

 
جشنواره ي تابستانه دوره هاي MBA فن آوران حکیم فرصتی استثنایی براي شما!! 

 
همین حالا جهت مشاوره عدد 3 را به 30002134 ارسال کنید.و از فرصت استثنایی جشنواره استفاده کنید. 

 
متقاضیان دوره: 

 
- مدیران و صاحبان مشاغل و کسب و کار 

 
- فعالان حوزه هاي مختلف اقتصادي 

- مدیران میانی سازمان ها 



 
- دانشجویان حوزه مدیریت 

 
- علاقمندان به یادگیري در حوزه هاي مدیریتی و کسب و کار 

- و هر کسی که دغدغه افزایش توانمندي خود براي استفاده بهینه از دانش و ابزارهاي مدیریتی را دارد موسسه فن آوران حکیم با
سابقه 14 سال برگزاري دوره هاي کاربردي مدیریتی و آموزش بیش از6 هزار مدیر در طی این سال ها، از شما دعوت میکند در
شصت و چهارمین دوره آنلاین MBA که از نیمه دوم تیر ماه آغاز میشود شرکت نمایید،علاوه بر دریافت 10%تخفیف ویژه جشنواره

 
تابستانه از امکان پرداخت اقساطی هم بهره مند گردید. 

 
برخی از سرفصل هاي این دوره: 

 
- برنامه ریزي و مدیریت استراتژیک 

 
- راه اندازي کسب و کار آنلاین 

 
- مهارت هاي حرفه اي فروش 

 
- اصول بازاریابی و تبلیغات 

 
- اصول فنون مذاکره و فن بیان 

 
- قوانین کار ویژه مدیران 

 
- منابع انسانی و رفتار سازمانی 

 
- جلسات کوچینگ دوره 

 
- کارگاه کاربردي مهارتی 

- و...پیشنهاد ویژه: این دوره از نیمه دوم تیرماه آغاز می شود. با ثبت نام در 64مین دوره آنلاین MBA، علاوه بر دریافت 10% تخفیف

 
مالی و امکان پرداخت اقساطی، فرصت حضور آزمایشی در کلاسهاي در حال برگزاري را به دست آورید. 

 
جشنواره ي تابستانه دوره هاي MBA فن آوران حکیم فرصتی استثنایی براي شما!! 

همین حالا جهت مشاوره عدد 3 را به 30002134 ارسال کنید.و از فرصت استثنایی جشنواره استفاده کنید.



1962 متاقضی مشاغل روستایی در استان قزوین تسهیلات دریافت کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/04/27

قزوین – ایرنا – معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: از ابتداي شروع طرح پرداخت
تسهیلات به مشاغل روستایی تاکنون، هزار و 962 پرونده در استان تشکیل شده است که بیش از 269 میلیارد تومان اعتبار

را دریافت کرده اند.

قزوین – ایرنا – معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان قزوین گفت: از ابتداي شروع طرح پرداخت
تسهیلات به مشاغل روستایی تاکنون، هزار و 962 پرونده
در استان تشکیل شده است که بیش از 269 میلیارد تومان

 
اعتبار را دریافت کرده اند. 

وحید انتظاري روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: این میزان اعتبار در قالب تسهیلات بانکی براي
اشتغال چهار هزار و 320 نفر در سطح روستاهاي استان

 
پرداخت شده است. 

وي اضافه کرد:چهار بانک توسعه تعاون، کشاورزي، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید در این طرح مشارکت داشتند که باید از

 
تلاش ها و زحمات آنها در تسریع فرایند پرداخت ها قدردانی کنیم. 

این مسوول گفت: بانک کشاورزي به 757 طرح، پست بانک به 472 طرح، صندوق کارآفرینی امید به 438 طرح و توسعه تعاون به
295 طرح در این مدت تسهیلات پرداخت کرده اند که لازم است در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی نگاه ویژه تري به این

 
موضوع داشته باشند. 

وي با بیان اینکه سند تعهد اشتغال استان در سال جاري ابلاغ شده است، افزود: با توجه به این سند باید بیش از 17 هزار فرصت
شغلی در استان تا پایان سال ایجاد شود که نیازمند همکاري، هم افزایی و همراهی تمامی دستگاه هایی اجرایی استان از جمله بانک

 
هاي عامل دارد. 

انتظاري خاطرنشان کرد: پرداخت تسهیلات بانکی با نرخ سود ارزان قیمت نقش مهمی در اشتغالزایی و توسعه اقتصادي کشور ایفا می

 
کند. 

 
برچسب ها 

 
- سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

- تسهیلات بانکی 



 
- جهش تولید 

 
- اشتغال زایی 
- استان قزوین



صادرات محصولات شرکت تعاونی کارآفرین گل بهار به 8 کشور منطقه اي و

اروپایی/ ماجراي کارآفرینی یک بانو

منبع: میزانشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/04/27

مدیر شرکت تعاونی هنرمندان کارآفرین گل بهار گفت: محصولات تولیدي بانوان تعاونی به کشور هاي اسپانیا، آلمان، بلاروس،
ارمنستان، قزاقستان، ترکمنستان و افغانستان صادر می شود که خیلی از نظر فروش موفق بوده ایم

گل بهار حیاتی در گفت وگو با میزان، در خصوص ایجاد اشتغال براي بانوان در حوزه مشاغل خانگی گفت: شرکت تعاونی

 
هنرمندان کارآفرین گل بهار در سال 96 با هدف اشتغالزایی براي بانوانی که از لحاظ مالی ضعیف بودند راه اندازي شد. 

وي افزود: در حال حاضر 50 نفر خانم مشغول به کار هستند که آن ها را به طور رایگان آموزش می دهیم. ما در فقط به خانم هایی

 
که از سطح مالی پایینی برخوردارند آموزش رایگان می دهم در غیر این صورت آموزش رشته هاي مهارتی ما خیلی گران است. 

مدیر شرکت تعاونی هنرمندان کارآفرین گل بهار گفت: حدوداً 20 نفر بانوي سرپرست خانوار در حوزه مشاغل خانگی با ما همکاري
می کنند، که محصولات خود را در منزل تولید می کنند .خصوصاً در این دوران شیوع کرونا و 2 سال اخیر این فعالیتها توسعه پیدا

 
کرد که از لحاظ اقتصادي کمک زیادي به فعالان مشاغل خانگی شد. 

حیاتی در خصوص نحوه فعالیت این شرکت تعاونی توضیح داد: ابتدا من در نمایشگاه هاي بین المللی مختلفی شرکت کردم و در 15
کشور تولیداتم را عرضه کردم و زمانی که دیدم موفق شده ام و این کار فروش خوبی دارد تصمیم گرفتم که آموزش رایگان به شرط

 
اشتغال زایی را براي بانوان انجام دهم. 

وي افزود: فعالیت ما در نقاشی و هنر صنایع ازجمله کلاژ (هنرهاي تجسمی) و قطاعی (صنایع دستی) است که با دورریزهاي پارچه و
کاغذ و هر آنچه که قابل استفاده نیست را به کار می گیریم و تبدیل به ارزش افزوده می کنیم که این کار ارزآوري زیادي نیز براي

 
کشور داشته است. 

مدیر شرکت تعاونی هنرمندان کارآفرین گل بهار گفت: با سر قیچی هاي خیاط خانه ها و دورریز آنها که براي ما ارسال می کنند، آثار

 
نفیس و فاخري را تولید می کنیم کار ما شبیه بافت فرش است، اما از آن خیلی سخت تر است، 

حیاتی بیان کرد: شرکت تعاونی ما در سال 96 شرکت برتر ملی و در سال 98 شرکت برتر سبز ملی شد به دلیل اینکه حافظ محیط

 
زیست بود. 

وي در خصوص چگونگی عرضه محصولات تولیدي اعضا تعاونی گفت: براي عرضه تولیدات شرکت تعاون با نمایشگاه هاي داخلی و
خارجی در ارتباط هستم و محصولات تولیدي ما به خصوص در خارج از کشور بسیار پرفروش است، محصولات ما به کشورهاي
اسپانیا، آلمان، بلاروس، ارمنستان، قزاقستان، ترکمنستان و افغانستان صادر می شود که خیلی از نظر فروش موفق بوده ایم مثلاً 8
سال پیش با برپایی نمایشگاه در کشور افغانستان فروش ما به 12 هزار دلار رسید وان شاالله تا 2 ماه دیگر در کشورهاي سوئیس و

 
لوکزامبورگ نیز نمایشگاه داریم. 



مدیر شرکت تعاونی هنرمندان کارآفرین گل بهار مطرح کرد: براي آموزش رایگان بانوان روستایی و ایجاد اشتغال براي آنها تلاش کردم
و با استانداري نیز صحبت کردم که در صورت امکان بتوانم به بانوان حاشیه شهر آموزش بدهم، اما استقبالی نشد، ولی براي تأسیس

 
شرکت تعاونی روستایی در تلاش هستم تا بتوانم براي اشتغال بانوان روستایی کاري انجام بدهم. 

بیشتر بخوانید: جذب 6 برابري تسهیلات مشاغل خانگی در سال 99 انتهاي پیام/



افرادي به کووید طولانی مدت مبتلا می شوند که...

منبع: ایسناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/04/27

بر اساس نتایج تحقیقات جدید، بیماران مبتلا به کووید-19 با پنج علامت در هفته اول عفونت، «حاملان طولانی مدت»
محسوب می شوند که چندین ماه علائم این بیماري را تجربه خواهند کرد.

به نقل از نیوز، علائم شایع کووید طولانی مدت شامل
خستگی، سردرد، تنگی نفس، تب یا درد معده است. نتایج
مطالعه اخیر نشان داده است که بیماران با کووید طولانی
مدت بیش از 200 علائم را گزارش کرده اند و این افراد به
مدت 12 هفته پس از عفونت همچنان علائم بیماري را

 
مشاهده می کنند. 

آخرین یافته محققان دانشگاه بیرمنگام انگلستان می تواند
به شناسایی افرادي که در معرض خطر کووید طولانی
مدت قرار دارند، کمک کند. در حال حاضر، هیچ آزمایش

 
تشخیصی براي بیماري حاد وجود ندارد. 

دکتر اولالکان لی آییگبوسی، محقق اصلی این تحقیق و معاون مرکز تحقیقات نتایج بیماران در دانشگاه اظهار کرد: شواهدي وجود
دارد که تاثیر کووید-19 حاد بر روي بیماران، صرف نظر از شدت، فراتر از بستري شدن در شدیدترین موارد، کیفیت زندگی، سلامت

 
روان و اشتغال است. 

وي افزود: افرادي که با کووید طولانی زندگی می کنند به طور کلی احساس می کنند توسط ارائه دهندگان خدمات بهداشتی رها
شده و دیگر کنترل نمی شوند به همین دلیل از مشاوره هاي محدود یا متناقضی برخوردار می شوند. بیش از یک سوم بیماران در
یکی از مطالعات موجود در این بررسی گزارش کرده اند که طی هشت هفته از زمان شروع بیماري کووید-19 هنوز احساس بیماري

 
می کنند یا در وضعیت بالینی بدتري قرار دارند. 

محققان خاطرنشان کردند: علائم شایع کووید شامل خستگی، تنگی نفس، درد عضلانی، سرفه، سردرد، درد مفصل، درد قفسه سینه،
اسهال و تغییر در حس بویایی و چشایی است. صرف نظر از سن و جنسیت، افرادي که به سرعت در زمان ابتلا به کووید پنج علامت یا

 
بیشتر دارند مستعد ابتلا به کووید طولانی خواهند بود. 

 
کووید طولانی مدت فراتر از عفونت اولیه ادامه دارد و اغلب مبتلایان تا 6 ماه شاهد نشانه هاي بیماري هستند. 

دکتر شمیل هارون، محقق این تحقیق بیان کرد: هنوز عملکردهاي بیولوژیکی یا ایمونولوژیکی کووید طولانی و اینکه چرا افراد خاصی
بیشتر در معرض این اثرات قرار می گیرند، روشن نیستند در نتیجه توسعه درمانی محدود شده و ضروري است که اقدام فوري براي



 
رفع این مسائل صورت گیرد. 

مقایسه ویروس هاي مختلف کرونا نیز مسیر طولانی مدت بیماري را نشان می دهند. نتایج این تجزیه وتحلیل نشان داد که حدود یک
چهارم بیماران بستري شده مبتلا به سارس و مرس، 6 ماه پس از ترخیص از بیمارستان، عملکرد ریه و ظرفیت ورزشی کمتري

 
داشتند. 

پروفسور ملانی کالورت، محقق دیگر این تحقیق ابراز کرد: طیف گسترده اي از علائم و عوارض احتمالی در بیماران مبتلا به کووید
طولانی مدت، نیاز به درك عمیق تر از روند بالینی بیماري را برجسته می کنند. براي حمایت و مدیریت بیماران مبتلا به کووید

 
طولانی و بهبود نتایج بالینی، نیاز فوري به مدل هاي مراقبت بهتر و یکپارچه وجود دارد. 

 
نتایج این تحقیق در نشریه Royal Society of Medicine منتشر شده است. 

انتهاي پیام



فرآیند مزایده ملی معادن در هرمزگان طبق چارچوب و قوانین انجام شده

است

منبع: ایسناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/04/27

استاندار هرمزگان با اشاره به ارائه گزارش سازمان صنعت، معدن و تجارت، دستگاه هاي نظارتی و بخش خصوصی، گفت: در
استان هرمزگان فرآیند مزایده ملی معادن دقیقا طبق چارچوب ها و قوانین انجام شده است.

فریدون همتی صبح امروز (27 تیرماه) در نشست شوراي
معادن استان هرمزگان با بیان اینکه استان هرمزگان
بخشی از فراخوان ملی مزایده معادن در سطح کشور بود،
عنوان کرد: در هرمزگان، 216 معدن در 46 محدوده

 
معدنی و 170 محدوده اکتشافی در این مزایده قرار داشت. 

وي با بیان اینکه براي این مزایده در هرمزگان 178 نفر
متقاضی داشتیم که براي 70 محدوده معدنی و اکتشافی
پیشنهاد ارائه کردند و دو سوم دیگر محدوده ها فاقد

 
متقاضی و پیشنهاد بودند، افزود: در سطح ملی بنا به دلایلی برگزاري این مزایده فعلا متوقف شده است. 

همتی با اشاره به ارائه گزارش سازمان صنعت، معدن و تجارت، دستگاه هاي نظارتی و بخش خصوصی در این نشست، تصریح کرد: در

 
استان هرمزگان فرآیند این مزایده ملی دقیقا طبق چارچوب ها و قوانین انجام شده است. 

وي اضافه کرد: مکاتبه اي با ریاست محترم قوه قضائیه خواهیم داشت و تلاش می کنیم در سطح ملی و استانی، اشکالات این امر رفع

 
شود. 

استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: این کار بزرگ در سطح ملی فعلا متوقف شده است اما امیدواریم با تعامل قوه قضائیه و وزارت

 
صنعت، معدن و تجارت، این مزایده در راستاي رونق تولید و ایجاد اشتغال برگزار شود. 

انتهاي پیام



بی توجهی به تقویت دریابانی هرمزگان را تا حصول نتیجه پیگیري می کنم

منبع: ایسناشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/04/27

رئیس مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس شوراي اسلامی ضمن انتقاد از کم توجهی به تقویت دریابانی استان از لحاظ
امکاناتی و لجستیکی، خواستار تلاش بیشتر مسئولان دولتی در استان هرمزگان در رابطه با تحقق وعده ها در این زمینه شد.

احمد مرادي صبح امروز (27 تیرماه) در دیدار با فرمانده
مرزبانی استان هرمزگان، با بیان اینکه مرزبانان استان
هرمزگان با کمترین امکانات و با رشادت و از خودگذشتگی
اقدامات شاخصی را انجام می دهند و بعضا جان خود را از
دست داده، افزود: اما این نیروهاي پرتلاش از نظر امکانات
بروز و شناورهاي سازمانی تجهیز شده و مناسب محروم
هستند و وعده هاي مسئولان نیز در این چند سال آنگونه

 
که باید می شد عملی نشده است. 

وي با اشاره به اینکه مرزبانی مهم ترین حامی مرزنشینان
است، امنیت و آرامش را دو مولفه اصلی پیشرفت و توسعه همه جانبه و پایدار هر منطقه دانست و عنوان کرد: در مجلس انقلابی با
استفاده از تمامی ظرفیت هاي قانونی پیگیر مشکلات مرتبط با مرزبانی بوده و هستیم و تمام تلاش خود را در جهت مرتفع ساختن آن

 
به کار می گیریم. 

این نماینده مجلس خاطرنشان کرد:ضمن بررسی تمامی موارد اشاره شده در حوزه هاي مختلف، هم افزایی لازم را جهت همکاري

 
سایر مسئولان با مرزبانی دنبال می کنیم و همه آن هایی که در برقراري امنیت نقش دارند باید پاي کار بیایند. 

در ادامه سردار دهکی فرمانده مرزبانی استان هرمزگان نیز ضمن تقدیر از مواضع قاطع و انقلابی مرادي در عرصه هاي مختلف، حمایت
مسئولان به خصوص نمایندگان مجلس را موجب ارتقاي امنیت در سطح استان دانست و بر تقویت و تداوم این همراهی و پشتیبانی

 
ها تاکید کرد. 

فرمانده مرزبانی استان هرمزگان حضور مسئولین درکنار نیروهاي مرزبانی را در جهت بهبود وضعیت مناطق مرزنشین و رفع مشکلات

 
مرزنشینان مثمر ثمر دانسته و این همکاري و هماهنگی را موجب رشد و پیشرفت در نوار مرزي دانست. 

این مقام ارشد مرزبانی استان خاطرنشان کرد: مرزبانان خواهان برقراري امنیتی پایدار در مرزهاي آبی و خاکی کشور و بدنبال امنیت

 
مردم محور است که بر اساس ارزش هاي دینی اسلامی شکل گرفته باشد. 

دهکی یادآور شد: دغدغه هاي معیشتی مردم و جلوگیري از پدیده مهاجرت و موضوع اشتغال جوانان و مبارزه با پدیده شوم قاچاق از

 
اولویت هاي مجموعه مرزبانی استان است. 



سردار دهکی افزود: ان شاالله با پیگیري هاي مجموعه مرزبانی استان با تعامل همه دستگاهها و بویژه پیگیري هاي نمایندگان مردم در

 
مجلس شوراي اسلامی این مهم تحقق خواهد یافت. 

وي با توجه به اهمیت حل مشکلات مرزنشینان براي مرزبانی بیان کرد: در جلسات متعدد با مسئولین مربوطه تاکید این فرماندهی
همواره بر توجه به راه هاي جایگزین و پیشگیرانه براي قاچاق، طرح هایی همچون فروش سوخت به مرزنشینان، از بین بردن
زیرساخت هاي قاچاق، نظیر ترددهاي غیر مجاز دریایی و کارگاه هاي متخلف ساخت شناور که اقدام به تولید انبوه شناورهاي غیر

 
مجاز و بی هویت می کنند می باشد. 

به گفته فرمانده مرزبانی استان هرمزگان، احداث و زیباسازي سواحل، می تواند ضمن ایجاد فضایی شاد و مکانی آرام بخش براي

 
مرزنشینان، دسترسی بهتر دریابانی به خوریات را فراهم سازد که کمک بزرگی به جلوگیري از پدیده قاچاق می کند. 

دهکی در ادامه با اشاره به اثرات سرمایه گذاري در گردشگري دریایی بیان کرد: راه اندازي اماکن تفریحی و کلوپ هاي دریایی می

 
تواند درآمدهاي جایگزین در مقابل درآمدهاي کاذب ایجاد کند. 

به گزارش ایسنا، انضباط بخشی به دریا و تخلفات دریایی که در حال حاضر قانون بازدارنده اي ندارد از جمله مطالبات مرزبانی بوده که

 
نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی، قول پیگیري آن را در این نشست داد. 

انتهاي پیام



آغاز تحقیقات دادستانی فرانسه در حمایت از کارگران اویغور چین/ فشار علیه

کارگران مسلمانان در اردوگاه هاي کار اجباري

منبع: ایلناشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/04/27

بیش از یک میلیون مسلمان اویغور در اردوگاه هاي کار اجباري استثمار شده اند. این کارگران در چرخه تولید کارخانه هاي
چندملیتی تولیدکننده پوشاك نقش بسزایی دارند.

بیش از یک میلیون مسلمان اویغور در اردوگاه هاي کار
اجباري استثمار شده اند. این کارگران در چرخه تولید
کارخانه هاي چندملیتی تولیدکننده پوشاك نقش بسزایی

 
دارند. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، بر اساس گزارش هاي منتشر شده
ازسوي گروه هاي فعال حقوق بشر، بیش از یک میلیون
مسلمان اویغور در اردوگاه هاي کار اجباري مشغول به کار
هستند اما سیستم هاي امنیتی در استان «سین کیانگ»

چنین موضوعی را تایید نمی کنند. دولت چین وجود هرگونه اردوگاه کار اجباري در این کشور را رد می کند و این مراکز را «مدارس

 
آموزش حرفه اي» براي اشتغال معرفی می کند. 

«اورلین برِیدن» در گزارشی وضعیت کارگران مسلمان اویغوري در مزارع پنبه منطقه «سین کیانگ» را مورد بررسی قرار داده است.
این خبرنگار به دلیل نگارش گزارش هایی درباره اردوگاه مهاجران اروپایی در شهر «کاله» فرانسه، سقوط هواپیماي «پرواز شماره
9525 جرمن وینگز» در کوه هاي آلپ و حملات تروریسی به فرانسه در نوامبر و ژانویه 2015 به شهرت رسید. ترجمه گزارش او

 
درباره کارگران مسلمان چینی که در NewYorke Times منتشر شده را در ادامه می خوانید: 

دادستان هاي فرانسه در حال تحقیق و تفحص درباره چهار شرکت «ایندیتکس» مالک برند «زارا»، «یونیکلو»، «اسکیچرز»، «اس ام
سی پی» به اتهام «جنایت علیه بشریت» به دلیل به کار گماردن اجباري مسلمانان اویغوري در استان «سین کیانگ» هستند.
رسیدگی به ادعاهاي شاکیان از ماه گذشته میلادي آغاز شده است. ماه آوریل 2021، برخی از گروه هاي حامیان حقوق بشر و یک زن
اویغوري که در اردوگاه ي اجباري چین زندانی شده بود، علیه این چهار شرکت شکایتی طرح کردند و خواهان رسیدگی به اتهامات

 
مطرح شده علیه آنان هستند. 

می توان ادعا کرد از هر پنج لباسی که در سطح جهان به فروش می رسد، یک لباس با نخ مزارع پنبه استان «سین کیانگ» چین
تولید می شود. بسیاري از شرکت ها و خانواده هاي بزرگ تجاري فعال در زمینه پوشاك، ارتباط مستقیمی با این منطقه دارند و
مایحتاج خود را از کارفرمایان این منطقه تهیه می کنند. در حال حاضر، بسیاري یقین دارند که نیروي کار این منطقه مورد
سوءاستفاده قرار می گیرد؛ به همین دلیل شرکت هایی که براي زنجیره تامین خود با این منطقه در تماس هستند، زیر نظر قرار دارند.



پیش از ورود دادستانی فرانسه به این پرونده، دولت چین تمامی ادعاهاي مطرح شده علیه این کشور را کذب محض خواند. چهار
شرکتی که انگشت اتهام به سوي آن ها دراز است نیز عملکرد و واکنشی متفاوت دارند. دو شرکت زارا و یونیکلو همچون دولت چین
هرگونه اتهام استثمار و بیگاري کارگران مسلمان را رد می کنند. اسکیچرز درباره این موضوع سکوت اختیار کرده و SMCP به

 
درخواست رسیدگی به اسناد این شرکت پاسخ منفی داده است. 

«ویلیام بوردن» وکیل گروه هاي حامی حقوق بشر درباره این پرونده باور دارد، این دادخواهی می تواند فرصتی مغتنم براي وادار
کردن شرکت هاي فعال در زمینه مد به پایبندي تعهدهاي اجتماعی باشد. به گفته وي، تمامی کشورها می توانند شرکت هایی را که

 
به گسترش نقض حقوق بشر و کار اجباري مبادرت می ورزند، وادار کنند تا در برابر رفتار ناشایست خود پاسخگو باشند. 

مارس 2020، نهاد سیاست استراتژیک استرالیا در گزارشی نوشت: 83 شرکت خارجی و چینی به طور مستقیم یا غیرمستقیم از کار
کارگران اقلیت اویغور در چین که توسط مقامات این کشور به کار اجباري گماشته می شوند، نفع برده اند. برآوردها نشان می دهد،
دست کم 80 هزار نفر از افراد اقلیت اویغور از سین کیانگ، استان محل سکونت شان در غرب چین، به کارگاه ها و کارخانه هاي
قطعات الکترونیکی، نساجی و ساخت ماشین آلات منتقل شده و در این مراکز به کار اجباري گماشته شده اند. شرکت هاي بین
المللی مثل نایکی، پوما، ویکتوریا سیکرت، آدیداس، اسپریت و گپ از این نیروها بهره برده اند. شرکت هاي فعال در زمینه قطعات

 
الکترونیک همچون اپل، سامسونگ و آمازون نیز از نیروي کار مسلمان بهره کشی کرده اند. 

بوردن اظهار امیدواري می کند که سایر کشورهاي عملکردي مشابه دولت فرانسه داشته باشند زیرا مصرف کنندگان نسبت به استثمار
و رنج انسان هاي بی گناه که در زنجیره عرضه دخیل هستند، آگاهی خواهند داشت. ما به شرکت هاي بزرگ و معتبر هشدار می

 
دهیم، در صورت برخورد قانونی با آنها، دیگر نمی توانند از زیر بار اتهامات طفره بروند. 

سال گذشته، بسیاري از برندهاي بین المللی پوشاك مثل «بربري»، یونیکلو، اچ اند ام، نایک و آدیداس تعهد دادند تا پنبه تولیدي
مزارع سین کیانگ تحریم کنند ولی از زمانی که از سوي مصرف کنندگان چینی تحریم شدند، روي به خرید پنبه از مزارع این کشور

 
آوردند. 

پس از سخنان وکیل گروه هاي حامی حقوق بشر که در حمایت از مسلمانان اویغوري اعلام دادخواهی کرده بودند، شرکت ایندیتکس
بیانیه اي صادر کرد. در این بیانیه آمده است: ما نسبت به کار اجباري واکنش نشان خواهیم داد و چنین روشی را تایید نخواهیم کرد.

 
این شرکت آماده هرگونه همکاري با مقامات فرانسوي است تا تمامی ادعاهاي بی اساس را رد کنیم. 

یونیکلو نیز در پاسخ به ادعاهاي بوردن اعلام کرد: ما خود را متعد به حمایت از حقوق بشر می دانیم و از هرگونه تضییع حقوق
کارگران در زنجیره تامین تبري می جوییم. هیچ کدام از شرکاي تولیدي، پارچه اي یا ریسندگی این شرکت در سین کیانگ قرار

 
ندارند. 

در سالهاي اخیر، مقامات چینی با استفاده با برنامه هاي اجباري کارگري و اردوگاه هاي کار، حدود یک میلیون اویغور، قزاق و سایر
اقلیت هاي مسلمان را مطیع حزب کمونیست کرده اند. مسلمانان در بند باید تمامی دوره هاي شغلی را پشت سربگذارند و در کارخانه

 
ها شاغل شوند. نیروي کار مسلمان، دستمزد ناچیزي دریافت خواهند کرد و در برخی موارد نیز هیچ مزدي به آنها پرداخت نمی شود. 

در ماه هاي گذشته، گزارش هاي متعددي از برپایی اردوگاه هاي بازپروري مسلمانان در چین منتشر شد. سازمان هاي حقوق بشري
گفته اند دولت چین نزدیک به یک میلیون نفر از مسلمانان تبعه این کشور را پس از بازداشت به این اردوگاه ها منتقل و آن ها را



مجبور به ترك سبک زندگی سنتی خود می کند. بازداشت شدگان به ویژه به خوردن گوشت خوك و نوشیدنی هاي الکلی وادار می

 
شوند. 

اکتبر 2018، پکن به وجود پایگاه هاي نظامی سري در منطقه ترکستان شرقی که در آن مسلمانان نگهداري می شوند، اعتراف کرد.
چین در توجیه این سیاست خود مدعی شده که این اقدامات براي «مبارزه با تروریسم» صورت می گیرد. نهادهاي بین المللی و

 
سازمان هاي حقوق بشر این ادعاهاي دولت چین را رد کرده و سیاست مذکور را در راستاي نسل کشی اویغورها می دانند. 

سازمان ملل در چند سال گذشته نسبت به ایجاد اردگاه هاي کار اجباري ابراز نگرانی کرد. این نهاد در گزارشی نوشت: بیش از یک
میلیون نفر از مسلمانان چینی که اغلب اویغور هستند به ظن داشتن گرایش هاي دینی و حمایت از اسلام در این اردوگاه ها محبوس

 
هستند. 

انتهاي پیام/



راه اندازي 2 طرح بهزیستی در لاهیجان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/04/27

به مناسبت هفته بهزیستی ، فاز سوم آسایشگاه سالمندان و یک کارگاه حمایتی تولیدي در لاهیجان افتتاح شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز گیلان ؛ مدیر عامل آسایشگاه سالمندان لاهیجان گفت : فاز سوم این آسایشگاه شامل
20 تخت ویژه اقامتگاه تجمعی، اتاق هاي پزشک، پرستار و کارکنان، داروخانه و سالن پذیرایی ویژه خانواده هاي سالمندان ، در زمینی

 
به مساحت 500 متر مربع به بهره برداري رسید. 

رحیمعلی غلامی پور گفت : براي تکمیل این طرح یک میلیارد و
سیصد میلیون تومان هزینه شده که بخش زیادي از آن را خیران

 
پرداخت کرده اند. 

همچنین به مناسبت هفته بهزیستی ، کارگاه حمایتی تولیدي

 
رستاك در لاهیجان افتتاح شد. 

رئیس اداره بهزیستی لاهیجان با بیان اینکه افتتاح این کارگاه موجب اشتغال 10 نفر شده است گفت : این کارگاه 400 متر مساحت
دارد و در حوزه معرق کاشی شکسته، رزین و زیورآلات، تولیدات چوبی، نقاشی روي سفال، سراجی و دوخت کیف چرم، تسمه بافی و

 
تولیدات کشاورزي فعالیت می کند. 

هاجر بایرامی افزود : این کارگاه حمایتی تولیدي ظرفیت آموزش 50 توانخواه را دارد.



با ترکیب جدید سهامداران صورت می گیرد؛ فولاد کردستان در مسیر اوج

منبع: بورس 24شماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/04/27

جلسه سهامداران شرکت صنایع فولاد کردستان بعدازظهر روز شنبه 26 تیرماه به منظور نقل و انتقال سهام این شرکت و ...

بورس24 : جلسه سهامداران شرکت صنایع فولاد کردستان بعدازظهر روز شنبه 26 تیرماه به منظور نقل و انتقال سهام این

 
شرکت و تغییر ترکیب سهامداران در محل سالن جلسات ایمیدرو تشکیل شد. 

در این جلسه مصوب شد شرکتهاي «توسعه و تجهیز معادن امداد» و «کیمیا معدن سپاهان» کلیه سهام خود از فولاد کردستان (به

 
ترتیب 20 و 16 درصد) را به شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات منتقل کنند. 

بدین ترتیب در ترکیب جدید سهامداري ، ایمیدرو با 44 درصد، شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات با 36 درصد و شرکت

 
فولاد صبانور با 20 درصد، سهامداران شرکت فولاد کردستان خواهند بود. 

بر اساس تصمیمات این جلسه، جزئیات قیمت و شرایط انتقال، متعاقبا پس از تصویب هیأت مدیره شرکتها مورد توافق قرار خواهد

 
گرفت. 

به منظور اطمینان از تأمین خوراك سنگ آهن شرکت صنایع فولاد کردستان؛ مقرر شد ریاست سازمان صمت استان کردستان در
صدور مجوزهاي بهره برداري معادن سنگ آهن و واحدهاي فراوري استان از جمله کیمیا معادن و صبانور و ... مساعدت لازم را معمول

 
دارد. 

همچنین، بر اساس توافق قبلی مقرر شد سازمان صمت استان کردستان نسبت به صدور پروانه اکتشاف محدوده هاي آهنی پهنه هاي

 
قروه و واگذاري پروانه هاي اکتشاف و گواهی کشف بیجار و ... به شرکت صنایع فولاد کردستان پیگیري و اقدام نماید. 

در ادامه این نشست، مهندس محمدرضا احمدي مدیرعامل شرکت صنایع فولاد کردستان از همراهی و مساعدت مسئولین سازمان

 
صمت استان، ایمیدرو، صبانور و سایر سهامداران براي پیشبرد اهداف شرکت تشکر و قدردانی کرد. 

مهندس احمدي گفت: ورود قدرتمند شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات به ترکیب سهامداران فولاد کردستان اتفاقی مبارك

 
و نویدبخش فصلی نوین در پیشبرد اهداف این مجموعه خواهد بود. 

وي افزود: حضور این شرکت پویا و توانمند در کنار مجموعه ایمیدرو دغدغه تأمین مالی و تأمین خوراك مواد اولیه فولاد کردستان را

 
برطرف نموده و تأخیرهاي موجود را تا حد زیادي جبران خواهد نمود. 

در ادامه این نشست، دکتر امیرحسین نادري، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات با اشاره به ذخایر غنی معدنی
استان کردستان و پتانسیل هاي این منطقه محروم در ارزش آفرینی و تولید ثروت از طریق معدن و صنایع معدنی، گفت: بنا داریم با



تجمیع پتانسیل هاي موجود و همکاري مسئولین امر به ویژه سازمان ایمیدرو و مسئولین استان و تجارب موفق سرمایه گذاري که از
گذشته در این منطقه داشته ایم، از یکسو براي سرمایه سهامداران خود ارزش افزوده قابل توجهی ایجاد کنیم و از سوي دیگر در

 
توسعه صنعت، اشتغال آفرینی و محرومیت زدایی در منطقه کردستان سهم بیشتري داشته باشیم. 

یادآوري می شود سابقه طرح احداث زنجیره فولاد در استان، مربوط به سال 1394 بوده است که در سفر استانی معاون رئیس جمهور
مقرر شد زنجیره فولاد با ظرفیت هاي 2٫5 میلیون تن کنسانتره، 2٫5 میلیون تن گندله، 1٫6 میلیون تن آهن اسفنجی و 1٫5
میلیون تن ذوب و ریخته گري به منظور تولید 1٫5 تن ورق سیاه، نورد گرم فولادي در کردستان اجرایی و هزاران اشتغال زایی ایجاد

 
شود. 

پس از مصوبات و انجام فرایند اولیه براي اجراي پروژه، وزیر وقت صمت، دستور احداث 2 واحد آهن اسفنجی با ظرفیت 800 هزار تن
به طور جداگانه در شهرستان هاي بیجار و قروه را صادر کرد اما به دلایل متعدد، اجراي آن با محدودیت ها و موانعی مواجه بود که
اکنون با تغییرات مهم صورت گرفته در ترکیب سهامداري و ورود شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات به عنوان یک شرکت
مقتدر و پویا به این طرح در کنار شرکت زیرمجموعه خود یعنی فولاد صبانور با همراهی ایمیدرو به عنوان نهاد مهم حاکمیتی و
اجرایی دولت در صنایع معدنی، مشکلات اجرایی آن برطرف شده و شاهد قریب الوقوع پیشبرد این طرح مهم فولادي در غرب کشور

 
باشیم. 

منبع: روابط عمومی شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات



معاون استاندار: شهرك پوشاك تهران پنج هزار فرصت شغلی ایجاد می کند

منبع: بورس 24شماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/04/27

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران با بیان اینکه طی چند روز اخیر عملیات اجرایی شهرك صنعتی پوشاك در 35
...

بورس24 : معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران با بیان اینکه طی چند روز اخیر عملیات اجرایی شهرك صنعتی
پوشاك در 35 کیلومتري اتوبان تهران - قم آغاز شده است، گفت: با بهره برداري از این شهرك حدود پنج هزار فرصت شغلی در

 
استان تهران ایجاد می شود. 

""حشمت االله عسگري"" روز یکشنبه افزود: حدود هشت ماه آماده سازي این شهرك به طول می انجامد و پس از آن واگذاري ها آغاز

 
می شود. 

وي بابیان اینکه جانمایی شهرك صنعتی تخصصی پوشاك در زمینی به مساحت 206 هکتار در بخش حسن آباد فشافویه انجام شده
است، اضافه کرد: 60 درصد مساحت کل این شهرك براي احداث واحدهاي تولیدي صنعت پوشاك و مابقی نیز براي سایر زیرساخت

 
هاي لازم در نظر گرفته شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران با بیان اینکه 150 واحد در زمینه پوشاك در شهرك پوشاك مستقر می شود، توضیح
داد: طرح این شهرك بسیار دقیق و متفاوت از دیگر شهرك هاي صنعتی است و بر خلاف شهرك هاي دیگر که جنبه عمومی دارد؛

 
این شهرك تخصصی و در بهترین مکان یعنی روبروي فرودگاه امام خمینی (ره) واقع شده است. 

عسگري اذعان داشت: تمام ملاحظات زیست محیطی و مباحث فنی در بحث احداث این شهرك توسط کارشناسان شرکت شهرك

 
هاي صنعتی استان تهران انجام شده است تا در آینده کارآفرینان حوزه پوشاك بدون هیچگونه دغدغه اي به تولید با کیفیت بپردازند. 

وي اضافه کرد: صنعت پوشاك ظرفیت خوبی در حوزه جلوگیري از خروج ارز، اشتغال و حتی صادرات دارد که راه اندازي شهرك

 
صنعتی پوشاك می تواند گام موثري در این حوزه باشد. 

عملیات احداث شهرك صنعتی پوشاك سال 1395 توسط رئیس جمهورآغاز شد و پیشرفت آن در دستور کار قرار گرفت تا بدین

 
وسیله تمامی واحدهاي مختلف صنعت پوشاك با گردآمدن در کنار یکدیگر موجب رشد و توسعه این صنعت را موجب شوند. 

این شهرك تخصصی اولین شهرکی است که براساس نیاز داخلی طراحی شده و تمامی زنجیره تولید پوشاك از تامین مواد اولیه، مد و

 
طراحی را شامل می شود. 

منبع: ایرنا



خلف وعده تزریق واکسن کرونا ماموران و کارکنان قطارهاي مسافري

منبع: تسنیمشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/04/27

در حالی مطابق اولویت ها قرار بود ماموران و کارکنان قطارهاي مسافري از اوایل خرداد 1400 در برابر کرونا واکسینه شوند
که هنوز اقدامی در این زمینه انجام نشده است.

در حالی مطابق اولویت ها قرار بود ماموران و کارکنان
قطارهاي مسافري از اوایل خرداد 1400 در برابر کرونا
واکسینه شوند که هنوز اقدامی در این زمینه انجام نشده

 
است. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم، بخش
حمل ونقل ریلی مسافري کشور طی دوران کرونا بر اساس
مصوبات ستاد ملی کرونا بخش زیادي از ظرفیت خود را ر
استاي رعایت پروتکل هاي بهداشتی با وجود کاهش
درآمدها به کار نگرفته است.قرار بود کارکنان و ماموران

قطارهاي مسافري (روساي قطار، ترنست رانان، مهمانداران و سرمهمانداران، ماموران خدمات و فنی) با توجه به ارتباط مستقیم با

 
مسافران در اولویت تزریق واکسن کرونا قرار گیرند اما تاکنون اقدامی در این زمینه انجام نشد است. 

طبق اولویت اعلام شده از اوایل خرداد امسال بایستی واکسن ماموران و کارکنان قطارهاي مسافري انجام می شد، اما با گذشت حدود

 
2 ماه این اقدام صورت نگرفته است. 

تعدادي از مهمانداران و ماموران فنی قطارهاي مسافري کشور در تماس با خبرگزاري تسنیم، با انتقاد از رویه کنونی وزارت بهداشت

 
تاکید کردند به دلیل بی توجهی به واکسیناسیون دچار مشکلات مختلف روحی و استرس کاري شده اند. 

این گروه از عوامل داخل قطار با نسبت دادن تزریق واکسن به سلامتی مدیران دولتی ابراز امیدواري کردند اي کاش مسئولان کشور

 
نیز سوار قطار می شدند تا حداقل به خاطر سلامتی خودشان کادر داخل قطار را نیز واکسینه کنند. 

به گزارش تسنیم، گلایه به جاي ماموران و کارکنان قطارهاي مسافري در حالی است که در سایر بخش ها از جمله حمل ونقل هوایی
کرو پروازي در برابر ویروس کرونا واکسیناسیون کامل شده اند. یا در نمونه اي دیگر رئیس سازمان نطام مهندسی ساختمان با توجه به
در پیش بودن انتخابات هیئت مدیره سازمان ها، اعلام کرده با موافقت وزیر بهداشت حدود 500 هزار مهندس عضو سازمان طبق

 
اولویت بندي در برابر کرونا واکسینه می شوند. 

احمد خرم در این باره گفته است: ... از وزیر بهداشت تقاضا کردیم که بالاخره بخش عمده اي از جامعه مهندسی کشور در معرض
خطر و شرایط «فورس ماژور» هستند به نحوي که در کارگاه کار می کنند و با مجموعه هاي کارگري سروکار دارند و احتمال مبتلا

 
شدن آنان به کرونا، خیلی بالاست. برهمین اساس، جامعه مهندسان در اولویت تزریق واکسن کرونا قرار گیرند. 



وي بیان کرد: « خدمت آقاي دکتر نمکی عرض کردیم و ایشان با بزرگواري تقبل فرمودند که در گام نخست، واکسن پرریسک ها را به
صورت رایگان، سریع تزریق کنند و به محض اینکه این مرحله به اتمام رسید، سپس ریسک متوسط ها و در ادامه ریسک پایین ها را
به صورت رایگان، تزریق کنند. در واقع، با تزریق رایگان واکسن کرونا به مهندسان «پرریسک، ریسک متوسط و ریسک پایین» در

 
نوبت هاي مختلف، دیگر هزینه اي به سازمان نظام مهندسی ساختمان و اعضاي سازمان تحمیل نخواهد شد.» 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان گفت: در این راستا، به دنبال پاسخ نامه اي که به استان ها نوشته می شود، افراد پروانه دار و
پرریسک و همچنین افراد پروانه دار و کم ریسک در دو نوبت، سریع لیست شان باید آماده شود و سپس شماره تماس، شماره پروانه، و
کد ملی مهندسان بلافاصله روي میز وزیر محترم بهداشت قرار بگیرد تا ایشان هم فورا دستور تزریق واکسن در مراکز واکسیناسیون را
صادر کنند. بحث سن افراد هم در فهرست پرریسک و کم ریسک مطرح نیست. اسامی افراد در هر سنی که در لیست آمده باشد،

 
واکسن کرونا تزریق خواهد شد. 

خرم با بیان این که واکسیناسیون مهندسان عضو سازمان نظام مهندسی از روزهاي آینده آغاز می شود، اظهار کرد: واکسن را خود
وزارت بهداشت تامین می کند، دوم اینکه اولویت اصلی سازمان، در مورد کسانی است که پروانه اشتغال دارند، سوم اینکه

واکسیناسیون هیچ هزینه اي براي سازمان و اعضا دربر نخواهد داشت و رایگان کار انجام می شود.



جذب 958 نیروي کار در فاز 13 پارس جنوبی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/04/27

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس از جذب 958 نیروي کار در فاز 13 پارس جنوبی خبر داد که از این
تعداد، 550 نفر نیروهاي بومی استان بوشهر هستند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز بوشهر، سخاوت
اسدي افزود: از 2 هزار و 800 نفري که براي مصاحبه
استخدامی طرح توسعه فاز 13 میان گازي مشترك پارس

 
جنوبی فراخوان داده شده بود، 958 نفر جذب شدند. 

وي ادامه داد: 57 درصد از پذیرفته شدگان بومی استان

 
بوشهر هستند. 

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس از
نمایندگان استان بوشهر در مجلس شوراي اسلامی،

مسئولان محلی منطقه، مدیرعامل شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی و مجموعه مدیریت کار و خدمات اشتغال منطقه ویژه پارس براي
برگزاري هر چه بهتر فرآیند جذب این افراد قدردانی کرد.



ساخت «دستگاه برق همراه» توسط کارمند دانشگاه آزاد اسلامی لنجان

منبع: آناشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/04/27

سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد لنجان از تولید نمونه آزمایشی دستگاه برق همراه توسط کارمند این دانشگاه خبر داد.

 
سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد لنجان از تولید نمونه آزمایشی دستگاه برق همراه توسط کارمند این دانشگاه خبر داد. 

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي خبرگزاري آنا از لنجان،
سیدمسعود داودي در دیدار با پیام نجفی رئیس دانشگاه آزاد
اسلامی استان اصفهان با اعلام خبر تولید نمونه آزمایشی دستگاه
برق همراه توسط کارمند دانشگاه آزاد اسلامی واحد لنجان اظهار
کرد: تولید نمونه آزمایشی دستگاه برق اضطراري که توسط
مهرداد عابدینی از کارمندان پرتلاش این دانشگاه ساخته شده
است، نمونه اي از محصول اصلی و نهایی است. امیدواریم با توجه
ظرفیت هاي موجود در مرکز رشد این واحد، به سرعت به تولید

 
انبوه رسیده و به بازار عرضه شود. 

سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد لنجان با تأکید بر حمایت از تولیدکنندگان عنوان کرد: سال 1400 به نام سال تولید، پشتیبانی
ها، مانع زدایی ها نامگذاري شده است و صد البته باید براي تحقق این شعار به تمام عوامل مؤثر در تولید توجه شود. از این رو، واحد

 
لنجان حمایت از شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات را در دستورکار قرار داده است. 

تأکید بر حمایت از تولیدکنندگان و نخبگان رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان هم با تأکید بر حمایت از تولیدکنندگان و
نخبگان بیان کرد: با توجه به مهارت هاي فنی و ظرفیت هاي بالقوه مهرداد عابدینی، می توان دانشجویان مستعد در این زمینه را براي
ساخت و بهینه کردن مصرف انرژي به ویژه در ساختمان ها و تأسیسات قدیمی واحدهایی با عمر بین 30 تا 40 سال با دانشجویان

 
پویشی عملیاتی کرد. 

پیام نجفی با تأکید بر افزایش مهارت دانشجویان تأکید کرد: اجراي طرح پویش (اشتغال همزمان با تحصیل) می تواند به مهارت

 
افزایی دانشجویان کمک کرده و تحولی در آموزش عالی و ایجاد اشتغال به وجود آورد. 

وي اضافه کرد: بنابراین واحد لنجان که جزء منتخبان و الگوهاي مجري طرح پویش است، با نیروهاي مستعد ازجمله مهرداد عابدینی
می تواند در قالب این طرح نیروهاي ماهرتري براي صنعت و بنگاه هاي اقتصادي تربیت کند و دانشجویان علاقه مند می توانند

 
همزمان با تحصیل وارد بازار کار شوند و تعدادي از واحدهاي کارآموزي خود را به صورت جدي و تعریف شده بگذرانند. 

شارژ دستگاه برق اضطراري با برق شهر یا پنل هاي خورشیدي کارمند دانشگاه آزاد اسلامی واحد لنجان نیز با تشریح دستگاه برق
همراه بیان کرد: دستگاه برق اضطراري را می توان توسط برق شهر یا پنل هاي خورشیدي شارژ و در مواقع نیاز بسته به نوع مصرف



 
در مدت زمان هاي دو الی پنج ساعت از خروجی برق 220 ولتی آن استفاده کرد. 

مهرداد عابدینی با بیان اینکه این دستگاه بسته به نیاز مصرف کننده در مدل هاي 300 وات تا 3 هزار وات تولید و قابل عرضه است،
یادآور شد: در این مجموعه از یک باطري پرقدرت از نوع اسید سرب استفاده شده که قابلیت حمل و نقل و ماندگاري شارژ را فراهم

 
می کند. 

وي با اشاره به فشارهاي اقتصادي و قطعی مرتب و برنامه ریزي نشده برق در اغلب نقاط کشور متذکر شد: همزمان با آغاز فصل
تابستان در سال هاي اخیر، مدیریت مصرف برق خانوار به یک اولویت براي خانواده ها تبدیل شده و این امر از طریق سیستم هاي برق

 
اضطراري یا UPS امکان پذیر است. 

کارمند واحد لنجان با اشاره به استفاده آسان استادان و دانشجویان از این برق همراه اضافه کرد: همه افرادي که از مودم اینترنت
خانگی، تب لت، گوشی و لپ تاپ استفاده می کنند، می توانند از دستگاه برق اضطراري در زمان افت مصرف و همچنین در زمان

 
پیک مصرف استفاده بهینه کنند. 

عابدینی با بیان اینکه با توجه به پیش رو بودن فصل تابستان و افزایش مصرف انرژي، قطعی برق امري اجتناب ناپذیر به نظر می رسد،
گفت: ضروري است همه ما در برابر حفظ و نگهداري تجهیزات خود کوشا باشیم و با تهیه ابزارهاي ارزان قیمتی مانند محافظ برق و
رعایت نکاتی مانند جداکردن از پریز برق در زمان عدم استفاده، می توانیم تا حد زیادي از آسیب هاي احتمالی این معضل جلوگیري

 
کنیم. 

به گزارش آنا، عابدینی پیش از این سیستم هوشمند آبیاري تحت فشار را تولید کرده است. این سیستم در شبکه آبیاري فضاي سبز
شهرها می تواند به میزان قابل توجهی در مصرف آب شیرین مورد نیاز فضاي سبز صرفه جویی کرده یا با همان میزان آب به گسترش

 
بیشتر فضاي سبز شهري کمک کند. 

انتهاي پیام/4103/4062/



پشت سکه پرورش قارچ / توصیه می کنم قارچ تولید نکنید

منبع: سلام نوشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/04/27

وي با اشاره به شگردهاي تولید کنندگان بزرگ براي از پا انداختن بنگاه هاي کوچک، ادامه داد: در ابتداي کار اوضاع بر وفق
مراد بود و شرکت ها کمپوست مرغوب به دست تولید کنندگان می رساندند. اما با هدف خارج کردن تولیدکننده هاي خرده

پا از میدان، مواد اولیه روز به روز گران تر می شود. باید در آینده منتظرِ ...

وي با اشاره به شگردهاي تولید کنندگان بزرگ براي از پا انداختن بنگاه هاي کوچک، ادامه داد: در ابتداي کار اوضاع بر وفق
مراد بود و شرکت ها کمپوست مرغوب به دست تولید کنندگان می رساندند. اما با هدف خارج کردن تولیدکننده هاي خرده پا از

 
میدان، مواد اولیه روز به روز گران تر می شود. باید در آینده منتظرِ گرانی و قیمت هاي بالاترِ قارچ باشیم. 

سلام نو - سرویس اقتصادي: اگر در اینترنت کلمه ي پرورش
قارچ را جست و جو کنید، ده ها سایت هستند که می خواهند
در عرض چند دقیقه به شما نحوه ي پرورش قارچ را آموزش
دهند. اما آیا با خواندن چند مطلب راجع به نکته هاي طلایی و
درآمد بالاي این صنعت کافی است؟ چند سالِ اخیر آوازه ي
درآمدِ بالاي پرورش قارچ در کشور پیچیده شده بود و مردم
تحریک می شدند تا هرچه سریع تر بدونِ یادگیري پا در این
عرصه بگذارند اما اکنون تب پرورش قارچ، مثل سال هاي گذشته
داغ نیست. کم نیستند علاقه مندانی که در زیرزمین یا انباري
خود تصمیم به پرورش قارچ می گیرند تا درآمدي کسب کنند.
یکی از نکته هاي حیاتیِ کارآفرینی، آگاهی داشتن قبل از شروعِ

 
کار است. 

میثم نجفی، 31 ساله و یکی از تولید کنندگان قارچ در گفت و
گو با سلام نو از معایب و مزایاي این شغل می گوید تا با اطلاعاتِ
بیشتري واردِ مسائل سرمایه گذاري و کارآفرینی شویم و به

 
جست و جو در اینترنت بسنده نکنیم. 

نجفی درباري چالش هاي موجود در این شغل بیان کرد: بعد از کرونا، اقتصاد بدي در کشور حاکم است که سود ودرآمد ها را کم کرده

 
است و برخلاف این که همه می گویند درآمد پرورش قارچ خوب است، توصیه ي من این است که سمتِ این شغل نروید. 

وي با اشاره به شگردهاي تولید کنندگان بزرگ براي از پا انداختن بنگاه هاي کوچک، ادامه داد: در ابتداي کار اوضاع بر وفق مراد بود
و شرکت ها کمپوست مرغوب به دست تولید کنندگان می رساندند. اما با هدف خارج کردن تولیدکننده هاي خرده پا از میدان، مواد

اولیه روز به روز گران تر می شود. باید در آینده منتظرِ گرانی و قیمت هاي بالاترِ قارچ باشیم. 



نجفی درباره ي دلیلِ شروعِ پرورش قارچ گفت: با وجود شرایطِ محیطی و مشکلات اقتصادي در سال 93 با سرمایه ي 1یک میلیون و
800 هزار تومان تصمیم به شروع این کار گرفتم و در سوپرمارکت ها، میوه فروشی ها و فست فودي هاي منطقه ي آباده، یزد و شیراز

 
محصولاتم را به فروش رساندم. 

این تولیدکننده قارچ اظهار داشت: یک زمانی فروشِ بار سخت بود، چرا که کسی با قارچ و حتی روش استفاده از آن آشنایی نداشت،
در حالِ حاضر اما قارچ جزو زنجیره ي غذایی محسوب می شود ولی شرایطِ اقتصادي کشور اجازه ي خرید این محصول را را به مردم

 
نمی دهد و فروش ما کم شده است. 

نجفی در پاسخ به این پرسش که آیا از شرایطِ موجودِ کار راضی است یا خیر، گفت: خیر زیرا مواد اولیه نسبت به قیمت فروش 5 برابر
شده است، ما یک رقم از نهاده هاي مورد نیاز خود را قبل از عید از کارخانه یک میلیون و 800 هزار تومان خربد می کردیم ولی الان

 
3 میلیون و 600 هزار تومان راي آن هزینه می کنیم. 

میثم نجفی با اشاره به اوضاعِ اقتصادي کشور گفت: خواسته ي ما گرانی نیست! اما زمانی که کشاورز گندم را و کارخانه کمپوست را
گران عرضه می کنند، ما هم مجبوریم قارچ را گران عرضه کنیم. این چرخه تا جایی ادامه می یابد تا یکی از این تولیدکنندگان از

 
میدان خارج شوند. 

این تولیدکننده قارچ ادامه داد: پرورش قارچ هم از جهت تولید و هم از جهت فروش بسیار شغل حساسی است. بارِ قارچ مانند خشکبار

 
نیست که ماندگاري طولانی داشته باشد و بازه ي عمر کوتاهی دارد. 

وي افزود: خود ما با تعطیلی بازار جهت شیوع ویروس کرونا، 4 تن و نیم از تولید را از دست دادیم. قارچ محصولی است که اگر در 2 یا

 
3 روز به دست مصرف کننده نرسد، کیفیتش از بین می رود و وارد بازار نمی شود. 

وي در پاسخ به این پرسش که با وجود این مشکلات چرا به فکرِ تغییر شغل نیفتاده است گفت: به هر حال هرکس به یک شغلی
علاقه مند است. یکی مهندس، دیگري دکتر و شخصِ دیگري هم به کارِ آزاد علاقه دارد، من هم به این شغل!



ردپاي کمرنگ آموزش در اصناف

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/04/27

در روزگاري که هنوز در بیشتر کشورها کسب و کار تعریف درستی نداشت، در کشور ما واحد صنفی و چارچوب هاي قانونی و
عرفی آن به شکل سنتی وجود داشت.

در روزگاري که هنوز در بیشتر کشورها کسب و کار تعریف درستی نداشت، در کشور ما واحد صنفی و چارچوب هاي قانونی و

 
عرفی آن به شکل سنتی وجود داشت. 

صاحبان کسب وکارهاي مختلف علاوه بر کسب وکار و ارائه خدمت به مخاطبان وظیفه دیگري به دوش می کشیدند و آن آموزش
هاي سینه به سینه و استادشاگردي بود. به این ترتیب همواره هر نسل از صاحبان کسب وکار، در حال تربیت نسل آینده در اصناف
مختلف بودند تا اینکه با پیشرفت فناوري و ورود به دوره مدرنیته، آموزش کسب و کار در بیشتر کشورها به صورت آکادمیک پیش
رفت. اما در ایران اصناف همچنان در دوره گذار از سبک سنتی بازار به دوره مدرن مانده و در این شرایط آموزش ها دیگر نه شکل

 
سنتی دارد و نه به طور کامل به سبک مدرن روي آورده است. 

اما واقعا آموزش تا چه حد می تواند بر پیشرفت و ارتقاي اصناف تاثیر بگذارد و صاحب نظران این حوزه چه نظري درباره آن دارند؟ با

 
گزارش صمت در این باره همراه باشید: 

در آموزش خوب نبوده ایم بسیاري از صاحب نظران حوزه کسب و کار بر این باورند که تا امروز از ظرفیت هاي آموزشی کشور براي
رشد کسب و کار و افزایش قابلیت هاي صاحبان مشاغل به شکل مطلوب استفاده نشده و آنچه امروز وجود دارد نیز بیش از همه به

 
شکل سنتی به فعالان صنفی انتقال یافته است. 

در این زمینه علی فاضلی، عضو هیات رئیسه اتاق اصناف تهران در گفت وگو با صمت اظهار کرد: بدون تردید دانش یکی از مولفه هاي
اصلی در حوزه هاي مختلف جامعه از جمله کسب و کار و اصناف است و تاثیر فراوانی در ارتقاي این بخش دارد اما اینکه ما چقدر در
بکارگیري دانش در حوزه کسب و کار تلاش کرده ایم موضوع بسیار گسترده اي است که نیاز به مطرح شدن مسائلی مانند نظام

 
بودجه ریزي کشور در برنامه هاي توسعه پنج ساله به ویژه دورهاي چهارم و پنجم و ششم دارد. 

فاضلی تاکید کرد: متاسفانه نظام آموزش با وجود گام هاي خوبی که در این سال ها برداشته است، متناسب با جامعه پیش نرفته و

 
برنامه ریزي مناسب درباره آن صورت نگرفته است. 

در حوزه بنگاه هاي صنفی به ویژه در حوزه تعمیر و نگهداري که مختص اصناف است، با توجه به پیشرفت فناوري همگامی هاي لازم
انجام نشده است. مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مجموعه اصناف باید به این موضوع توجه بیشتري می کردند و گام
هاي بلندتري در این عرصه برمی داشتند. درحال حاضر اگرچه مجموعه فنی و حرفه اي وزارت کار برنامه هایی را اعلام کرده اما این
برنامه ها چندان مناسب و متناسب با این حوزه نبوده است. البته این موضوع به معنی این نیست که همه تقصیرها از جانب دولت

 
بوده، بلکه ما هم در این موضوع مقصر بوده ایم. 



وي تصریح کرد: ما به عنوان نمایندگان اصناف آنچنان که باید، به این موضوع نپرداخته ایم و بستر مناسب براي این کار به وجود

 
نیامده است. 

این کارشناس حوزه اصناف در ادامه خاطرنشان کرد: البته در سال هاي اخیر برخی از اتحادیه ها عملکرد بسیار خوبی در این زمینه
داشته و داراي دانشگاه هاي تخصصی هستند اما حوزه آموزش در بیشتر اصناف مغفول مانده است. در کل موضوع آموزش و گسترش
دانش در این حوزه تاکنون چندان متناسب با ظرفیت ها و شرایط کشور طراحی نشده و کم کاري هایی در این بخش دیده می شود.

 
به نظر می رسد دولت آینده و زیرمجموعه هاي آن باید رویکرد بیشتري به این حوزه داشته باشند. 

فاضلی همچنین یادآور شد: دانش، حوزه اي است که می تواند در ایجاد اشتغال پایدار باعث حرکت هاي مهمی شود، البته رسیدن به
این هدف اراده اي می طلبد که باید در مجموعه اتاق هاي اصناف، بازرگانی و تعاون ایجاد شود. وي در بخش دیگري از صحبت هاي
خود با تاکید بر لزوم آینده نگري در آموزش اصناف عنوان کرد: اگر به گذشته نگاه کنیم، متوجه فرصت سوزي هاي زیادي در این
حوزه می شویم. در دهه سوم و چهارم انقلاب بیشتر باید به این موضوع می پرداختیم که فرصت هاي زیادي را از دست دادیم و باید

 
فرصت هاي آینده را مغتنم بشماریم. 

این فعال حوزه اصناف همچنین افزود: در وضعیت کنونی، کشور و فضاي کسب و کار، نیاز به برنامه ریزي هاي مدون و جامع داریم و
باید بتوانیم با تجربه اي که از گذشته حاصل کرده ایم، آینده فضاي کسب و کار، تولید و تجارت کشور را به شکل مطلوب تري طراحی
کنیم. باید صاحبان بنگاه ها را در مسیر بکارگیري دانش همراهی کرده و بسترهاي مناسب براي همگامی هاي موثر حوزه هاي دانش

 
و کسب و کار ایجاد کنیم. 

فاضلی در پایان گفت: فضاي کسب و کار امروز در همه جاي دنیا دیگر نمی تواند تنها بر پایه تجربیات سنتی به فعالیت ادامه دهد و
براي بروز رسانی و ایجاد بهره وري، نیاز به بکارگیري دانش و علم دارد. اگر غیر از این باشد، بسیاري از اصناف در عرصه رقابت و

 
انتخاب هاي طبیعی، از این گردونه حذف خواهند شد. 

حلقه گمشده اصناف آموزش است برخی از فعالان و کارشناسان اصناف معتقدند حرکت هایی در زمینه آموزش اصناف در کشور انجام

 
شده اما این آموزش ها به ویژه در بخش واحدهاي صنفی به هیچ وجه کافی نیست. 

در این باره وحید مهرپویان طارانی، رئیس اتاق اصناف شهرستان اسلامشهر در گفت وگو با صمت اظهار کرد: آموزش اصناف از نگاه
من به دو بخش مجزا قابل تفکیک است که هر یک شرایط خاص خود را دارند. یکی از این بخش ها مربوط به آموزش در سطح
مدیریت و هیات مدیره اتحادیه ها و دیگري مربوط به آموزش در سطح واحدهاي صنفی می شود که البته کمبودها در حوزه آموزش
در بخش واحدهاي صنفی بیشتر است. مهرپویان طارانی آموزش در سطح واحدهاي صنفی را حلقه گمشده در نظام صنفی کشور
دانست و خاطرنشان کرد: این نقیصه که سال هاي سال با آن مواجه بوده ایم را نمی توان به صورت ناگهانی برطرف کرد و نیاز به

 
برنامه هاي بلندمدت دارد. 

وي توضیح داد: فقدان آموزش اصولی در بخش واحدهاي صنفی در کشور باعث شده نا آگاهی هاي صاحبان کسب و کار موجب بروز
بسیاري از تخلفات ناخواسته مثل تخلفات مالیاتی یا قراردادي در این حوزه شود. لزوم آموزش همچنین در بخش هاي فنی و تخصصی

 
با توجه به اینکه دوره آموزش هاي استاد شاگردي نیز گذشته است، نسبت به نسل هاي قبل ضرورت بیشتري پیدا می کند. 

رئیس اتاق اصناف اسلامشهر در این زمینه تصریح کرد: براساس قانون نیز تمام اتحادیه ها موظف هستند تا 15 درصد از درآمدهاي



خود را صرف آموزش کنند در حالی که ابزار لازم براي این کار در اختیار اتاق اصناف و اتحادیه ها قرار ندارد. درحال حاضر و با قوانین
موجود یک کارخانه یا شرکت می تواند براي آموزش هاي تخصصی خود دانشگاه تأسیس کند اما این مجوز به اتحادیه ها و اتاق
اصناف داده نمی شود که با توجه به اشراف خود به همه صنوف، این کار را انجام دهد. ما این موضوع را بارها مطرح کرده ایم و

 
مقدمات این کار را حتی تا معرفی استاد هم پیش برده ایم اما همچنان امکان این کار را نداریم. 

وي در این باره تصریح کرد: بررسی ها نشان داده آموزش هاي اصولی تا 70 درصد در افزایش قابلیت هاي اصناف موثر است اما

 
همچنان این موضوع در اولویت ساختار کنونی اصناف کشور مطرح نیست. 

مهرپویان طارانی در پایان گفت: ما براي اینکه بتوانیم در واحدهاي صنفی و به ویژه واحدهاي خدماتی و فنی، عملکرد مطلوبی داشته

 
باشیم باید علاقه مندان را به درستی آموزش داده تا جامعه نیز از خدمات آنها بهر ه مند شود. 

به مدرك محدود نشویم برخی از فعالان اقتصاد اگرچه کسب دانش و تحصیلات تکمیلی را در حوزه هاي مختلف موجب ارتقاي
اصناف می دانند اما در عین حال معتقدند این رشد نباید محدود به فضاهاي آموزشی شود و نتیجه آن فقط به دست آوردن مدرك

 
تحصیلی باشد. 

در این باره مجتبی بیگدلی، رئیس انجمن انبوه سازان مسکن و ساختمان در گفت وگو با صمت درباره نقش آموزش در ارتقاي فضاي
کسب وکار کشور عنوان کرد: حضور دانش در فضاي کسب وکار و تولید کشور نقشی تاثیرگذار دارد که باید مورد توجه همه گروه ها
قرار گیرد. البته این دانش نباید فقط جنبه آکادمیک و مدرك گرایانه داشته باشد و محدود به فضاي داخل کلاس و دانشگاه شود زیرا
این نوع دانش به دلیل درنیامیختن با شرایط واقعی و بومی در حوزه کسب وکار نمی تواند انتظارات را براي ارتقاي سطح بهره وري در

 
این حوزه برآورده کند. 

بیگدلی در این باره افزود: امروز نیازمند دانشی هستیم که بتواند دردي از فضاي کسب وکار جامعه درمان کند. به همین دلیل نیاز به
دانشی داریم که رنگ و بوي کارگاه و جنبه هاي عملیاتی داشته باشد. دانش صرف و کلاسیک که شرایط واقعی را تجربه نکرده هیچ
وقت نمی تواند در جامعه ما نیازهاي حوزه هاي مختلف کسب وکار را برطرف کند. درواقع حلقه گمشده چرخه کسب وکار کشور

 
همین ارتباط فضاهاي آموزشی و جامعه است. 

وي با تاکید بر اینکه دانشجو در همه فضاهاي آموزشی اعم از آموزشگاه ها و دانشگاه ها باید در جریان فضاي واقعی تولید و صنعت
قرار بگیرد و سمت و سوي این عرصه را درك کند، خاطرنشان کرد: دانشگاه ها باید در این زمینه به سوي فضاهاي کسب وکار پیش
بروند و در این محیط افراد را براي ادامه مسیر کسب وکار تربیت کنند در حالی که حال و هواي دانشگاه هاي کلاسیک کشور چنین
نیست. رئیس انجمن انبوه سازان مسکن و ساختمان تاکید کرد: چیزي که امروز در فضاهاي دانشگاهی ما شکل می گیرد این است که
کسب و کار باید در خدمت فضاهاي دانشگاهی باشد در صورتی که در تمام دنیا فضاهاي دانشگاهی در خدمت ارتقاي حوزه کسب و
کار، تولید و صنعت هستند و با توجه به نیازهاي این حوزه ها شکل می گیرند. درواقع در کشورهاي پیشرفته و صنعتی، ایجاد دانشگاه

 
و واحدهاي دانشگاهی بدون دلیل و قارچ گونه تعریف نمی شوند و نگاه مدرك محور ندارند. 

بیگدلی با اشتباه خواندن مدرك محوري در دانشگاه هاي کشور بیان کرد: در این سال ها در کشور ما به جاي اینکه دانشگاه محیطی
براي تربیت افراد براي فضاي کسب و کار باشد، خود تبدیل به کسب و کاري براي ارائه مدرك شده و دانش آموختگان نیز طمعه هایی
براي رونق این بازار و درآمدزایی هستند؛ پس با این رویکرد نمی توان به کاربردي شدن دانش دانش آموختگان این مراکز براي ایجاد

 
بهره وري در کسب و کار امید داشت. 



وي در این باره تصریح کرد: در کشورهاي توسعه یافته و در حال توسعه اگر فضاهاي دانشگاهی شکل گرفته، حتما با توجه به نیاز آن
کشورها بوده و متناسب با آن فضاي آموزشی خود را شکل داده اند تا دقیقا در خدمت گلوگاه هاي کسب و کارها باشد و مشکلات آن

 
را حل کند اما متاسفانه این روند در کشور ما به این شکل نبوده و نیست. 

رئیس انجمن انبوه سازان مسکن و ساختمان در ادامه یادآور شد: درحال حاضر ما از نظر ظرفیت هاي اقتصادي جزو 20 اقتصاد برتر
دنیا هستیم اما در عمل و موقعیت هاي عملیاتی هرگز نتوانسته ایم به جایگاه اصلی خود دست پیدا کنیم. ما در مراکز آموزشی کشور
به جاي حل مشکلات به خلق مشکل پرداخته ایم و یکسري از دانش آموختگان بدون هدف، بدون شغل و سردرگم را تحویل جامعه
داده ایم این تراژدي بزرگ را در بازار کسب و کار کشور رقم زده ایم. دانش اگر می خواهد خدمتی به جامعه انجام دهد باید در کنار
محیط هاي کسب و کار و همراه با نیاز این حوزه حرکت کند و به جاي رویکرد مارکتینگ باید به کارآفرینی مبتنی بر دانش بیندیشد
و در این راستا باشد. براي رسیدن به این هدف نیاز است نگاه تصمیم سازان کشور در این حوزه تغییر کند و نگاه کارآفرینی به موضوع

 
دانش در کشور داشته باشند و از سوي دیگر فضا را براي کارآفرینی در کشور باز کنند. 

کشورهایی که امروز در حوزه کسب و کار جزو اقتصادهاي موفق به شمار می روند، همه در دوره اي این تغییر رویکرد را تجربه کرده
اند و در مسیر درست توسعه قرار گرفته اند. ما نیز اگر به دنبال موفقیت در حوزه کسب و کار هستیم باید با همین رویکرد وارد این

 
کارزار شویم. 

فقط فروشنده نباشیم! موضوع آموزش اصناف و کسب و کارها که ما تا این حد آن را سرسري می گیریم و هرکس را با اندك سرمایه
اي به جمع اهالی کسب و کار راه می دهیم ، اصلا موضوع شوخی برداري نیست. در این سال ها که از فعالیت اصناف می گذرد، تجربه
نشان داده نگاه خریداران و مشتریان واحدهاي صنفی به صاحبان این واحدها به دید یک فرد کارآزموده است و نظرات او نیز براي آنها
در اغلب موارد حجت تلقی می شود. با چنین نگرشی اگر موضوع آموزش به شکل آکادمیک و اصولی جدي گرفته نشود، با این شمار
از علاقه مندان به راه اندازي واحدهاي صنفی، هیچ بعید نیست در آینده نگاه جامعه به اصناف، از استادکار متخصص به فروشنده کالا
تنزل یابد و رفته رفته از اعتبار اصناف مختلف در جامعه کاسته شود. ضمن اینکه با توجه به وسعت یافتن حوزه هاي علم و تکنولوژي
در دنیاي امروز دیگر نمی توان تنها با اتکا به آموزه هاي سنتی گذشته، نیازهاي امروز جامعه را تامین کرد و باید به «آموزش هاي

آکادمیک» و «آموزش هاي حین کار» نگاه برنامه ریزي شده داشت.



پرداخت 11 میلیارد ریال تسهیلات به بخش صنایع دستی سربیشه

منبع: شبستانشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/04/27

حق پناه از پرداخت بیش از 11 میلیارد ریال تسهیلات به بخش صنایع دستی شهرستان سربیشه خبر داد.

حق پناه از پرداخت بیش از 11 میلیارد ریال تسهیلات به

 
بخش صنایع دستی شهرستان سربیشه خبر داد. 

«هادي حق پناه» در گفتگو با خبرنگار شبستان در بیرجند با
اشاره به پرداخت 11 میلیارد و 470 میلیون ریال تسهیلات به
بخش صنایع دستی در این شهرستان گفت: این تسهیلات از
محل منابع بنیاد برکت، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
طرح خوشه هاي صنایع دستی و تفاهم نامه بین استانداري و

 
صندوق کارآفرینی امید جذب شده است. 

مسئول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی سربیشه با بیان اینکه جذب این میزان اعتبار باعث ایجاد اشتغال پایدار براي 70
نفر در این شهرستان شده است، افزود: در سال گذشته بخش صنایع دستی با رشد 80 درصدي بیشترین حجم جذب تسهیلات را

 
نسبت به سنوات قبل در این شهرستان داشته است. 

مسئول میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان سربیشه افزود: از ابتداي امسال تاکنون هنرمندان صنایع دستی این

 
شهرستان براي دریافت چهار میلیارد ریال تسهیلات از محل تفاهم نامه وزارت متبوع با بنیاد برکت، به بانک عامل معرفی شده اند. 

حق پناه با بیان اینکه امسال نیز طبق پیگیري و هماهنگی هاي انجام شده شاهد رشد بالاتري نسبت به تسهیلات یاد شده خواهیم
بود، ابراز امیدواري کرد در سالی که مزین به نام سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی است، بیشترین اشتغال در شهرستان را در

 
بخش صنایع دستی داشته باشد. 

به گفته وي براي حمایت از طرح هاي سرمایه گذاري و فعالان حوزه صنایع دستی و گردشگري، اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري
و صنایع دستی علاوه برحمایت هایی مانند معافیت هاي مالیاتی، اجراي زیر ساخت ها، اعمال تخفیف هاي مصارف انرژي و...

تسهیلات تا مبلغ 20 میلیارد ریال با کارمزد 4 درصد به متقاضیان پرداخت خواهد کرد.



صادرات نفت ایران از آب هاي دریاي عمان

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/04/27

تا چند روز آینده بارگیري و صادرات نفت ایران از پایانه جاسک در آب هاي دریاي عمان آغاز می شود که می تواند با توجه
به نزدیکی این پایانه به مبادي مصرف، قدرت چانه زنی ایران در بازارهاي جهانی را افزایش دهد.

به گزارش بانکداري الکترونیک، خلیج فارس را شاید بتوان مهمترین منطقه در تولید نفت و گاز جهان دانست. در سال 2019 و
پیش از همه گیري کرونا، کشورهاي حاشیه خلیج فارس، روزانه حدود 30 میلیون بشکه نفت تولید می کردند که 32 درصد از نفت

 
خام تولیدي جهان را تشکیل می داد. 

این موضوع آنجا اهمیت بیشتري پیدا می کند که تنها راه خروج از خلیج فارس و رسیدن به آب هاي اقیانوسی براي صادرات نفت
تولیدي، تنگه هرمز است که روزانه 18 میلیون بشکه نفت خام و میعانات گازي، 4 میلیون بشکه فرآورده نفتی و 300 میلیون متر

 
مکعب ال ان جی از آن عبور می کند تا به مبادي مصرف برسد. 

با این حال وجود ریسک هاي سیاسی و اقتصادي باعث شده تا اغلب کشورهاي حاشیه خلیج فارس به فکر جایگزینی مبادي صادراتی

 
نفت خود در خارج از خلیج فارس باشند و از میزان وابستگی خود به تنگه هرمز بکاهند. 

 
رویاي دورزدن تنگه هرمز با 7 خط لوله 

ایجاد خطوط لوله به منظور دورزدن تنگه هرمز و احداث پایانه هاي صادراتی، از اصلی ترین برنامه ها شمرده می شود. تا آنجا که تا
کنون 7 خط لوله به منظور دورزدن تنگه هرمز ایجاد شده است. اما بدلایلی همچون اختلافات سیاسی یا عدم تعمیر و نگه داري تنها

 
4 خط لوله در کوتاه مدت قابلیت بهره برداري را دارد. 

مجموع ظرفیت خطوط لوله اي که در حال حاضر توانایی دور زدن تنگه هرمز را دارند، در برآورد خوشبینانه حدود 8.7 میلیون بشکه

 
نفت خام در روز است که تنها 2.8 میلیون بشکه در وضعیت کنونی در حال استفاده است. 

اما ایران تا پیش از این تمام پایانه هاي نفتی خود (خارگ، عسلویه و لاوان) را درخلیج فارس احداث کرده بود و این موضوع می

 
توانست در شرایط غیرمتعارف مانند آنچه در جنگ تحمیلی علیه ایران رخ داد، صادرات نفت را با مشکلات جدي رو به رو کند. 

از همان سال هاي جنگ تحمیلی البته ایران به فکر احداث پایانه اي در خارج از خلیج فارس افتاد اما این مهم تا به امروز محقق نشد.

 
افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی 

 
صادرات نفت ایران از آب هاي دریاي عمان 

حالا اما با توجه به تاکید مقام معظم رهبري بر توسعه سواحل مکران و استفاده از فرصت دسترسی به آب هاي اقیانوسی از دریاي



عمان، صادرات نفت از پایانه جاسک در روزهاي آینده آغاز خواهد شد تا طرح انتقال نفت با خط لوله هزار کیلومتري از گوره به

 
جاسک که از سال 97 آغاز شده بود، به بهره برداري برسد. 

این طرح که از یک خط لوله هزار کیلومتري، 5 تلمبه خانه، 2 ایستگاه توپکرانی، مخازن ذخیره سازي نفت خام در جاسک و در نهایت

 
پایانه نفتی جاسک تشکیل شده، اکنون آماده افتتاح در فاز نخست خود و آغاز صادرات نفت از دریاي عمان است. 

نکته مهم آن است که این طرح در حالی به بهره برداري می رسد که طرح انتقال نفت خام از گوره به جاسک با هزینه 2 میلیارد
دلاري انجام شده توسط ایران در مقایسه با هزینه هاي سایر کشورها همچون هزینه بیش از 3.3 میلیارد دلاري امارات براي احداث
خط لوله حبشه-فجیره یا هزینه 19 میلیارد دلاري سالانه ایالات متحده به منظور ذخیره سازي نفت خام، عدد معقولی به شمار می

 
رود. 

بر اساس این موارد، احداث این خط لوله از نظر امنیت انرژي را می توان امري ضروري دانست که با هزینه اي منطقی به اجرا درآمده
است. همچنین با کاهش 1000 کیلومتري مسیر حمل و بارگیري نفت ایران توسط نفتکش هاي پهن پیکر، ضمن تمرکززادیی از
پایانه هاي صادراتی و کاهش ریسک ژئوپولیتیک صادرات نفت ایران از تنگه هرمز، شاهد کاهش قابل ملاحظه هزینه هاي حمل نیز

 
خواهیم بود. 

 
افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی 

 
سود 110 میلیون دلاري احداث خط لوله گوره- جاسک 

این خط لوله علاوه بر آنکه نفت خام ایران را براي صادرات به خارج از خلیج فارس منتقل می کند همچنین در مسیر خود، خوراك

 
مورد نیاز پالایشگاه بندرعباس را نیز تامین خواهد کرد. خوراکی که اکنون توسط نفتکش و از مسیر دریا تامین می شود. 

 
با توجه به هزینه حمل نفت خام براي پالایشگاه بندرعباس، با این اقدام، سالانه سودي 76 میلیون دلاري نصیب کشور خواهد شد. 

همچنین با توجه به کاهش مسافت دریایی از خارگ به جاسک و کاهش هزینه حمل نفت خام صادراتی، درآمد 36 میلیون دلاري در

 
سال براي کشور ایجاد خواهد شد. 

با این حال، هدف اصلی از احداث این خط لوله هزار کیلومتري اقتصادي نبوده و به منظور ارتقا امنیت انرژي و آماده سازي زیرساخت

 
براي توسعه سواحل مکران، طراحی شده است. 

 
افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی 

 
ارتقاي امنیت انرژي با نزدیکی به بازارهاي مصرف نفت 

اگرچه کشورهاي دیگر حاشیه خلیج فارس نیز در این سال ها به دنبال ایجاد پایانه هاي صادرات نفت در خارج از خلیج فارس بوده

 
اند، اما پایانه جدید صادرات نفت ایران، نزدیکترین پایانه به بازارهاي مهمی مانند هند و چین خواهد بود. 



اهمیت این موضوع آنجا است که آمریکا در سال هاي اخیر، صادرات نفت خود از اعضاي اوپک و به ویژه کشورهاي خاورمیانه را به
شدت کاهش داده و بازارهاي اصلی نفت خاورمیانه در آسیا متمرکز شده است. بنابراین نزدیک بودن به بازارهاي بزرگی مانند چین به
عنوان بزرگترین واردکننده نفت جهان و هند به عنوان چهارمین واردکننده طلاي سیاه در ترسیم آینده بازار نفت اهمیت ویژه اي

 
خواهد داشت. 

با به نتیجه رسیدن مذاکرات احیاي برجام در وین در هفته هاي آینده، ایران در تلاش است تا به سرعت بازارهاي صادراتی نفت خود
را بازیابی کند. از آنجا که مهمترین بازاهاي صادراتی ایران در شرق آسیا قرار دارند، توسعه پایانه جاسک مزیت مهمی است که قدرت

 
چانه زنی ایران در بازارهاي نفت خام جهان را افزایش خواهد داد. 

در واقع، افتتاح این خط لوله و پایانه جاسک می تواند به بازپس گیري بازار نفت ایران از کشورهاي رقیب کمک کند زیرا ترجیح
خریداران این است که به جاي اینکه نفت را در خلیج فارس تحول بگیرند در نزدیکی آب هاي اقیانوسی خرید نفت خود را انجام

 
دهند. 

 
افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی 

 
ایجاد قطب جدید پالایشی و پتروشیمی در سواحل مکران 

البته در بیان فواید خط لوله گوره-جاسک می توان به موارد دیگري همچون ارتقا فناوري و ساخت داخل به واسطه این پروژه، ارتقا
توان ایران در استفاده از موقعیت ژئوپلتیک خود در کنترل تنگه هرمز و امکان توسعه بندرجاسک و سواحل مکران به عنوان یک هاب

 
پالایشی و پتروشیمی اشاره کرد. 

 
خط لوله گوره- جاسک به طول هزار کیلومتر با تکیه بر توان داخلی احداث شده است. 

هدف از احداث این خط لوله، انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت تولیدي در خوزستان به سواحل مکران، ذخیره سازي نفت در کنار
سواحل دریاي عمان، صادرات نفت ایران از پایانه جدید، تضمین استمرار نفت خام، ارتقا جایگاه ایران در بازارهاي بین المللی،

 
تمرکززدایی از خارك و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران عنوان شده است. 

 
در ساخت این خط لوله 5 هزار نفر اشتغال مستقیم و 10 هزار نفر اشتغال غیرمستقیم ایجاد شده است. 

احداث خط لوله گوره - جاسک و پایانه صادراتی نفت خام در بندر جاسک، از طرح هاي اولویت دار شرکت ملی نفت ایران است که با
استفاده حداکثري از توان پیمانکاران و سازندگان داخلی در دست اجرا قرار دارد. شرکت ملی نفت ایران، حدود پنج هزار هکتار از
اراضی سواحل مکران واقع در 65 کیلومتري غرب شهر جاسک، نزدیکی هاي کوه مبارك را به منظور احداث طرح هاي ویژه نفت، گاز،
پالایش و پتروشیمی تحصیل و جانمایی کرده که با توجه به تصویب احداث خط لوله 42 اینچ انتقال نفت خام گوره - جاسک، بخشی
از اراضی تحصیل شده غرب جاسک به منظور احداث پایانه صادرات نفت خام و احداث مخازن ذخیره سازي نفت خام تخصیص یافته

 
اند. 

این طرح مشتمل بر بخش هاي ساخت حدود هزار کیلومتر خط لوله 42 اینچ، پنج ایستگاه پمپاژ، تجهیزات اندازه گیري و پایش،
احداث مخازن ذخیره سازي و ساخت اسکله صادراتی است و با اجراي آن، امکان انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت خام از پایانه



نفتی گوره در استان بوشهر به منطقه جاسک در ساحل دریاي عمان فراهم می شود و جاسک به عنوان دومین پایانه صادراتی نفت

 
خام کشور، اهمیت راهبردي می یابد. 

در مجموع، دریافت روزانه یک میلیون بشکه نفت خام سبک و سنگین از خط لوله 42 اینچ گوره - جاسک و ارسال به پایانه صادراتی
جاسک، ذخیره سازي 10میلیون بشکه انواع نفت خام، قابلیت گسترش ظرفیت نگهداري و صادرات با توجه به نیازهاي آینده، قابلیت
دریافت و ذخیره انواع نفت خام از طریق گوي هاي شناور دریایی، ایجاد شرایط لازم به منظور احداث پایانه صادراتی جدید جاسک و
تضمین استمرار صادرات نفت خام کشور، متنوع کردن منابع صادراتی نفت خام، امکان تأمین خوراك پالایشگاه هاي برنامه ریزي شده
براي احداث در بندر جاسک با هدف حضور در بازار جهانی فرآورده هاي نفتی و مهیا کردن زیرساخت هاي لازم در منطقه به منظور

 
ایجاد صنایع وابسته از دستاوردهاي طرح توسعه مکران است. 

منبع:ایرنا



اختصاص اعتبار 20 میلیاردي براي تسریع در اتمام جاده حیدرآباد _ نقده/

پیگیري اجراي طرح آبرسانی به 1350 هکتار از اراضی کشاورزي خوي و

چایپاره/تأمین اعتبار 15 میلیاردي براي اجراي سازه سیلاب بند دیرعلی

منبع: خانه ملتشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/04/27

اعضاي مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی در سرکشی به حوزه هاي انتخابیه، ضمن بازدیدهاي گسترده از بخش هاي
مختلف، نشست هایی را با هدف بررسی وضعیت حوزه توسعه زیرساخت هاي جاده اي، بهداشت و درمان و غیره با مسئولان

مربوطه برگزار کردند.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، اعضاي مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی در سرکشی به حوزه هاي انتخابیه،

 
ضمن بازدیدهاي گسترده از بخش هاي مختلف، نشست هایی را با هدف حل مشکلات برگزار کردند. 

 
نجف زاده: بهره مندي 13روستاي خوي و چایپاره از اینترنت پرسرعت 

عادل نجف زاده در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، در خصوص بازدیدها و سرکشی هایش براي حل مشکلات و دغدغه
هاي مردم حوزه انتخابیه اش طی دو ماه اخیر، گفت: بهره مندي از اینترنت پرسرعت در مناطق محروم و روستا با توجه به شیوع کرونا
یکی از مسائل مهم مردم بود که با پیگیري هاي انجام شده 13 روستا و منطقه جدید در شهرستان خوي از اینترنت پر سرعت بهره

 
مند شدند. 

 

نماینده مردم خوي و چایپاره در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه مناطق سردسیر نیاز به بهره مندي از نعمت گاز طبیعی براي
گرمایش دارند، اظهار کرد: در این راستا با توجه به اقدامات صورت گرفته، پروژه هاي گازرسانی به روستاهاي قرخ یاشار و خانقاه انجام

 
شد. 

وي با بیان اینکه تعریض و حذف نقاط حادثه خیز مسیر قرخ یاشار و لایروبی حوضچه ذخیره آب کشاورزي روستاي استران از دیگر
اقدامات صورت گرفته از سوي مسئولان است، ادامه داد: همچنین با برگزاري جلسات مستمر و پیگیري هاي جدي، 314 هکتار از

 
اراضی محور تاج خاتون در شهرستان چایپاره از آب سد آغ چاي بهره مند شده و تحت آبیاري نوین ( بارانی ) قرار گرفتند. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه رسیدگی به مسائل کشاورزان و روستا همواره در دولت قرار داشته است، افزود: طرح



 
آبرسانی به 1350 هکتار از اراضی کشاورزي نیز در آینده نزدیک تکمیل شده و مورد بهره برداري قرار خواهد گرفت. 

نجف زاده تصریح کرد: همچنین نحوه رفع مشکلات پیله وران از جمله پیش بینی مالیات هاي سنگین براي کارت هاي آنان در مناطق

 
قطور، الند، صفائیه و سایر مناطق با حضور مسئولان بررسی شد که امیدواریم هر چه سریع تر برطرف شود. 

نماینده مردم خوي و چایپاره در مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر اینکه ایجاد منطقه آزاد مستقل خوي و الحاق شهرستان چایپاره به
مناطق آزاد و بررسی مجدد موضوع در هیئت محترم دولت دردستور کار است، اظهار کرد: بر این اساس جلسه مفصل و جدي با

 
مومنی دبیر شوراي عالی مناطق آزاد کشور و مشاور رئیس جمهور برگزار شد تا خواسته مردم منطقه محقق شود. 

وي با اشاره به اینکه فراهم کردن زمینه اشتغال در منطقه از دیگر موضوعات و دغدغه هاي مردمی است، گفت: خوشخبتانه واحد
تولیدي شمش طلا و نقره در شهرستان خوي با حضور وزیر صمت، استاندار آذربایجان غربی افتتاح شد تا شاهد اشتغالزایی در منطقه
باشیم. این واحد با ظرفیت تولید 300 کیلو طلا و 300 کیلو نقره و سرمایه گذاري دو میلیون دلاري، با اشتغال هشتاد نفر از فعالیت

 
خود را به صورت رسمی آغاز کرد. 

عضو مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه افزایش رده ایمنی فرودگاه خوي و ورود
تجهیزات سیستم روشنایی باند فرودگاه با پیگیري هاي صورت گرفته تحقق یافت، خاطرنشان کرد: با پیگیري هاي انجام شده رده
ایمنی فرودگاه خوي با اضافه شدن یک دستگاه کامیون آتشنشانی ولووFM460 تمام اتوماتیک تجهیز شده به سیستم هاي ایمنی با

 
ارزش 120 میلیارد ریالی افزایش پیدا کرد. 

 
زنجانی حسنلوئی: تخصیص 200 میلیارد ریال اعتبار براي تسریع در اتمام جاده حیدرآباد _ نقده 

علی زنجانی حسنلوئی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، در رابطه با پیگیري هاي صورت گرفته براي رفع مشکلات مردم
نقده و اشنویه، گفت: موضوعات مرتبط با بهداشت و درمان یکی از مسائل مهم براي مردم منطقه است بر این اساس با پیگیري هاي

 
انجام شده، یک دستگاه اکسیژن ساز بیمارستانیِ کانتیري تحویل بیمارستان امام خمینی (ره) نقده شد. 

 

نماینده مردم نقده و اشنویه در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: همچنین با حضور رزم حسینی، وزیر صنعت و معدن از کارخانه

 
داروسازي داروگستر ساوا شفاژن در شهرستان بازدید شد. 

وي با اشاره به اینکه مشکلات راه مواصلاتی و روستایی از دیگر مسائل قابل تامل است، ادامه داد: بر این اساس با حضور مدیر کل راه و
شهرسازي استان آذربایجان غربی مشکلات جاده هاي مواصلاتی نقده و اشنویه، روند پیشرفت فیزیکی پروژه حیدرآباد_نقده، پروژه



جاده نقده _ پیرانشهر و غیره مورد پیگیري قرار گرفت. در این راستا، درخواست 200 میلیارد ریال از سازمان برنامه و بودجه استان

 
جهت تسریع در اتمام جاده حیدرآباد _ نقده انجام شد. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم افزود: در این میان پروژه سرمایه گذاري سد حسنلو، پروژه اورهال شهرستان نقده، پایانه صادراتی

 
میوه و تره بار شهرستان نقده، حقوق کارگران شهرداري نقده و غیره نیز مورد پیگیري قرار گرفته است. 

عضو مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه روند ثبت نام متقاضیان طرح اقدام ملی
مسکن در شهرستان نقده نیز با حضور مسئولان بررسی شد، خاطرنشان کرد: همچنین در این جلسه تاکید شد ساخت طرح اقدام ملی

 
مسکن با سرعت ادامه پیدا کرده و با توجه به آورده هاي متقاضیان سرعت تکمیل سازي پروژه ها افزایش یابد. 

 
رضازاده: اختصاص اعتبار 150 میلیارد ریالی براي سازه سیلاب بند دیرعلی 

یعقوب رضازاده در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، در رابطه با بازدیدها و سرکشی هایش براي حل مشکلات و دغدغه هاي
مردم حوزه انتخابیه اش، گفت: با پیگیري هاي صورت گرفته 150 میلیارد ریال اعتبار اولیه براي سازه سیلاب بند دیرعلی اختصاص

 
یافت و کلنگ آن نیز با حضور مسئولان بر زمین زده شد. 

 

نماینده مردم سلماس در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: با احداث این پروژه علاوه بر جلوگیري از سیلاب هاي فصلی و محلی،

 
زمینه آبیاري 2600 هکتار از اراضی شمال شرقی سلماس فراهم می شود. 

 
وي ادامه داد: همچنین مشکلات کارخانه آسفالت تازه شهر نیز با حضور مسئولان در شوراي تامین مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

رضازاده با اشاره به اینکه مشکلات کشاورزان منطقه با حضور رییس جهاد کشاورزي مورد بررسی قرار گرفت، تصریح کرد: در این
نشست موضوع نهاده هاي دامی و کشاورزي، تکمیل و اصلاح سیستم آبیاري زولا و دریک، اجراي پروژه دامی سبک و سنگین و غیره

 
مورد بحث قرار گرفت. 

نماینده مردم سلماس در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: در این میان پیگیري برطرف شدن مشکلات راه هاي مواصلاتی یکی از
موضوعات مهم محسوب می شود لذا پروژه آسفالت جاده سلماس - تازه شهر و کمبرندي آن به طول 7 کیلومتر و با اعتباري بالغ بر

 
50 میلیارد ریال انجام شد. 

عضو مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی در مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: همچنین طرح هادي روستاهاي مافی-



 
کندي، شیرکی و غیره با حضور رییس بنیاد مسکن اجرایی شد تا شاهد توسعه این مناطق باشیم./ 

 
گزارش؛ محمدجواد یافتیان 

پایان پیام



هر گام به اندازه 10 گام

منبع: میزانشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/04/27

جعفر قادري، نماینده مجلس شوراي اسلامی ایران در یادداشتی نوشت: کابینه دولت سیزدهم که رییس آن پرچم دار
فسادستیزي است، زمانی می تواند 100 درصد به اهدافش دست یابد که عدالت محوري، مبارزه با تبعیض، نبود شائبه فساد و

حمایت از مفسدان را در رأس امور قرار دهد.

خبرگزاري میزان _ جعفر قادري در روزنامه حمایت نوشت: تردیدي نیست که اوضاع فعلی اقتصادي، افزون بر ضعف هاي سنتی
و تاریخی، حاصل انفعال و بدعملی در دوره هاي گذشته است. زمانی که فرصت براي انجام اصلاحات ساختاري وجود داشت، از برگ
هاي برنده کشور همچون ظرفیت هاي داخلی استفاده نشد و بعد ها نیز امور به سمتی پیش رفت که بازگشت به پیش از مشکلات

 
فعلی، بسیار دشوار شد. 

همه معضلات امروز اعم از رشد سرسام آور نرخ ارز، طلا، خودرو، نایاب یا کمیاب شدن برخی اقلام خوراکی و ... در شرایطی که امکان
بهبود اوضاع وجود داشت را نمی توان به گردن تحریم ها و دشمنی آمریکا انداخت چراکه وقتی با ترك عمل ارادي، کنترل اوضاع از

 
دست برود، به این دلیل که مقدماتش عامدانه بوده، لذا نتیجه نیز اتفاقی عمدي محسوب می شود. 

بروز ناآرامی هایی که با تصمیمات یک شبه و خلق الساعه گرفته شد و ابعاد امنیتی پیدا کرد، بی توجهی به مطالبات عمومی در
کاهش بار تورم و گرانی، افسارگسیختگی در نرخ گذاري ها و عدم نظارت صحیح بر شبکه توزیع کالا هاي اساسی، گرانی بدون اطلاع
مایحتاج مردم و ... تنها بخشی از معضلاتی هستند که دولت جدید در پیش رو دارد. حجم کار هاي بر زمین مانده به قدري بالاست
که برخی تصمیمات و اقدامات در آخرین روز ها با شعار اینکه دولت سیزدهم گرفتار نشود، بیشتر به نمایش شباهت دارد تا گام

 
پیشگیرانه. 

یکی از اشتباهاتی که در طول سالیان اخیر روي داد این بود که افراد بکار گرفته شده، اعتقادي به اقتصاد مقاوم و تاب آور نداشتند و
همه تخم مرغ هاي خود را در سبد معاهدات خارجی چیدند. «جو بایدن»، رئیس جمهور آمریکا که بسیاري از روي کار آمدن او ابراز
خرسندي و خوشحالی می کردند، پاشنه سیاست هایش همچنان روي راهبرد «فشار حداکثري» به جامانده از دوران ترامپ می چرخد
و به جز چند تعلیق نمادین تحریم ها، صراحتاً اعلام کرده با سیاست قطعی ایران در «رفع» همه تحریم ها و راستی آزمایی ها ي آن
ها مخالف است. اقتصاد مقاومتی این ثمره را داشت که به موازات مذاکرات، حربه تحریم ها را کند می کرد و مثل امروزي که حریف
بدون پرده پوشی از برقراري فشار ها تا زمان تسلیم شدن ایران به خواسته هاي منطقه اي و موشکی سخن به میان می آورد، به میزان

 
قابل توجهی از فشار ها کاسته می شد. 

افزون بر این، در مواردي که حتی رئیس جمهور دولت دوازدهم بر ثبات قیمت ها، نظارت بر شبکه توزیع و حمایت از تولیدکننده
داخلی تأکید داشتند، بعضی از اعضاي دولت، این سیاست ها را نمی پذیرفتند و عدم همراهی آن ها با بخش هاي مختلف، به تلنبار
شدن مشکلات منجر می شد؛ لذا کابینه دولت سیزدهم از حیث توانمندي و انگیزه براي ایجاد گشایش ها و رفع جهشی معضلات
فعلی، باید خصوصیات منحصر بفردي داشته باشد چراکه مشکلات انباشته شده جز با کار و برنامه ریزي و سر از پا نشناختن براي

خدمت، حل نمی شوند. 



به عبارت ساده تر، براي بهبود وضعیت معیشتی مردم به مدیرانی جهادي، آماده به خدمت و جسور نیاز داریم که با عقبه تصمیم
سازي و تصمیم گیري انقلابی، در هر گام به اندازه 10 گام در شرایط عادي کار کنند. علاوه بر این، بهره گیري از پتانسیل هاي بومی
به منظور بهبود مؤلفه هاي کشور و ارتقاي سطح معیشت، لازم است به فوریت در دستور کار مدیران دولت آینده قرار گیرد؛ چراکه

 
رفع بسیاري از مشکلات از مسیر فعال کردن توان داخلی چه در حوزه نیروي انسانی و چه در بخش هاي دیگر می گذرد. 

از نگاهی دیگر، دولت سیزدهم در دو جبهه نیازمند برنامه ریزي موشکافانه، راهکار ها و استراتژي هایی است تا بتواند سنگینی بار
فشار هاي وارد آمده بر مردم را بکاهد؛ نخست، اقداماتی کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت براي خارج کردن کشور از بن بست ها و

 
دوم، بازگرداندن امید و اعتماد مردم؛ به نحوي که ثمره راهبرد هاي دولت در زندگی عموم جامعه ملموس باشد. 

از سوي دیگر، به این دلیل که جاده پیش روي دولت آینده، سنگلاخ و پر از پستی و بلندي است و شرایط به حدي رسیده که دیگر
فرصتی براي آزمون وخطا وجود ندارد، ضروري است که همه جوانب اقتصاد اعم از اشتغال، تولید، مسکن، جذب سرمایه، ساماندهی
بازار سرمایه، رفع گرانی و تورم و ... در قالب یک بسته کامل دیده شود. ضمن اینکه وقتی مردم ببینند هر روز قدرت خریدشان بیشتر
می شود، ثبات به بازار بازگشته و امور اقتصادي، گروگان تصمیم گیري در آن سوي مرز ها نیست، به فعالیت در چنین بستري مشتاق

 
تر می شوند و زمینه هاي مشارکت مردم در این فرایند بیشتر می شود. 

علاوه بر این، مردم به جد انتظار دارند خیانت ها و کوتاهی هایی که در برخی از مدیریت ها دیده شد، به هیچ عنوان تکرار نشود. این
دغدغه ازآنجا شکل گرفت که اعوجاج ها در تأمین و توزیع کالا هاي اساسی و مشکلات فراوانی از این دست، از ناحیه فسادزا بودن
روند ها و یا رانت و تبعیض بود. یکی از شاخص ترین نمونه هاي بارز این وضعیت، دلار 4200 تومانی است که بنا بود براي جلوگیري

 
از کالا هاي اساسی در شرایط تحریم اختصاص یابد، اما در نهایت، بسترساز رانت و فساد هاي بزرگی شد. 

افزون بر این، کابینه دولت سیزدهم که رئیس آن پرچم دار فسادستیزي است، زمانی می تواند 100 درصد به اهدافش دست یابد که
عدالت محوري، مبارزه با تبعیض، نبود شائبه فساد و حمایت از مفسدان را در رأس امور قرار دهد. در جریان اتفاقات اخیر پیرامون
قطعی هاي مکرر، بعضاً بدون برنامه و ناگهانی برق، رد پاي برخی سوء مدیریت ها کاملاً دیده می شد کما اینکه در ماجراي کم آبی در
بعضی از مناطق کشور و شیوع کرونا نیز به این دلیل که دید عدالت محور در شاکله سیاست گذاري ها مفقود بوده، همین موارد

 
مشاهده می شود. 

خوشبختانه عکس این روحیات در دولت آینده و رئیس آن وجود دارد و امید می رود که احیاي امید و سامان دادن به امور، زودتر از
آن چیزي که تصور می شود، به سرانجام برسد. آیت االله رئیسی در یکی از مصاحبه هاي تلویزیونی اخیر خود به این روحیه اشاره کرده
و تأکید کردند: «من و همکارانم شبانه روز تلاش خود را خواهیم کرد تا زمینه رفع مشکل بیکاري را فراهم کنیم یا اینکه مسکن را
کلید بزنیم، ولی زمان می برد، امیدواریم این زمان مثل برخی زمان ها که مردم را ناامید می کند نباشد بلکه بسیار زودتر از آنچه فکر
می کنیم به نتیجه برسد و این تصور هم بیجا نیست، چون وقتی انسان انگیزه و برنامه و نیروي کارآمد جوان داشته باشد انجام این

 
کار ها سخت نیست.» 

 
- بیشتر بخوانید: فصل برنامه ریزي جهادي انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



رسانه هاي استان بوشهر در فرهنگ سازي مهارت افزایی مشارکت کنند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/04/27

بوشهر- مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر گفت: رسانه هاي استان بوشهر در فرهنگ سازي مهارت افزایی
مشارکت کنند.

بوشهر- مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر
گفت: رسانه هاي استان بوشهر در فرهنگ سازي مهارت

 
افزایی مشارکت کنند. 

به گزارش خبرنگار مهر، عبدالمجید دراهکی صبح یکشنبه
در نشست با مدیرکل صداوسیماي مرکز بوشهر اظهار
داشت: صداوسیما در توسعه فرهنگ کار و مهارت آموزي

 
در استان بوشهر نقش محوري دارد. 

وي به تشریح اهداف و برنامه هاي سازمان آموزش فنی و حرفه اي و رسالت محوري این سازمان در توانمندسازي اقشار مختلف جامعه

 
پرداخت و افزود: شروع هفته ملی مهارت از 31 تیر لغایت شش مرداد است. 

دراهکی بر تعامل دو طرف براي توسعه همکاري تأکید کرد و اظهار داشت: حوزه مهارت آموزي محصول همگرایی است و آموزش

 
مهارتی محصول ائتلاف هاي این چنینی است. 

وي تصریح کرد: مردم باید بدانند مشاغلی که در آینده به وجود می آیند متکی بر مهارت هستند و نهاد و یا نظام آموزشی مهارتی می

 
تواند به این نیازها پاسخ دهد. 

دراهکی ضمن قدردانی از تلاش رسانه استانی به ترویج و توسعه آموزش هاي فنی و حرفه اي افزود: ما در اداره کل آموزش فنی و

 
حرفه اي استان به دنبال این هستیم که بستر مناسبی از شغل و فرصت هاي این حوزه براي جوانان ایجاد کنیم. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي بوشهر از نگاه توسعه اي صداوسیماي مرکز استان تشکر و تصریح کرد: صداقت و تلاش هاي ارزشمند

 
مجموعه رسانه استانی، جایگاه ویژه و موفقیت هاي چشمگیر این مجموعه را به همراه داشته است. 

دراهکی با بیان فعالیت هاي صورت گرفته و برنامه هاي پیش رو در حوزه آموزش هاي فنی و حرفه اي در استان بوشهر، افزود: به
منظور تولید برنامه هاي مرتبط با اشتغال و مهارت آموزي و معرفی جوانان موفق در حوزه هاي مختلف آماده هرگونه همکاري با

 
صداوسیماي مرکز بوشهر هستیم. 

 
تاثیر رسانه در مهارت افزایی 



سید حسین ناظر مدیرکل صداوسیماي مرکز بوشهر نیز در این نشست اظهار داشت: مهارت آموزي زمینه ساز توسعه در هر جامعه اي

 
است. 

وي گفت: در شرایط فعلی و با توجه به نرخ پایین اشتغال در استان بوشهر، آموزش مهارت هاي فنی و حرفه اي بهترین فرصت براي

 
ایجاد اشتغال، کاهش آمار بیکاري، کسب درآمد و درنتیجه کاهش آسیب هاي اجتماعی در استان است. 

ناظر ضمن تبریک هفته ملی مهارت افزود: توجه به اشتغال و مهارت آموزي از مهم ترین دغدغه هاي استان بوشهر و از اولویت هاي

 
رسانه استانی است. 

وي افزود: صداوسیماي مرکز بوشهر با استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل هاي موجود، در قالب ویژه برنامه هاي مختلف، به دنبال ترویج

 
فرهنگ مهارت آموزي در استان و توانمندسازي علاقه مندان به آموزش مهارت هاي فنی و حرفه اي است. 

ناظر اشتغال و مهارت آموزي را از مهم ترین دغدغه هاي استان و جز سرفصل هاي کاري اصلی صداوسیما نامید و با تأکید بر ترویج
فرهنگ مهارت آموزي اظهار داشت: صداوسیماي استان بوشهر براي ترویج فرهنگ کار و مهارت آموزي و پوشش فعالیت ها و

 
دستاوردهاي فنی و حرفه اي همه تلاش خود را به کار خواهد برد. 

مدیرکل صداوسیماي مرکز بوشهر با اشاره به آمادگی رسانه استانی براي مشارکت هرچه بیشتر با اداره کل آموزش فنی و حرفه اي
استان تأکید کرد: صداوسیماي مرکز استان همواره تعامل و ارتباط خوبی با فنی و حرفه اي داشته و از گسترش این تعاملات نیز

 
استقبال می کند. 

ناظر اظهار کرد: یکی از گونه هاي متنوع در تولید برنامه هاي تلویزیونی معرفی کارآفرینان برتر مهارت آموخته است که از مقبولیت و
محبوبیت بالایی در میان افراد جامعه برخوردار است که می تواند نقش مهم و مؤثري را در ترویج فرهنگ مهارت آموزي و ایجاد

 
گفتمان مهارت در بین افراد جامعه ایفا کرده و به مهارت به عنوان یک فرهنگ غنی عمق ببخشد. 

مدیرکل صداوسیماي مرکز بوشهر تولید برنامه هاي تلویزیونی متناسب با استعدادها، توانمندي ها و جنبه هاي بوم شناختی استان را
ازجمله اولویت هاي کاري این مرکز ذکر کرد و گفت: با توجه به جمعیت بالاي جوان استان و ظرفیت بالقوه استان در زمینه هاي
مختلف مهارتی این برنامه می تواند علاوه بر شناخت استعدادها و توانمندي هاي استان، زمینه شکوفایی استعدادها و معرفی نخبگان

مهارتی استان به کشور را ایجاد و گامی بلند را در راستاي توسعه فرهنگ مهارت آموزي را بردارد.



گمرك به صمت درباره کاهش واردات برنج هشدار داد/ نقدینگی در روزهاي

آخر دولت روحانی تخت گاز می رود/ بی مسوولیتی و خواب تیم اقتصادي

دولت دوازدهم/ پشت پرده مافیاي شرکت هاي آب

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/04/27

گمرك به صمت درباره کاهش واردات برنج هشدار داد/ نقدینگی در روزهاي آخر دولت روحانی تخت گاز می رود/ بی مسوولیتی
و خواب تیم اقتصادي دولت دوازدهم/ پشت پرده مافیاي شرکت هاي آب استقراض دولت روحانی از بانک مرکزي بر تنور انتظارات

 
تورمی می دمد و سیل نقدینگی باز هم رو به افزایش، سایر عناوین اقتصادي مهم امروز روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي حلقه وصل- هر روز صبح، گزیده مطالب
اقتصادي روزنامه ها را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها،
خبرهاي اختصاصی و مصاحبه هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب،

 
در حلقه وصل بخوانید. 

 
آرمان ملی 

 
- پشت پرده مافیاي شرکت هاي آب 

آرمان ملی نوشته است: ایران یکی از سرزمین هاي خشک وکم
آب در جهان است که با تغییرات اقلیمی شدید هم مواجه شده و این اتفاق خود به خشکسالی بیشتر دامن زده است و این روزها حتی
تنش هاي جدي اي را در استان هاي مختف کشور از جمله خوزستان و سیستان وبلوچستان، اهواز و سایر استان هایی که در موقعیت
خشکسالی قرار دارند ایجاد کرده است، تنش هایی که حتی کشورهاي اطراف ایران و مشترك آبی هم سعی دارند با ساخت سد و

 
کاهش حجم ورودي آب به مرزهاي ایران حقابه کشورمان را براي خودشان نگه دارند. 

البته این همه ماجرا نیست و در داخل کشور هم عده اي هستند که سیراب شدنشان به قیمت تشنه ماندن کل مردم ایران هزینه
دارد! افرادي که با قدرت پول، نفوذ، ارتباط در سطح بالاي دولت و رانت و فساد آب را براي مصارف شخصی از دل زمین یا از سطح
زمین با کیلومترها لوله کشی و حفر چاه هاي متعدد به هرجایی می خواهند منتقل می کنند. برخی این افراد را مافیاي آب می
خوانند و برخی دیگر معتقدند علنی بودن این همه تخلف در عرصه آب دیگر کار مافیا نیست و افرادي هستند که به راحتی و با

 
زدوبند منابع آبی را مصرف می کنند. 

در تعریف مافیاي آب که مدتی است از آن در رسانه هاي مختلف و مباحث کارشناسی بیان می شود، در واقع انتقال بین حوضه اي
آب بدون ابزارهاي اقتصادي و با فشارها، رابطه ها و رانت هاي سیاسی، راهزنی آب از رودخانه ها و سدها و فروش آن به متقاضیان
غیرقانونی، نقض حقابه ها و انتشار حقابه هاي غیرقانونی، عرضه آب با قیمت کمتر از هزینه نهایی به بخش هاي خاص و محروم کردن
متقاضیانی مانند محیط زیست و بخش تفریحی و گردشگري از آب، عدم مقابله با چاه هاي غیرقانونی و دادن مجوز غیرقانونی براي
حفر چاه، تصویب پروژه هاي ذخیره، انحراف و انتقال آب، به ویژه سدسازي و کانال انتقال آب در وزارت نیرو و شرکت هاي آب منطقه
اي بدون توجیه اقتصادي و ناسازگار با زیست بوم، دست کاري داده ها و اطلاعات مربوط به بیلان آب در حوضه هاي آبریز، انحراف



نتایج پژوهش هاي اقتصاد آب و مدیریت منابع آب، انتقال تخصیص بهینه آب از دانشکده هاي اقتصاد به دانشکده هاي فنی و
مهندسی، جلوگیري از افزایش قیمت آب تا برابري با هزینه نهایی تولید آب و مبارزه با فعالیت هاي بخش خصوصی واقعی در تولید و

 
تخصیص آب، از بارزترین فعالیت هاي مافیاي آب در ایران است. 

 
سوالات بی پاسخ درباره مافیا؟ 

شکل گیري مافیا در بخش هاي مختلف کشور به دلیل حفره هایی که در قانون اساسی وجود دارد و فضاسازي هایی که خلأ یا
سوءاستفاده از همین خلأها ایجاد شده اتفاقی است که سال ها در این کشور رخ داده و حتی بیان وجود مافیا در حوزه آبی بدون سند
و مدرك چیزي دوراز انتظار نیست. اما چند سوال اساسی مورد مافیاي آب مطرح است؛ چرا کماکان پروژه هاي عرضه آب با هزینه
هاي بیشتر و بیشتر در حال اجرا هستند؟ چرا با عدم افزایش قیمت آب متناسب با افزایش هزینه نهایی تولید آب، عرضه آب در حال
افزایش است؟ چرا با وجود سدهاي کوچک غیرفعال که حتی یکبار هم در طول بیست سال گذشته به صورت کامل آبگیري نشده اند
و برخی سدهاي بزرگ که با ظرفیت سی درصد فعال هستند و حتی کمتر، مجددا پروژه هاي سدسازي می توانند به تصویب در
وزارت نیرو برسند و مبالغ سنگین را به خود اختصاص دهند؟ حکمرانی آب و تخصیص بهینه آب در ایران اصولا مانند اکثر بخش هاي
اقتصاد ایران، نه مبتنی بر تئوري هاي اقتصادي که مبتنی بر تئوري هاي رفاقت، رابطه، رانت، لابی گري، نقض قانون، آزمون وخطا،

 
تقلیدي و مافیا انجام می شود. 

 
طرح هاي مغرضانه انتقال آب 

بیشتر پروژه هایی که از آب به عنوان یک نهاده استفاده می کنند یا پروژه هاي سدسازي و انتقال آب که محصول نهایی آنها آب است،
مبتنی بر تئوري هاي ذکرشده و به صورت ناسازگاري با زیست بوم، توسعه پایدار و متوازن و متناقض با توان اکولوژیکی حوضه آبریز،
احداث شده اند و امروز هیچ نهادي مسئولیت فاجعه بحران آب در کشور را برعهده نمی گیرد. در صورتی که وزارت نیرو، شرکت هاي
آب منطقه اي و شرکت هاي مشاور آنها باید در قبال فاجعه آب در کشور مورد بازخواست و پیگرد قانونی قرار گیرند و ارتباط خود با
مافیاي تخصیص آب در ایران را شفاف سازند. برخی مسئولان دولتی و نمایندگان مجلس بدون آگاهی یا مغرضانه به حمایت از طرح
هاي سدسازي و انتقال آب بین حوضه اي و حتی واردات آب از خارج پرداخته اند که در اکثر موارد در راستاي اهداف مافیاي آب
است. همچنین متاسفانه قوه قضائیه نیز به دلیل مشغله زیاد در فسادهاي بانکی- مالی، زمین خواري و رانت هاي استخدامی، هنوز از
فساد و رانت آب غافل مانده و همین امر منجر به تقویت مافیاي آب شده است تا حدي که شاید مافیاي آب تبدیل به قدرتمندترین و

 
ثروتمندترین مافیا در ایران شده است. 

 
مافیا یا گروه هاي پشت پرده؟ 

اسماعیل کهرم، کارشناس منابع آبی در همین رابطه به آرمان ملی گفت: من اعتقادي به مافیاي آب ندارم و حقیقت مطلب این است
که عده اي با فروش آب میلیارد شده اند و اینکه این عده غیرقانونی کار می کنند یا نه من اطلاعی ندارم. مساله این است که مثلا در
آب در لوله هاي 20 اینچی از شهرستان میناب به بندرعباس حمل می شود که در آنجا با این آب ویلا و هتل بسازند که در نتیجه
مخزن هاي میناب خشک شده است. او ادامه داد: آیا این اقدام از سوي مافیا انجام شده یا عده اي با نفوذ و همکاري شهرداري ها و
استانداري این کار را انجام می دهد؟ این آبی که از میناب به بندرعباس براي ویلاسازي منتقل می شود را 10 برابر قیمت به

 
ویلاسازها می فروشند و به کشاورز آبی نمی دهند. 

کهرم توضیح داد: نمی دانم چه کسانی پشت این قضیه هستند و به همین دلیل نمی توانم وجود مافیا را تایید کنم. آنهایی که می



دانند ایمان دارند که اینها مافیا هستند. این کارشناس منابع آبی اضافه کرد: در واقع مافیا سیستم مخفیانه زیرزمینی است ولی آبی که
از میناب به بندرعباس منتقل می شود علنی و از روي زمین منتقل می شود و اسم این کار مافیا نیست. در واقع با سرمایه گذاري

 
بیش از 100 کیلومتر لوله گذاري کرده و این آب را به بندرعباس منتقل می کنند! کدام مافیا این شکل کار می کند. 

کهرم با تصریح همین موضوع به عنوان نمادي از اتفاقی که در حوزه انتقال آب بر پایه قدرت و پول و نفوذ صورت می گیرد، ادامه داد:
تمام آب هاي سطحی و زیرزمینی از طریق این لوله ها منتقل می شود. یعنی هم از آب سد میناب و هم از آب هاي زیرمینی با حفر
چاه بهره می گیرند. او اضافه کرد: بنابراین به این طریق هم آب هاي سطحی و هم آب هاي زیرزمینی از طریق همین لوله ها به
مناطقی مشخص منتقل می شوند و مورد مصرف اشخاص قرار می گیرند. این کارشناس منابع آبی تاکید کرد: اینها اقدامات مورد
تایید کارشناسان محیط زیست نیست، ولی می بینیم روساي جمهور دولت هاي نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم که هر دو اهل سمنان
هستند طرح هاي انتقال آب خزر به سمنان را پیش کشیدند! از آن طرف محمدخاتمی، رئیس دولت هفتم و هشتم که اهل یزد است

 
می خواست آب خلیج فارس را به یزد برساند! اینها ملی فکر نکردند و فقط به فکر استان خود بودند و اشکال کار هم همین است. 

او اضافه کرد: متاسفانه هیچ اطلاعاتی هم نه از میزان آبی که منتقل می شود و نه از میزان درآمدهاي این گروه ها در دسترس نیست
ولی اینکه این اتفاق رخ می دهد امري غیرقابل انکار است. مهرداد ویس کرمی نماینده مردم خرم آباد و عضو کمیسیون آموزش و
تحقیقات مجلس نیز در صفحه شخصی خودر در توئیتر نوشت: مافیاي آب در بیست سال گذشته به آب شرب لرستان هم رحم نکرد و
با عدم سدسازي، سالیانه 12 میلیارد مترمکعب آب را براي شست وشو و آبیاري شوره زارهاي پایین دست انتقال داد. نتیجه ظلم

 
تاریخی، نه لرستان آب دارد، نه خوزستان و هنوز این سناریو درحال تکرار است! 

 
- فرش قرمز طرح مالیاتی مجلس براي دولت جدید 

آرمان ملی درباره سرنوشت مالیات بر عایدي سرمایه نوشته است: کلیات طرح مالیات بر عایدي سرمایه در حالی از سوي مجلس
نشینان تصویب شده که به نظر می رسد به دلیل برخی مخالفت هاي دولت مجال اجراي آن به دولت دوازدهم قد نخواهد داد. در واقع
عقبه طرح مالیات بر عایدي سرمایه به سال 91 بر می گردد. در آن زمان وزارت اقتصاد و داراي و در راستاي اصلاح قانون مالیات هاي
مستقیم لایحه اي را به مجلس تقدیم کرد اما در نهایت در سال 97 مالیات بر عایدي مسکن از سوي دولت به مجلس تقدیم شد و در

 
اواخر همان سال دولت وعده ارائه لایحه جامع مالیاتی مشتمل بر مالیات بر عایدي سرمایه را مطرح کرد، 

حال با گذشت 3 سال از طرح این موضوع به نظر می رسد به دلیل آنچه رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس عدم تحقق طرح مالیات بر
فعالیت هاي اختلال زا و همچنین عدم هوشمند سازي امور مالیاتی از سوي وزارت اقتصاد و دارایی می گوید عزم چندانی براي اجراي
این مصوبه در دولت کنونی وجود ندارد. موضوعی که فارغ از انتقاداتی که نسبت به عواقب ناشی از اجراي این طرح با توجه به تورم
دائمی حاکم بر اقتصاد کشور وجود دارد به نظر می رسد با بررسی این طرح در صحن علنی مجلس تا شهریور ماه نهاد قانون گذاري
کشور عزم خود را جزم کرده تا با ابلاغ آن در دولت سیزدهم اجراي آن را از نیمه دوم سال کلید زند. وعده لایحه مالیات بر فعالیت

 
هاي اختلال زا محقق نشد 

بر اساس این گزارش، سال 91 بود که وزارت اقتصاد لایحه اي براي اصلاح قانون مالیات هاي مستقیم به مجلس ارائه کرد و با بررسی
آن در کمیسیون اقتصادي تغییراتی در محتواي آن اعمال و در سال 92 به مجلس تقدیم شد؛ در شهریور ماه سال 93 هم پس از
بررسی این لایحه، با حذف بند 17 آن، رأي منفی نمایندگان به مالیات بر عایدي سرمایه اعلام شد. تا ابتداي سال 97 که طرح مالیات
بر عایدي سرمایه در بخش مسکن تهیه و تقدیم مجلس شد و پس از گذشت 2 ماه رئیس کمیسیون اقتصادي از تصویب طرح مالیات
بر عایدي سرمایه مسکن در کمیسیون خبر داد. در بهمن ماه همان سال هم دولت وعده ارائه لایحه جامع مالیاتی مشتمل بر مالیات



بر عایدي سرمایه را تا پایان اردیبهشت 98 مطرح کرد. طرح مالیات بر عایدي سرمایه در مجلس یازدهم مجددا مطرح شد و به سرعت
در دستور کار قرار گرفت و اخیرا کلیات این طرح در صحن علنی مجلس به تصویب رسیده و براي بررسی جزئیات آن به کمیسیون

 
اقتصادي بازگشته و قرار است تا پایان شهریورماه در صحن مجلس ارائه شود. 

در این رابطه محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس ضمن ابراز گلایه از دولت می گوید: دولت وعده ارائه لایحه اي
تحت عنوان مالیات بر فعالیت هاي اختلال زا داده بود که محقق نشده است. همچنین هوشمندسازي در سازمان امور مالیاتی را وزیر

 
اقتصاد و رئیس این سازمان مکررا تاکید کرده اند اما متاسفانه در عمل تحقق پیدا نکرده است. 

پورابراهیمی با اشاره به بحث تدوین طرح مالیات بر عایدي سرمایه در مجلس اظهار کرد: با توجه به اهمیت موضوع و تأثیرگذاري آن
بر اقتصاد کشور طی سال ها دولت لایحه مالیات بر عایدي سرمایه را به مجلس ارائه نکرد، بر این اساس در شهریور سال 97 یعنی در
دور دهم مجلس طرحی را در این خصوص با محوریت املاك و مستغلات تدوین کردیم که البته می توانست جامع تر باشد که دولت
با آن مخالفت کرد. نماینده مردم کرمان و راور در مجلس افزود: دلیل این مخالفت را از وزیر اقتصاد تدوین لایحه اي در دولت تحت
عنوان مالیات بر فعالیت هاي اختلال زا عنوان کرد که البته از لحاظ محتوایی تفاوت بسیاري با طرح مجلس نداشت و تا همین امروز
هم هنوز این لایحه به مجلس ارائه نشده زیرا در همان زمان این لایحه در کمیسیون اقتصادي دولت رد شد. وي بیان کرد: در
کمیسیون اقتصادي مجلس یازدهم به دلیل اهمیت موضوع مالیات بر عایدي سرمایه تدوین طرحی را در این مورد در دستور کار قرار
گرفت و در مسیر بررسی آن هجمه ها و انتقادات بسیاري هم به مجلس شد. وي ادامه داد: البته براي آنکه مالیات بر عایدي سرمایه به
عنوان یک پایه امور مالیاتی در اقتصاد کشور در نظر گرفته شود، باید ابتدا زیرساخت هاي آن تأمین شود که قانون پایانه فروشگاهی و
سامانه مودیان که اخیرا به دولت ابلاغ شده می تواند به عنوان یک زیرساخت به این موضوع کمک کند. پورابراهیمی این را هم گفته
که ظرف یک ماه آینده تلاش خواهیم کرد تا تمامی نظرات کارشناسان اتاق بازرگانی، صاحبنظران و متخصصان را در مورد بحث
مالیات بر عایدي سرمایه جمع آوري و جمع بندي کنیم و تا اواخر شهریور ماه نیز گزارش رسمی و نهایی آن را در کمیسیون اقتصادي

 
تصویب و به صحن علنی ارائه کنیم. 

 
نیم نگاهی بر نحوه اجرا 

بر اساس طرح مالیات بر عایدي سرمایه که کلیات آن در خردادماه امسال به تصویب رسیده اگر فردي طلا، ارز، مسکن و خودرو
خریداري و سپس اقدام به فروش آن کند، باید از محل سود این معامله طبق مدت نگهداري آن سرمایه، بخشی را به عنوان مالیات
پرداخت کند. در این رابطه البته کارشناسان انتقادات زیادي دارند و پیش از این نیز در روزنامه آرمان ملی در خصوص معایب این
طرح گزارش ارائه شده است. در واقع با توجه به اینکه تورم بیش از 30 درصدي در چند سال اخیر عضو لاینفک اقتصاد کشور شده
است افزایش قیمت اکثر کالاها و خدمات به ویژه کالاهاي سرمایه اي اجتناب ناپذیر بوده و در واقع سرمایه گذاري ها با هدف حفظ
ارزش دارایی افراد صورت می گیرد، بنابراین دریافت مالیات از اختلاف حاصل که نتیجه تورم است به معناي اجحاف در حد افرادي را
داشته که تنها با هدف حفظ دارایی خود نسبت به سرمایه گذاري اقدام کرده اند و به نوعی اخذ مالیات از تورم آن هم از جیب اقشار

 
متوسط و ضعیف جامعه به شمار می رود، در این رابطه کارشناسان معتقدند 

براي اجراي عادلانه این قانون مالیاتی باید در محاسبه عایدي سرمایه میزان تورم در زمان فروش سرمایه مورد نظر در نظر گرفته شود.
به عنوان مثال، اگر فردي خودرویی به ارزش یک میلیارد تومان خریداري کرده و پس از شش ماه قیمت آن به 1.5 میلیارد تومان

 
رسیده است، در زمان فروش آن با محاسبه میزان افزایش قیمت (50 درصد) و رشد تورم در این مــدت 

(20 درصد) و اختلاف آنها با هم 30 درصد خالص عایدي سرمایه این فرد می شود که دولت می تواند بخشی از آن را به عنوان مالیات



دریافت کند. البته مجلس علاوه بر طرح مالیات بر عایدي سرمایه 3 پایه مالیاتی دیگر را با هدف کاهش فعالیت هاي سوداگرانه اتخاذ
کرده که شامل مالیات بر خانه هاي خالی، مالیات بر املاك گران قیمت و مالیات بر خودروهاي لوکس است البته با وجود آنکه طبق
قانون بودجه سال 1399 صاحبان خانه هاي بالاي 10 میلیارد تومان می بایست سالانه مبلغی معادل یک هزارم تا پنج هزارم ارزش

 
ملک خود مالیات بدهند، اما تحقق مالیاتی از این طریق در هشت ماه ابتداي سال گذشته صفر بوده است. 

از سوي دیگر دولت از ابتداي سال گذشته قرار بوده آیین نامه مالیات بر خودروهاي لوکس و خانه هاي گران قیمت را سه ماهه ارائه
کند که عدم اجراي آن نشان دهنده وجود اختلاف نظر بین دولت و مجلس در زمینه است به هر حال با نزدیک شدن به روزهاي
پایانی دولت و با در نظر گرفتن اختلاف هاي موجود این طرح فرصت اجرا در دولت دوزادهم را نخواهد داشت اما به نظر می رسد
مجلس تمام نگاه خود را متوجه رویکرد دولت آینده براي اجراي این مصوبه کرده است، به گونه اي که رئیس کمیسیون اقتصادي
مجلس گفته در صورتی که دولت آینده تمایل داشته باشد لایحه اي در زمینه مالیات بر عایدي سرمایه به مجلس ارائه کند کمیسیون

 
اقتصادي آمادگی دارد تا طرح فوق را در کنار طرح خود مورد بررسی قرار داده تا در صحن علنی مطرح شود. 

 
اعتماد 

 
- سهم پررنگ تورم خوراکی ها 

اعتماد با تحلیل تحولات اقتصاد کلان نوشته است: بانک مرکزي روز گذشته گزارشی از اقدامات اتخاذ شده در خرداد براي جهت دهی
صحیح به انتظارات تورمی و تحقق اهداف بانک مرکزي در راستاي حفظ ارزش پول ملی و مساعدت به رشد اقتصادي ارایه کرد. در
این گزارش نرخ ارز، شاخص بورس و البته قیمت مسکن نسبت به ماه اردیبهشت افزایشی بوده است. در بخش دیگري از این گزارش
به افزایش نرخ تورم نیز اشاره شده که با توجه به بالا رفتن نرخ ارز، این امر بعید به نظر نمی رسید. بانک مرکزي خوشبین است که با
تداوم مذاکرات براي احیاي برجام و البته به نتیجه رسیدن آن، تورم انتظاري نیز کاهش یابد. گرچه کاهش تورم انتظاري علاوه بر
دلایل بیرونی، به شرایط داخلی اقتصاد نیز بستگی دارد، اما ممکن است مدت زمان پایین بودن تورم انتظاري را به دلیل مشکلات

 
زیرساختی اقتصاد، کوتاه تر کند. 

 
بار خوراکی ها بر دوش تورم 

بر اساس آنچه بانک مرکزي منتشر کرده، روند صعودي شاخص بهاي کالا و خدمات مصرفی به دلیل تورم خوراکی ها در دو ماه
اردیبهشت و خرداد است. قیمت این گروه از کالاها نیز به دلیل عوامل فصلی مانند شروع زود فصل گرما افزایش یافته است. در
اردیبهشت ماه نرخ تورم نقطه اي این گروه از کالاها با کاهش 2 واحد درصدي به 61.1 درصد و در خرداد نیز به 62.7 درصد رسید. با
مقایسه اعداد و ارقام اعلام شده توسط مرکز آمار در گزارش هاي شاخص بهاي مصرف کننده می توان به این نتیجه رسید که از سال
96 و پیش از اعمال تحریم هاي نفتی علیه کشور، بیشترین تورم نقطه اي به اردیبهشت 98 با 52.1 درصد اختصاص داشت که البته

 
با وجود کاهش در فروردین سال جاري به حدود 50 درصد، در دو ماه دیگر فصل بهار شتاب گرفت. 

می توان ادعا کرد که در 5 سال اخیر تورم نقطه اي به بیشترین مقدار خود رسیده که با استناد به گزارش بانک مرکزي بیشتر نشات
گرفته از گروه کالاهاي خوراکی و آشامیدنی است. این نهاد پولی در بخش دیگري از گزارش خود عنوان کرد که روند قیمت ها به
تفکیک گروه هاي اختصاصی کالا و خدمات گویاي رشد شاخص در هر دو گروه است؛ اگرچه اقلام کالایی تحت تاثیر نوسانات تورم
ماهانه گروه خوراکی ها سهم پررنگ تري در شکل دهی به تورم ماهانه شاخص بهاي کالا و خدمات مصرفی داشته اند، اما اقلام
خدماتی نیز به خصوص در دو گروه بهداشت و درمان و مسکن، آب، برق و گاز و سایر سوخت ها در ادامه روند ماه گذشته با افزایش



قیمت همراه بوده اند. افزایش قیمت در دو گروه بهداشت و درمان و مسکن آن هم در شرایطی که کرونا در سال گذشته بیش از دو

 
میلیون نفر را بیکار کرده، می تواند صدمات جبران ناپذیري به خانواده هاي با درآمد پایین یا افرادي وارد کند که بیکار شده اند. 

 
ابهام در آینده بازار مسکن 

بررسی وضعیت بازار مسکن نشان می دهد پس از دو ماه پیاپی (فروردین و اردیبهشت) کاهش قیمت، در خرداد سال جاري متوسط
قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در تهران سه درصد افزایش یافت. اگرچه که کارشناسان بر این باورند این افزایش کم رونق نمی
تواند آینده بازار مسکن را نشان دهد و باید منتظر تعداد و قیمت معاملات در تابستان ماند؛ اما به نظر می رسد با افزایش نرخ ارز،

 
قیمت مسکن نیز تا حدي بالا رود. هرچند تورم بخش مصالح ساختمانی در سال 99 نیز مزید بر علت خواهد بود. 

بانک مرکزي بر این باور است که متوسط نرخ دلار در خرداد و در بازار آزاد نسبت به اردیبهشت افزایش داشته البته که بر مثبت بودن
تاثیر مذاکرات برجامی بر نرخ دلار نیز تاکید کرده است. این نهاد پولی در بخشی از گزارش خود نوشته که به رغم آنکه نرخ دلار در
دهه نخست خردادماه با افزایش مواجه شد، لیکن در روزهاي بعد با شکل گیري انتظارات مثبت فعالان اقتصادي در رابطه با پیشرفت
مذاکرات در خصوص احیاي برجام، نرخ دلار کاهش یافت و قیمت ها در این بازار روندي باثبات را تا پایان ماه تجربه کرد. ضمن آنکه
در خردادماه سال جاري متوسط نرخ دلار در بازار ثانویه (نیما) نسبت به اردیبهشت ماه با کاهش همراه بوده است. بازار سرمایه نیز از
جمله بازارهایی بود که در این گزارش به آن توجه شد و بر اساس اعلام بانک مرکزي شاخص کل بورس در روزهاي پایانی خرداد در
مقایسه با اردیبهشت کمی بیشتر از یک درصد رشد داشته است. گردآورندگان این گزارش پیش بینی کرده اند اگر قیمت دارایی ها در
بازارهاي شان همچنان افزایش داشته باشد، به معناي بالا رفتن انتظارات تورمی است که در این صورت نیاز به اقداماتی از جانب
سیاستگذار پولی است. شاید بتوان از این گزاره این گونه برداشت کرد که سیاستگذار پولی با ارزپاشی درصدد تقلیل انتظارات تورمی و

 
در نتیجه ثبات قیمت هاست. 

 
بهبود رشد اقتصادي 

در قسمت دیگر گزارش بانک مرکزي به رشد اقتصادي نیز اشاره اي شده؛ رشد اقتصادي کشور در سال 1399 به قیمت پایه نسبت به
سال قبل به ترتیب با نفت 3.6 درصد و بدون نفت 2.5 درصد بوده است. بررسی روند فصلی ارقام رشد در این سال مبین آن است که
پس از افت فعالیت هاي اقتصادي در شروع همه گیري بیماري کرونا در فصل اول سال 1399 رشد 2.5- درصد، رشد اقتصادي کشور
در فصل دوم معادل 5.4 درصد و پس از ثبت رقم 3.8 درصدي در فصل سوم این سال، در فصل چهارم بالغ بر 7.7 درصد شد. اگرچه
بهبود رشد اقتصادي می تواند به عنوان سیگنال هایی براي حضور سرمایه گذاران در کشور باشد، اما تورم بالاي 40 درصد براي چند
ماه، ریزش هاي شدید شاخص بورس در سال 99 و البته نوسان نرخ دلار از جمله عواملی است که جذابیت هاي بهبود نرخ رشد را از

 
بین می برند. 

 
افزایش پایه پولی به دلیل تعهدات دولت 

در دوازده ماه منتهی به خرداد سال جاري رشد نقدینگی و پایه پولی به ترتیب 39.4 درصد و 30.7 درصد بود که در نوع خود نگران
کننده است. با استناد به آمارهاي بانک مرکزي حجم نقدینگی در پایان ماه مورد بررسی نسبت به خرداد 99 معادل 6.6 درصد رشد را
نشان می دهد که در مقایسه با رشد متغیر مذکور در دوره مشابه سال قبل 7.5 درصد به میزان 0.9 واحد درصد کاهش یافته است. به
نظر می رسد مهم ترین دلیل این امر، افزایش فروش نفت کشور باشد که در آمارهاي اخیر اوپک نیز خودنمایی می کند. بر اساس
گزارش این کارتل نفتی، ایران طی ماه هاي مه و ژوئن حدود 33 هزار بشکه نفت به تولید خود افزوده بود و تولید تا پایان ژوئن نیز در



بالاترین سطح دو سال اخیر بود. به همین دلیل دولت براي پوشش کسري بودجه خود سراغ بانک مرکزي نرفته است. در بخش
دیگري از گزارش بانک مرکزي به پایه پولی نیز اشاره شده که در پایان خردادماه سال 1400 نسبت به پایان سال 1399 معادل 9.2
درصد رشد نشان می دهد که در مقایسه با رشد متغیر مذکور در دوره مشابه سال قبل به میزان 0.6 واحد درصد افزایش یافته است.
این نهاد پولی معتقد است بالا بودن رشد پایه پولی در خرداد به دلیل استفاده از وجوه مربوط به تنخواه گردان خزانه و افزایش سقف
مجاز استفاده از آن (از 3 درصد به 4 درصد بر اساس مصوبه 1400.3.26 هیات وزیران) و همچنین پرداخت 2 هزار میلیارد تومان
تنخواه به سازمان هدفمندسازي یارانه ها براي خرید تضمینی گندم بوده است. از این گزاره می توان این گونه برداشت کرد که افزایش
تعهد مالی دولت براي کمک به کشاورزان، یارانه بگیران و ... در نهایت به پایه پولی و تورم منجر می شود. این پرداخت ها در نهایت

 
باعث تضعیف بیشتر قدرت خرید اقشار ضعیف جامعه می شود. 

 
بانک مرکزي چه کرد؟ 

در بخش پایانی گزارش بانک مرکزي، این نهاد پولی لیست اقداماتی راکه براي بهبود شرایط انجام داد، مطرح کرد که از جمله آن
انجام عملیات بازار باز مجموعا به ارزش 15.7 هزار میلیارد تومان، اختصاص 10 میلیارد دلار در سه ماه براي واردات مورد نیاز اقتصاد
کشور که حدود 3 میلیارد دلار آن با نرخ ترجیحی در راستاي واردات کالاهاي اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی بود. اگرچه در لیست
اقدامات بانک مرکزي ضرورتی براي تغییر نرخ سود سیاستی دیده نشده است، چرا که همچنان نشانه اي از افزایش تورم انتظاري دیده

 
نشده است. البته که به نظر می رسد این امر به دلیل طولانی شدن مذاکرات پیرامون احیاي برجام است. 

 
تعادل 

 
- خسارت هر ساعت خاموشی 

تعادل درباره خسارت قطعی برق به بنگاه ها گزارش داده است: قطعی برق در بنگاه هاي اقتصادي از مرز 20 درصد گذشته است؛
مساله اي که باید در مورد آن چاره اندیشی شود؛ چرا که ادامه این وضعیت، تنظیم بازار کالاها را تحت تاثیر قرار داده و صدمات مالی
به تولیدکنندگان وارد می شود. علاوه بر این، فشارهاي مالیاتی، بیمه اي و هزینه هاي جاري و حفظ اشتغال را نیز باید به آن اضافه
کرد. در همین راستا، در نشست اخیر شوراي گفت وگوي استان تهران مساله تامین و توزیع برق و چالش هایی که قطعی برق براي

 
صنایع ایجاد کرده مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

در نظرسنجی که از 50 بنگاه تولیدي صورت گرفته به طورکلی نرخ رضایت بنگاه هاي مورد ارزیابی از جدول زمان بندي کم ارزیابی
شده و از این میان، 82 درصد از بنگاه هاي اقتصادي فاقد زیرساخت جایگزین تامین انرژي هستند که ریسک عملیاتی آنها را افزایش
داده است. از حیث تبعات قطعی برق، موارد بیکاري نیروي انسانی در ساعات کاري و کاهش بهره وري، معیوب شدن دستگاه و

 
تجهیزات تولید، تأخیر در امورات اداري و دولتی تأثیرگذارترین عواقب این بحران تلقی شده است. 

همچنین طبق نظرسنجی هاي انجام شده، میزان کلی خسارات وارده به بنگاه هاي مورد ارزیابی بین 100 تا 500 میلیون تومان
برآورد می گردد. از سوي دیگر، بنابر توضیحات دبیر سندیکاي صنعت برق، اگر 30 ساعت خاموشی در ماه براي یک واحد تولیدي
متوسط رخ دهد، متاسفانه این واحد صنعتی در طول ماه با 4.5 میلیارد تومان خسارت مواجه خواهد شد. خسارات ناشی از فرصت
هاي از دست رفته، هزینه هاي ثابت و ضایعات مواد اولیه و خسارات ناشی از تاخیر در قراردادها و تامین کالا براي مشتریان؛ این بدان
معناست که هر ساعت خاموشی براي واحد صنعتی 150 میلیون تومان خسارت در پی دارد. همچنین در گزارشی از میزان خسارت
شهرك هاي صنعتی از قطعی برق، اعلام شد، گزارش 7 روز قطعی برق از 16 تیرماه تا 22 تیرماه نشان می دهد که خسارات



دستمزدي کارگران معادل 287 میلیارد تومان، ضرر ناشی از عدم تولید واحدهاي صنعتی 740 میلیارد تومان و خسارت و تخریب

 
ماشین آلات و مواد اولیه واحدهاي صنعتی بالغ بر 51 میلیارد تومان بوده است. 

 
پیشنهادهایی براي جلوگیري از قطعی برق 

نشست اخیر شوراي گفت وگوي استان تهران با موضوع طرح مشکلات قطعی برق شهرك ها و نواحی صنعتی استان و تعیین تکلیف
خسارات ناشی از قطعی برق در صنایع برگزار شد. در ابتداي این جلسه، محمد عیدیان، قائم مقام دبیر شوراي گفت وگوي استان
تهران با اشاره به آمارهاي رسمی تامین و توزیع برق گفت: استان تهران با حدود 7 میلیون مشترك یعنی 20 درصد مشترکان کل
کشور با رشد 1.9 درصدي مصرف در سال جاري نسبت به سال 1399 مواجه شده است؛ به طوري که در شرایط پیک، میزان مصرف
به 8800 مگاوات رسیده و در مقابل وزارت نیرو 7253 مگاوات در اختیار شبکه توزیع قرار داده و این به معناي 1540 مگاوات کسري

 
برق است. 

او ادامه داد: اگرچه مقرر بود براي جلوگیري از قطعی گسترده، مصرف برق در دستگاه هاي اجرایی، مراکز نظامی و انتظامی، دانشگاه
ها و همچنین مصرف خانوار مدیریت شود اما امروز متاسفانه قطعی برق در بنگاه هاي اقتصادي از مرز 20 درصد گذشته و این مساله
باید مورد چاره اندیشی قرار گیرد. چرا که ادامه این وضعیت، تنظیم بازار کالاها را تحت تاثیر قرار داده و صدمات مالی به
تولیدکنندگان وارد آورده است. افزون بر این، فشارهاي مالیاتی، بیمه اي و هزینه هاي جاري و حفظ اشتغال در سالی که حمایت از
تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها نامیده شده، مضاعف شده است. عیدیان با بیان اینکه به دلیل عدم سرمایه گذاري کافی، این

 
دمل اکنون سرباز کرده، به ارایه راهکارهایی براي حل این مساله پرداخت و پیشنهادات خود را روي میز گذاشت. 

بر این اساس، تهیه برنامه منضبط و اجرایی قطعی برق با حفظ عدالت، تعیین تکلیف خسارات وارده در دو ماه گذشته و ماه هاي
آینده، چاره اندیشی در مورد جبران کسري تولید برق، ارایه برنامه براي تامین و سرمایه گذاري، تهیه ژنراتور و توربین هاي CHP با
قیمت هاي واقعی، تامین سوخت ژنراتورهاي کارخانجات، تامین تسهیلات ارزان براي خرید ژنراتورها و همچنین سرمایه گذاري در
بخش تولید، تعیین تکلیف بدهی دولت به فعالان صنعت برق و تعیین تکلیف قراردادهاي منعقده با پیمانکاران و ارایه برنامه براي 8

 
ماه آینده از جمله پیشنهاداتی بود که عیدیان مطرح کرد. 

 
نتایج نظرسنجی از بنگاه ها 

در ادامه این جلسه هومن حاجی پور، معاون کسب و کار اتاق تهران، دو گزارش از خسارات ناشی از قطعی برق در بنگاه ها ارایه کرد.
به گفته او، یکی از گزارش ها، موارد انعکاس یافته از طریق بنگاه ها به اتاق تهران است و دیگري گویاي مشکلات صنایع فولاد است. با
استناد به داده هاي دریافتی از پژوهش صورت گرفته، از مجموع 115 تماس برقرار شده، با نرخ مشارکت 44 درصدي تعداد 51 بنگاه
از مصاحبه شوندگان، پرسشنامه فوق را تکمیل نمودند. از مجموع 51 بنگاهی که در این طرح همراهی کردند، تعداد 35 بنگاه از

 
زمانبندي اعلامی ناراضی بودند و تنها 11 بنگاه از این موضوع رضایت داشتند. 

همچنین، تعداد 5 بنگاه از جدول زمانبندي اطلاعی نداشتند. نتایج این نظرسنجی نشان می دهد، از مجموع 51 بنگاهی که در این
طرح مشارکت کردند، تعداد 42 بنگاه روش جایگزین براي تأمین برق نداشتند و تنها 9 بنگاه روش جایگزین داشتند. همچنین، از
مجموع 9 بنگاه که داراي روش جایگزین بوده اند تعداد 6 بنگاه از ژنراتور، 2 بنگاه موتور برق و یک بنگاه از یو پی اس استفاده می
کنند. از دیگر نتایج به دست امده اینکه تعداد 33 بنگاه به واسطه قطعی برق آسیب هاي جدي به دستگاه ها و تجهیزات تولیدشان
وارد شده و مواد اولیه تولید 20 بنگاه به واسطه قطعی برق از بین رفته است. همچنین میزان کیفیت و بهداشت محصول نهایی 22



 
بنگاه به واسطه قطعی برق کاهش یافته است. 

دیگر نتایج دریافتی نیز حاکی از این است که متأسفانه 37 بنگاه با مشکل بیکاري نیروي انسانی در ساعات کاري و کاهش بهره وري
مواجه شده اند. همچنین 31 بنگاه با مشکل تأخیر در تحویل سفارشات و 32 بنگاه با مشکل تأخیر در امورات اداري و دولتی (عدم
تکمیل به موقع اظهارنامه مالیاتی و ارایه لیست حق بیمه) مواجه شده اند. در بخش دیگري از این طرح بنگاه هاي شرکت کننده در
طرح برآورد اولیه خود از خسارات وارده ناشی از قطعی برق را بیان کردند، که نظر به نتایج به دست آمده، عمده خسارات وارده در
محدوده 0 تا 500 میلیون تومان است. مشکلاتی که از این طرح احصا شد، شامل مواردي چون عدم اطلاع رسانی دقیق و جامع از
زمانبند ي قطعی برق بنگاه هاي اقتصادي و واحدهاي تولیدي به منظورکاهش صدمات و خسارات وارده، فرسودگی و معیوب شدن
دستگاه ها و ماشین آلات تولید و خروج آنها از خط تولید، خاموشی کوره هاي صنعتی و صدمات و خسارات راه انداز ي مجدد آنها،
کاهش تولید و به تبع آن افزایش قیمت تمام شده محصولات، از بین رفتن مواد اولیه تولید به دلیل خاموش شدن دستگاه ها و
تجهیزات تولید به واسطه قطعی برق، کاهش کیفیت و بهداشت محصول نهایی به ویژه در صنایع غذایی، از بین رفتن محصولات
کشاورزي کشت شده در گلخانه ها، قطع آب به دلیل از کار افتادن پمپ هاي انتقال آب، تأخیر در پروسه تولید و به تبع آن تأخیر در
تحویل سفارشات و ایجاد نارضایتی برا ي مشتریان، بیکاري منابع انسانی در ساعات کاري و در نتیجه کاهش بهره وري آنها و درنهایت

 
مشکلات ناشی از عدم تکمیل به موقع اظهارنامه مالیاتی و ارایه لیست حق بیمه است. 

از سوي دیگر، برابر گزارشی که از سوي انجمن تولیدکنندگان فولاد ارایه شده، نیازي نبوده است که کل زنجیره فولاد در معرض
قطعی قرار گیرد. چرا که مصرف برق در بخش هاي مختلف این زنجیره متفاوت است، به طوري که براي مثال در کنستانتره سازي
مصرف برق 337 مگاوات در هر ساعت است، در گندله سازي 445 مگاوات، در احیاي مستقیم آهن اسفنجی 468 مگاوات و در ذوب و
فولاسازي مصرف به 3717 مگاوات در ساعت می رسد. در بخش مقاطع طویل مانند میلگرد، نبشی و ناودانی نیز مصرف در حدود
178 مگاوات است. این اعداد نشان می دهد که با مدیریت صحیح کاهش مصرف برق در کل زنجیره قابل توزیع بوده و راهکار بهینه،
قطعی کل صنعت نیست. معاون کسب وکار اتاق تهران با بیان اینکه همه این بنگاه ها تعهداتی در بازارهاي صادراتی و در بازار داخلی
دارند، ادامه داد: قیمت میلگرد در بازار به دو برابر رسیده و این ناشی از تصمیماتی است که هم تولید را با مشکل مواجه کرده و هم
تبعات جدي در تنظیم بازار ایجاد می کند. در حالی که دولت می تواند براي مصرف صنعت فولاد یا پتروشیمی سقف تعیین کند و

 
این مساله با مدیریت تشکل و صنف مربوطه حل شود. 

 
خسارت هر ساعت خاموشی 150 میلیون تومان 

در ادامه این جلسه، سپهر برزي مهر از سندیکاي صنعت برق، به ارایه گزارشی از چالش هاي صنعت برق ایران پرداخت و گفت: طبق
گزارشی که از اعضاي سندیکا اخذ شده است، اگر 30 ساعت خاموشی در ماه براي یک واحد تولیدي متوسط رخ دهد، متاسفانه این
واحد صنعتی در طول ماه با 4.5 میلیارد تومان خسارت مواجه خواهد شد. خسارات ناشی از فرصت هاي از دست رفته، هزینه هاي
ثابت و ضایعات مواد اولیه و خسارات ناشی از تاخیر در قراردادها و تامین کالا براي مشتریان. این بدان معناست که هر ساعت خاموشی

 
براي واحد صنعتی 150 میلیون تومان خسارت در پی دارد. 

او با مروري بر ظرفیت هاي تولید برق در کشور گفت: ظرفیت اسمی برق در کشور معادل 85 هزار مگاوات است؛ چنانکه 46 درصد به
سیکل ترکیبی، 21 درصد نیروگاه هاي گازي، 25 درصد بخاري و 6 درصد برقابی و کمتر از 2 درصد به انرژي تجدیدپذیر اختصاص
دارد. برزي مهر با بیان اینکه بخش خصوصی سه الی چهار سال است که تاکید می کند، کشور در خطر خاموشی قرار دارد، ادامه داد:
در اواخر دهه 1380 رشد سالیانه ظرفیت نصب شده در صنعت برق بالغ بر 9 درصد بوده و این رقم در اواخر دهه 90 به 2 درصد

 
کاهش یافته است؛ البته این موضوعی نیست که صرفا به وزارت نیرو و شرکت هاي تامین کننده برق مرتبط باشد. 



او سپس با اشاره به ارزش دلاري سرمایه گذاري ها گفت: ارزش سرمایه گذاري در صنعت برق در اواخر دهه 1380 معادل 6.5 میلیارد
دلار بوده و این رقم در اواخر دهه 1390 به 630 میلیون دلار کاهش پیدا کرده است. وقتی براي این صنعت نرخ تکلیفی تعریف می
شود، قطعا این صنعت با مشکل سرمایه گذاري مواجه می شود. اکنون، وزارت نیرو با کمبود منابع مالی مواجه شده و سرمایه گذار
بخش خصوصی نیز رغبتی براي ورود به این صنعت نشان نمی دهد. دبیر سندیکاي برق، مجموعه مطالبات بخش خصوصی از وزارت
نیرو را بالغ بر 30 هزار میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: 26 هزار میلیارد تومان از این رقم مربوط به بخش تولید و 4 هزار میلیارد
تومان نیز مربوط به سازندگان و پیمانکاران است و این مطالبه، فعالان این صنعت را با بحران مواجه کرده است. او با اشاره به اینکه
ابرچالش فعالان صنعت برق، قیمت گذاري در این صنعت است، ادامه داد: نظام حقوقی و قراردادي یکجانبه و ناکارآمد، مشکلات
زنجیره تامین و صادرات برق، مشکلات پایداري شبکه به عنوان دیگر چالش هاي این صنعت قلمداد می شود که البته جملگی این
موارد ناشی از چرخه معیوب اقتصاد برق است. برزي مهر در ادامه، اصلاح اقتصاد برق، اصلاح رژیم حقوقی و قراردادي، توسعه ساخت
داخل و صادرات و نیز نوسازي شبکه، بهینه سازي مصرف و توسعه تجدیدپذیرها و تولید برق را به عنوان راهبردهاي حل چالش

 
صنعت برق برشمرد. 

 
خسارت قطعی برق در شهرك هاي صنعتی 

در ادامه این جلسه، مهدي توانا که به نمایندگی از شرکت شهرك هاي صنعتی استان تهران در این نشست حضور یافته بود، گزارشی
از میزان خسارات شهرك هاي صنعتی از قطعی برق ارایه کرد و گفت: گزارش 7 روز قطعی برق از 16 تیرماه تا 22 تیرماه نشان می
دهد که خسارات دستمزدي کارگران معادل 287 میلیارد تومان، ضرر ناشی از عدم تولید واحدهاي صنعتی 740 میلیارد تومان و
خسارت و تخریب ماشین آلات و مواد اولیه واحدهاي صنعتی بالغ بر 51 میلیارد تومان بوده است. او ادامه داد: از مجموع 16 شهرك
صنعتی دولتی روزانه 4 شهرك صنعتی متاثر از قطع برق بوده است. همچنین 2264 واحد صنعتی از مجموع 5565 واحد صنعتی

 
فعال به طور میانگین در یک روز متاثر از قطع برق بوده اند. 

 
- گمرك به صمت درباره کاهش واردات برنج هشدار داد 

تعادل درباره میزان برنج وارداتی موجود در بنادر و گمرکات کشور گزارش داده است: موجودي برنج فقط 37 هزارتن! این را آمار
گمرك نشان می دهد. بنابر اطلاعات دریافتی، میزان برنج وارداتی موجود در بنادر و گمرکات کشور حاکی از معادل 37 هزار و 147
تن است که صرفاً یک فروند شناور حاوي 15 هزار و 110 تن برنج وارداتی درحال تخلیه این کالا در بندر چابهار است. در همین حال،
معاون فنی گمرك با اعلام افت 69 درصدي واردات برنج از ابتداي سال تا پانزدهم تیرماه نسبت به مدت مشابه سال قبل، نسبت به
کمبود و گرانی برنج در ماه هاي آتی هشدار داد و در نامه اي به وزارت صمت با اشاره به امتناع واردکنندکان از ورود محموله هاي
برنج خریداري شده به دلیل نگرانی از عدم امکان ترخیص و رسوب محصول، خواهان بازنگري در مصوبه ممنوعیت واردات فصلی برنج

 
که از ابتداي مرداد تا پایان آبانماه، اعمال می شود، شد. 

 
از ممنوعیت واردات برنج تا شرط ترخیص 

طی روزهاي اخیر معاون فنی گمرك ایران اعلام کرد که چند کشتی، برنج را به مقصد ایران بارگیري یا در حال بارگیري هستند اما
مساله اینجاست که زمانی به بنادر می رسند که ممنوعیت فصلی واردات برنج آغاز شده است و دیگر امکان ترخیص نخواهند داشت.
چراکه براساس اعلام عباس قبادي معاون بازرگانی داخلی وزارت صمت، به دستگاه هاي مربوط از جمله گمرك، تاکید شده که
ممنوعیت واردات برنج در سالجاري از ابتداي مرداد تا پایان آبان ماه، اعمال می شود. البته انجمن واردکنندگان برنج مخالف اعمال



چنین ممنوعیتی هستند. با این حال ستاد تنظیم بازار به منظور حمایت از مصرف کننده، شرایطی را در نظر گرفته که براساس آن،
امکان ترخیص براي محموله هاي وارداتی برنج که تا قبل از 31 تیرماه به بنادر رسیده و داراي اعلامیه ورود و یا قبض انبار هستند، به
شرط اینکه ثبت سفارش داشته باشند، فراهم شود. از این رو، در بازه زمانی 4 ماهه ممنوعیت فصلی واردات برنج، آن بخشی که قبل از

 
اعمال ممنوعیت، داراي اعلامیه ورود بوده و یا قبض انبار شده باشد، امکان ترخیص دارد. 

اعمال ممنوعیت فصلی واردات برنج هشدار گمرك را در پی داشت. به طوري که مهرداد جمال ارونقی در نامه اي به عباس قبادي
معاون بازرگانی داخلی وزارت صمت خواهان بازنگري در تاریخ ممنوعیت فصلی برنج جهت جلوگیري از کمبود یا افزایش قیمت برنج
در ماه هاي آتی شده است. ارونقی با اشاره به موضوع ممنوعیت فصلی برنج وارداتی از ابتداي مردادماه تا پایان آبانماه سالجاري و
اجازه ترخیص آن بخش از محموله هاي برنج وارداتی که تا قبل از 31 تیرماه سالجاري وارد بنادر و گمرکات کشور شده اند، عنوان
کرده که از یکم فروردین ماه 1400 تا پانزدهم تیرماه تا 1400 صرفا 86 هزار و 367 تن برنج وارداتی به ارزش 78 میلیون و 140
هزار و 903 میلیون دلار از گمرکات کشور ترخیص شده است. این در حالی است که واردات برنج در همین بازه زمانی در سال قبل،
برابر با 277 هزار و 691 تن به ارزش 249 میلیون و 710 هزار و 538 بوده که هم از لحاظ وزنی و هم ارزشی افت 69 درصدي را
تجربه کرده است. همچنین براساس اعلام معاون فنی گمرك و مطابق آمار ارایه شده، درحال حاضر میزان برنج وارداتی موجود در
بنادر و گمرکات کشور معادل 37 هزار و 147 تن است که صرفاً یک فروند شناور حاوي 15 هزار و 110 تن برنج وارداتی درحال

 
تخلیه این کالا در بندر چابهار بوده و از 26 فروند کشتی منتظر در لنگرگاه، هیچکدام حاوي برنج نیستند. 

ارونقی همچنین یادآور شده که اطلاعات دریافتی حاکی است که حدود 8 تا 10 کشتی در حال بارگیري برنج از کشورهاي مختلف
جهت حمل به کشور بوده، اما زمان حرکت آنها به نحوي است که تا قبل از 31 تیرماه احتمالا فقط یک کشتی به بندر می رسد و
زمان ورود مابقی کشتی ها بعد از این تاریخ یعنی در زمان اعمال ممنوعیت خواهد بود. از این رو، مطابق تصمیم اتخاذ شده و ابلاغی
به گمرك، وقتی کشتی ها بعد از 31 تیرماه به بندر رسیده و تاریخ اعلامیه ورود و یا قبض انبار آنها بعد از این تاریخ باشد دیگر
مشمول شرایط ترخیص نخواهند شد. بنابراین این برنج ها به مدت حداقل 4 ماه در گمرك و بنادر دپو شده و امکان اظهار و ترخیص
نخواهند داشت. در چنین شرایطی صاحبان کالا ترجیح می دهند که به دلیل عدم ترخیص و رسوب محصول از حمل و ورود محموله
هاي خریداري شده خودداري کرده و برنج وارد نکنند. معاون فنی گمرك همچنین در نامه خود خطاب به قبادي تاکید کرده که با
توجه به مراتب معنونه و خشکسالی سالجاري، به نظر می رسد، تصمیم ابلاغ شده جهت جلوگیري از هرگونه تبعات کمبود برنج یا
افزایش قیمت برنج در ماه هاي آتی، نیاز به بررسی مجدد و بازنگري فوري دارد. از این رو، در صورت صلاحدید دستور فرمایند

 
موضوع، مورد دقت و بررسی بیشتري قرار گیرد. 

 
جوان 

 
- نقدینگی در روزهاي آخر دولت روحانی تخت گاز می رود 

جوان درباره آمارهاي پولی گزارش داده است: حجم نقدینگی از خردادماه 97 تا خردادماه 1400 سرعت رشد خود را از محدوده
25درصد به محدوده 40 درصد رسانده است. به عقیده کارشناسان اقتصادي سیاست هاي پولی و مالی در سال هاي تحریم و شیوع
کرونا به شکلی بوده که تورم در اقتصاد ایران خودنمایی محسوسی داشته است و از آنجا که در بازه زمانی فوق نرخ دلار از محدوده 4
هزار تومان حتی به محدوده 33 هزار تومان هم رسید، نیاز به نقدینگی بنگاه ها را تشدید کرد. از همین رو با وجود اینکه 65 درصد

 
تسهیلات بانکی به سرمایه در گردش بنگاه ها تبدیل شده است، خبر چندانی از رشد اقتصادي نیست. 

نقدینگی در اقتصاد ایران پاي خود را روي گاز گذاشته و تخت گاز می رود، طوري که بر اساس گزارش هاي رسمی بانک مرکزي



متغیر فوق در سال 97 تنها حدود هزار و580 هزار میلیارد تومان بوده که در خرداد ماه 1400 این متغیر پولی به 3 هزار و 704 هزار
میلیارد تومان رسیده است، از این رو امکان دارد نقدینگی خود را در پایان دولت حسن روحانی به مرز 3 هزار و900 هزار میلیارد

 
تومان نزدیک کند. 

کارشناسان اقتصادي معتقدند اگر دولت روحانی از ابزار انتشار اوراق مالی براي تأمین بودجه خود و همچنین شرکت ها بهره نمی برد،
چه بسا نقدینگی حتی خود را به 4 هزار و500 هزار میلیارد تومان در پایان دولت کنونی می رساند، حال آنکه این متغیر در پایان

 
دولت دهم، یعنی تقریباً هشت سال پیش تنها حدود 500 هزار میلیارد تومان بود. 

صاحب نظران، شرایط ناشی از تحریم، رکود، افزایش نرخ ارز، برتري جویی هزینه هاي بودجه کشور نسبت به درآمدها و ضعف سرمایه
بنگاه هاي بزرگ و متوسط اقتصاد و بالطبع وابستگی شدیدشان به منابع بانکی در بعد تأمین سرمایه در گردش، ناترازي ترازنامه

 
سیستم پولی کشور و خروج سرمایه از کشور و شیوع کرونا را در رشد بی ضابطه حجم نقدینگی مؤثر می دانند. 

سرعت رشد حجم نقدینگی در بازه زمانی خرداد ماه 97 تا خرداد ماه 1400 از محدوده 25 درصد خود را به مرز 40 درصد رسانده
است. نکته قابل توجه آن است که سهم پول در این بازه زمانی از حجم نقدینگی به مرز 20 درصد رسیده است و الباقی نقدینگی
تحت قالب شبه پول در سپرده هاي مدت دار بانک هاست و بانک ها تقریباً 65 درصد تسهیلات پرداختی به اقتصاد را صرف سرمایه
در گردش بنگاه ها می کنند تا بتوانند سطح تولید و اشتغال را در فضاي کسب و کار کنونی و هزینه هاي جهش یافته در حد ممکن
حفظ کنند. در این میان شواهد نشان می دهد بخش زیادي از نقدینگی در اقتصاد ایران درگیر سرمایه در گردش بنگاه هاي اقتصادي
است و براي ایجاد، نوسازي سیستم ها و زیرساخت هاي عمومی و توسعه بنگاه ها و خطوط تولید اقتصاد ایران نیاز به سرمایه جدید

 
دارد. 

 
رشد عجیب و خیره کننده 

خبرگزاري فارس با انتشار آمارهاي جدید بانک مرکزي گزارش داده است که حجم نقدینگی در 12 ماهه منتهی به خردادماه امسال

 
4/39 درصد رشد داشته که نسبت به پایان اسفند ماه سال گذشته 6/6 درصد افزایش را نشان می دهد. 

طبق این آمار از خردادماه سال گذشته تا پایان خردادماه امسال هزار و 46 هزار و 924 میلیارد تومان و در سه ماهه اول امسال 227
هزار و 924 میلیارد تومان به حجم نقدینگی افزوده شده است. همچنین پایه پولی در سه ماهه اول امسال با رشد 2/9 درصدي به
501 هزار و 107 میلیارد تومان رسیده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 7/30 درصد (117 هزار و 757 میلیارد تومان) رشد داشته

 
است. 

پایه پولی در سه ماهه اول امسال هم 42 هزار و 217 میلیارد تومان رشد داشته که طبق گزارش بانک مرکزي بخش عمده آن ناشی
از تنخواه گردان بودجه 1400 بوده است، ضمن اینکه بانک مرکزي براي کنترل این رشد اقدام به فروش اوراق بدهی و جمع کردن

 
بخشی از پایه پولی منتشر شده کرده است. براساس این آمار و ارقام، نرخ ضریب فزاینده در سطح عدد 4/7 قرار دارد. 

 
جهان صنعت 

 
- بی مسوولیتی و خواب تیم اقتصادي دولت دوازدهم 



جهان صنعت از سایه ابرتورم بر معیشت خبر داده است: وضعیت فعلی بازار کالاهاي اساسی تاسفبار و آینده آن به شدت نگران کننده
است. همان طور که پیش از این هم به وضوح مشخص بود، کنترل بازار به طور کلی از دست دولت خارج شده و بازار بحرانی و روند
افزایشی قیمت کالاهاي اساسی مصداق بارز همین عدم تسلط بر اقتصاد و بازارهاست. بر اساس آنچه مرکز آمار و اطلاعات راهبردي
وزارت کار به تازگی اعلام کرده است، در ماه گذشته یعنی خرداد ماه متوسط قیمت حدود 71 درصد اقلام منتخب فراتر از حد بحرانی

 
قیمت ها قرار داشته اند که نشان می دهد قیمت اقلام از کنترل خارج شده است و این امر منجر به ایجاد تورم جهشی خواهد شد. 

البته بی مسوولیتی و خواب تیم اقتصادي دولت دوازدهم مدت هاست که انتقاد صاحب نظران اقتصادي را به دنبال داشته، اما با این
حال هیچ یک از دولتمردان حاضر به پذیرش نابسامانی هاي موجود در بازار و کم کاري خود در این زمینه نبودند تا اینکه در شرایط
فعلی نه تنها آمارهاي دولتی خود گویاي شرایط تاسفبار بازار کالاهاي اساسی است بلکه صداي بلند و کلام صریح اقتصاددانان و
کارشناسان براي ارائه تصویري شفاف و روشن از وضعیت اسفناك فعلی به دولت آینده نشان می دهد که بحران فعلی بازار بسیار

 
جدي است و می تواند معیشت مردم را با مشکلات بی سابقه اي روبه رو کند. 

در همین راستا مسعود نیلی اقتصاددان برجسته در دیداري که به تازگی به همراه سایر اقتصاددانان با ابراهیم رییسی رییس جمهور
منتخب داشت اعلام کرد که ما واقعا در آستانه شرایط تورمی شدید غیرقابل کنترل هستیم. نیلی همچنین با طرح این چهار سوال که
مشکل چیست، دلایل بروز آن چیست، راهکارهاي رفع مشکل کدامند و از کجا باید شروع به حل مشکل کرد، افزود: در حال حاضر
تامین مالی، تامین انرژي، تامین خدمات و بودجه عمومی، خدمات اجتماعی و نظام مبادله با دنیا شش مشکل اولویت دار کشور

 
هستند که کارکردهاي آنها در حال حاضر به طور کامل مختل است. 

در واقع اقتصاددانان علاوه بر اینکه معتقدند اقتصاد کشور نیاز به جراحی دارد، از ابرتورمی خبر می دهند که می تواند آینده معیشتی
مردم را بیش از پیش با مشکل مواجه کند. در این راستا مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت کار اعلام کرد: برخی کالاها از حد
بحرانی تورم عبور کرده اند. مقایسه متوسط قیمت اقلام خوراکی در ماه جاري با ماه مشابه سال قبل نشان می دهد در دو مورد از
اقلام خوراکی منتخب، تغییرات بیش از 100 درصد بوده و بیشترین افزایش قیمت در اقلام کره پاستوریزه (4/121 درصد)، مرغ
ماشینی (8/118 درصد) و روغن مایع (0/89 درصد) مشاهده می شود. بر اساس اعلام مرکز آمار، عبور قیمت ها از این حد، بیانگر
ضرورت برنامه ریزي خاص براي کنترل قیمت هاست. در واقع در این شرایط اتخاذ تصمیمات سریع و اقدام عاجل و حتی مداخله

 
مستقیم در بازار براي کاهش قیمت ها ضروري است. 

 
مسابقه کالاها براي افزایش قیمت 

بنابراین از آنجایی که چیزي به پایان کار دولت دوازدهم باقی نمانده و دولت سیزدهم به ریاست سید ابراهیم رییسی در 13 مرداد پس
از برگزاري مراسم تنفیذ و تحلیف شروع به فعالیت می کند، این انتظار از دولت آینده وجود دارد که براي سر و سامان دادن به اقتصاد
و بازار کالاهاي اساسی عملکردي بدون آزمون و خطا را دنبال کند و سازمان ها و نهادهایی که هیچ عملکرد مثبتی نداشته اند و تنها

 
منجر به فربه شدن دولت شده اند را حذف کند. 

در همین خصوص یک کارشناس اقتصادي با بیان اینکه منظور از ابرتورم همان تورم غیرقابل کنترل است، به جهان صنعت گفت:
شرایط ابرتورم شرایطی است که در آن قیمت ها بسیار سریع افزایش پیدا می کند و واحد پول هم در همین حین به سرعت ارزش
خود را از دست می دهد. سهراب احمدي با اشاره به اینکه امروز در جامعه ما این دو آیتم به صورت مکرر رخ می دهد، افزود: افسار
اقتصاد از دست سیاستگذاران و مدیران اقتصادي کشور خارج شده و این مساله افزایش افسارگسیخته قیمت ها و بی ثباتی اقتصاد را

 
رقم زده است. 



وي اظهار کرد: مدت هاست که همه کالاها در افزایش قیمت با یکدیگر مسابقه می گذارند و حتی توزیع کنندگان و فروشندگان نیز با
قیمت هاي دلخواه کالاها را به دست مصرف کننده می رسانند به طوري که براي یک کالاي یکسان، فروشنده ها در مناطق مختلف

 
سطح شهر قیمت هاي متفاوتی را بیان می کنند. 

احمدي بیان کرد: در این شرایط حتی برخی توزیع کنندگان کالاها را در انبارهاي خود ذخیره می کنند تا با ملتهب شدن بیشتر بازار،
سود بیشتري را نصیب خود کنند. خریداران نیز از ترس افزایش قیمت مجدد کالاها، نیازهاي خود را با هر قیمتی که باشد خریداري

 
می کنند تا بعدها ناچار نشوند با قیمت هاي چندبرابري همان کالاها را خریداري کنند. 

این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه اینها معضلاتی است که در جامعه ما وجود دارد و نشان می دهد که در شرایط ابرتورم قرار داریم،

 
افزود: تورم عاملی است که باعث بی اعتمادي شدید فعالان اقتصادي و عدم ثبات رفتاري دستگاه اقتصادي کشور نیز می شود. 

 
روند افزایشی تورم ماهیانه 

وي بیان کرد: تورم در تمام دنیا وجود دارد اما امروز 120 کشور دنیا تورم کمتر از 3 درصد را تجربه می کنند. این در حالی است که
تورم دو تا سه درصدي به صورت ماهانه در اقتصاد ایران اتفاق می افتد و در سال 1400، میزان تورم ماهیانه همین طور در حال

 
افزایش است. 

احمدي افزود: این شرایط در آینده نه چندان دور ما را به سمت تورم جهشی سوق می دهد و اقتصاد ایران به سمت تورم هاي

 
غیرقابل پیش بینی حرکت خواهد کرد. 

این کارشناس اظهار کرد: در این راستا حتی بسیاري از اقتصاددانان در جلسه با رییس جمهور منتخب این موضوع را به صراحت اعلام
کردند که رشد فراگیر قیمت ها در همه بازارها از مرحله بحران عبور کرده و از کنترل خارج شده است. وي ادامه داد: در واقع شرایط
تورمی ما به سرعت در حال رشد است و سطح عمومی قیمت ها نیز مدام در حال افزایش است. در همین حال رکود دامن اقتصاد را

 
گرفته و چرخ کسب وکار به سختی می چرخد. در این میان کرونا نیز مزید بر علت شده است. 

احمدي با اشاره به اینکه دولت امروز اقتصاد را رها کرده است، بیان کرد: تیم اقتصادي دولت نمی تواند هیچ گونه اقدام و حرکت

 
مثبتی را انجام دهد. 

 
ضرورت جراحی اقتصادي 

به گفته وي، متاسفانه وزارتخانه هاي اقتصادي کشور ما به خصوص وزارت صمت در خواب به سر می برند و کاري به شرایط بحرانی

 
بازار ندارند. در واقع به نظر می رسد که دولتمردان پشت بحث کرونا پنهان شده اند و اقتصاد را رها کرده اند. 

این کارشناس اقتصادي با تاکید بر اینکه دولت جدید باید فورا فکري براي اقتصاد کند، گفت: دولت جدید باید تیمی را براي اداره

 
اقتصاد کشور انتخاب کند که از بروز وضعیت بحرانی تر در آینده جلوگیري کند. در واقع ما نیازمند یک جراحی اقتصادي هستیم. 

وي افزود: طی ماه هاي آینده قطعا باید منتظر باشیم که رشد قیمت ها در سبد تورم گسترده تر شود و رشد شدیدي را تجربه کنیم.



احمدي اظهار کرد: باور من این است که رشد تورم در آبان امسال بالاي 40 درصد خواهد رفت که مشکلات عدیده اي را براي ما به

 
وجود خواهد آورد. 

وي ادامه داد: این در حالی است که بسیاري از سازمان هایی که در کشور براي مبارزه با تورم ایجاد شده است، خاصیت آنچنانی

 
ندارند. 

این کارشناس اقتصادي گفت: سالانه اگر قیمت ها 18 درصد یا ماهیانه 5/1 درصد رشد کند، نشان می دهد که وارد مرحله هشدار
شده ایم. اما متاسفانه در کشور ما میزان تورم سالانه به 24 درصد و ماهیانه به دو درصد رسیده است و این نشان می دهد ما وارد
مرحله بحران شده ایم و در اولین فرصت باید تصمیمات عاجل در این خصوص گرفته شود. احمدي افزود: بر اساس علم اقتصاد، نرخ
هاي تورم بالاتر به معناي کاهش قدرت خرید مردم است. در شرایط معمول اقتصاد نباید میانگین تورم فراتر از دو درصد در سال شود

 
به دلیل اینکه کشورهایی که شرایط اقتصادي و سیاسی بی ثباتی دارند، بیشتر در معرض نرخ هاي تورم بالا قرار می گیرند. 

 
لزوم ورود افراد باتجربه به کابینه جدید 

وي همچنین گفت: رییس دولت سیزدهم باید از افرادي در کابینه اقتصادي خود استفاده کند که داراي تجربه باشند چرا که در
موقعیت کنونی، دیگر نیروي جوان در تیم اقتصادي جوابگو نیست. به عبارتی ما از مرحله فرضیه و تئوري گذشته ایم و در شرایطی

 
بحرانی قرار داریم که باید براي آن فکر عاجلی کنیم. 

این کارشناس اقتصادي با تاکید انجام جراحی اقتصادي در دولت جدید افزود: اگر این اقدام نشود، در هفته هاي آینده شرایط بسیار

 
سخت تري را در رابطه با بازار کالاهاي اساسی و دیگر بازارها که با نیازهاي اساسی مردم سر و کار دارند، تجربه خواهیم کرد. 

احمدي همچنین با اشاره به حذف برخی سازمان ها در دولت جدید بیان کرد: سازمان ها و نهادهایی همچون ستاد تنظیم بازار،
سازمان حمایت، شوراي رقابت و تعزیرات در ماه هاي گذشته نتوانستند اقدام کارگشایی انجام دهند و به نظر می رسد که اگر این

 
سازمان ها به طور کلی حذف شوند، بازارها وضعیت بهتري خواهند داشت. 

وي اظهار کرد: ابرتورم یک زلزله بنیان برانداز است که ساختارهاي اصلی اقتصاد کشور را نابود می کند و اگر بخواهیم دوباره برگردیم

 
به شرایط و وضعیت قبل از ابرتورم، باید تغییرات بسیار بزرگی را در فاکتورهاي اقتصاد داشته باشیم. 

این کارشناس اقتصادي ادامه داد: بنابراین روند افزایش قیمت کالاهاي اساسی و بی ارزش شدن پول ملی که دو عامل اصلی ناشی از
ابرتورم است در جامعه ما در طول یک سال گذشته بهینه شده و هر روز پول کشور ما نسبت به ارز سایر کشورها افت شدیدي پیدا
می کند. بنابراین در دولت آینده باید تصمیمات عاجل و فوري اتخاذ شود چرا که وضعیت آینده بازار کالاهاي اساسی بسیار نگران

 
کننده است. 

 
قیمت 25 کالا 2 تا 5 برابر شد 

گفتنی است جدیدترین آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد که قیمت برخی از انواع خوراك دام و
طیور، برنج، روغن، مرغ و همچنین آهن آلات و لاستیک در اردیبهشت ماه امسال بیش از 100 درصد افزایش داشته و بین دو تا بیش

 
از پنج برابر شده و 40 کالا از جمله گوشت، برنج، لبنیات، حبوبات، شکر و چاي بیش از 50 درصد گران شدند. 



از بین 94 کالایی که تغییرات قیمت آنها از اردیبهشت ماه سال گذشته تا ماه مشابه امسال منتشر شده، قیمت 24 کالا بیش از 100
درصد افزایش یافته و قیمت آنها بین دو تا بیش از پنج برابر شده است. بیشترین افزایش قیمت مربوط به جوجه یک روزه است که
قیمت آن در مدت یاد شده 2/432 درصد افزایش یافته و 3/5 برابر شده است. در کنار آن باید به کنجاله سویا وارداتی با 8/153
درصد، جو داخلی و خارجی با 3/152 و 137 درصد، ذرت داخلی با 4/122 درصد و سبوس گندم با 110 درصد افزایش قیمت اشاره
کرد؛ چراکه این کالاها نیز به عنوان خوراك دام و طیور بر قیمت مرغ، گوشت، تخم مرغ و لبنیات نیز تاثیرگذارند. قیمت مرغ زنده و
گوشت مرغ تازه نیز در همین ماه با افزایش 2/137 و 2/123 درصدي نسبت به اردیبهشت پارسال به حدود 17 هزار و 600 و 25

 
هزار تومان رسیده است. 

البته قیمت مرغ در روزهاي اخیر به بیش از 35 هزار تومان رسیده این در حالی است که فروردین ماه سال جاري قرارگاه ساماندهی
مرغ، قیمت مصوب هر کیلو مرغ گرم را براي مصرف کننده 24 هزار و 900 تومان تعیین کرد ولی این قیمت بیشتر از یک ماه دوام
نداشت و مرغ از اواخر اردیبهشت ماه و اوایل خرداد در یک مرحله به 30 هزار تومان و در مرحله دوم یعنی ابتداي تیرماه به حدود 40
هزار تومان نزدیک شد. در این میان برخی از کالاهاي دیگري که قیمت آنها طی یک سال بیش از دو برابر شده شامل برخی از انواع
حبوبات، برنج و روغن است؛ به طوري که در اردیبهشت امسال قیمت برنج هندي، نخود، کره پاستوریزه، روغن نیمه جامد 5/4 کیلویی
و حلب 16 کیلویی روغن نباتی معمولی به ترتیب 6/142، 2/132، 8/124، 7/128 و 5/134 درصد نسبت به اردیبهشت سال قبل
افزایش یافته است. بنابراین در اردیبهشت ماه امسال قیمت هر کیلو برنج هندي به 24 هزار و 200 تومان، نخود به 28 هزار و 200،
کره پاستوریزه به بیش از 10 هزار تومان، روغن نیمه جامد 5/4 کیلویی و حلب 16 کیلویی روغن نباتی معمولی به حدود 82 و 275
هزار تومان رسیده است. همچنین 11 کالاي دیگر با افزایش قیمت بیش از 100 درصد در گروه آهن آلات شامل تیر آهن نمره 27 با
8/143 درصد، دو نوع میلگرد با 2/113 و 9/114 درصد، ورق سیاه با 3/138 درصد، دو نوع سیم با 7/149 و 6/164 درصد، سیمان

 
تیپ دو با 2/105 درصد و همچنین لاستیک برخی از انواع خودروها قرار دارد. 

در این میان 40 کالا هم بین 50 تا 100 درصد افزایش قیمت داشتند که از جمله مهم ترین آنها برنج تایلندي و پاکستانی باسماتی با
2/86 و 2/72 درصد، شیرخام درب دامداري، شیر و ماست پاستوریزه پرچرب با 2/78 و 2/75 و 2/57 درصد، شکر بسته بندي و
کیلویی با 3/76 و 6/67، قند شکسته با 1/66، تخم مرغ با 7/62 درصد، گوساله زنده 7/54، گوشت گوساله مخلوط با 2/52، لپه و
لوبیاچیتی با 1/77 و 8/53، ماکارونی 700 گرمی با 6/51، روغن مایع سرخ کردنی با 4/54، انواع چاي خارجی با 65 تا 76 درصد بین

 
50 تا 100 درصد افزایش قیمت داشته است. 

 
- کماي 4 ساله تولید 

جهان صنعت جدیدترین گزارش پژوهشکده پولی و بانکی را بررسی کرده است: تازه ترین گزارش پژوهشکده پولی و بانکی از آمار
ماهانه تولید صنعتی با استفاده از اطلاعات شرکت هاي بورسی نشان می دهد که روند صعودي رشد تولید در بخش صنعت در
خردادماه ادامه پیدا کرده و شاخص تولید صنعتی شرکت هاي بورسی در خرداد سال جاري 6/7 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل

 
رشد داشته است. 

چنین رشدي در حالی صورت گرفته که نرخ رشد این شاخص در اردیبهشت 8/6 درصد بوده است. البته هنوز شاخص تولید شرکت
هاي بورسی در خردادماه حدود پنج درصد کمتر از شاخص انتهاي سال 1396 است. با این حال شاخص خردادماه بیشترین عدد

 
شاخص از اردیبهشت 1397 تاکنون بوده است. 



همچنین مقایسه شاخص تولید خرداد 1400 و خرداد 1397 نشان می دهد که میزان تولید صنایع خودروسازي و قطعات، دستگاه
هاي برقی و محصولات غذایی در خرداد 1400 به طور قابل توجهی کمتر از خرداد 1397 بوده است. همچنین بررسی رشد صنایع
نشان می دهد که رشد تولید صنعت خودروسازي بیشترین اثر مثبت را بر رشد شاخص کل داشته است. البته بخش عمده افزایش
تولید این صنعت در خرداد به موجودي انبار تبدیل شده است. به علاوه با وجود افزایش فروش در صنعت محصولات شیمیایی رشد

 
تولید در این صنعت منفی و نزدیک صفر بوده است. 

در این رابطه بررسی سودآوري شرکت هاي بورسی در 12 ماه 1399 نشان می دهد که سود اسمی این شرکت ها بیش از 133 درصد
افزایش داشته است که عمدتا ناشی از افزایش سود صنایع صادرات محور (فرآورده هاي نفتی، فلزات اساسی و محصولات شیمیایی)

 
بوده است. این افزایش سود عمدتا ناشی از رشد نرخ ارز و افزایش قیمت محصولات صادراتی اتفاق افتاده است. 

 
شاخص تولید صنعتی ماهانه 

بیش از 250 شرکت صنعتی پذیرفته شده در بورس اوراق بهادار و فرابورس که به صورت ماهانه گزارش تولید خود را منتشر می کنند
بیش از نیمی از تولید کشور را در اختیار دارند. بنابراین با توجه به بررسی آمار این شرکت ها می توان وضعیت تغییرات تولید صنعت
کشور را رصد کرد. بر اساس برآوردهاي صورت گرفته از شهریور 97 تا خرداد ماه 1400، رشد تولید صنعتی بعد از اعمال دور جدید

 
تحریم ها علیه ایران در سال 97 منفی شد و این رشد منفی تا فصل سوم 1398 ادامه داشت. 

بعد از تجربه کاهش قابل توجه تولید در این بخش از فصل چهارم 1398، رشد تولید بخش صنعت مثبت شد که این رشد مثبت تا

 
انتهاي سال گذشته ادامه داشت و در انتهاي سال 99 به 4/5 رسید. 

در سال 1400 تولید صنعتی کماکان رشد مثبت خود را ادامه داد و در اردیبهشت نرخ رشد به 8/6 درصد و در خردادماه به رشد 6/7
درصد رسیده است. همچنین شاخص تولید صنعتی شرکت هاي بورسی (سال پایه 1395) در خرداد امسال به 2/104 درصد رسیده
است. در این میان اگرچه شاخص خردادماه نسبت به شاخص تولید در انتهاي سال 1396 که 110 بوده، حدود پنج درصد کمتر است،

 
اما بیشترین عدد شاخص از اردیبهشت 1397 تاکنون بوده است. 

مقایسه شاخص تولید شرکت هاي بورسی در خرداد 1400 و خرداد 1397 نشان می دهد که صنایع خودروسازي و قطعات، دستگاه
هاي برقی و محصولات غذایی از صنایع شاخصی هستند که میزان تولید آنها در خرداد ماه 1400 به طور قابل توجهی کمتر از میزان
تولید در خرداد 1397 بوده است. از طرف دیگر صنایع کانی هاي غیرفلزي، صنایع دارویی، ماشین آلات و تجهیزات و لاستیک و

 
پلاستیک از صنایعی هستند که میزان تولید آنها نسبت به خرداد ماه 1397 افزایش بیش از 10 درصدي داشته است. 

 
در این رابطه نکات مهمی که از بررسی آمار رشد صنایع در خرداد امسال استخراج می شود عبارتند از: 

1- صنعت خودروسازي مانند ماه هاي گذشته مهم ترین عامل رشد بالاي پنج درصد شاخص کل بوده است. این صنعت در خرداد
رشد 3/16 درصدي را نسبت به مدت مشابه سال قبل تجربه کرده است که در مقایسه با همین نرخ رشد در اردیبهشت حدود یک
واحد درصد بیشتر است. لازم به ذکر است که شاخص تولید این صنعت در خرداد ماه 1400 بیش از 23 درصد پایین تر از شاخص

 
خردادماه 1397 است. 

2- در حالی که صنعت محصولات شیمیایی از مرداد سال گذشته تا فروردین سال جاري رشد مثبتی داشته است، در اردیبهشت و



 
خرداد رشد تولید منفی را ثبت کرد. البته در خرداد از این رشد منفی کاسته شده است. 

3- صنعت فلزات اساسی بعد از رشد قابل توجه حدود هشت درصدي که در اردیبهشت داشت، در خرداد رشد مثبت 5/3 درصد را

 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته تجربه کرد. 

4- صنایع دارویی و ماشین آلات و تجهیزات که رشد تولید آنها در اردیبهشت ماه نسبت به مدت مشابه منفی بود در خردادماه به

 
رشد مثبت رسیدند. 

5- صنایع غذایی، ماشین آلات و تجهیزات و فرآورده هاي نفتی در کنار صنعت خودروسازي از مهم ترین صنایع با رشد بالاتر از رشد

 
شاخص کل در ماه خردادماه بوده اند که در افزایش رشد تولید در خرداد نقش داشته اند. 

 
تحلیل موجودي انبار 

بررسی تغییرات در موجودي انبار محصولات، علاوه بر اینکه تحلیل بهتري از علت تغییرات ارائه می دهد (چون شاهدي از وضعیت

 
بازار و تقاضا ارائه می کند)، می تواند در پیش بینی روند آتی تولید نیز کمک کند. 

در این رابطه روند تغییرات موجودي انبار نشان می دهد که اولا تغییرات در موجودي انبار در مجموع صنایع در سال هاي اخیر عموما
زیر سه درصد از تولید است. دوم اینکه با توجه به تحریم هاي بین المللی و اینکه بسیاري از صنایع در زیر ظرفیت اسمی خود تولید
می کنند، می توان این فرضیه را مطرح کرد که مهم ترین بازدارنده رشد تولید در بین صنایع محدودیت در تقاضاي داخلی و خارجی

 
است. از این رو بهبود در تقاضا می تواند محرك رشد تولید به حساب بیاید. 

بررسی ها نشان می دهد از تیر تا اسفند 1399، رشد تولید و فروش کمتر از یک درصد با هم اختلاف داشتند. این نکته نشان می
دهد که شوك غیرقابل پیش بینی عمدهاي بر سمت تقاضا و یا عرضه محصولات صنعتی در ماه هاي اخیر وارد نشده است. در
فروردین و اردیبهشت تغییر در موجودي انبار شرکت هاي صنعتی تحت تاثیر تغییر قابل توجه استراتژي فروش شرکت هاي
خودروساز قرار گرفت و شاخص کل موجودي انبار صنعت کاهش در موجودي انبار را نشان داد؛ اما در خرداد برخلاف دو ماه گذشته
موجودي انبار صنعت به طور متوسط افزایش داشته است؛ به طوري که در این ماه به جز صنعت محصولات شیمیایی در مابقی صنایع

 
شاهد افزایش در موجودي انبار بوده ایم. 

یکی از صنایعی که بیشترین تغییر را در موجودي انبار دارد صنعت خودروسازي است. این صنعت از مرداد تا اسفند 99، به طور
متوسط در هر ماه 8/12 درصد به موجودي انبار خود اضافه کرد، اما در اردیبهشت سال جاري رشد فروش حدود 27 درصد بیشتر از
تولید بوده است که به معنی کاهش موجودي انبار انباشته شده در ماه هاي قبلی است. همچنین در خرداد برخلاف اردیبهشت، مجددا

 
موجودي انبار این صنعت افزایش یافته و حدود 5/12 درصد از تولید در این صنعت به موجودي انبار اضافه شده است. 

از سوي دیگر در صنایع محصولات شیمیایی که در ماه هاي آخر سال 1399 کاهش در موجودي انبار داشته، در فروردین افزایش
موجودي انبار (به میزان 2/1 درصد از تولید فروردین) را تجربه کرده است که همین امر نشانه هاي کمبود تقاضا در بازار و کاهش
تولید این صنعت در اردیبهشت ماه را می داد که به همین صورت نیز محقق شد و رشد تولید این صنعت در اردیبهشت نسبت به

 
مدت مشابه کاهش یافت. 



علاوه بر این، افزایش موجودي انبار صنعت محصولات شیمیایی در اردیبهشت نشان از کاهش تولید در ماه خرداد می داد که همین
امر نیز محقق شد. اما در خرداد با وجود اینکه تولید کاهش داشته است، فروش این صنعت بیش از پنج درصد رشد نسبت به مدت
مشابه سال گذشته داشته است که همین امر منجر به کاهش موجودي انبار این صنعت در خرداد و نوید رشد مثبت تولید در ماه هاي
آتی را می دهد. در صنعت فلزات اساسی نیز مشابه ماه هاي گذشته در خردادماه موجودي انبار افزایش پیدا کرد و افزایش موجودي

 
انبار در خرداد ماه از ماه هاي دیگر بیشتر بوده است و نشان از تضعیف بخش تقاضا براي محصولات این صنعت را دارد. 

 
محدودیت مالی و رشد صنعت 

در اقتصاد ایران محدودیت نقدینگی در صنایع همواره از اصلی ترین مشکل هاي تولید برشمرده شده است. البته محدودیت مالی براي

 
همه شرکت ها به یک اندازه نیست و در برخی شرکت ها شدیدتر و در برخی شرکت ها محدودیت مالی کمرنگ تر است. 

بر اساس آمارهاي موجود در دو سال اخیر تقریبا در تمام دوره ها به جز فروردین 1399 که شوك کرونا تغییرات تولید را توضیح می
دهد، رشد شرکت هایی که محدودیت مالی شدیدتري داشتند کمتر از رشد سایر شرکت ها بوده است. در برخی برهه هاي زمانی
مانند خرداد تا آذر 1398 این محدودیت اثر شدیدتري بر رشد تولید داشته است. در آبان تا دي 1399 نیز مجددا این اختلاف قابل

 
توجه شده است. البته این اختلاف در ماه هاي بهمن و اسفند به حداقل رسیده است. 

دراردیبهشت و خرداد سال جاري نیز محدودیت مالی عامل تفاوت در رشد تولید بین شرکت ها نبوده و حتی شرکت هایی که در

 
گروه با محدودیت مالی شدید طبقه بندي شده اند رشد بیشتري داشته اند. 

 
صادرات و رشد صنعت 

رشد تولید در برخی صنایع به شدت به بازار صادراتی وابسته است. از این رو تغییرات فرآیندها و رویه هاي صادراتی و گسترده یا

 
محدود شدن بازار صادراتی یکی از عواملی است که بخشی از تغییرات در تولید را توضیح می دهد. 

آمارها نشان می دهد رشد تولید این دو از ابتداي سال 1398 که روند رو به افزایشی رشد تولید صنعتی شروع شد تا مهر سال
گذشته، همواره رشد شرکت هاي صادراتی از شرکت هاي غیرصادراتی بیشتر بوده است و در واقع به نوعی محرك افزایش رشد در این

 
بازه زمانی را می توان صادرات و شرکت هاي صادرات محور دانست. 

از آبان ماه 99 تا خرداد امسال نیز برخلاف دوره قبلی، رشد تولید صنایع صادرات محور از رشد تولید سایر صنایع پایین تر بوده است

 
و این اختلاف در خرداد افزایش داشته است. 

 
واردات و رشد صنعت 

چون درجه وابستگی به واردات در بین صنایع و حتی شرکت هاي مختلف، متفاوت است، بدیهی است که مشکلی مانند تحریم که

 
واردات را مختل می کند روي صنایع وابسته تر اثر بیشتري دارد. 

بر اساس برآوردهاي صورت گرفته در ماه هاي گذشته تفاوت رشد شرکت هاي واردات محور با سایر شرکت ها قابل ملاحظه بوده و
کاهش رشد تولید صنعتی در ماه هاي قبل عمدتا ناشی از کاهش رشد تولید شرکت هاي واردات محور بوده است. به گونه اي که در



شهریور ماه شرکت هاي واردات محور رشد منفی 4/12 درصدي داشته و شرکت هاي غیرواردات محور تنها منفی 5/1 درصد بوده
است. اما در مهر این شکاف رشد کاهش یافته و رشد شرکت هاي واردات محور در این ماه به طور متوسط تنها 5/5 درصد کمتر از
سایر شرکت ها بوده است و این اختلاف در دي به 5/1 درصد رسیده است و در بهمن ماه بعد از بیش از یک سال و نیم رشد تولید
شرکت هاي واردات محور از رشد تولید شرکت هاي دیگر بیشتر شده است. از این رو می توان گفت که شرکت ها توانسته اند خود را
با محدودیت هاي ناشی از تحریم ها وفق دهند و تولیدات بر پایه واردات روند مثبتی داشته باشد. از این رو می توان گفت که در ماه
هاي اخیر محدودیت هاي وارداتی مانع اصلی براي رشد تولید صنعتی نبوده است و متوسط رشد دو گروه شرکت با وابستگی شدید به

 
واردات و سایر شرکت ها در زمستان 98 کمتر از دو درصد بوده است. 

از سوي دیگر در تمام ماه هاي سال گذشته رشد تولید شرکت هاي واردات محور از رشد تولید شرکت هایی که وابستگی کمتري به
واردات دارند یا وابستگی ندارند بیشتر بوده است. در اسفند این اختلاف بیشتر نیز شده است و در حالی که شرکت هاي کمتر وابسته
به واردات روند رشد با ثباتی داشته اند، شرکت هاي واردات محور روند رشد صعودي را تجربه کرده اند. در حالی که در اردیبهشت
امسال تفاوت قابل ملاحظه اي بین رشد این دو گروه وجود نداشت اما در خرداد مجددا رشد تولیدات واردات محور از سایر محصولات

 
پیشی گرفت و رشد شرکت هاي واردات محور بیش از دو واحد درصد بیشتر از گروه دیگر شده است. 

 
کالاهاي واسطه، مصرفی و سرمایه گذاري 

از اردیبهشت 99 به بعد رشد تولید کالاهاي مصرفی به دلیل محدودیت هاي وارداتی روي این محصولات (ناشی از تحریم ها و
محدودیت ثبت سفارش) و همچنین رشد نرخ ارز که منجر به ارزان تر شدن کالاهاي داخلی نسبت به کالاهاي وارداتی شده است،
بیشتر از رشد کالاهاي واسطه اي بوده است. در خردادماه امسال نیز همین قاعده برقرار بوده و در حالی که رشد تولید شرکت هاي
تولیدکننده کالاهاي مصرفی 5/13 درصد بوده است، رشد تولید شرکت هاي تولیدکننده کالاي واسطه حدود 8/2 درصد بوده که

 
اختلاف بیش از 10 واحد درصدي بین این دو وجود دارد. 

رشد تولید کالاهاي سرمایه اي نیز که در ماه هاي اخیر نوسان زیادي داشته در خردادماه به حدود 29 درصد رسیده است. این در

 
حالی است که رشد تولید این نوع کالاها در اردیبهشت ماه منفی بوده است. 

 
سودآوري در صنایع 

مقایسه رشد سود اسمی در بازه شش ماهه، نه ماهه و 12 ماهه 1399 نسبت به مدت مشابه نشان می دهد که در طول زمان رشد
سود اسمی در بین شرکت ها افزایش داشته است. در حالی که در شش ماه 1399 رشد سود اسمی شرکت ها 68 درصد بوده است،
رشد سود اسمی شرکت هاي بورسی در 9 ماهه 1399 نسبت به مدت مشابه سال گذشته به حدود 131 درصد رسیده و این نرخ رشد

 
براي بازه 12 ماهه به 133 درصد افزایش داشته است. 

طبیعتا رشد نرخ ارز که منجر به افزایش سودآوري شرکت هاي صادراتی شده یکی از مهم ترین دلایل این روند افزایشی سودهاي

 
اسمی در بازار بوده است. 

برآوردها نشان می دهد: در بین صنایع مهم مانند سنوات اخیر شرکت هاي خودروسازي و ساخت قطعات بدترین وضعیت را از نظر
سودآوري دارند؛ به صورتی که تنها صنایعی هستند که جمع سود خالص شرکت هاي آن منفی می شود. در این رابطه تعداد شرکت
هاي زیان ده این صنعت در 12 ماهه سال پنج شرکت بوده است البته نسبت به تعداد شرکت هاي زیان ده در سال 1398 پنج شرکت



 
از شرکت هاي زیان ده کمتر شده است. 

با وجود کاهش تعداد شرکت هاي زیان ده، زیان اسمی این صنعت در سال گذشته نسبت به سال 1398 بیش از 120 درصد رشد

 
داشته است. بخش عمده این زیان ها مربوط به دو شرکت ایران خودرو و سایپاست. 

در بین سایر صنایع سود اسمی در صنایع فرآورده هاي نفتی، فلزات اساسی و محصولات شیمیایی بیشترین رشد را داشته و به ترتیب
186، 142 و 136 درصد نسبت به سود اسمی سال گذشته رشد داشته است. نگاهی به وضعیت صنایعی که رشد سود بیشتري داشته
اند مشخص می کند که بخش عمده شرکت هاي فعال در این صنعت شرکت هاي صادراتی بوده اند و رشد سود آنها ناشی از افزایش
نرخ ارز بوده است. صنایع دیگري مانند محصولات غذایی و صنایع دارویی با وجود اینکه در 12 ماهه 1399 نسبت به سال گذشته
رشد 104 و 67 درصدي در سود اسمی داشته اند اما روند سودآوري آنها در فصول سال 1399 نزولی بوده؛ به گونه اي که رشد سود

 
اسمی آنها در شش ماه بیشتر از 9 ماهه و در 9 ماهه بیشتر از 12 ماهه بوده است. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- استقراض دولت روحانی از بانک مرکزي بر تنور انتظارات تورمی می دمد 

دنیاي اقتصاد از سه آلارم پولی از بهار 1400 خبر داده است: بانک مرکزي آمارهاي کلان اقتصادي در خردادماه را منتشر کرد. این
گزارش حاکی از رشد شدید پایه پولی در سه ماه ابتدایی امسال است و از استقراض دولت از بانک مرکزي خبر می دهد. افزایش سهم
پول از نقدینگی، افزایش قابل توجه پایه پولی و کاهش جذابیت اوراق مواردي هستند که از افزایش انتظارات تورمی خبر می دهند و

 
آلارم پولی را در بهار 1400 به صدا درآورده اند. 

بانک مرکزي در گزارشی به تشریح عملکرد خود پرداخت و متغیرهاي کلان اقتصادي در خردادماه سال جاري را اعلام کرد. بر این
اساس آمار مربوط به متغیرهاي پولی حاکی از آن است که روند کاهشی انتظارات تورمی در ماه هاي اخیر تغییر جهت داده و حاکی از
افزایش انتظارات تورمی است؛ بر اساس این گزارش همزمان با کاهش نرخ سود بین بانکی در خرداد ماه سال 1400 سهم پول از انباره
نقدینگی افزایش یافته است. در بخشی از این گزارش به رشد پایه پولی در سه ماهه ابتدایی امسال اشاره و اعلام شده که این متغیر

 
کلیدي در فصل بهار 2/ 9 درصد رشد داشته است. 

این درحالی است که میزان فروش اوراق در ماه هاي اخیر به طور چشمگیري کاهش یافته است. در صورت ادامه رشد پایه پولی با
همین سرعت، تا پایان سال این متغیر بالغ بر 42 درصد رشد را تجربه خواهد کرد که رقم قابل توجهی به حساب می آید. در یک
تصویر کلی به نظر می رسد سیاستگذار با اصرار بر استفاده از ابزار استقراض در حالت تبدیل فرصت به تهدید است و فرصت به وجود
آمده کاهش انتظارات تورمی در فضاي مثبت سیاسی به وجود آمده در پایان پاییز سال گذشته را با اصرار بر استفاده از ابزار تورمی
استقراض از دست می دهد. به زبان ساده تر فرصت برون زاي کنترل تورم با استفاده از ابزار غیرتورمی کسري بودجه به دلایل درون زا
و اشتباهات عملکردي سیاستگذار در اصرار به استفاده از ابزار تورمی استقراض درحال از دست رفتن است. از دست رفتن این فرصت و
تغییر انتظارات تورمی را می توان با نگاهی به شاخص هاي پولی مثل رشد پایه پولی، رشد نقدینگی و آمار بازار بین بانکی مشاهده و

 
تغییرات روند رشد آنها را به عنوان آلارم پولی در پایان بهار 1400 تلقی کرد. 

 
آمار رشد نقدینگی 



بانک مرکزي طی گزارشی اطلاعات مربوط به تحولات کلان اقتصاد ایران در خرداد ماه را منتشر کرد. بر اساس اعلام روابط عمومی
بانک مرکزي، این نهاد خلاصه اي از مجموعه تحولات اقتصاد کلان و اقدامات خود را در خرداد 1400 در قالب این گزارش منتشر
کرده است. محورهاي این گزارش به بررسی متغیرهاي کلان اقتصاد ایران می پردازد که از میان آنها می توان به نرخ تورم، نرخ بهره،
متغیرهاي پولی و نرخ سود اشاره کرد. بر این اساس رشد نقطه به نقطه نقدینگی در پایان خرداد 1400، با افزایش نسبت به ماه

 
گذشته، به 4/ 39 درصد رسید. 

همچنین نقدینگی در سومین ماه بهار 8/ 2 درصد رشد را تجربه کرد و به بیش از 3700 هزار میلیارد تومان رسید. نقدینگی داراي دو
بخش مهم است؛ بخش اول پول که شامل اسکناس و مسکوکات در دست مردم و سپرده هاي دیداري آنها می شود و بخش دوم شبه
پول که شامل سپرده هاي بانکی مدت دار است. پول که به عنوان مهم ترین متغیر پولی موثر بر تورم شناخته می شود در خرداد ماه
شاهد رشد 5/ 4 درصدي بود؛ همچنین رشد نقطه به نقطه این متغیر به 6/ 44 درصد رسید. رشد ماهانه شبه پول نیز در خرداد ماه
5/ 2 درصد بود. نکته قابل توجه مربوط به نقدینگی، افزایش سهم پول از نقدینگی است؛ سهم پول که روندي کاهشی را طی می کرد
دوباره رو به افزایش گذاشته است. روندي که در دو ماه پایانی بهار ادامه داشته و خبر از سیالیت بیشتر نقدینگی و استعداد تورمی
بیشتر می دهد. سهم پول از نقدینگی در خرداد ماه در ارتفاع 6/ 19 درصد ایستاد. همچنین رشد 6 ماهه پول بیش از 17 درصد بوده

 
که نسبت به دیگر ماه هاي 1400 رشد قابل توجهی را نشان می دهد. 

 
افزایش ارتفاع پایه پولی 

مهم ترین نکته اي که در آمار منتشر شده جلب توجه می کند رشد قابل توجه پایه پولی است. این متغیر کلیدي اقتصاد کلان در
آمارهاي خرداد ماه رشد 7/ 30 درصدي را به ثبت رساند. از سوي دیگر رشد ماهانه پایه پولی به حدود 3/ 2 درصد رسید تا رشد این
متغیر در سه ماهه ابتدایی امسال به بیش از 2/ 9 درصد برسد؛ رقمی چشمگیر که در صورت تداوم آن تا پایان سال، رشدي بالغ بر
42 درصد را براي این متغیر پولی در سال 1400 برجاي خواهد گذاشت. افزایش رشد پایه پولی در خردادماه سال 1400 نسبت به

 
پایان سال 1399 عمدتا به دلیل استفاده از وجوه مربوط به تنخواه گردان خزانه و افزایش سقف مجاز استفاده از آن بوده است. 

این افزایش سقف استفاده از تنخواه از 3 به 4 درصد بوده و بر اساس مصوبه هیات وزیران در تاریخ 26 خردادماه سال جاري انجام
شده است. همچنین علت دیگري که براي رشد پایه پولی اعلام شده است پرداخت دوهزار میلیارد تومان تنخواه به سازمان
هدفمندسازي یارانه ها بر اساس قانون بودجه سال 1400 کل کشور است که به منظور پرداخت به شرکت مادرتخصصی بازرگانی
دولتی ایران براي خرید تضمینی گندم تخصیص یافته است. این اطلاعات نشان می دهد دولت درحال تامین کسري بودجه خود از

 
طریق استقراض از بانک مرکزي است که می تواند آثار تورمی قابل ملاحظه اي در پی داشته باشد. 

 
آمار بازار بین بانکی 

آمار نرخ سود در خردادماه حاکی از کاهش آن در ماه سوم بهار است. به نظر می رسد کاهش نرخ سود بین بانکی ناشی از برداشت
دولت از تنخواه و منابع بانک مرکزي براي تامین کسري بودجه است و از این مهم تاثیر پذیرفته است، چراکه با انجام این برداشت از
پایه پولی و ذخایر بانک مرکزي، در بازار بین بانکی منابع زیاد می شود و این امر روند نرخ سود را در این بازار کاهشی می کند. لازم
به توضیح است در مراحل اخیر حراج اوراق حجم اوراق فروخته شده کاهش چشمگیري یافته و در واقع این تامین مالی تورمی دولت
به ضرر روش تامین مالی غیرتورمی یعنی اوراق عمل کرده و با کاهش دادن نرخ سود و همزمان با افزایش انتظارات تورمی از جذابیت

 
اوراق کاسته است. همچنین با افزایش پایه پولی در خرداد ماه، حجم این متغیر پولی از 500 هزار میلیارد تومان عبور کرد. 



 
فرصت سوزي با استقراض 

در پایان پاییز سال گذشته و با تغییر شرایط سیاسی در پی برگزاري انتخابات آمریکا، عامل برون زایی براي کاهش انتظارات تورمی در
ایران شکل گرفت که خود را در برخی از شاخص هاي پولی به نمایش گذاشت و رشد شاخص هاي پولی از پایان پاییز کاهش
محسوسی را تجربه کردند؛ براي مثال رشد نقطه به نقطه پول در مهرماه 1399 به بیش از 88 درصد رسید. در پی این تغییرات برون
زا انتظارات تورمی در ایران کاهش یافت اما در شرایط فعلی و با استقراض دولت از بانک مرکزي این وضعیت درحال تغییر است. به
نظر می رسد فرصت به دست آمده براي کنترل تورم در بلندمدت از طریق تامین مالی غیرتورمی درحال از دست رفتن است و
استفاده دولت از تنخواه بانک مرکزي و دامن زدن بر رشد شدید پایه پولی بر تنور انتظارات تورمی می دمد. در حقیقت فرصتی که به
صورت برون زا براي اقتصاد ایران پیش آمده بود با دلیل فرصت سوزي سیاستگذار درحال از دست رفتن است و آمارهایی مانند حجم
اوراق به فروش رفته در ماه هاي اخیر، رشد نقدینگی و رشد پایه پولی همه باعث شده تا زنگ هشدار در کشور به صدا دربیاید. به نظر

 
می رسد جمع بندي همه شرایطی که توضیح داده شد آن است که قرار نیست تورم به زودي دست از سر اقتصاد ایران بردارد. 

 
- ابرتهدید تفکیک وزارت راه و شهرسازي چیست؟ 

دنیاي اقتصاد درباره تهدید بزرگ تر از حباب مسکن گزارش داده است: یورش سوم به راه وشهرسازي براي تفکیک آن به دو وزارتخانه
شروع شده است؛ آن هم در شرایطی که پیشروي در این بیراهه، ابرتهدید براي وضعیت کنونی بازار مسکن محسوب می شود. یکبار
خرداد 96 و بار دیگر پاییز 97 طرح تجزیه وزارت راه و شهرسازي در مواجهه با موضع گیري کارشناسان خنثی شد. این طرح زنجیره
توسعه مطلوب شهرها با حمل ونقل سریع و ارزان را متلاشی و اهرم متولی مسکن براي توزیع جمعیت به مناطق داراي ظرفیت را از او

 
سلب می کند. تصویب آن، حومه کلان شهرها را بی اعتبار خواهد کرد. طراحان تجزیه سه سوءبرداشت دارند. 

در روزهاي اخیر خبر تهیه طرحی توسط مجلس براي تفکیک وزارت راه و شهرسازي به دو وزارتخانه مسکن و شهرسازي و حمل و
نقل و لجستیک در حالی منتشر شده که با توجه به عواقب اجراي احتمالی آن براي هر دو حوزه، یک سوء قصد به راه و شهرسازي
است. به گزارش دنیاي اقتصاد، 31 خرداد سال 90 بود که وزارتخانه هاي راه و ترابري و مسکن با یکدیگر ادغام شدند و وزارت راه و
شهرسازي تشکیل شد. همان زمان نیز بحث هایی درباره اینکه ادغام صورت گرفته سیاسی است یا سیاستی مطرح شد اما در نهایت
ماحصل آن تصمیم اعمال یک سیاست صحیح مبتنی بر الگوي جهانی در حوزه راه و شهرسازي بود که تاکنون دوام داشته و آن الگوي
جهانی شهرسازي ریل پایه (TOD) است. الگویی که در آن توسعه شهرها مبتنی بر دسترسی مطلوب به حمل و نقل عمومی به ویژه
حمل و نقل ریلی صورت می گیرد و به این صورت دو عنصر کیفیت زندگی و کیفیت تردد را در کنار یکدیگر و به صورت پیوسته هم
در توسعه شهرهاي موجود، هم شهرهاي جدید و هم شکل گیري مجموعه هاي شهري مورد توجه قرار می دهد. این سیاست سال

 
هاست در مجموعه هاي شهري شامل لندن و حومه، پاریس و حومه و نظایر آن در شهرهاي پیشرفته مورد استفاده قرار می گیرد. 

در ایران تا پیش از سال 90 به دلیل اینکه حوزه راه و حمل و نقل در یک وزارتخانه مستقل اداره می شد، عملا سیاست هاي این
بخش در خدمت شهرسازي نبود. اما در طول یک دهه گذشته به تدریج هماهنگی هاي سیاستی در دو حوزه مسکن و راه شکل گرفت
و اکنون با توجه به برنامه هایی که براي اتصال حومه به کلان شهرها صورت گرفته، استمرار این شیوه سیاستگذاري اهمیت زیادي
دارد. با این حال مساله سوء قصد به راه و شهرسازي بار دیگر مطرح شده است. نمی توان از تدوین طرح تجزیه وزارت راه و شهرسازي
به عنوان قصد یاد کرد، چراکه قصد زمانی معنا دارد که هدف درستی تعریف شده باشد و اقدامات در راستاي آن مقصد درست صورت
گیرد. بنابراین آنچه اکنون در آستانه وقوع است دست کم به دلیل هدف گذاري نادرست یک سوءقصد به شمار می آید. به نظر می
رسد این بار تهدیدي که اکنون حوزه سیاستگذاري کلان راه و شهرسازي را نشانه گرفته، از جنس سیاسی است و نه سیاستی و از این

 
جهت حوزه ماموریتی راه و شهرسازي عملا زیرتیغ قرار گرفته است. 



سوءقصد اول به راه و شهرسازي در خرداد 96 صورت گرفت، زمانی که از سوي دولت لایحه اي براي تفکیک وزارت راه و شهرسازي
ارائه شد. در آن مقطع زمانی کارشناسان خطر این بازگشت به عقب را به دولت گوشزد کردند و در نهایت مخالفت ها به نتیجه رسید و

 
موضوع ملغی شد. 

سوءقصد دوم نیز در پاییز سال 97 با مطرح شدن دوباره این ایده صورت گرفت و اکنون سومین شاهد وقوع سومین سوءقصد با هدف
تجزیه دو حوزه ماموریتی مسکن و حمل و نقل در دولت، این بار توسط مجلس هستیم. به گزارش دنیاي اقتصاد، طرح تفکیک وزارت
راه و شهرسازي از دو منظر تهدیدي حتی به مراتب بزرگ تر از حباب مسکن براي تقاضاي مصرفی مسکن و حتی مستاجران به شمار

 
می آید. 

در سال هاي اخیر گروه هاي زیادي از متقاضیان مسکن در تهران و هفت کلان شهر دیگر، به دلیل مواجه شدن با جهش بی سابقه

 
قیمت مسکن و نیز بحران جمعیت ناگزیر به مهاجرت به شهرهاي اطراف حومه شدند. 

از سوي دیگر دولت هم برنامه ساخت نیم میلیون خانه دولتی در قالب طرح اقدام ملی مسکن را از سال گذشته در حومه آغاز کرده

 
است. 

اکنون اگر تجزیه وزارت راه و شهرسازي رخ دهد، جریان توسعه ریلی به منظور اتصال حومه به مرکز و فراهم کردن دسترسی ساکنان

 
حومه به حمل ونقل انبوه بر، ارزان و سریع شکل گرفته است، منقطع می شود. 

در حال حاضر یک وزارتخانه دو اهرم سیاستی در حوزه هاي حمل ونقل و شهرسازي را به دست دارد و به همین خاطر، توانسته به
درستی تشخیص دهد که براي تنظیم بازار مسکن در شهرها باید به سمت توسعه اتصالات ریلی حومه به مرکز برود. اما تفکیک این
وزارتخانه سبب می شود دغدغه وزارت حمل ونقل چیزي به جز مسکن باشد و عواقب آن متوجه متقاضیان خرید و اجاره مسکن

 
خواهد شد. 

در واقع انقطاع جریان توسعه حمل ونقل به نفع سکونت پذیر کردن حومه می تواند منجر به هجوم به شهرهاي بزرگ مادر شود و
شهرهاي جدید که سال ها به طول انجامید تا اعتباري براي سکونت کسب کنند، دوباره بی اعتبار خواهند شد. شهرهاي جدید تا
همین دو، سه سال اخیر عملا خوابگاه بودند و همین حالا نیز تقریبا نیمی از ظرفیت سکونت این شهرها در کشور همچنان خالی
است؛ در حالی که تکمیل اتصالات حمل و نقلی می تواند رغبت به سکونت در این شهرها را افزایش دهد. تهدید دومی که تفکیک

 
وزارت راه و شهرسازي براي متقاضیان مسکن به دنبال دارد مربوط به متلاشی شدن الگوي توسعه ریل پایه شهرهاي جدید است. 

در واقع دو عنصر زندگی باکیفیت و حرکت با کیفیت به عنوان عناصر اصلی زندگی مطلوب شهري با تفکیک سیاستگذاران دو حوزه
راه و مسکن از اولویت سیاستگذاران خارج خواهد شد و سیاستگذاري بخشی مانع از تحقق این دو عنصر می شود. همین حالا تقاضاي
سکونت در حومه به واسطه چاشنی کرونا نسبت به سال هاي گذشته افزایش محسوسی داشته و افرادي از همه طبقات درآمدي با
هدف دور شدن از ازدحام مایل به سکونت در شهرهاي حومه اي هستند. اما الگوي توسعه ریل پایه با تفکیک وزارت راه و شهرسازي
عملا متلاشی خواهد شد، کمااینکه پیش از دهه اخیر، زمانی که دو وزارت راه و ترابري و مسکن منفک از یکدیگر بودند، به واسطه

 
نبود دسترسی حمل و نقلی مطلوب، شهرهاي جدید عملا هیچ جاذبه اي براي سکونت نداشتند. 

اما سوال اینجاست که طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازي به دنبال چیست؟ با استناد به دو سوءقصد قبلی، سه بهانه مطرح است.



بهانه اول این است که گفته می شود حجم کار وزارت راه و شهرسازي بالاست، این در حالی است که اساسا این وزارتخانه نباید
مسوولیت اجرایی بر عهده بگیرد و باید صرفا در نقش سیاستگذار حاضر شود، کمااینکه کشورهاي دیگري از قبیل ژاپن، کره جنوبی،
هلند و دانمارك نیز واجد یک وزارتخانه براي هر دو حوزه ماموریتی حمل ونقل و شهرسازي هستند و این موضوع سبب نشده حجم

 
کار آنها به شکل غیرمتعارف افزایش یابد. 

البته کشورهاي پیشرفته دیگري هستند که در ظاهر دو وزارتخانه مستقل براي این دو حوزه ماموریتی تعریف کرده اند؛ این در حالی
است که در این کشورها دولت هاي محلی مقتدر اتصال دو حوزه ماموریتی به یکدیگر را بر عهده گرفته اند. بهانه دوم، جنس متفاوت
فعالیت ها در این وزارتخانه است که با توجه به نهادینه شدن شهرسازي ریل پایه به عنوان الگوي شهرسازي مدرن، اتفاقا این دو حوزه
فعالیت کاملا با یکدیگر مرتبط است و حمل ونقل باید در خدمت مسکن باشد. بهانه سوم نیز توزیع نامناسب بودجه است که در پاسخ
باید یادآوري کرد بخش مسکن اصلا بودجه اجرایی ندارد و در بخش راه نیز در سال هاي اخیر تامین مالی از طریق فروش اوراق

 
دولتی صورت می گیرد. 

اما یک مساله در این بین شناسایی شده که طراحان طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازي به دنبال حل آن هستند، در حالی که به
جاي حل مساله، عملا مساله تراشی می کنند. مساله این است که از نگاه گروهی از مجلسی ها حوزه راه و ترابري در وزارت راه و
شهرسازي مغفول مانده و آن طور که باید به آن پرداخته نمی شود. این نگاه از منظر مداخله مستقیم دولت در خانه سازي طی سال
هاي اخیر که مشغله وزارت راه وشهرسازي را افزوده است، درست به نظر می رسد اما راه حل آن تفکیک وزارتخانه نیست؛ بلکه باید
مجلس مسیر فعالیت دولت را به شکلی تنظیم کند که وزارت راه وشهرسازي دست از خانه سازي بکشد و نقش خود را به عنوان
سیاستگذار ایفا کند، طوري که بخش خصوصی خود وارد عرصه ساخت وساز شود و با ترمیم قدرت خرید وام، سمت تقاضا نیز براي
ورود به بازار مسکن تجهیز شود. تفکیک نه تنها مساله مغفول ماندن حوزه راه را حل نمی کند، بلکه مساله دیگري براي بخش مسکن
می تراشد که ناشی از سیاستگذاري بخشی خواهد بود. در عین حال برخی نیز به دنبال منحرف کردن نیت و دغدغه طراحان طرح
تفکیک وزارت راه و شهرسازي هستند. آنها به دنبال این هستند که بار دیگر بنگاه داري دولتی در حوزه حمل ونقل احیا شود و
همچون دهه هاي گذشته، به جاي بخش خصوصی، دولت توجه و منابع خود را معطوف به اجراي پروژه هاي زیرساخت حمل و نقلی

 
کند. 

کارشناسان معتقدند هر نوع سرمایه گذاري جدید در حوزه حمل ونقل باید با لحاظ کاربري زمین و جغرافیا رخ دهد، به این معنا که
اگر قرار است یک پروژه ریلی تعریف شود، ابتدا باید دید تقاضاي واقعی براي سکونت به آن نقطه وجود دارد؟ از نگاه کارشناسان، راه و
مسکن یا حمل و نقل و شهرسازي، حلقه هاي مکمل توسعه بوده و جدایی ناپذیر هستند و نباید تجزیه شوند، چراکه حمل و نقل

 
عامل توسعه شهرها و شهرها عامل توسعه حمل و نقل هستند. 

به گزارش دنیاي اقتصاد، در سال هاي 96 و 97 که موضوع تفکیک وزارت راه و شهرسازي مطرح شد، مرکز پژوهش هاي مجلس با
انتشار گزارشی تصریح کرد که شهرسازي و توسعه شهرها بدون سیاستگذاري همزمان براي راه امکان پذیر نیست و این دو اهرم
سیاستی باید دست یک وزارتخانه باشد. در این گزارش آمده که یک وظیفه اصلی دولت در بخش مسکن، برقراري تعادل بین جمعیت
و وسعت شهرها و ارتباط سازي بین شهرهاي فعلی و شهرهاي آینده است که این وظیفه فقط از طریق سیاستگذاري واحد براي حمل

 
و نقل و شهرسازي محقق می شود. 

مرکز پژوهش ها همچنین تاکید کرده که نه تنها وزارت راه و شهرسازي باید پایدار بماند؛ که حوزه سیاستگذاري براي شهرها که در
حال حاضر در زیرمجموعه وزارت کشور است نیز مطابق توصیه کارشناسان، باید به این وزارتخانه منتقل شود تا سیاست هاي شهري،

 
به صورت جزیره اي و جدا از مسکن، وضع نشود. 



 
خراسان 

 
- سقوط آزاد رشد اقتصادي 

خراسان درباره رشد اقتصادي کشور گزارش داده است: اگر بخواهیم فقط یک شاخص براي مقایسه وضعیت اقتصادي یک کشور طی
دوره هاي مختلف را مدنظر قرار دهیم، رشد اقتصادي را باید ملاك قرار دهیم. رشد اقتصادي نشان می دهد که یک اقتصاد طی یک
سال چه مقدار کالا و خدمات تولید کرده است. کاهش رشد اقتصادي به معناي کاهش تولید کالاها و خدمات و تبعات آن افزایش

 
بیکاري، کاهش تولید ثروت و در نتیجه افزایش فقر در جامعه است. 

برخی اقتصاددانان دهه 90 را به این دلیل دهه از دست رفته اقتصاد ایران می دانند که میانگین رشد اقتصادي در این دهه نزدیک به
صفر بود. با این حال مرور رشد اقتصادي در دولت روحانی در سال هاي 92 تا انتهاي 99 نشان می دهد که پس از عبور از رشد
اقتصادي منفی سال هاي 90 و 91 که به دلیل تحریم هاي آن دوره رخ داد، اقتصاد کشور رشد حداقلی اندکی را در سال هاي 92 و
93 تجربه کرد ولی سقوط قیمت نفت در سال 94 رشد اقتصادي را به صفر رساند. پس از آن در سال 95 با اجرایی شدن برجام، رشد
اقتصادي بدون نفت به نزدیک 10 درصد رسید و رشد اقتصادي با نفت از 14 درصد نیز فراتر رفت. سال 96 نیز با وجود کاهش نرخ
رشد، باز هم با رشد مثبت 6 درصد به پایان رسید ولی از سال 97 با بازگشت تحریم ها رشد اقتصادي منفی براي سال هاي 97 و 98

 
ثبت شد و سال 99 نیز با توجه به شیوع کرونا، رشد اقتصادي مثبت ولی نزدیک به صفر را تجربه کردیم. 

 
نفت متغیر کلیدي 

مروري بر این آمارها نشان می دهد که نفت متغیر اصلی رشد اقتصادي کشور بوده است. تحریم ها از مسیر کاهش صادرات نفت و
افت شدید درآمدهاي نفتی عامل اصلی کاهش رشد اقتصادي است. این کاهش رشد هم در بخش نفت رخ می دهد هم به دلیل افت

 
درآمدهاي دولت در دیگر بخش ها نیز خود را نشان می دهد. 

 
سرمایه گذاري مثبت در برجام 

یکی از مهم ترین اجزاي رشد اقتصادي با عنوان تشکیل سرمایه ثابت ناخالص به این واقعیت اختصاص دارد که چه مقدار از تولید کالا
و خدمات منجر به سرمایه گذاري مولد در قالب ماشین آلات و ساختمان شده است. آمارها نشان می دهد رشد سرمایه گذاري پس از
برجام حتی به مرز 25 درصد نیز رسید که رشد بسیار بالایی است ولی در بقیه سال ها رشد سرمایه گذاري منفی بوده است و نشان

 
می دهد عملا سرمایه گذاري مولد چندانی در ایجاد خطوط تولید جدید و ساختمان سازي انجام نشده است. 

مسکن به دو دلیل در دهه 90 ناگزیر از افزایش تولید بود. تحولات جمعیتی و رسیدن پیک جمعیتی دهه 60 به سن ازدواج و تشکیل
خانواده از یک سو و نقش مسکن در خروج از رکود و تحرك در بیش از 100 رشته فعالیت مرتبط از سوي دیگر موجب شده بود تا
مسکن گزینه اول براي رونق تولید باشد ولی حرکت کند دولت روحانی در تکمیل مسکن مهر و بی عملی در اجراي طرح هاي
جایگزین در زمینه مسکن موجب رکود طولانی مدت و افت شدید تولید مسکن شد به گونه اي که تولید مسکن از بیش از 800 هزار
واحد در سال 92 به 400 هزار واحد و حتی کمتر از آن در شش سال متوالی سقوط کرد. تنها در سال 99 با توجه به جدي شدن

 
روند اجراي طرح ملی مسکن، تولید مسکن در 9 ماه نخست سال از 350 هزار واحد فراتر رفت. 



 
نوسان صنعت، کشاورزي و نفت 

صنعت نیز در سال هاي 92 تا 99 رشد افتان و خیزانی داشت. رشد این بخش در سال هاي 92، 94، 97 و 98 منفی بود. این رشد
منفی در شرایطی است که طی سال هاي اخیر جهش نرخ ارز وضعیت دوگانه اي را براي برخی صنایع پدید آورده است. صنایعی نظیر
خودروسازي به دلیل وابستگی به قطعات خارجی با افت تولید به حدود 800 هزار دستگاه مواجه شده اند ولی لوازم خانگی با خروج

 
شرکت هاي کره اي، توانسته اند حتی از میزان تولید در دوره قبل از تحریم ها نیز فراتر بروند. 

در بخش فلزات نیز رشد مثبت با صادرات مواد خام همراه شده است که چندان واجد ارزش محسوب نمی شود. کشاورزي اگرچه
بیشترین رشد را در این دوره داشته ولی در دو سال اخیر دو عامل تحریم و کاهش واردات نهاده هاي دام و طیور، تولید در این دو
بخش را تحت تاثیر قرار داده است. همچنین خشکسالی و کسري بودجه دولت براي خرید تضمینی نیز در افت تولید برخی محصولات
به ویژه گندم موثر بود و موجب شد خودکفایی در این بخش تحت تاثیر قرار گیرد. در بخش نفت نیز وضعیت دوگانه اي وجود دارد.
تحریم ها بیشترین آسیب مستقیم را متوجه روند تولید نفت خام کرد ولی در مقابل پالایشگاه ها و پتروشیمی ها با افزایش تولید
مواجه شدند. همچنین ایران پس از سال ها توانست در برداشت گاز از پارس جنوبی پیش بیفتد. جزئیات بیشتر در زمینه وضعیت

 
تولید در بخش نفت و گاز را در گزارشی مجزا ارائه می کنیم. 

 
فرهیختگان 

 
- زنگ خطر آب رفتن شاغلان روستا 

فرهیختگان وضعیت اشتغال روستایی را بررسی کرده است: مطابق آخرین آمار ارائه شده ازسوي مرکز آمار ایران از آمار نیروي کار در
بهار 1400 درمقایسه با سال قبل، بیش از 230 هزار نفر به جمعیت فعال ازنظر اقتصادي (شاغل و بیکار) و 413 هزار نفر نیز به
جمعیت شاغل اضافه شده است. هرچند این آمار در نگاه اولیه درمقایسه با سال گذشته وضعیت مناسب تري را نشان می دهد، اما
بررسی هاي جزئی این مدعا را تایید نمی کند. وضعیت اشتغال روستایی یکی از 5 مورد نگران کننده از آخرین آمار نیروي کار کشور

 
است که حاکی از افت شدید اشتغال روستایی دارد. 

آمارها نشان می دهند شاغلان 15 ساله و بیشتر کشور در بهار سال جاري حدود 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که حدود 75 درصد
این جمعیت در مناطق شهري و حدود 25 درصد از آنها در مناطق روستایی مشغول به کار هستند. مشکل کار اینجاست که وقتی
ترکیب منطقه اي اشتغال موردبررسی قرار می گیرد، نشان از افزایش اشتغال 413 هزار نفري در بهار 1400 درمقایسه با سال گذشته

 
دارد؛ یعنی هر بیننده اي ابتدا فکر می کند شرایط درست و براساس نیازهاي روستانشینان پیش رفته است. 

ولی نکته مهم اینجاست که این افزایش اشتغال متوازن رخ نداده است، به گونه اي که از سال 84 تابه حال حدود 4 میلیون و 600
هزار نفر به اشتغال شهري افزوده شده و باوجود عدم تغییر چندان جمعیت فعال روستاها، اشتغال این مناطق بیش از یک میلیون و
500 هزار نفر کاهش پیدا کرده است. همه اینها درحالی است که در سال هاي اخیر اشتغال روستایی، ایجاد مشاغل پایدار روستایی،

 
حمایت از کشاورزي و بخش خدمات روستایی و به طور کلی توجه به آنها از محورهاي اصلی وعده هاي مسئولان بوده است. 

ازقضا طرح هاي مختلفی نیز مصوب شده که این طرح ها عمدتا بر پول پاشی و هدایت نقدینگی تاکید داشتند که براساس آمار
شکست خورده اند. تزریق 1.5 میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی طرحی است که از ابتداي سال 97 اجرا شده و قرار بوده است به
ایجاد اشتغال پایدار و تقویت اشتغال در مناطق روستایی کمک کند، اما بررسی آمار اشتغال نقاط روستایی کشور نشان داد طی سه



سال اخیر تعداد شاغلان روستاها با کاهش نزدیک به 400 هزار نفري از 6 میلیون و 400 هزار نفر در سال 98 به 6 میلیون در سال
جاري رسیده است. سامانه دریافت کنندگان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی ازطریق وب سایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
دردسترس است که در آن باوجود این نظارت ها، همچنان برخی انحراف ها در اعطاي این تسهیلات مشاهده می شود. براساس

 
اطلاعات این سامانه در شهر تهران دو مجموعه ورزشی در شرق این شهر تسهیلات روستایی دریافت کرده اند. 

توسعه صنعتی روستاها و ایجاد اشتغال روستایی یکی از وعده هاي دولت آینده و ابراهیم رئیسی نیز بوده است که براي تحقق این
وعده باید به این موارد توجه کرد: 1. هدایت نقدینگی بدون ایجاد مسیر مطمئن براي برخورد اعتبارات و تسهیلات به بنگاه ها
غیرممکن است و درنهایت به سفته بازي دلالان منجر می شود، 2. فرآیند توسعه صنعتی به شروع فرآیند پایین به بالاي توسعه
صنعتی از شهرستان ها و روستاها با استفاده از نیروي کار مازاد و عموما داراي بیکاري پنهان و فصلی براي تولید کارخانه هاي کوچک
و عموما کاربر با ارزش افزوده پایین اشاره دارد که باید دید آیا دولت آینده به آن توجهی خواهد کرد یا خیر. به عنوان مثال در مراحل
Township-Village- اولیه توسعه چین بعد از اصلاحات سال 1978، شکل گیري و زایش قارچ گونه شرکت هایی به نام
Enterprises یا TVE ها در سطح وسیعی از مناطق روستایی و شهرستان نشین این کشور بود که شکل گیري و شکوفایی چین را
رقم زد و 3. پایین بودن هزینه ثابت در راه اندازي بنگاه هاي کوچک و متوسط در روستاها مزیتی است که توجه دولت بعدي را در

 
توازن بخشی به اقتصاد روستایی و تنوع بخشی به آن طلب می کند. 

 
برخلاف مرکز آمار، نگران اشتغال هستیم 

مطابق آخرین آمار ارائه شده از سوي مرکز آمار ایران از آمار نیروي کار در بهار 1400 در مقایسه با سال قبل، بیش از 230 هزار نفر
به جمعیت فعال از نظر اقتصادي (شاغل و بیکار) افزوده شده است. با وجود این، جمعیت فعال 25 میلیون و 967 هزار نفري در بهار
امسال، همچنان نسبت به جمعیت فعال 27 میلیون و 460 هزار نفري بهار 1398 از فاصله قابل توجهی برخوردار است. همچنین

 
بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیشتر نشان می دهد که 8,8 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. 

بررسی روند تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به سال قبل (1399) کمتر از یک درصد کاهش یافته
است. در بهار 1400، به میزان 41, 4 درصد جمعیت 15 ساله و بیشتر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی یا شاغل بوده یا به دنبال
شغل بوده اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به سال قبل (1399) 0.1 درصد افزایش
یافته است. درمجموع براساس این آمار مشارکت اقتصادي (جمعیت فعالی که به دنبال شغل بوده یا شاغل محسوب می شوند) و
همچنین بیکاري اندکی در بهار 1400 بهبود پیدا کرده اما همچنان جمعیت غیرفعال کشور که در واقع قید شغل و فعالیت اقتصادي
را زده اند، بالاست. در بهار 1400 حدود 37 میلیون از جمعیت 62 میلیون و 770 هزار نفري افرادي که بالاي 15 سال سن دارند و

 
براساس تعاریف اقتصادي در سن کار هستند، غیرفعال بوده و علاقه اي به حضور در اجتماع اقتصادي نداشته اند. 

بنابراین آنچه هر سه ماه یک بار مرکز آمار تحت عنوان نرخ بیکاري اعلام می کند و در کمال تعجب و برخلاف دیدگاه عموم درحال
کاهش پیدا کردن است صرفا با بالا بودن جمعیت غیرفعال کشور حاصل شده و به هیچ وجه نشان دهنده مجموع بیکاري افراد بالاي
15 سال نیست. مرکز آمار در اعلام آمار خود از تیتر مثبت در بهار 1400 حدود نیمی از شاغلین خارج شده از بازار کار، به اشتغال
بازگشتند استفاده کرده است، این درحالی است که علاوه بر بالابودن جمعیت غیرفعال، آمارهاي جدید مرکز آمار از پنج مورد نگران
کننده دیگر خبر می دهد: 1- نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن است که 22,1 درصد از فعالان این گروه سنی در بهار
1400 بیکار بوده اند. 2- بررسی سهم اشتغال ناقص جمعیت 15 ساله و بیشتر نشان می دهد در بهار 1400 تقریبا 10 درصد جمعیت
شاغل (دومیلیون و 311 هزار نفر)، به دلایل اقتصادي (فصل غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت بیشتر و...) کمتر از 44

 
ساعت در هفته کار کرده و آماده براي انجام کار اضافی بوده اند. 



این درحالی است که سهم اشتغال ناقص در سال 99 حدود 7,9 درصد از کل شاغلین یا به عبارتی یک میلیون و 818 هزار نفر بوده
است. این مساله نشان می دهد رشد 400 هزار نفري اشتغال در بهار 1400 در مقایسه با سال قبل عمدتا ناقص بوده و این مشاغل از
پایداري بالایی برخوردار نخواهند بود. 3- وضعیت بازار براي گروه تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 نه تنها بهبود پیدا نکرده،
بلکه بدتر شده است، در این بازه زمانی، جمعیت فعال تحصیلکرده هاي دانشگاهی بالغ بر 430 هزار نفر کاهش یافته است. علاوه بر
این نرخ بیکاري تحصیلکرده هاي دانشگاهی در بهار 1400 معادل 13,4 درصد گزارش شده که در مقایسه با بهار 1399 تقریبا بدون
تغییر است. با این همه تعداد بیکاران تحصیلکرده دانشگاهی در این بازه زمانی بالغ بر 22 هزار نفر افزایش یافته است. 4- نرخ بیکاري

 
روستایی در بهار 1400 با دو درصد افزایش به 15 درصد رسیده است. 

همچنین میزان اشتغال جمعیت 15 سال و بیشتر روستایی در سال 99 و بهار 1400 پایین ترین میزان در دو دهه اخیر بوده است.
تعداد شاغلان روستایی 6 میلیون نفر برآورد شده است. 5- به روال مرسوم بیش از سه میلیون نفر یا به عبارتی 52 درصد از شاغلان
روستایی در بخش کشاورزي فعالیت دارند که از عدم تنوع بخشی در اقتصاد روستایی در چند دهه اخیر خبر می دهد و در عین حال

 
سایه خشکسالی بی سابقه بر آن سنگینی می کند. 

 
شاغلان روستاها 1.5 میلیون آب رفته اند 

آمارها نشان می دهند شاغلان 15 ساله و بیشتر کشور در بهار سال جاري حدود 23 میلیون و 676 هزار نفر بوده که حدود 75 درصد
این جمعیت در مناطق شهري و حدود 26 درصد از آنها در مناطق روستایی مشغول کار هستند. همچنین آمارهاي منتشرشده در بهار
1400 و سال 99 حکایت از کاهش 450 هزار نفري اشتغال روستایی در مقایسه با سال 98 دارد. اتفاقی که در میان تمام صحبت ها و
وعده هاي مسئولان در رابطه با حمایت از اشتغالزایی، بیانگر بی خیالی و در اولویت نبودن اشتغال روستایی در برنامه متولیان امر

 
است. 

بررسی آمارهاي اشتغالزایی در سال 99 و 1400 حکایت از این دارد که ترکیب منطقه اي ایجاد اشتغال در کل کشور رعایت نشده
است. به طوري که براساس آن با کاهش 450 هزار نفري اشتغال روستایی در مقایسه با سال 98 و کاهش یک میلیون و 404 هزار
نفري در مقایسه با سال 84 روبه رو هستیم. این درحالی است که در دو دهه اخیر رونق روستاها و اقتصاد روستایی در دستور کار
دولت ها بوده و طرح هاي پرزرق و برقی نیز در جهت آن مصوب شده است. طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري در سال 96 و
تزریق یک ونیم میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی براي طرح هاي حوزه اشتغال روستایی و عشایري ازجمله سیاست هایی بود که در
سال هاي اخیر براي هدف مذکور در نظر گرفته شده بود که آمارها از عدم تحول و عدم اصابت طرح ها به اهداف خبر می دهند.
همان طور که گفته شد براساس آخرین آمار حدود 450 هزار نفر در روستاها در مقایسه با سال 98 شغل خود را از دست داده اند که

 
این کاهش به ترتیب در بخش کشاورزي 180 هزار نفر، در بخش صنعت 11 هزار نفر و در بخش خدمات 182 هزار نفر بوده است. 

 
اشتغال روستایی ناپایدارتر از همیشه 

مشکل کار اینجاست که وقتی ترکیب منطقه اي اشتغال موردبررسی قرار می گیرد، نشان از افزایش اشتغال 413 هزار نفري در بهار
1400 در مقایسه با سال گذشته دارد، یعنی هر بیننده اي ابتدا فکر می کند شرایط درست و براساس نیازهاي روستانشینان پیش
رفته است. ولی نکته مهم اینجاست که این افزایش اشتغال متوازن رخ نداده است، به گونه اي که از سال 84 تا به حال حدود
چهارمیلیون و 600 هزار نفر به اشتغال شهري افزوده شده و با وجود عدم تغییر چندان جمعیت فعال روستاها، اشتغال این مناطق

 
بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر کاهش پیدا کرده است. 



به طور خلاصه مهم ترین موارد حول اشتغال روستایی را در این پنج مورد باید دید: 1- اشتغال روستایی در 20 سال اخیر یک ونیم
میلیون نفر کاهش یافته است، 2- با وجود انواع و اقسام طرح هاي اشتغالزایی و پایداري اشتغال در روستا، مشارکت اقتصادي از 45
درصد در سال 84 به 40 درصد در بهار 1400 رسیده است. 3- با وجود رشد 76 هزار نفري اشتغال روستایی در بهار جاري، با وجود
خشکسالی احتمالی در سال جاري و سال هاي آینده، باید شاهد افت اشتغال در روستاها باشیم. 4- بیش از 50 درصد اشتغال
روستایی به کشاورزي اتکا دارد که تمامی طرح هاي توسعه اي صنعتی روستاها و تنوع بخشی اقتصاد روستا را شکست خورده نشان
می دهد. 5- حدود 6 دهه از آمایش فضاي اقتصاد کشور (توسعه متوازن اقتصاد) صحبت شده و حول آن برنامه ریزي شده است اما به
جرات می توان از استقرار تمامی فعالیت هاي بزرگ اقتصادي در چند شهر بزرگ و عدم توجه به مشاغل و صنایع خرد در شهرها و

 
روستاهاي کوچک صحبت کرد. 

 
تسهیلاتی به اسم روستا، به کام دلالان 

درحالی که دولت طی چهارسال اخیر 1,5 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی را در قالب طرح اشتغال پایدار به ایجاد و تقویت
اشتغال در مناطق روستایی اختصاص داده، اما بررسی آمار اشتغال نقاط روستایی کشور نشان داد طی سه سال اخیر تعداد شاغلان
روستاها با کاهش نزدیک به 400 هزار نفري از 6 میلیون و 400 هزار نفر در سال 98 به 6 میلیون در سال جاري رسیده است. به طور
کلی سال هاست در ایران از هدایت نقدینگی و خلق اعتبار جدید براي تقویت تولید صحبت می شود که تزریق پول صندوق توسعه
ملی نیز در همان راستاست، اما مشخص است این سیاست ها یا بدون تاثیر است یا لااقل اقتصاد ما از پیش شرط هاي لازم جهت

 
اثرپذیري برخوردار نیست. 

یکی از چالش هاي تزریق نقدینگی براي جهش تولید، عدم برخورد اعتبار به طرح هاي مولد و عدم ارزیابی دقیق دریافت کنندگان
است. هرچند درحال حاضر اطلاعات سامانه دریافت کنندگان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی از طریق وب سایت وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی به صورت به روز و با جزئیاتی مانند عنوان طرح، میزان اشتغال و مبلغ پرداختی، به تفکیک شهرستان، موجود و قابل
دسترس است. با وجود این نظارت ها، همچنان برخی انحراف ها در اعطاي این تسهیلات مشاهده می شود. براساس اطلاعات این
سامانه در شهر تهران دو مجموعه ورزشی در شرق این شهر تسهیلات روستایی دریافت کرده اند. از این موارد بسیار است که به اسم
فعالیت اقتصادي در روستاها، تسهیلاتی دریافت شده و درنهایت به فعالیت هاي غیراقتصادي در شهر یا سفته بازي در شهر و روستا

 
تبدیل شده است. 

 
ظرفیت روستاها در اشتغالزایی و توسعه صنعتی 

براساس نتایج سرشماري عمومی نفوس و مسکن سال 1395، تعداد آبادي هاي داراي سکنه کشور 62 هزار و 284 آبادي است که
536 آبادي در مقایسه با سال 1390 افزایش داشته است. همچنین تعداد آبادي هاي داراي 20 خانوار یا 100 نفر جمعیت ساکن و
بیشتر که در قالب روستا تعریف می شود 39 هزار و 601 روستا است که نسبت به سال 1395، یک هزار و 335 روستا به تعداد
روستاهاي کشور افزوده شده و درمجموع، از جمعیت کل کشور 20 میلیون و 730 هزار و 625 نفر متعلق به جامعه روستایی است که
سهمی معادل 26 درصد از جمعیت کل کشور را دربر می گیرد. میانگین سهم جامعه روستایی در دیگر نقاط دنیا براساس آمارهاي
جهانی در سال 2014 نیز شامل اروپا 27 درصد، آسیا 52 درصد، ژاپن 7 درصد، هند 68 درصد و انگلستان حدود 23 درصد است.
یکی از ضعف هاي اساسی کشور در مسیر توسعه روستایی و ناتوانی در استفاده مناسب از امکانات و ظرفیت روستاها در فعالیت هاي

 
اقتصادي ازجمله اقتصاد، نداشتن برنامه جامع و منسجم درخصوص توسعه روستایی است. ازجمله ظرفیت هاي روستایی کشور: 



 
1. بیش از 10 هزار معدن در مناطق روستایی کشور وجود دارد که باید طی مراحلی شفاف به بخش خصوصی واگذار شود، 

2. تاکید بی اندازه بر تقویت بخش کشاورزي و عدم ایجاد صنایع و بنگاه هاي کوچک در روستاها، 3. پایین بودن هزینه ثابت در راه
اندازي بنگاه هاي کوچک و متوسط در روستاها مزیتی است که توجه جدي به آن نشده است، 4. تاسیس شرکت هاي روستا- شهري
و همچنین تعاونی ها که در نقشه توسعه متفاوت کشورهاي دیگر نقش بسزایی در پیشرفت اقتصادي داشتند، اما تابه حال به آن

 
توجهی نداشته ایم. 

 
وطن امروز 

 
- به دلیل کمبود نهاده هاي دامی قیمت هر کیلو مرغ به بیش از 36 هزار تومان رسید 

وطن امروز درباره بازار مرغ گزارش داده است: در سایه اختلاف نظرهاي وزارت جهاد کشاورزي، بانک مرکزي و گمرك و تداوم

 
سیاست تخصیص ارز ترجیحی و قیمت گذاري دستوري، قیمت مرغ دوباره افزایش یافت 

با ادامه سیاست اشتباه تخصیص ارز ترجیحی براي نهاده هاي دامی و اجرایی نکردن قانون تمرکز مدیریت محصولات کشاورزي، زخم
کاري و عمیق بحران مرغ دوباره سر باز کرد و قیمت مرغ در خرده فروشی ها به کیلویی بیش از 36 هزار تومان رسید، البته در کنار
نارسایی هاي کلان سیاست گذاري بیان شده، سوء مدیریت هاي صورت گرفته در رابطه با تخصیص و تامین ارز و دپو شدن نهاده هاي

 
دامی نیز در این اتفاق بی تاثیر نبوده است. 

به گزارش وطن امروز، در حالی که از مدت ها قبل، فعالان بخش خصوصی درباره شرایط تولید مرغ در کشور و بازار این محصول

 
هشدار می دادند، بی توجهی متولیان به این هشدارها منجر به اوج گرفتن نابسامانی ها در بازار شده است. 

بررسی هاي میدانی حاکی از آن است که قیمت مرغ در اکثر شهرها از جمله پایتخت دونرخی شده است، به طوري که در معدود
مراکز فروش مرغ با قیمت مصوب 24 هزار و 900 تومان و در اکثر خرده فروشی ها با قیمت کیلویی 36 هزار و 500 تومان به فروش
می رسد ضمن اینکه عرضه آن نیز نسبت به هفته هاي قبل محدودتر شده و آن طور که مردم می گویند براي خرید این کالا مجبور
هستند به چندین مرکز خرید مراجعه کنند. در میادین میوه و تره بار نیز که عرضه مرغ به قیمت مصوب به صورت روزانه در حال

 
انجام است، از یک سو میزان عرضه کاهش یافته و از سوي دیگر مرغ به صورت صفی فروخته می شود. 

 
فروردین 1400؛ هشدار مرغداران درباره وضعیت جوجه یک روزه 

هشدار فعالان صنعت طیور درباره وضعیت تولید مرغ از اواخر فروردین سال جاري شروع شد. 28 فروردین ماه 1400 بود که کانون
سراسري مرغداران گوشتی در نامه اي به وزارتخانه هاي جهاد کشاورزي و صمت با اشاره به شکل گیري بازار سیاه جوجه گوشتی،
اعلام کرد: اگر قیمت جوجه یک روزه تا هفته آینده به قیمت مصوب نرسد، این تشکل صنفی مسؤولیتی درباره کاهش تولید مرغ

 
ندارد. 

اردیبهشت 1400؛ انتقاد مرغداران از عدم کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید و سرکوب نرخ مرغ 13 اردیبهشت 1400 نیز مرغداران در
نامه اي به کاظم خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي خواستار کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید شدند. کانون سراسري مرغداران گوشتی کشور
در این نامه ضمن انتقاد از دخالت دولت در بازار مرغ و سرکوب قیمتی این کالا، خواستار کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید مرغ شد و



 
تاکید کرد که اعلام آمار ساختگی و ادعاهاي غیرواقعی در خوب نشان دادن شرایط و عملکرد دولت، واقعیت را تغییر نمی دهد. 

 
خرداد 1400؛ هشدار تولیدکنندگان درباره بازار نابسامان جوجه یک روزه و لزوم اتخاذ تدابیر لازم از سوي دولت 

اواخر خردادماه سال جاري نیز حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی گفت: نرخ مصوب جوجه یک روزه

 
گوشتی 4200 تومان است اما جوجه با این قیمت یافت نمی شود. 

وي با بیان اینکه مسؤولان باید در کنترل قیمت مؤلفه هاي تولید، تدابیر بیشتري اتخاذ و این مساله را مدیریت کنند، گفت: افزایش
قیمت مؤلفه هاي تولید، افزایش قیمت تمام شده را به دنبال دارد و به دلیل سرکوب قیمتی که از سوي دولت براي محصول نهایی
اتفاق می افتد، گاها تولیدکنندگان زیان می کنند. به طور مثال بعد از تصویب و اعلام قیمت 24900 تومانی تاکنون ما شاهد افزایش
15 تا 20 درصدي قیمت مؤلفه هاي تولید مانند جوجه، ذرت، سویا، حمل و ریزمغذي ها بوده ایم اما این اثرات را در قیمت فعلی مرغ
نمی بینیم و اصلاح قیمت صورت نگرفته است، البته برخی از این افزایش قیمت مؤلفه ها مانند جوجه مربوط به عدم نظارت و

 
سودجویی در بازار است که متأسفانه دولت نسبت به آن بی تفاوت است. 

 
تیر 1400؛ مرغداران با کمبود نهاده هاي دامی مواجهند 

اوایل تیرماه جاري محمد یوسفی، رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی با اشاره به اینکه در حال حاضر مشکل اصلی تولید
کمبود نهاده هاي دامی است، گفت: در حال حاضر بحث اصلی که مطرح است، مساله بودن و نبودن است. زمانی که دان در اختیار
مرغداران قرار نگیرد، جوجه ریزي نیست و بر اساس برنامه ریزي و پیش بینی هاي انجام شده، صورت نخواهد گرفت و واحدهاي مرغ

 
مادر نیز تولید خود را کاهش می دهند، بنابراین این احتمال وجود دارد که با کاهش شدید تولید مواجه شویم. 

 
سرکوب قیمت، تولید را کاهش داد 

حبیب اسداالله نژاد، نایب رئیس کانون سراسري مرغداران گوشتی از سیاست دولت در سرکوب قیمت مرغ به رغم افزایش قیمت نهاده
ها انتقاد کرد و افزود: بعد از اینکه قیمت مرغ 24 هزار و 900 تومان تعیین شد، هم شاهد افزایش نرخ مصوب نهاده ها بودیم و هم
قیمت جوجه یک روزه افزایش شدید داشته اما نرخ مصوب مرغ تغییري نکرده و دولت به بهانه حمایت از مصرف کنندگان، زیر بار

 
اصلاح قیمت نمی رود که منطقی نیست. 

این فعال بخش خصوصی تأخیر بیش از یک ماه در بارگیري نهاده هاي دامی را پس از خرید این محصولات از دیگر مشکلات

 
مرغداران عنوان کرد. 

 
ارز ترجیحی چه شد؟ 

این اتفاقات در بازار مرغ در حالی رخ می دهد که دولت براي مدیریت بازار مرغ و دیگر محصولات پروتئینی به نهاده هاي دامی مورد

 
نیاز تولید این محصولات ارز ترجیحی (4200 تومانی) تخصیص می دهد اما این ارز هیچ تاثیري روي بازار نداشته است. 

طبق اظهارات اخیر اکبر کمیجانی، رئیس کل جدید بانک مرکزي 6 میلیارد دلار ارز ترجیحی مربوط به نیمه نخست سال است و تنها

 
2 میلیارد دلار براي 6 ماه دوم سال آینده در نظر گرفته شده است. 



 
مثلث تخصیص، تأمین و ترخیص 

فارغ از موضوع میزان ارز ترجیحی در نظر گرفته شده براي 6 ماه نخست سال جاري، موضوع داراي اهمیت در روزهاي اخیر اختلاف

 
نظر بین وزارت جهاد کشاورزي و گمرك در زمینه تامین ارز ترجیحی کالاهاي دپو شده در گمرکات کشور است. 

هم اکنون گمرك مدعی است بیش از 6 میلیون تن کالا در بنادر و انبارهاي کشور بلاتکلیف است و واردکنندگان براي ترخیص دچار
مشکل شده اند. 2 مشکل عمده تعلل بانک مرکزي در صدور کد رهگیري و نرسیدن اسناد مرتبط با سامانه بازارگاه وزارت جهاد

 
کشاورزي، اصلی ترین دلایل مطرح شده توسط گمرك براي این اتفاق است. 

سوالی که طرح می شود این است: بانک مرکزي آیا به تعهدات خود طبق بودجه عمل کرده است یا خیر؟ آنطور که کمیجانی در هفته
جاري از میزان تامین ارز کالاهاي اساسی گزارش داده، تاکنون قریب به 5/5 میلیارد دلار ارز ترجیحی تخصیص پیدا کرده است. با این

 
تفاسیر نباید در ترخیص کالاهاي اساسی مشکلی به وجود بیاید. 

اما از سوي دیگر حسین تاجیک نژاد، کارشناس ارشد حوزه ارزي بانک مرکزي در گفت وگوي ویژه خبري تلویزیون اعلام کرد با وجود

 
تخصیص بیش از 90 درصد ارز ترجیحی کالاهاي اساسی تنها 2 میلیارد و 700 میلیون دلار تامین شده است. 

وي در تشریح جزئیات این تامین ارزي گفت: از این مقدار 2/2 میلیارد دلار به صورت نقدي و حدود نیم میلیارد دلار به صورت

 
اعتباري تامین شده است. 

اینطور که پیداست دلیل دپو شدن بخشی از کالاها در انبارهاي گمرك هم ناشی از این تامین ارزي به شکل اعتباري است، زیرا در

 
این روش ابتدا باید کالا وارد کشور شود و پس از گذراندن مراحل ترخیص، تامین به صورت اعتباري انجام شود. 

از سوي دیگر وزارت جهاد کشاورزي هم معتقد است آنچنان که باید و شاید تامین ارز بدرستی انجام نشده به طوري که از 5/4
میلیارد اختصاص یافته براي واردات کالاهاي اساسی مرتبط با وزارت جهاد کشاورزي، تنها یک میلیارد و 600 میلیون دلار تامین شده

 
است. 

اتفاقات اخیر در بازار محصولات کشاورزي و واردات کالاهاي اساسی نزدیک به یک سالی است که اقتصاد کشورمان را رنج می دهد و
آنطور که به نظر می رسد تمرکز اندك مدیریتی براي تامین و توزیع محصولات کشاورزي وجود دارد. چهارشنبه هفته گذشته آخرین
مهلت مسکوت نگه داشتن قانون تمرکز مدیریت محصولات کشاورزي در وزارت جهاد کشاورزي بود و باید دید با بازگشت اختیارات به

 
این وزارتخانه، این مشکلات ادامه خواهد یافت یا حل خواهد شد؟ 

 
کیهان 

 
- سیل نقدینگی باز هم رو به افزایش 

کیهان درباره آمارهاي پولی گزارش داده است: براساس ارقام بانک مرکزي از خرداد ماه سال گذشته تا پایان خرداد ماه امسال یک

 
هزار و 46 هزار و 924 میلیارد تومان و در سه ماهه اول امسال 227 هزار و 924 میلیارد تومان به حجم نقدینگی افزوده شده است. 



به گزارش فارس، براساس آمارهاي جدید بانک مرکزي از میزان رشد نقدینگی، تا پایان خرداد ما امسال حجم نقدینگی به عدد 3 هزار

 
و 704 هزار و 94 میلیارد تومان رسیده است. 

طبق اعلام بانک مرکزي حجم نقدینگی در 12 ماهه منتهی به خرداد ماه امسال 39.4 درصد رشد داشته که نسبت به پایان اسفند ماه

 
سال گذشته 6.6 درصد افزایش نشان می دهد. 

طبق این آمار از خرداد ماه سال گذشته تا پایان خرداد ماه امسال یک هزار و 46 هزار و 924 میلیارد تومان و در سه ماهه اول امسال

 
227 هزار و 924 میلیارد تومان به حجم نقدینگی افزوده شده است. 

همچنین پایه پولی در سه ماهه اول امسال با رشد 9.2 درصدي به 501 هزار و 107 میلیارد تومان رسیده که نسبت به مدت مشابه

 
سال قبل 30.7 درصد (117 هزار و 757 میلیارد تومان) رشد داشته است. 

همچنین در سه ماهه اول امسال هم 42 هزار و 217 میلیارد تومان رشد داشته که طبق گزارش بانک مرکزي بخش عمده آن ناشی از
تنخواه گردان بودجه 1400 بوده است. ضمن اینکه بانک مرکزي براي کنترل این رشد اقدام به فروش اوراق بدهی و جمع کردن

 
بخشی از پایه پولی منتشر شده کرده است. براساس این آمار و ارقام، نرخ ضریب فزاینده در سطح عدد 7.4 قرار دارد. 

 
راه هاي مهار و هدایت نقدینگی 

گفتنی است سیل نقدینگی طی سال هاي گذشته از سوي بسیاري از اقتصاددانان نسبت به وقوع آن به دفعات هشدار داده شده و
گفته شده این سیل در کمین است و اگر به موقع براي آن تدبیر نشود و ستاد مدیریت بحران قبل از وقوع، براي آن با دستورالعمل
مشخص و سازوکارهاي منطقی بر پایه اقتصاد تشکیل نگردد، روزهاي تلخی را در اقتصاد ایران رقم می زند. در این میان البته برخی
معتقدند که این سیل ویرانگر، بخشی از اقتصاد ایران را دربرگرفته، اما همچنان عده اي دیگر بر این باورند که هنوز هم فرصت هست

 
تا بتوان جلوي حادثه را قبل از وقوع گرفت. 

متأسفانه نقدینگی در دولت حسن روحانی رشد بی سابقه و لجام گسیخته اي داشت و اگرچه طی برهه هاي زمانی گوناگون از سوي
برخی دستگاه هاي سیاستگذار گام هایی براي کنترل آن طراحی شد، اما هنوز هم در بدنه دولت، هستند کسانی که باوري به آثار
مخرب نقدینگی در اقتصاد ایران ندارند و گویا همچون سیل کنونی که با وقوع خود، بسیاري از ضعف هاي مدیریتی را در کشور

 
نمایان کرد، باید اتفاقی بزرگ و تلخ رخ دهد تا شاید تدبیري براي آن صورت گیرد. 

نقدینگی شبیه یک هیولا است. اگر چنین هیولایی رها باشد، جاهاي مختلف را تخریب می کند. اگر این هیولا کنترل و به زنجیر
کشیده شود، از نیرو و قدرت آن می توان براي رسیدن به اهداف استفاده کرد. اولین گام مهار نقدینگی و دومین گام هدایت آن است
یعنی استفاده کردن از نیروي نقدینگی براي تولید. بنابراین در گام اول یعنی مهار باید یکسري اتفاقات رخ دهد. اولین اتفاق مدیریت
خلق نقدینگی است که از عناصر مهار نقدینگی است. نقدینگی توسط بانک مرکزي و شبکه بانکی خلق می شود. بانک مرکزي پول
پایه را خلق می کند که پول پایه به شبکه بانکی وارد می شود، ضریب می خورد و چند برابر می شود. پول پایه × ضریب فزاینده پولی
= کل نقدینگی. بانک مرکزي باید خلق پول پایه را کنترل کند. در این راستا باید بدهی دولت و شبکه بانکی به بانک مرکزي مدیریت
و کنترل شود. اگر در حال حاضر امکان کاهش این بدهی وجود ندارد، لااقل قاعده جدي گذاشته شود که این بدهی به هیچ وجه

 
افزایش پیدا نکند. 



به اعتقاد کارشناسان، قدرت خلق پول بانک ها هم باید کنترل شود. ضریب فزاینده پولی در طول دولت آقاي روحانی حدوداً سه واحد
افزایش پیدا کرد یعنی ضریب فزاینده پولی از 5 به 8 رسید. در این راستا قواعدي وجود دارد که بانک مرکزي می تواند با سه متغیر
نرخ تنزیل مجدد، نرخ بهره بین بانک مرکزي و شبکه بانکی و افزایش نرخ ذخیره قانونی، قدرت خلق پول بانک ها را محدود کند. مهم
تر از آن، مهار نقدینگی در حساب هاي بزرگ و کلان است؛ به این معنا که قواعدي براي جابه جایی پول هاي بسیار بزرگ در حساب
هاي محدود، وضع شود. بخشی از این حساب ها متعلق به مؤسسات یا شرکت هایی است که متعلق به بانک ها هستند. یکی از
مهمترین خسارتی که بنگاه داري بانک ها براي کشور دارد، این است که باعث رهاشدگی نقدینگی در کشور شده است. به این معنا که
بانک ها بخشی از تسهیلات و سپرده هایی که از مردم یا بانک مرکزي گرفته اند را به شرکت ها و مؤسسات زیرمجموعه خودشان
تخصیص داده اند و هدف اصلی شرکت ها و مؤسسات زیرمجموعه بانک ها، سودآوري است و از این قدرت نقدینگی براي سودآوري
استفاده می کنند. این شرکت ها گاهی اوقات در بازارهاي مختلف مالی مانند بازار ارز، بازار خودرو، املاك، طلا، سهام و بورس، اقدام
به خرید و فروش بسیار سنگین کرده و باعث متلاطم شدن این بازارها شده اند که بخشی از تورم در بازار دارایی ها، ناشی از چنین

 
اقدامی است. 

مدیریت، کاهش و حذف بنگاه داري بانک ها، از عناصر جدي در مهار نقدینگی است که از عهده بانک مرکزي برمی آید. در این راستا
بانک مرکزي باید قواعدي را در نظر بگیرد که بانک ها بنگاه هایشان را محدود یا حذف کنند و اجازه نداشته باشند به جز مأموریت
هاي جاري تجهیز و تخصیص منابع، به عنوان خریدار در بازارهاي مختلف حضور پیدا کنند. بنابراین از این مرحله به بعد، بخش جدي

مهار نقدینگی اتفاق می افتد.



معرفی مدیر صندوق کارآفرینی امید کهگیلویه و بویراحمد

منبع: تابناكشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/04/27

 
معرفی مدیر صندوق کارآفرینی امید کهگیلویه و بویراحمد 

آیین تکریم و معارفه مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه وبویراحمد با حضور معاون توانمندسازي صندوق کارآفرینی

 
امید کشور در یاسوج برگزار شد. 

به گزارش تابناك کهگیلویه و بویراحمد ، در این ایین از زحمات
8 ساله ارسلان حسن پور مدیر صندوق کارآفرینی امید کهگیلویه
وبویراحمد تقدیر و آقاي کاظم حاجی پور به عنوان سرپرست

 
صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه وبویراحمد معرفی شد. 

معاون ساماندهی و توانمندسازي صندوق کارآفرینی کشور در این
آیین گفت: همدلی و همکاري کارکنان صندوق عامل مهمی براي

 
براي خدمت مطلوب به مردم و رضایت مندي آنان است. 

علی رضا همتی گفت: صندوق کارآفرینی امید در سالهاي اخیر اقدامات خوب و نوآورانه اي انجام داده که منجر به رونق تولید و

 
اشتغال درجاي جاي کشور شده است. 

وي تفاهم نامه با بیش از 50 دستگاه و حمایت از تولیدات روستایی و کسب کارهاي خرد و زود بازده را از برنامه صندوق کارآفرینی
امید کشور عنوان کرد وگفت: تلاش می کنیم در سال تولید پشتیبانی ها و مانع زدایی ها از کسب کارها حمایت نماییم تا بستر براي

 
شکوفایی و رونق تولید و اشتغال فراهم گردد. 

ارسلان حسن پور مدیر سابق صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه وبویراحمد نیز در این جلسه به بیان گزارشی از فعالیتهاي
صندوق کارآفرینی امید استان در 8 سال گذشته پرداخت و از تعامل و همکاري خوب نماینده محترم ولی فقیه دراستان وامام جمعه
یاسوج، حضرت آیت االله ملک حسینی نماینده محترم مردم استان در مجلس خبرگان رهبري، نمایندگان فعلی و قبلی مجلس شوراي

 
اسلامی، استاندار سابق و فعلی، مدیران دستگاههاي مختلف اجرایی و همکاران صندوق کارآفرینی امید در سطح استان تقدیر کرد. 

 
وي گفت: در 8 ساله گذشته 

تعداد 18452 فقره تسهیلات به مبلغ 2918 میلیارد ریال توسط صندوق کارآفرینی امید استان پرداخت شده که نسبت به دوره

 
مشابه رشد 11 برابري را نشان می دهد. 

کاظم حاجی پور سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه وبویراحمد نیز در سخنانی گفت: با تعامل و همدلی با
مجموعه همکاران تلاش می کنیم در راستاي ماموریت هاي صندوق کارآفرینی امید گامهاي بزرگی در راستاي تولید و اشتغال برداریم

در پایان این جلسه نیز با حکم مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید کشور ارسلان حسن پور مدیر سابق صندوق کارآفرینی امید استان



کهگیلویه وبویراحمد به عنوان مدیر منطقه 9کشور که شامل استانهاي همدان، لرستان، ایلام ، کردستان و کرمانشاه می باشد معرفی
شد. و حکم کاظم حاجی پور به عنوان سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه وبویراحمد به وي اعطا شد .



اطلاعیه صندوق بازنشستگی در خصوص همسازي حقوق 1400
+ جدول

اطلاعیه صندوق بازنشستگی در خصوص همسازي حقوق 1400 + جدول

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/04/27

صندوق بازنشستگی کشوري به 7 پرسش درباره همسان سازي حقوق بازنشستگان این صندوق پاسخ داد.

به گزارش شهرآرانیوز، صندوق بازنشستگی کشوري به هفت پرسش درباره همسان سازي حقوق بازنشستگان این صندوق پاسخ

 
داد. 

همسان سازي بازنشستگان مخابرات چه شد؟ چرا حقوق ما نسبت به سایر بازنشستگان اصلا افزایش نیافته است؟ همسان سازي
حقوق بازنشستگان مخابرات بر حسب مدرك تحصیلی و گروه شغلی تطبیقی با جدول ماده 109 قانون مدیریت خدمات کشوري انجام
پذیرفته و مواردیکه در یک گروه تشویقی آنان در سیستم درج نشده باشد با ارایه مستندات قابل اعمال می باشد. براي اطلاع از میزان

 
افزایش حقوق این گروه از بازنشستگان عزیز تحت پوشش صندوق بازنشستگی کشوري مشاهده جدول زیر پیشنهاد می شود: 

همسان سازي وزارت بهداشت چرا انجام نشده است؟ همسان
سازي وزارت بهداشت نیز مطابق سایر بازنشستگان بر اساس 90 % میانگین گروه هاي شغلی همتراز با گروه هاي شغلی زمان اشتغال

 
آنان انجام پذیرفته است. 

چرا افزایش طبقه وگروه ها درحکم درج نشده یا نامفهوم و گنگ است؟ گروه شغلی بازنشستگان در حکم برقراري حقوق بازنشستگی

 
درج می شود. همچنین در شرح احکام، اعمال یک گروه بالاتر نیز درج شده و قابل رویت است. 

چرا همسان سازي یک گروه و ایثارگري و برخی خدمات شامل حال وظیفه بگیران نشده است؟ اعمال یک گروه بالاتر و ایثارگري

 
درباره بازنشستگان متوفی با رعایت شرایط قانونی قابل اعمال بوده و انجام شده است. 

چرا حق مدیریت و معاونت افراد داده نشده یا کمتر محاسبه شده و در احکام اطلاعات آن ها وجود ندارد؟ در متناسب سازي حقوق
بازنشستگان درصد حق سرپرستی و مدیریت مطابق ضوابط مندرج در تبصره یک ماده 109 قانون مدیریت خدمات کشوري راجع به

 
افرادي که حداقل دو سال تصدي پست سرپرستی یا مدیریت داشته باشند اعمال می شود. 

چرا احکام شفاف نیست و با جزئیات کامل مثل نیروهاي مسلح احکام صادر نمی شود؟ با توجه به تعدد مقررات استخدامی مشترکین
صندوق و لزوم درج سوابق هویتی و خدمتی کارکنان در احکام کارگزینی و حکم برقراري حقوق بازنشستگی، مراتب در سیستم احکام
صندوق درج شده و در افزایش هاي حقوق نیز منظور شده است. همچنین درحال حاضر گروه بازنشستگی در فیش حقوقی قابل

 
مشاهده است. 

چرا برخی احکام بروز رسانی نشده است؟ مرکز تماس 2500 افزایش حقوق را اعلام می کند، اما در حکم وجود ندارد و عدد قبلی را



نشان می دهد؟ یا دستگاه محل اشتغال، اطلاعات و مستندات را یک ماه است که بارگذاري کرده ولی در حکم اعمال نشده است؟ با
اقدامات انجام شده، در حال حاضر امکان مشاهده دو حکم اصلاحی حقوق بازنشستگی در پروفایل شخص بازنشسته در سایت

 
sabasrm.ir و همچنین نرم افزار صبا فراهم شده و قابل مشاهده می باشد. 

همسان سازي سال 1400 به کجا رسید؟ افزایش حقوق بازنشستگان در سال 1400 همانند شاغلان، بر اساس مصوبه هیأت محترم

 
وزیران به میزان 25 درصد و حداکثر تا 2.5 میلیون تومان، افزایش یافته و موضوع متناسب سازي در این زمینه مطرح نبوده است. 

منبع: اقتصادنیوز



افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/04/27

ایران اکونومیست- تا چند روز آینده بارگیري و صادرات نفت ایران از پایانه جاسک در آب هاي دریاي عمان آغاز می شود که
می تواند با توجه به نزدیکی این پایانه به مبادي مصرف، قدرت چانه زنی ایران در بازارهاي جهانی را افزایش دهد.

خلیج فارس را شاید بتوان مهمترین منطقه در تولید نفت و
گاز جهان دانست. در سال 2019 و پیش از همه گیري
کرونا، کشورهاي حاشیه خلیج فارس، روزانه حدود 30
میلیون بشکه نفت تولید می کردند که 32 درصد از نفت

 
خام تولیدي جهان را تشکیل می داد. 

این موضوع آنجا اهمیت بیشتري پیدا می کند که تنها راه خروج از خلیج فارس و رسیدن به آب هاي اقیانوسی براي صادرات نفت
تولیدي، تنگه هرمز است که روزانه 18 میلیون بشکه نفت خام و میعانات گازي، 4 میلیون بشکه فرآورده نفتی و 300 میلیون متر

 
مکعب ال ان جی از آن عبور می کند تا به مبادي مصرف برسد. 

با این حال وجود ریسک هاي سیاسی و اقتصادي باعث شده تا اغلب کشورهاي حاشیه خلیج فارس به فکر جایگزینی مبادي صادراتی

 
نفت خود در خارج از خلیج فارس باشند و از میزان وابستگی خود به تنگه هرمز بکاهند. 

 
رویاي دورزدن تنگه هرمز با 7 خط لوله 

ایجاد خطوط لوله به منظور دورزدن تنگه هرمز و احداث پایانه هاي صادراتی، از اصلی ترین برنامه ها شمرده می شود. تا آنجا که تا
کنون 7 خط لوله به منظور دورزدن تنگه هرمز ایجاد شده است. اما بدلایلی همچون اختلافات سیاسی یا عدم تعمیر و نگه داري تنها

 
4 خط لوله در کوتاه مدت قابلیت بهره برداري را دارد. 

مجموع ظرفیت خطوط لوله اي که در حال حاضر توانایی دور زدن تنگه هرمز را دارند، در برآورد خوشبینانه حدود 8.7 میلیون بشکه

 
نفت خام در روز است که تنها 2.8 میلیون بشکه در وضعیت کنونی در حال استفاده است. 

اما ایران تا پیش از این تمام پایانه هاي نفتی خود (خارگ، عسلویه و لاوان) را درخلیج فارس احداث کرده بود و این موضوع می

 
توانست در شرایط غیرمتعارف مانند آنچه در جنگ تحمیلی علیه ایران رخ داد، صادرات نفت را با مشکلات جدي رو به رو کند. 

از همان سال هاي جنگ تحمیلی البته ایران به فکر احداث پایانه اي در خارج از خلیج فارس افتاد اما این مهم تا به امروز محقق نشد.

افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی 



 
صادرات نفت ایران از آب هاي دریاي عمان 

حالا اما با توجه به تاکید مقام معظم رهبري بر توسعه سواحل مکران و استفاده از فرصت دسترسی به آب هاي اقیانوسی از دریاي
عمان، صادرات نفت از پایانه جاسک در روزهاي آینده آغاز خواهد شد تا طرح انتقال نفت با خط لوله هزار کیلومتري از گوره به

 
جاسک که از سال 97 آغاز شده بود، به بهره برداري برسد. 

این طرح که از یک خط لوله هزار کیلومتري، 5 تلمبه خانه، 2 ایستگاه توپکرانی، مخازن ذخیره سازي نفت خام در جاسک و در نهایت

 
پایانه نفتی جاسک تشکیل شده، اکنون آماده افتتاح در فاز نخست خود و آغاز صادرات نفت از دریاي عمان است. 

نکته مهم آن است که این طرح در حالی به بهره برداري می رسد که طرح انتقال نفت خام از گوره به جاسک با هزینه 2 میلیارد
دلاري انجام شده توسط ایران در مقایسه با هزینه هاي سایر کشورها همچون هزینه بیش از 3.3 میلیارد دلاري امارات براي احداث
خط لوله حبشه-فجیره یا هزینه 19 میلیارد دلاري سالانه ایالات متحده به منظور ذخیره سازي نفت خام، عدد معقولی به شمار می

 
رود. 

بر اساس این موارد، احداث این خط لوله از نظر امنیت انرژي را می توان امري ضروري دانست که با هزینه اي منطقی به اجرا درآمده
است. همچنین با کاهش 1000 کیلومتري مسیر حمل و بارگیري نفت ایران توسط نفتکش هاي پهن پیکر، ضمن تمرکززادیی از
پایانه هاي صادراتی و کاهش ریسک ژئوپولیتیک صادرات نفت ایران از تنگه هرمز، شاهد کاهش قابل ملاحظه هزینه هاي حمل نیز

 
خواهیم بود. 

 
افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی 

 
سود 110 میلیون دلاري احداث خط لوله گوره- جاسک 

این خط لوله علاوه بر آنکه نفت خام ایران را براي صادرات به خارج از خلیج فارس منتقل می کند همچنین در مسیر خود، خوراك

 
مورد نیاز پالایشگاه بندرعباس را نیز تامین خواهد کرد. خوراکی که اکنون توسط نفتکش و از مسیر دریا تامین می شود. 

 
با توجه به هزینه حمل نفت خام براي پالایشگاه بندرعباس، با این اقدام، سالانه سودي 76 میلیون دلاري نصیب کشور خواهد شد. 

همچنین با توجه به کاهش مسافت دریایی از خارگ به جاسک و کاهش هزینه حمل نفت خام صادراتی، درآمد 36 میلیون دلاري در

 
سال براي کشور ایجاد خواهد شد. 

با این حال، هدف اصلی از احداث این خط لوله هزار کیلومتري اقتصادي نبوده و به منظور ارتقا امنیت انرژي و آماده سازي زیرساخت

 
براي توسعه سواحل مکران، طراحی شده است. 

 
افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی 

 
ارتقاي امنیت انرژي با نزدیکی به بازارهاي مصرف نفت 



اگرچه کشورهاي دیگر حاشیه خلیج فارس نیز در این سال ها به دنبال ایجاد پایانه هاي صادرات نفت در خارج از خلیج فارس بوده

 
اند، اما پایانه جدید صادرات نفت ایران، نزدیکترین پایانه به بازارهاي مهمی مانند هند و چین خواهد بود. 

اهمیت این موضوع آنجا است که آمریکا در سال هاي اخیر، صادرات نفت خود از اعضاي اوپک و به ویژه کشورهاي خاورمیانه را به
شدت کاهش داده و بازارهاي اصلی نفت خاورمیانه در آسیا متمرکز شده است. بنابراین نزدیک بودن به بازارهاي بزرگی مانند چین به
عنوان بزرگترین واردکننده نفت جهان و هند به عنوان چهارمین واردکننده طلاي سیاه در ترسیم آینده بازار نفت اهمیت ویژه اي

 
خواهد داشت. 

با به نتیجه رسیدن مذاکرات احیاي برجام در وین در هفته هاي آینده، ایران در تلاش است تا به سرعت بازارهاي صادراتی نفت خود
را بازیابی کند. از آنجا که مهمترین بازاهاي صادراتی ایران در شرق آسیا قرار دارند، توسعه پایانه جاسک مزیت مهمی است که قدرت

 
چانه زنی ایران در بازارهاي نفت خام جهان را افزایش خواهد داد. 

در واقع، افتتاح این خط لوله و پایانه جاسک می تواند به بازپس گیري بازار نفت ایران از کشورهاي رقیب کمک کند زیرا ترجیح
خریداران این است که به جاي اینکه نفت را در خلیج فارس تحول بگیرند در نزدیکی آب هاي اقیانوسی خرید نفت خود را انجام

 
دهند. 

 
افزایش قدرت چانه زنی ایران در بازار جهانی نفت با پایانه جدید صادراتی 

 
ایجاد قطب جدید پالایشی و پتروشیمی در سواحل مکران 

البته در بیان فواید خط لوله گوره-جاسک می توان به موارد دیگري همچون ارتقا فناوري و ساخت داخل به واسطه این پروژه، ارتقا
توان ایران در استفاده از موقعیت ژئوپلتیک خود در کنترل تنگه هرمز و امکان توسعه بندرجاسک و سواحل مکران به عنوان یک هاب

 
پالایشی و پتروشیمی اشاره کرد. 

 
خط لوله گوره- جاسک به طول هزار کیلومتر با تکیه بر توان داخلی احداث شده است. 

هدف از احداث این خط لوله، انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت تولیدي در خوزستان به سواحل مکران، ذخیره سازي نفت در کنار
سواحل دریاي عمان، صادرات نفت ایران از پایانه جدید، تضمین استمرار نفت خام، ارتقا جایگاه ایران در بازارهاي بین المللی،

 
تمرکززدایی از خارك و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران عنوان شده است. 

 
در ساخت این خط لوله 5 هزار نفر اشتغال مستقیم و 10 هزار نفر اشتغال غیرمستقیم ایجاد شده است. 

احداث خط لوله گوره - جاسک و پایانه صادراتی نفت خام در بندر جاسک، از طرح هاي اولویت دار شرکت ملی نفت ایران است که با
استفاده حداکثري از توان پیمانکاران و سازندگان داخلی در دست اجرا قرار دارد. شرکت ملی نفت ایران، حدود پنج هزار هکتار از
اراضی سواحل مکران واقع در 65 کیلومتري غرب شهر جاسک، نزدیکی هاي کوه مبارك را به منظور احداث طرح هاي ویژه نفت، گاز،
پالایش و پتروشیمی تحصیل و جانمایی کرده که با توجه به تصویب احداث خط لوله 42 اینچ انتقال نفت خام گوره - جاسک، بخشی
از اراضی تحصیل شده غرب جاسک به منظور احداث پایانه صادرات نفت خام و احداث مخازن ذخیره سازي نفت خام تخصیص یافته



 
اند. 

این طرح مشتمل بر بخش هاي ساخت حدود هزار کیلومتر خط لوله 42 اینچ، پنج ایستگاه پمپاژ، تجهیزات اندازه گیري و پایش،
احداث مخازن ذخیره سازي و ساخت اسکله صادراتی است و با اجراي آن، امکان انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت خام از پایانه
نفتی گوره در استان بوشهر به منطقه جاسک در ساحل دریاي عمان فراهم می شود و جاسک به عنوان دومین پایانه صادراتی نفت

 
خام کشور، اهمیت راهبردي می یابد. 

در مجموع، دریافت روزانه یک میلیون بشکه نفت خام سبک و سنگین از خط لوله 42 اینچ گوره - جاسک و ارسال به پایانه صادراتی
جاسک، ذخیره سازي 10میلیون بشکه انواع نفت خام، قابلیت گسترش ظرفیت نگهداري و صادرات با توجه به نیازهاي آینده، قابلیت
دریافت و ذخیره انواع نفت خام از طریق گوي هاي شناور دریایی، ایجاد شرایط لازم به منظور احداث پایانه صادراتی جدید جاسک و
تضمین استمرار صادرات نفت خام کشور، متنوع کردن منابع صادراتی نفت خام، امکان تأمین خوراك پالایشگاه هاي برنامه ریزي شده
براي احداث در بندر جاسک با هدف حضور در بازار جهانی فرآورده هاي نفتی و مهیا کردن زیرساخت هاي لازم در منطقه به منظور

 
ایجاد صنایع وابسته از دستاوردهاي طرح توسعه مکران است. 

ایرنا



جلسه گسترش همکاري دانشگاه جامع علمی کاربردي استان کرمان با پارك

علم و فناوري استان برگزار شد

شماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/04/27
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان کرمان -

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان کرمان، جلسه گسترش همکاري این دانشگاه با پارك علم و

 
فناوري استان برگزار شد 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان کرمان در خصوص ماموریت و ظرفیت هاي دانشگاه جامع علمی کاربردي و فعالیت هاي
فناورانه این دانشگاه در سال هاي اخیر توضیحاتی ارائه کرد و گفت: ماموریت گرا بودن فعالیت هاي آموزشی، پژوهشی و فناوري مراکز

 
آموزش علمی کاربردي یکی از اهداف دانشگاه می باشد. 

دکتر محسن شمسی تعدادي از زمینه هاي فعالیت این مراکز را همچون هوانوردي، زغالسنگ، صنایع خودرویی، موسیقی و سینما،
طراحی و دوخت لباس و ... معرفی و عنوان کرد: به طور ویژه هدف گذاري براي برگزاري رویدادهاي شتاب (استارت آپی) و به تبع آن
ایجاد مراکز نوآوري  تخصصی مینماییم که این رویکرد دانشگاه امکان فعالیت هاي مشترك  همکاري با پارك علم و فناوري را

 
گسترش می دهد و دانشگاه جامع علمی کاربردي استان کرمان خواستار گسترش همکاري در این زمینه است. 

رئیس پارك علم و فناوري استان کرمان گفت: با توجه به ماهیت دانشگاه جامع علمی کاربردي، امکان همکاري هاي موثر بین پارك
علم و فناوري و این دانشگاه وجود دارد. با استقرار واحدهاي فناور در پارك علم و فناوري این واحد ها مشمول معافیت هاي مالیاتی و
گمرکی خواهند شد. با انعقاد تفاهمنامه و به تبع آن قراردادهاي مرتبط امکان همکاري هاي بیشتر فراهم خواهد شد. شرکت هاي
رشد یافته مستقر در پارك علم فناوري می توانند براي واحد هاي تحقیق و توسعه خود در پارك و شهرك هاي علم و فناوري فضا به

 
صورت زمین دریافت کنند. 

دکتر سپهوند با بیان اینکه اکو سیستم فناوري استان تدوین شده است برخی از چالش هاي پیش رو این سند را به شرح ذیل

 
برشمرد: 

نداشتن مهارت کافی دانش آموختگان دانشگاهی براي رفع نیاز صنایع و سازمان هاي استان فقدان کاریابی هاي تخصصی کمبود
منتور (مربی) در حوزه فناوري و حوزه هاي تخصصی وي ادامه داد: واحدهاي فعال و شرکت هاي تولید محتوا در سطح استان بسیار
کم هستند. بنابراین مراکز تخصصی در این حوزه با ارائه آموزش هاي مناسب و تکمیل اطلاعات و مهارت هاي مورد نیاز توسط

 
دانشجویان این رشته ها می تواند باعث ایجاد اشتغال شود و نیاز استان در این زمینه رفع شود. 

گفتنی است در پایان این جلسه مقرر شد کارشناسان پارك علم و فناوري و دانشگاه جامع علمی کاربردي استان کرمان جهت توسعه
همکاري هاي بیشتر جهت تهیه پیش نویس تفاهمنامه اقدام نمایند.



پدیده جوي مونسون شهر بندري بریس را از دسترس خارج کرد/ قعطی 48

ساعت ارتباطات نتیجه سفر بی ثمر وزیر/ چه کسی پاسخگویی مردم در بحران

است؟

منبع: عصر هامونشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/04/27

یکی از زیرساخت هاي مورد نیاز امروز با وجود همه گیري بیماري کرونا و مجازي بودن بسیاري از کارهاي مردم ارتباطات
تلفنی و اینترنت است که امروز در عصر موسوم به ارتباطات و تکنولوژي یک امر ضروري و بدیهی است.

به گزارش عصرهامون به نقل از چهاربهاران، بندر اقیانوسی چابهار در جنوب شرق ایران امروز یکی از کانون هاي مهم اقتصادي و

 
تجاري است به طوري که موقعیت استراتژیک آن باعث تحول در منطقه شده است. 

توسعه سواحل مکران حول محور اقتصاد ملی همراه با گسترش روابط سیاسی با کشورهاي همسایه و غول تجاري است که نقش

 
بسزایی در ایجاد رفاه و آسایش مردم دارد. 

بدون شک افزایش مبادلات با کشورها زمینه اشتغال و آبادانی را به همراه دارد اما باید همگام باهم باشند تا مردم معیشت زندگیشان

 
تحول بخشیده شود. 

ایجاد و فراهم شدن زیرساخت هاي مناسب براي مردم همگام با توسعه اقتصادي و تجاري نشان از موفقیت منطقه در عرصه آبادانی

 
دارد و باعث افزایش اشتغال می شود. 

اینترنت امروز به یکی از اقلام سبد ماهانه خانوارها تبدیل شده و بسیاري از امور و کارها بصورت مجازي انجام می شود و با آغاز

 
اپیدمی کرونا این مسئله به دلیل سلامت مردم گسترش پیدا کرده است. 

عدم استفاده از پول نقد یکی از راه هاي جلوگیري از کرونا است و مردم به جاي آن از کارت هاي شتاب براي خرید یا بصورت آنلاین

 
از فروشگاه هاي معتبر تحت وب استفاده می کنند. 

سیستم آموزشی هم براي کنترل شیوع بیماري کرونا و سلامت دانش آموزان و دانشجویان مجازي شده و استفاده خانواده ها از

 
اینترنت و وسایل متصل به آن را ضروري و بیشتر از قبل کرده است. 

این مسئله به قدري اهمیت دارد که آذرجهرمی وزیر ارتباطات از توسعه و گسترش آن پس از شیوع بیماري کرونا خبر داد و تاکنون
بسته هاي مختلف اینترنت رایگان ویژه اقشار جامعه را فعالسازي کرده تا مردم بتوانند بهتر در این عرصه فعالیت هاي خود را انجام

 
دهند. 

اما این روزها مردم سواحل مکران و بسیاري از شهرستانهاي جنوب سیستان و بلوچستان با مشکل اختلال در اینترنت و شبکه هاي
مخابراتی مواجه هستند و در بسیاري از مناطق نه تنها مسترك مورد نظر در دسترس نیست بلکه اینترنت براي افراد یک رویا شده

 
است. 



اختلال در شبکه هاي تلفن همراه و اینترنت این روزها آسیب هایی را با خود به همراه دارند و در شرایط سختی که مردم مریض
بدحال داشته و نمی توانند با اورژانس ارتباط برقرار کنند باید دست به دعا و توکل برخدا شوند تا از حوادث هولناك به خوبی گذر

 
کنند. 

با وجود اینکه آذرجهرمی در یک سفر تبلیغاتی به مدت 10 روز در سیستان و بلوچستان قرار داشت تا کلیه مشکلات و نواقص حوزه

 
ارتباطات را حل کند، اما امروز شبکه هاي تلفن همراه و اینترنت حال خوشی نداشته و به درمان فوري نیازمند هستند. 

یکی از مناطقی که به شدت درگیر این موضوع بوده شهر بندري بریس است که از روز پنج شنبه 24تیر ماه کلیه ارتباطات آن قطع و

 
زندگی مردم را مختل کرده است. 

این اختلال موجی از نگرانی و دلهره را براي اهالی شهر ایجاد کرده به گونه اي که نمی دانند در مواجه با شرایط سخت همچون

 
بیماري چگونه با مراکز درمانی ارتباطات برقرار کنند. 

از سوي دیگر مراکز خرید، بانکها و سایر نقاط شهر پس از این اختلال تعطیل یا نیمه فعال شدند و این چالش براي مردم در کنار

 
بیماري کرونا بحران آفرین شده است. 

فیض محمد پیشادست؛ دهیار روستاي بریس چابهار در گفت و گو با خبرنگار چهاربهاران بیان کرد: از عصر پنج شنبه 24 تیر ماه سال

 
جاري کلیه ارتباطات شهر بریس تا این لحظه با دیگر مناطق قطع شده است. 

وي رفع مشکلات مردم در خصوص تلفن و اینترنت را خواستار شد و افزود: با وجود وقوع مکرر چنین حوادثی و در پی آن قطعی
اینترنت مردم از مسئولان انتظار دارند که در عصر ارتباطات و قرن 21 با نصب دکل هاي تلفن همراه و ایرانسل بخشی از مشکلات

 
اینترنت روستا را حل کنند. 

دهیار بریس گفت: از همان دقایق آغاز بارش ها پس از قطعی برق، برخی از خطوط تلفن و اینترنت هم به دنبال آن قطع شد که باعث

 
نارضایتی روستانشینان شده است 

 
وي ادامه داد: تمامی اپراتورهاي تلفن شامل همراه اول، ایرانسل و اینترنت خانگی ADSLبریس آنتن ندارند و قطع هستند 

دهیار بریس با اشاره به اینکه با قطعی ارتباطات کار بانک ها فروشگاهها مختل شده است تصریح کرد: این قطعی ارتباطات بر فعالیت

 
مراکز خرید و بانک ها اختلال ایجاد کرده و فعالیت را نیمه فعال یا غیرفعال شده است 

وي ادامه داد: در این اوضاع وخیم کرونایی درصورت وقوع حادثه براي این بیماران، حوادث رانندگی، انتقال مادران باردار و بیماران

 
قلبی پرخطر نمی توان ارتباط تلفنی برقرار و درخواست کمک کرد. 

پیشادست خاطر نشان کرد: با توجه به صیادي بودن روستاي بریس و باتوجه به امکانات کم در این بندر صیادي حادثه اي رخ دهد

 
چه کسی جوابگو خواهد بود. 



طبق گفته اهالی روستا؛ با گله از اینکه شرکت هاي ایرانسل و همراه اول به هیچ وجه درباره قطعی اینترنت پاسخگو نیستند، گفت: از
چند روز قبل اینترنت ایرانسل و همراه اول در روستاي بریس و حتی چند روستاي همجوار قطع شده است ولی 2 اپراتور اول کشور

 
خود را ملزم به پاسخگویی دراین باره نمی دانند. 

محمد بلوچی افزود: قطع و وصل شدن اینترنت و خطوط تلفن همراه بسیاري از مشکلات را براي ما در روستا به وجود می آورد چرا

 
که اکثر خدمات رسانی ها به صورت اینترنتی انجام می شود 

وي اظهار کرد: باید مسئولین در این خصوص تمهیداتی بیاندیشند تا با کوچک ترین وزش باد و همچنین باران شاهد قطع و اتصال در

 
سیستم دیجیتالی و اینترنتی در منطقه نباشیم. 

انتهاي پیام/



اعلام آمادگی ایران خودرو براي نوسازي تاکسی ها

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/04/27

 
اعلام آمادگی ایران خودرو براي نوسازي تاکسی ها 

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو با بیان اینکه در حال حاضر 5000 دستگاه تاکسی آماده واگذاري به اتحادیه تاکسی رانی و

 
شهرداري است، براي توسعه و نوسازي ناوگان تاکسی رانی توسط گروه صنعتی ایران خودرو اعلام آمادگی کرد. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از خبرآنلاین، فرشاد مقیمی در نشست با مسئولان ناوگان حمل ونقل عمومی ضمن
اشاره به اینکه ایران خودرو با وجود همه مشکلات و مسائل مرتبط با حوزه تولید به واسطه تحریم ها و کرونا، سعی در برداشت
گامهاي مهم و تاثیرگذار در توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی برداشت، اظهار کرد: در صورتیکه منابع مالی براي ادامه تولید خودروي

 
اقتصادي ناوگان تاکسیرانی تامین شود، این روند ادامه خواهد داشت. 

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو ادامه داد: تولید خودروهاي ناوگان تاکسیرانی زنجیره تامین خاصی دارند. تامین تجهیزات
خودروهاي دوگانه سوز براساس سفارش گذاري بهره بردار و مشتریان صورت میگیرد و این آمادگی در زنجیره تامین و خطوط تولید
ایران خودرو وجود دارد تا با افزایش ظرفیتها، نیاز موجود به ویژه در حوزه تاکسی رانی را رفع کند تا امکان ارائه خدمت بهتر و با

 
کیفیت تر به مردم فراهم شود. 

در ادامه این نشست اصغر نوراالله زاده-مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید- نیز ضمن تقدیر از اقدامات ایران خودرو در شرایط کنونی
جنگ اقتصادي و تحریم ها، گفت: مرکز تحقیقات ایران خودرو به عنوان مرکزي راهبردي و تاثیرگذار در صنعت خودرو گامهاي مهم و

 
اساسی در راستاي خودکفایی و طراحی خودروهاي جدید و مدرن برداشته است. 

وي ضمن اشاره به طراحی و تولید محصول تارا، این اقدام را استفاده از ظرفیتها و دانش بومی دانسته و گفت: صنعت خودروي کشور
با تولید تارا به خودباوري براي تولید محصولی در سطح استانداردهاي جهانی رسیده است. توسعه قطعه سازي کشور در سایه تولید

 
محصول تارا در شرایط دشوار فعلی است که باید از مزیت کیفیت بالاي این محصول براي حضور در بازارهاي جهانی استفاده کرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید ضمن اشاره به قرارداد نوسازي 130هزار دستگاه تاکسی با سازمان بهینهسازي مصرف سوخت،
تاکید کرد: در راستاي اشتغالزایی، نوسازي و بهینهسازي ناوگان تاکسی رانی، این قرارداد منعقد شده که با همکاري ایرانخودرو شاهد

 
توسعه ناوگان خواهیم بود. 

پنجشنبه هفته گذشته، فرشاد مقیمی (مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو) با مسعود نصرتی (جانشین رئیس سازمان شهرداري ها)،
مرضیه حصاري (مدیرکل دفتر حمل ونقل عمومی و ترافیک شهري سازمان شهرداري ها) و اصغر نواالله زاده (مدیرعامل صندوق
کارآفرینی امید) جلسه اي داشتند که ضمن آن، راه هاي تعامل و همکاري براي توسعه حمل ونقل عمومی و تاکسی رانی مورد بررسی
قرار گرفت و مسئولان ناوگان عمومی حمل ونقل حاضر در این نشست، پیشنهادهایی در رابطه با گسترش همکاري ها و استفاده از

ظرفیت هاي ایران خودرو براي توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی مطرح کردند.





حذف موانع و اعمال سیاست هاي تشویقی، عامل ماندگاري بافندگان فرش در

بازار مشاغل خانگی

منبع: ایسناشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/04/27

یک پیشران طرح توسعه مشاغل خانگی گفت: برداشتن موانع و اعمال سیاست هاي تشویقی، ماندگاري بافندگان فرش را در
بازار مشاغل خانگی تقویت خواهد کرد.

اقدس قنبري که به عنوان پیشران طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی در استان مرکزي در حوزه تولید فرش و
گلیم در شهرهاي فراهان و اراك فعالیت می کند، در گفت
وگو با ایسنا، اظهار کرد: با فعالیت در طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی در تولید فرش و گلیم براي حدود 120 نفر
در فراهان و اراك فرصت شغلی خانگی ایجاد کرده ام و هم
اکنون هشت نفر نیز در کارگاهی که در شهرك
ولیعصر(عج) اراك راه اندازي شده مشغول به فعالیت

 
هستند. 

وي با اشاره به اینکه از کودکی در حوزه تولید فرش و گلیم فعالیت می کرده و بیش از 10 سال است که با ایجاد اشتغال براي دیگران
در قالب مشاغل خانگی این فعالیت را ادامه داده است، اظهار کرد: به طور میانگین ماهانه 12 متر فرش دستبافت در این مجموعه
تولید می شود. به دلیل عدم استقبال بازار از گلیم، تولید آن مقطعی بوده و در صورت سفارش از سوي مشتري، گلیم بافی نیز در

 
برنامه تولیدي کارگاه قرار دارد. 

او بیان کرد: بیشتر افرادي که با تولید فرش در حوزه مشاغل خانگی فعالیت می کنند را زنان روستایی تشکیل می دهند. آنها از
ابتداي بهار تا پایان تابستان و حتی در برخی روزهاي فصل پائیز مشغول کار کشاورزي بوده و فرصت فرشبافی ندارند و بیشتر در فصل

 
زمستان، در عرصه تولید فرش فعالیت می کنند. 

قنبري با ابراز رضایت از درآمد حاصله گفت: ناگفته نماند در شرایط فعلی کرونایی و اقتصادي، تولید فرش توجیه اقتصادي نداشته و
هزینه ها با درآمد همخوانی ندارد، اما چاره اي نیست و نباید تولید متوقف شود چرا که از یکسو باید هنر فرش ایرانی را زنده نگه

 
داشت و از سوي دیگر از محل تولید آن بالغ بر 120 نفر امرار معاش می کنند. 

وي در خصوص همکاري با طرح ملی توسعه مشاغل خانگی جهاددانشگاهی گفت: هرگونه سیاست گذاري و برنامه ریزي که از سوي

 
جهاددانشگاهی صورت می گیرد به خوبی عملیاتی می شود و در این مسیر به توفیقاتی نیز دست پیدا کرده ایم. 

او بیان کرد: امکان برخورداري بانوان فعال در حوزه مشاغل خانگی از خدمات این طرح مثل مشاوره و آموزش هاي تخصصی و وجود
پیشرانانی که از تامین مواد اولیه تا فروش در کنار متقاضیان هستند انگیزه آنان را براي کار بیشتر، دوچندان کرده و حتی موجب شده

 
است افراد دیگري متقاضی فعالیت در تولید فرش و گلیم باشند. 



این پیشران طرح ملیتوسعه مشاغل خانگی در استان مرکزي در ادامه گفت: یکی از مزیت هاي فعالیت طرح توسعه مشاغل خانگی
فعالیت افراد در محیط منزل و در کنار خانواده است و بانوان جویاي کار با کار در منزل نگرانی هاي کار کردن در خارج از محیط

 
خانواده یا بعضا مواجهه با برخی آسیب هاي اجتماعی را ندارند. 

وي در ادامه از تامین مواد اولیه جهت تولید فرش از شهرهایی نظیر کاشان، قم، مشهد، تبریز و ...خبر داد و افزود: مشکلی در تامین

 
مواد اولیه وجود ندارد و از هر شهري که با قیمت مناسب مواد اولیه با کیفیت را ارائه دهد، خریداري می کنیم. 

قنبري به نحوه عرضه تولیدات فرش و گلیم نیز اشاره کرد و افزود: فروش محصول به دو شیوه سنتی و اینترنتی انجام می شود اما در

 
شرایط کرونایی به دلیل فراگیر شدن فروش مجازي توانستیم بازار مجازي خود را تقویت کنیم که موفق هم بودیم. 

وي در ادامه، گرانی براي تامین مواد اولیه را از جمله مشکلات دانست و افزود: براي تولید یک محصول با کیفیت باید مواد اولیه با
کیفیتی را تهیه کرد که قیمت آن بسیار بالاست و قیمت تمام شده را افزایش می دهد، افزایش قیمت محصول بعضا به مذاق

 
خریداران خوش نمی آید. 

قنبري همچنین به نبود فضاي فیزیکی مناسب براي فعالیت کارگاهی تولید فرش و گلیم نیز اشاره کرد و افزود: نرخ بالاي اجاره بهاي
فضاي فیزیکی از دیگر مشکلاتی است که تولید را با چالش مواجه کرده است. البته قرار شد جهاددانشگاهی در خصوص آموزش و

 
فراهم کردن فضاي فیزیکی براي فعالیت کارگاهی همکاري کند. 

وي همچنین خواستار معرفی مشاغل خانگی به بازار مصرف از طریق بازاریابی براي فروش محصول با قیمت مناسب شد و گفت:
برداشتن موانع و اعمال سیاست هاي تشویقی موجب خواهد شد تا براي بافندگان فرش اشتغال پایدار ایجاد شود و تولیدکننده ثابت
بماند و اینطور نباشد که یک بافنده چندماهی کار کند و به دلیل مشکلاتی که وجود دارد کار را رها کرده و ادامه تولید با چالش

 
مواجه شود. وقتی بافنده نباشد عملا تولیدي در کار نیست. 

گفتنی است، طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از آسیب شناسی طرح هاي قبلی و انجام مطالعات داخلی و خارجی در سال 1396

 
طراحی شد و به تصویب رسید. 

به منظور اجرا و پیاده سازي این طرح، جهاددانشگاهی به عنوان یک نهاد توسعه اي، واسطه اي و تسهیلگر، مکلف به شناسایی و
توانمندسازي (آموزش و مشاوره) اشخاص حقیقی و حقوقی و پایدارسازي مشاغل خانگی با اتصال به بازار با بهره مندي از شبکه هاي

 
افقی و عمودي شد. 

انتهاي پیام


















































